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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 11/2013 
Caràcter: Ordinària  
Data: 27 de juny de 2012 
Horari: de 10’25 a  17’50 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSIB-PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSIB-PSOE) 
Maria Soledad Fernández Barrero (MËS) 
Sandra Fernandez Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (MËS) 
Guadalupe Pulido Roman (PSIB-PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (MËS) 
 
Excusen la seva assistència: Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE)   
      Fernando Gilet Sancenon (PP) 
 
 
Interventor: Juan Canyelles Vich 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
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Ordre del dia amb les alteracions: 
 
1. Aprovació de les actes de la sessió ordinària de 25 d’abril i de la extraordinària de 10 
de maig 2013. 

 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a maig 
2013. 

 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al Ple ordinari de dia 30 de maig de 2013. 
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de maig  2013. 
 
5. Declaració Institucional  de l’Ajuntament en relació al recolzament a la donació 
d’òrgans. 
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 
d’inscripcions des del número 9325 de 27 de maig 2013 al 11257 de 20 de juny 2013. 

 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 10064 de 5 de juny 
2013 de nomenament de presidenta i vicepresidenta de la Comissió de Suggeriments i 
Reclamacions. 
 
8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels Decrets 8266 i 8267 de 9 de maig de 2013 
de canvi de representants municipals a la Comissió de Seguiment Conveni amb la 
Conselleria de Medi Ambient (Espais Natura) 
 
9. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 11338 de 21 de juny 
2013 de designació de representants de l’Ajuntament a la Comissió executiva de Palma 
de l’Agència de Turisme Balear (ATB). 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de nomenament 
del Consell de Gerència d’Urbanisme. 
 
11. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de  modificació de nomenament 
del Consell rector del Patronat Municipal de l’Habitatge. 
 
12. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de nomenament 
del Consell rector del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants. 
 
13. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de nomenament del Consell rector del 
Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social. 
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14. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació del 
nomenament del Consell Rector de l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Viàries 
 
15. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació del 
nomenament del Consell rector de PALMAACTIVA. 
 
16. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de la 
denominació de lloc de treball Òrgan directiu. 
 
17. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de creació de lloc de treball 
òrgan directiu i nomenaments. 
 
18. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de la modificació de l’acord de 
la Junta de Govern de dia 16 de desembre de 2009, pel qual es modificava l’anterior 
acord d’aquest mateix òrgan de dia 19 de desembre de 2007 que va aprovar el projecte 
bàsic i executiu del Palau de Congressos i Hotel, presentat per l’entitat Palau de 
Congressos de Palma SA. 
 
19. Proposta d’aprovació  de nomenaments de membres de l’Ajuntament de Palma a  la 
Comissió executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB). 

 
20. Proposta d’aprovació de modificació nomenament membres del Social de la Ciutat 
 
21. Donar lectura al Ple de l’Ajuntament de l’auto del TSJ de 6 de juny de 2013 en 
execució de sentència del recurs contenciós administratiu 1215/04 de la Sala 
Contenciosa Administrativa el T.S.J de les Illes Balears. 
 
22. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 
1.519’75€. 

 
23. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a diversos proveïdors de PALMA 
ACTIVA per import total de 926’15€. 

 
24. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 6 de suplement de crèdit 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 

 
25. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 7 de suplement de crèdit 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 
 
26. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 7 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
27. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 8 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
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28. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 9 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
29. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 10 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 

 
30. Donar compte al Ple de la Liquidació del Pressupost General de l’exercici 2012 
 
31. Proposta d’aprovació de refinanciació i substitució parcial de les operacions de 
crèdit concertades conforme al  RD5/2009 de 24 d’abril i operacions de crèdit 
concertades a l’any 2010. 
 
32. Proposta d’aprovació de  la formalització de la constitució de la “MESA PALMA 
ACCESSIBLE” 

 
33. Proposta d’aprovació de modificació acord plenari de 30 de maig 2013 reguladora 
dels torns d’autotaxi en temporada alta. 
 
52. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa   a la neteja de la Platja de 
Palma (432/2013)  i esmena d’addició (444/2013) 
 
60. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la urbanització de Bellavista 
(435/2013) 
 
34. Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del Pla General d’Ordenació 
Urbana de Palma, relativa al canvi de qualificació urbanística d’una parcel·la de la 
urbanització Son Vida, situada entre el carrer Almadrà i Solleric, de zona T4a. 

 
35. Proposta d’aprovació inicial de la modificació del PGOU de palma que té per 
objecte modificar l’ús assignat a la parcel·la EQ 4a/DP/P del Ple Parcial Son Serra 
Parera, passant de docent a assistencial (EQ3a/AS/P 41-08-P) i complementació de la 
codificació dels equipaments del Pla Parcial PA 12/0001. 
 
36. Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del PGOU que té per objecte el 
canvi d’ús assignat a les parcel·les dotacionals EQ4b/DO-P, 58-01 i EQ4b/DO-P, 58-
06-P passant d’ús docent a ús esportiu per tal de millorar la cobertura de centres 
esportius al barri de Son Cladera, mantenint l’ús i domini públics PA12/0005. 

 
37. Proposició del Grup municipal MÉS relativa a Mapa de renous: elaboració urgent 
del Pla d’acció (411/2013) 
 
39. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a mesures de xoc per als 80.956 
aturats de Palma (414/2013) 
 
40. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a menjadors escolars (415/2013) i 
alternativa del Grup Municipal PP (448/2013) 
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46. Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa al risc de “malnutrició infantil” 
que pateixen mots d’infants a Ciutat (434/2013) i alternativa del Grup Municipal PP 
(449/2013) 
 
43. Proposició conjunta del Grup municipal PSIB-PSOE i MÉS relativa a retirada de la 
LOMCE (419/2013) i alternativa del Grup Municipal PP (451/2013) 
 
44. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a “pel dret a la vida dels 
animals:sacrifici 0” (420/2013) 
 
56. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la inclusió del tramvia a la revisió 
del PGOU (408/2013). 
 
45. Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’augment de la prostitució a 
l’Avda. Gabriel  Alomar (431/2013) 
 
47. Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’atenció municipal als 
residents sense targeta sanitària (437/2013) 
 
50. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la reforma del sistema de 
pensions (423/2013) 
 
53. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a la defensa del transport 
públic que presta l’EMT (440/2013) 
 
54. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a intervenció del Batle perquè 
AENA deixi de cobrar la primera mitja hora d’aparcaments a l’Aeroport. (441/2013) 
 
55. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a combatre els abocadors incontrolats: 
recollida de residus domèstics de gran volum als barris i pobles de Palma. 
 
57. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa al Pla Hidrològic prohibeix urbanitzar 
Ses Fontanelles (409/2013). 
 
38. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a Canamunt: locals i street art 
(413/2013) 
 
41. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a Palma LGTB “Over the rainbow. Un 
recorregut per la igualtat (416/2013) 
 
42. Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a campaments d’estiu 2014 
(417/2013) 

 
48. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a la transparència (421/213) 

 
49. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a l’increment d’ingressos 
(422/2013) 

 



 

- 6 - 

 
51. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  al Pla zonal de Sa Gerreria 
(430/2013) 
 
58. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la publicitat il·legal a les façanes i 
elements del mobiliari urbà de Palma (410/2013) 
 
59. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  al Parc de Ses Estacions 
(433/2013) 
 
61. Pregunta Oral del Grup Municipal MÉS relativa a Benestar Social (445/2013) 
 
62. Pregunta Oral del Grup Muncipal PSIB-PSOE relativa a les admissions a les 
escoletes municipals. 
 
63. Pregunta Oral del Grup Muncipal PSIB-PSOE relativa a al Codi de Bon Govern 

 

PRECS I PREGUNTES.- 
 
1.  Aprovació de les actes de la sessió ordinària de 25 d’abril i de la 

extraordinària de 10 de maig 2013. 
 
Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 27 de juny de 2013,  per si escau,  
l’aprovació dels esborranys de les actes de la sessió ordinària de dia 25 d’abril i de 
la sessió extraordinària de dia 10 de maig de 2013. 
 
S’APROVEN per unanimitat. 
 
2.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb 

resposta escrita que han presentat els grups municipals als plenaris de 
setembre 2011 a maig 2013. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb 
resposta escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a  
maig de 2013, les quals se sotmeten a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar 
compte de l’esmentat seguiment 
 
“Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a 
maig de 2013.”  
 
3.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 

complimentats corresponents al Ple ordinari de dia 30 de maig de 2013. 
 
El  Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
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Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament 
de Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels 
acords del ple ordinari de dia 30 de maig de 2013. Per això, se sotmet a la consideració 
de l’Ajuntament Ple el següent: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 30 maig de 2013 de 
l’Ajuntament.  
 
4.  Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al 

Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de maig  2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 27 de juny de 2013, la relació dels convenis 
rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General del Ple 
corresponent al mes de maig: 
 
1350. Conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Palma i l’Institut Mallorquí 
d’Afers Socials per dur a terme el “Taller de memòria i altres reptes quotidians” 
del Programa d’Estimulació Cognitiva i Habilitats Socials (Firmat el 16.04.2013) 

 
1351. Contracte de cessió temporal de tres veles estampades amb reproduccions de 
l’obra gràfica de Joan Miró (Sèrie Mallorca) de l’Ajuntament de Palma a la 
Fundació Tren de l’Art. (Firmat el 07.05.08) 

 
1352. Conveni entre l’Ajuntament de Palma i l’Associació d’Amics dels Molins de 
Mallorca per a la cessió d’estris i eines dipositades al Molí d’en Garleta. (Firmat el 
31.08.2007) 
 

1353. Conveni entre l’Ajuntament de Palma i l’Empresa Municipal de Transports 
per a la millora de l’acondicionament mobiliari de les aturades de l’EMT-PALMA, 
situades al T.M. de Palma de Mallorca. (31 05 13) 
 
5.  Declaració Institucional  de l’Ajuntament en relació al recolzament a la 

donació d’òrgans. 
 
Es proposa: 
 
“L'Ajuntament de Palma de Mallorca es suma a les Campanyes de Sensibilització 
de l'Associació ALCER. Cada any es realitzen al voltant de 65.000 trasplantaments 
d'òrgans al món i, s'estima que, entre 150.000 i 200.000 persones es troben 
actualment esperant un trasplantament. L'evolució mèdica i farmacològica fan que 
cada vegada sigui més exitós el resultat del trasplantament, encara que l'escassetat 
d'òrgans fa que la llista d'espera de pacients sigui massa llarga. 
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Europa sosté una mitjana de 18 donants per milió de població, i Espanya és el país 
del món amb major activitat de trasplantaments amb gairebé 35 donants per milió 
de població. En 2012, Espanya va batre el seu propi rècord en trasplantaments i 
donants, amb xifres que van aconseguir màxims històrics, 4.212 i 1.667 
respectivament. 
 
A les Illes Balears , durant l'any 2012 es van realitzar un total de 52 
trasplantaments renals gràcies a la solidaritat de 42 donants. 
 
L'Ajuntament de Palma de Mallorca es suma a aquestes Campanyes fent una 
crida a la societat palmesana perquè, en virtut de la seva generositat i altruisme, se 
sumeixi  a la donació d'òrgans amb la finalitat de que les persones en llista 
d'espera puguin trasplantar-se al més aviat possible” 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
6.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el 

llibre d’inscripcions des del número 9325 de 27 de maig 2013 al 11257 de 20 de 
juny 2013. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de la:  
 
“Relació de decrets de Batlia, des del número 9325 de dia 27 de maig de 2013 fins 
al número 11257 de dia 20 de juny de 2013, inscrits en el llibre de resolucions per 
donar compte al Ple de la Corporació”. 
 
7.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 10064 de 5 de 

juny 2013 de nomenament de presidenta i vicepresidenta de la Comissió de 
Suggeriments i Reclamacions. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
La Comissió especial de Queixes i Suggeriment en la sessió extraordinària celebrada el 
5 de juny de 2013, per unanimitat dels membres presents i majoria absoluta dels 
membres presents i majoria absoluta legal dels membres de dret varen proposar el 
nomenament com a Presidenta de la comissió a la tinent de Batle Sra. Esperanza Crespí 
Pibernat, i com a Vicepresidenta a la regidora Sra. Begoña Sánchez Muñoz. 
 
En ús de les facultats legalment conferides i de conformitat amb el que disposa l’article 
110.1 del Reglament Orgànic Municipal de funcionament del Ple, venc a dictar el 
següent: 
 
DECRET 
1r. Nomenar com a presidenta i Vicepresidenta de la Comissió Especial de Queixes 
i Suggeriments, els següents regodros: 
Presidenta: Sra. Esperanza Crespí Pibernat. 
Vicepresidenta: Begoña Sánchez Muñoz. 
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2n. Donar compte al Ple a la propera sessió que es celebri. 
        
8.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels Decrets 8266 i 8267 de 9 de maig de 

2013 de canvi de representants municipals a la Comissió de Seguiment 
Conveni amb la Conselleria de Medi Ambient (Espais Natura) 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
En relació al Decret de la Batlia núm. 7901 de data 8 de maig de 2012, mitjançant el 
qual es van designar els representants municipals  per  formar part de la Comissió de 
seguiment  del conveni subscrit entre l’Ajuntament de Palma  i  la Conselleria de Medi 
Ambient mitjançant l’empresa Espais de Natura Balear per a la realització d’inversions 
en les infraestructures del municipi: 
- Andreu Garau Garau Regidor de Medi Ambient 
- Bernat Roig Cabrer, Vicepresident d’Emaya 
- Rosa Llobera Gili, Regidora de Sanitat i Consum  
I els suplents :. 
- Antoni Bujosa Socias, TAE Superior Medi Ambient 
- Urbano Sanchez Pastor Cap Departament Infraestructures 
-Rosa LLinas Bosch , Cap Departament de Medi Ambient 
 
Per part del Regidor de l’àrea de Medi Ambient es proposa la modificació dels indicats 
representants, per això per delegació de la Batlia mitjançant Decret nº 5309 de data 26 
de març de 2012 sobre organització dels serveis administratius es dicta el següent: 
 
DECRET 
 
1.- Designar com a representants municipals  per  formar part de la Comissió de 
seguiment  del conveni subscrit entre l’Ajuntament de Palma  i  la Conselleria de 
Medi Ambient mitjançant l’empresa Espais de Natura Balear per a la realització 
d’inversions en les infraestructures del municipi, modificant el Decret de Batlia 
núm. 7901 de 8 de maig de 2012: 
 
- Andreu Garau Garau Regidor de Medi Ambient 
- Alejandro Asensi Lopez Coordinador General d’Infraestructures 
- Rosa Llobera Gili, Regidora de l’Area Delegada de Sanitat i Consum 
 
2.-  Designar com a suplents :. 
- Antoni Bujosa Socias, TAE Superior Medi Ambient 
- Urbano Sanchez Pastor Cap Departament Infraestructures 
- Rosa LLinas Bosch , Cap Departament de Medi Ambient 
 
En relació al Decret de la Batlia núm. 1671 de data 30 de gener passat, mitjançant el 
qual es van designar els representants municipals  per  formar part de la Comissió de 
seguiment  del conveni subscrit entre l’Ajuntament de Palma  i  la Conselleria de Medi 
Ambient mitjançant l’empresa Espais de Natura Balear per a la realització d’activitats 
d’us públic en el Parc Nacional de l’arxipèlag de Cabrera: 
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- Andreu Garau Garau Regidor de Medi Ambient 
- Fernando Gilet Sancenon, Regidor de l’ Area de Cultura i Esports 
- Bernat Roig Cabrer, Vicepresident d’Emaya 
 
I  els suplents :. 
- Rosa Llobera Gili, Regidora de Sanitat i Consum  
-Rosa LLinas Bosch , Cap Departament de Medi Ambient 
-Antoni Bujosa Socias, TAE Superior Medi Ambient  
-  
Per part del Regidor de l’àrea de Medi Ambient  es proposa la  modificació dels indicats  
representants, per això, i  per delegació de la Batlia mitjançant Decret nº 5309 de data 
26 de març de 2012 sobre organització dels serveis administratius, es dicta el següent : 
                           
D E C R E T 
 
1.- Designar  els següents  representants municipals  per  formar part de la 
Comissió de seguiment  del conveni subscrit entre l’Ajuntament de Palma  i  la 
Conselleria de Medi Ambient mitjançant l’empresa Espais de Natura Balear per a 
la realització d’activitats d’us públic en el Parc Nacional de l’arxipèlag de 
Cabrera, modificant el Decret núm 1671 de 30 de gener passat: 
- Andreu Garau Garau Regidor de Medi Ambient 
- Fernando Gilet Sancenon, Regidor de l’ Area de Cultura i Esports 
- Rosa Llobera Gili, Regidoar de l’Area Delegada de Sanitat i Consum 
 
2.-  Designar com a suplents :. 
- Mª Jose Massot  Ramis de Ayreflor Coordinadora General de Cultura 
- Rosa LLinas Bosch , Cap Departament de Medi Ambient 
- Antoni Bujosa Socias, TAE Superior Medi Ambient 
 
9.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 11338 de 21 

de juny 2013 de designació de representants de l’Ajuntament a la Comissió 
executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear (ATB). 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Atès el  Decret 26/2012 de 30 de març, pel qual es reorganitza, reestructura i regula 
l’Agència de Turisme de les Illes Balears i d’acord amb el que estableix el seu article 
16.1 el qual contempla que es creen 5 comissions executives una de les quals es la 
comissió executiva de Palma que segons l’article 16.2)c) paràgraf 1  estarà formada, 
entre altres,  per dos vocals designats pel batle de Palma,   per lo qual  
 
D I S P O S  
 
1r. Nomenar als següents membres designats pel Batle de  l’Ajuntament de Palma  
a la Comissió executiva de l’Agència de Turisme Balear (ATB): 
 
Titular.- Sr. Alvaro Gijón Carrasco (Regidor de l’À rea de Turisme i Coordinació 
Municipal). 
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Suplent.- Sr. Fernando Gilet Sancenón (Regidor de l’Àrea de Cultura i Esports) 
 
Titular.- Sr. Javier Bonet Díaz (director general de Turisme i Coordinació 
Municipal) 
Suplent.- Sr. Antonio Cardona Espín (director general de Participació Ciutadana) 
 
2r. Notificar el present Decret als interessats 
 
3r. Del present decret es donarà compte al Ple Municipal. 
 
10.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de 

nomenament del Consell de Gerència d’Urbanisme. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de la remodelació del Govern de les Illes Balears, mitjançant decret 7/2013 
pel que la regidora Sra. Sandra Fernández Herranz ha estat nomenada Consellera de 
Família i Serveis Socials; atès el decret de batlia núm. 8436 de 13 de maig de 2013  i 
d’acord amb el que disposa l’article 8 del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, 
propòs a la Junta de Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
1. Aprovar la composició el Consell de Gerència d’Urbanisme:  
 
President/a: Sr. Jesús Valls Flores, Regidor titular de l’àrea d’Urbanisme i 
Habitatge, que exercirà les funcions que s’estableixen a l’article 18 del Reglament 
abans esmentat. 
 
Vocals amb vot: 
 

- Sr. Andres Garau Garau (vicepresident), regidor, grup municipal PP. 
- Sr. Belén Soto Mateu, regidora, grup municipal PP. 
- Sr. Joan Pau Reus Frontera, regidor, grup municipal PP. 
- Sra. Antònia Fornari Thomas, regidora, grup municipal PP. 
- Sra. Yolanda Garví Blázquez, regidora, grup municipal PSIB-PSOE 
- Sr. Antoni Josep Verger Martínez, regidor, grup municipal MES 
- Un representant de la Federació d’Associació de Veïns de Palma 
- Un representant de la FEPAE 
 

Suplents: Podran  assistir com a suplents dels regidors qualsevol regidor del 
respectiu grup polític municipal. Els regidors amb responsabilitats de govern 
podran ser eventualment substituïts pels càrrecs directius municipals. 
 
Vocals am veu i sense vot: 
 

- Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa, GOB. 



 

- 12 - 

- Comité Español de Representantes de Personas con Discapacidad en Illes 
Balears. 

- Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics i Enginyers de 
l’Edificació. 

- Asociación de Constructores de Baleares. 
- Asociación Empresarial de Promotores Inmobiliarios de Baleares, 

PROINBA 
- Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears, COAIB 
- Col·legi d’Enginyers de Camins, Canals i Ports, CICCP 

 
Tots ells hauran de comunicar els seus representants i suplents en el seu cas i 
acreditar-se davant la secretaria del Consell de Gerència. 
 
2. Actuarà de Secretari el Director de la Secretaria de la Junta de Govern, o 

funcionari en qui delegui. 
 
3. Notificar el present acord als interessats. 
 
11.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de  modificació de 

nomenament del Consell Rector del Patronat Municipal de l’Habitatge. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de la remodelació del Govern de les Illes Balears, mitjançant decret 7/2013 
pel que la regidora Sra. Sandra Fernández Herranz ha estat nomenada Consellera de 
Família i Serveis Socials; atès el decret de batlia núm. 8436 de 13 de maig de 2013 i 
d’acord amb el que disposen els articles 85.2 i 88 del Reglament Orgànic del Govern i 
de l’Administració de l’Ajuntament de Palma i els respectius Estatuts, propòs a la Junta 
de Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
1. Aprovar la composició el Consell Rector del Patronat Municipal de l’Habitatge:  
 
President/a: Jesús Valls Flores  
Vicepresident/a: Ana Mª Ferriol Font 
 
Vocals: -  Julio Martínez Galiano (Regidor de l’àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació) 
  Suplent: José Antonio García Bustos 

- Belén Soto Maeu (Regidora de l’Àrea Delegada dels Districtes Nord i 
Ponent) 

- Sebastià Sansó Bonet (Regidor de l’àrea d’Educació, Família, Majors i 
Immigració) 

- Yolanda Garví Blázquez (Grup Municipal PSIB-PSOE) 
- Antoni Noguera Ortega (Grup Municipal MES) 
- Ramón Sánchez Cuenca (Federació Associacions de Veïns) 
- José Mª Mulet Torres / Teresa Sánchez (FEPAE) 
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Suplències: Poden assistir com a suplents els regidors dels respectius grups polítics 
municipals. 
Els regidors amb responsabilitats de govern i els càrrecs directius podran 
substituir-se eventualment. 
Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la 
sessió corresponent. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual es notificarà als 
interessats. 
 
12.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de 

nomenament del Consell rector del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de la remodelació del Govern de les Illes Balears, mitjançant decret 7/2013 
pel que la regidora Sra. Sandra Fernández Herranz ha estat nomenada Consellera de 
Família i Serveis Socials; atès el decret de batlia núm. 8436 de 13 de maig de 2013 i 
d’acord amb el que disposa l’article 85.2 del Reglament Orgànic del Govern i de 
l’Administració de l’Ajuntament de Palma i els respectius Estatuts, propòs a la Junta de 
Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
1.Aprovar la composició del Consell Rector del Patronat Municipal d’Escoles 
d’Infants:  
President/a: - Sr. Sebastià Sansó Bonet (Regidor de l’Àrea d’Educació, Família, 
Majors i  Immigració). 
Vicepresident/a: - Sra. Sonia Valenzuela Vanmoock-Chaves (Directora General 
d’Educació i Família, Igualtat i Majors).                                                                                   
Vocals: 
 - Ana Mª Ferriol Font, (Regidora Delegada de Benestar Social i Igualtat) 
 - Silvia Romero Bosch (Directora General de Comerç, Treball i Joventut) 
 - Antolín García Torrens (Director General de Funció Pública i Govern Interior) 
- Maria José Massot Ramis de Ayreflor (Coordinadora General de Cultura i 
Esports) 
- Antònia Fornari Thomas (Regidora de l’Àrea Delegada del Districte Llevant) 
- Mª Isabel González Carrasco (Regidora Grup Municipal Socialista) 
- Antoni Noguera Ortega (Regidor Grup Municipal MES) 
- Representant Comité d’Empresa del PMEI 
- Representant AMIPA 
Els representants de Institucions i Associacions acreditaran la seva representació 
davant la Secretaria del Consell Rector. 
Règim de suplències: Podran assistir com a suplents els regidors dels respectius 
grups  polítics municipals. 

 Els regidors amb responsabilitats de govern i els càrrecs directius podran 
substituir-se eventualment. 



 

- 14 - 

Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la 
sessió corresponent. 
2.Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual notificarà als 
interessats.” 
 
13.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de nomenament del Consell rector del 

Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de la remodelació del Govern de les Illes Balears, mitjançant decret 7/2013 
pel que la regidora Sra. Sandra Fernández Herranz ha estat nomenada Consellera de 
Família i Serveis Socials; atès el decret de batlia núm. 8436 de 13 de maig de 2013 i 
d’acord amb el que disposen els articles 85.2 i 88 del Reglament Orgànic del Govern i 
de l’Administració de l’Ajuntament de Palma i els respectius Estatuts, propòs a la Junta 
de Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
1. Aprovar la composició el Consell Rector del Patronat Municipal de 
Reallotjament i Reinserció Social:  
  
President/a: - Ana  Mª Ferriol Font,  (Regidora delegada de Benestar Social i 
Igualtat) 
Vicepresident/a: -  Sebastià Sansó Bonet (Regidor Titular de l’Àrea d’Educació, 
Família, Majors i Immigració)                                                    
Vocals:- Enrique Izcue Capó (Director General de l’Àrea d’Urbanisme i Habitatge 

- Enrique Calvo Fürst (Director General de l’Àrea Delegada Seguretat 
Ciutadana) 

- Silvia Romero Bosch (Directora General de Comerç Treball i Joventut) 
- Virgina Abraham Orte (Regidora Grup Municipal PSIB- PSOE) 
- Antoni Noguera Ortega (Regidor Grup Municipal MES) 

Representant de FEPAE  
Representant de FAAVV  
Representant d’IBAVI - Gerent 
 
Règim de suplències: Poden assistir com a suplents els regidors dels respectius 
grups polítics municipals. 
Els regidors amb responsabilitats de govern i els càrrecs directius podran 
substituir-se eventualment. 
Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la 
sessió corresponent. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual notificarà als 
interessats. 
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14.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació del 
nomenament del Consell Rector de l’Institut Municipal de Coordinació 
d’Obres Viàries 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de la remodelació del Govern de les Illes Balears, mitjançant decret 7/2013 
pel que la regidora Sra. Sandra Fernández Herranz ha estat nomenada Consellera de 
Família i Serveis Socials; atès el decret de batlia núm. 8436 de 13 de maig de 2013 i 
d’acord amb el que disposa l’article 85.2 del Reglament Orgànic del Govern i de 
l’Administració de l’Ajuntament de Palma i els respectius Estatuts, propòs a la Junta de 
Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
1. Nomenar membres del Consell Rector de l’Institut Municipal d’Obres Viàries a:     
  
President: - Andrés Garau Garau (Regidor Titular Àrea de Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial) 
Vicepresident: - José Alejandro Asensi López (Coordinador General 
d’Infraestructures)         
Vocals:-  Jesús Valls Flores (Regidor Titular de l’Àrea d’Urbanisme i Habitatge) 
            - Antònia Fornari Thomas (Regidora de l’Àrea Delegada del Districte de 
Llevant) 

-    Joan Pau Reus Frontera (Regidor de l’Àrea Delegada dels Districtes 
Centre i Platja de Palma). 

- Belén Soto Mateu (Regidora de l’Àrea Delegada dels Districtes Nord i 
Ponent) 

- Gabriel Vallejo Gomila (Regidor de l’Àrea Delegada de Mobilitat) 
- Virginia Abraham Orte (Regidora Grup Municipal PSIB -PSOE) 
- Maria Soledad Fernández Barrero (Regidora Grup Municipal MES) 
- Representant d’ENDESA – DISTRIBUCIÓN ELÉCTRICA 
- Representant de GESA – GAS 
- Representant d’EMAYA 
- Representant de CABLE EUROPA SA 
- Representant de TELEFÓNICA ESPAÑA SA 

                                     
Les empreses hauran de comunicar els seus representants i suplents i acreditar-se 
davant la secretaria del Consell Rector. 
Règim de suplències: Poden assistir com a suplents els regidors dels respectius 
grups polítics municipals. 
Els regidors amb responsabilitats de govern i els càrrecs directius podran 
substituir-se eventualment. 
Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la 
sessió corresponent. 
 
2. Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual notificarà als 
interessats. 
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15.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació del 

nomenament del Consell rector de PALMAACTIVA. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
D’acord amb el que disposen els articles 85.2 i 88 del Reglament Orgànic del Govern i 
de l’Administració de l’Ajuntament de Palma i els respectius Estatuts, propòs a la Junta 
de Govern l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 

1. Nomenar el Sr. Antonio Cardona Espín en substitució del Sr. Guillermo 
Sánchez Cifre. 

 
2. El Consell Rector de PALMAACTIVA  queda integrat de la següent forma:     

  
Presidenta:  -  Esperanza Crespí Pibernat (Regidora Titular de l’Àrea de 

Comerç, Treball, Joventut i Participació) 
Vicepresident:a  –  Silvia Romero Bosch (Directora General de Comerç, Treball 

i Joventut) 
Vocals: - Sebastià Sansó Bonet (Regidor Grup Municipal Popular) 
 -  Antonio Cardona Espín (Director General de Participació Ciutadana) 
 -  Sonia Valenzuela Vanmoock-Chaves (Directora General d’Educació, 

Família, Igualtat i Majors) 
 -  Javier Bonet Díaz (Director General de Turisme i Coordinació) 
 -  Rosa Llobera Gili, (Regidora de l’Àrea delegada de Sanitat i Consum) 
 -  Guadalupe Pulido Román (Regidora Grup Municipal PSIB-PSOE) 
 -  Maria Soledad Fernández Barrero (Regidora Grup Municipal MES) 

- Representant de la CAEB 
- Representant de CCOO 
- Representant de PIMEM 
- Representant de UGT 
 

Les associacions i empreses hauran de comunicar els seus representants i suplents i 
acreditar-se davant la secretaria del Consell Rector. 
Règim de suplències: Poden assistir com a suplents els regidors dels respectius 
grups polítics municipals. 
Els regidors amb responsabilitats de govern i els càrrecs directius podran 
substituir-se eventualment. 
Aquesta suplència es comunicarà al president i al secretari abans de l’inici de la 
sessió corresponent. 
 
3. Comunicar aquest acord a l’organisme autònom, el qual notificarà als 
interessats. 
 
16.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de modificació de la 

denominació de lloc de treball Òrgan directiu. 
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El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 

Mitjançant escrit de data 16 d’abril de 2013 de la Coordinadora General de Batlia, s’ha 
sol·licitat al Departament de Personal que es portin a terme els tràmits adients per tal de 
fer efectiu el canvi de denominació del lloc de treball de Director/a General de Treball i 
Joventut passant a denominar-se Director/a General de Comerç, Treball i Joventut, atesa 
la supressió del lloc de treball de Director General de Comerç, aprovada per Acord de 
Junta de govern de 17 d’abril de 2013. 
 
Vist l’article 127 de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, 
modificada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la Modernització 
del Règim Local en el qual disposa que serà atribució de la Junta de Govern el 
nomenament dels titulars dels Òrgans Directius de l’Administració Municipal. 
 
NORMATIVA APLICABLE. 
 

 Atès allò establert a  l’article 127.1.i) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les 
 bases del règim local, en el qual disposa que serà atribució de la Junta de Govern local 
 el nomenament dels titulars dels Òrgans Directius de l’ Administració Municipal.Article 
 130. 1 B) lletres a) i b) de la mateixa Llei 7/85, Reguladora de les Bases de Règim 
 Local, en la qual defineix com a Òrgans Directius els Coordinadors Generals i Directors 
 Generals de cada Àrea o Regidoria. 
 Atenent el disposat al mateix article 130, apartat 3, en el qual determina que el 
 nomenament dels Coordinadors Generals i Directors Generals haurà d’efectuar-se entre 
 funcionaris de carrera de l’ Estat, Comunitats Autònomes, de les Entitats Locals o 
 funcionaris d’ Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, als quals 
 s’exigeixi per al seu ingrés el títol de Doctor, Llicenciat, Enginyer, Arquitecte o 
 equivalent, a excepció que el Ple permeti que, en atenció a les característiques 
 específiques del lloc de treball el seu titular no reuneixi la condició de personal 
 funcionari i es motivi en conseqüència la seva competència professional i experiència 
 per a la gestió en llocs de treball de responsabilitat pública o privada. Considerant que 
 l’Ajuntament Ple va aprovar en sessió de dia 30 de juliol de 2007 aquesta excepció 
 prevista a l’esmentat article 130 apartat 3 de la Llei 7/85 , de 2 d’abril, reguladora de les 
 Bases del Règim Local, modificada per la Llei 57/2003 de 16 de desembre, de Mesures 
 per a la Modernització del Règim Local en el sentit de permetre que, d’acord amb les 
 característiques específiques dels Òrgans Directius, el titular no reuneixi la condició de 
 funcionari, tal i com consta expressament a la Relació de Llocs de Treball d’aquest 
 Ajuntament. 
  Articles 45, 46 i 47 del Reglament orgànic del govern i administració de l’ajuntament de 
  Palma, aprovat per Acord plenari de data de 29 de juliol de 2004. 
 Article 130.4 de la llei 7/1985, els/les titulars dels òrgans superiors i directius queden 
 sotmesos al règim d’incompatibilitats establert a la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
 d’incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques i a altres 
 normes estatals o autonòmiques que resultin d’aplicació. 

 
Per tot això i vist el que disposa l’article 127.1 i) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora 
de les Bases del Règim Local, així com l’article 47 del Reglament orgànic del govern i 
administració de l’ajuntament de Palma, aprovat per Acord plenari de data de 29 de 
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juliol de 2004, la Regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior, proposa a la 
Junta de Govern l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 

PRIMER.-  Modificar la denominació del lloc de treball de Director/a General de 
Treball i Joventut passant a denominar-se Director/a General de Comerç, Treball i 
Joventut, per tal d’assumir les funcions de Comerç, atesa la supressió del lloc de 
treball de Director General de Comerç, aprovada per Acord de Junta de govern de 
17 d’abril de 2013. 
 
La data d’efectes de l’esmentat nomenament serà del dia següent a l’aprovació del 
present Acord. 

 
SEGON.- Notificar el present acord a l’òrgan directiu municipal relacionat 
anteriorment, així com a la regidoria de l’Àrea i publicar el present Acord al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
17.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de creació de lloc de 

treball òrgan directiu i nomenaments. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Mitjançant escrit de data 14 de maig de 2013, de la Tinent de batle de Comerç, Treball, 
Joventut i Participació Ciutadana, es sol·licita la creació del lloc de treball de Director/a 
General de Participació Ciutadana, atesa la reestructuració portada a terme.  
 
D’altra banda, se sol·licita que es portin a terme els tràmits adients per tal de nomenar el 
Sr. ANTONIO CARDONA ESPÍN, DNI 41.440.730-C, per ocupar el lloc de treball de 
Director General de Participació Ciutadana creat. 

Mitjançant escrit de data 14 de maig de 2013 de la Regidora de l’Àrea delegada de 
Benestar Social i Igualtat, s’ha sol·licitat al Departament de Personal que es portin a 
terme els tràmits adients per tal de fer efectiu el nomenament de la Sra. MERCEDES 
VARELA FERNÁNDEZ.  

Vist l’article 127 de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, 
modificada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la Modernització 
del Règim Local en el qual disposa que serà atribució de la Junta de Govern el 
nomenament dels titulars dels Òrgans Directius de l’ Administració Municipal. 
 
NORMATIVA APLICABLE. 
 

 Atès allò establert a l’article 127.1.i) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases del règim local, en el qual disposa que serà atribució de la Junta de Govern local 
el nomenament dels titulars dels Òrgans Directius de l’ Administració Municipal. 

 Article 130. 1 B) lletres a) i b) de la mateixa Llei 7/85, Reguladora de les Bases de 
Règim Local, en la qual defineix com a Òrgans Directius els Coordinadors Generals i 
Directors Generals de cada Àrea o Regidoria. 
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 Atenent el disposat al mateix article 130, apartat 3, en el qual determina que el 
nomenament dels Coordinadors Generals i Directors Generals haurà d’efectuar-se entre 
funcionaris de carrera de l’ Estat, Comunitats Autònomes, de les Entitats Locals o 
funcionaris d’ Administració Local amb habilitació de caràcter nacional, als quals 
s’exigeixi per al seu ingrés el títol de Doctor, Llicenciat, Enginyer, Arquitecte o 
equivalent, a excepció que el Ple permeti que, en atenció a les característiques 
específiques del lloc de treball el seu titular no reuneixi la condició de personal 
funcionari i es motivi en conseqüència la seva competència professional i experiència 
per a la gestió en llocs de treball de responsabilitat pública o privada. Considerant que 
l’Ajuntament Ple va aprovar en sessió de dia 30 de juliol de 2007 aquesta excepció 
prevista a l’esmentat article 130 apartat 3 de la Llei 7/85 , de 2 d’abril, reguladora de les 
Bases del Règim Local, modificada per la Llei 57/2003 de 16 de desembre, de Mesures 
per a la Modernització del Règim Local en el sentit de permetre que, d’acord amb les 
característiques específiques dels Òrgans Directius, el titular no reuneixi la condició de 
funcionari, tal i com consta expressament a la Relació de Llocs de Treball d’aquest 
Ajuntament. 

 Articles 45, 46 i 47 del Reglament orgànic del govern i administració de l’ajuntament de 
Palma, aprovat per Acord plenari de data de 29 de juliol de 2004. 

 Article 130.4 de la llei 7/1985, els/les titulars dels òrgans superiors i directius queden 
sotmesos al règim d’incompatibilitats establert a la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d’incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques i a altres 
normes estatals o autonòmiques que resultin d’aplicació. 
 
Per tot això i vist el que disposa l’article 127.1 i) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora 
de les Bases del Règim Local, així com l’article 47 del Reglament orgànic del govern i 
administració de l’ajuntament de Palma, aprovat per Acord plenari de data de 29 de 
juliol de 2004, la Regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior, proposa a la 
Junta de Govern l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
PRIMER .-  Crear el lloc de treball de Director General de Participació Ciutadana, 
adscrit a l’Àrea de Comerç, Treball, Joventut i Participació Ciutadana. Aquesta 
modificació està motivada en la nova reestructuració de les àrees delegades de govern 
aprovada per decret núm. 8435, de data 13 de maig de 2013.  
 
SEGON.- Nomenar al Sr. ANTONIO CARDONA ESPÍN, DNI 41.440.730-C, per 
ocupar el càrrec de Director General de Participació Ciutadana, adscrit a l’Àrea 
deComerç, Treball, Joventut, Treball i Participació Ciutadana, d’acord amb 
l’establert a l’article 127. 1 i) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases 
del Règim Local considerant que, d’acord amb l’establert a l’article 130 apartat 3 
in fine, compta amb la competència professional i l’ experiència necessària per al 
desenvolupament de les seves funcions. 
 
La data d’efectes de l’esmentat nomenament serà de dia 15 de maig de 2013. 

 
TERCER.- Nomenar a la Sra. Mercedes Varela Fernández, amb DNI 18.236.066 
X, per ocupar el càrrec de Directora General de Benestar Social i Igualtat, adscrit 
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a l’Àrea de Benestar Social i Igualtat, d’acord amb l’establert a l’article 127. 1 i) 
de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local considerant 
que, d’acord amb l’establert a l’article 130 apartat 3 in fine, compta amb la 
competència professional i l’experiència necessària per al desenvolupament de les 
seves funcions. 
 
La data d’efectes de l’esmentat nomenament serà de dia 15 de maig de 2013. 
 
QUART.- La jornada laboral serà de 40 hores setmanals i les retribucions a 
percebre són les determinades en el vigent Pressupost de Despeses per als 
Directors/res generals. 
 
CINQUÉ.- Per garantir el funcionament de l’Administració Municipal, tots els 
Coordinadors/res i Directors/res Generals nomenats per part de la Junta de 
Govern continuaran en el seu lloc de feina malgrat hagi expirat el mandat de la 
Corporació, no produint-se el seu cessament de forma automàtica, sense perjudici 
de la decisió que pugui prendre amb posterioritat la nova Junta de Govern. 
 
SISÉ.- Notificar el present acord a l’òrgan directiu municipal relacionat 
anteriorment, així com a la regidoria de l’Àrea i publicar el present Acord al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
18.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la proposta de la modificació de 

l’acord de la Junta de Govern de dia 16 de desembre de 2009, pel qual es 
modificava l’anterior acord d’aquest mateix òrgan de dia 19 de desembre de 
2007 que va aprovar el projecte bàsic i executiu del Palau de Congressos i 
Hotel, presentat per l’entitat Palau de Congressos de Palma SA. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
PRIMER.- Modificar l’acord d’aquesta Junta de Govern, de data 16 de desembre 
de 2009, pel qual es modificava l’anterior acord d’aquest mateix òrgan de data 19 
de desembre de 2007, que va aprovar el projecte bàsic i executiu del <<Palau de 
Congressos i Hotel>>, presentat per l’entitat PALAU DE CONGRESSOS DE 
PALMA, SA., a l’àmbit de l’anomenada <<Façana Marítima>> del Sector de 
Llevant del PGOU, e n el sentit de considerar com a dos projectes independents, 
un de l’altra, el referit a l’edificació destinada a hotel i el referit a l’edificació 
destinada a palau de congressos, ja que ambdues edificacions són absolutament 
independents, pel que fa a arquitectura, instal·lacions de tot tipus, zones 
d'evacuació i emergència, i entrades i sortides dels edificis i preveient-se usos 
completament escindibles, de manera que l’existència d’una de les edificacions no 
precisa de l’existència de l’altra.  
SEGON.- Descripció del projecte de l’edificació <<Palau de Congressos>>: 
L'edifici projectat consta de 10 plantes o nivells anomenats, planta soterrani 2 
(nivell -7,20), planta soterrani 1 (nivell -3,70), planta baixa (nivell 0,00), planta 
primera (nivell +3,50 ), planta primera instal·lacions (nivell +6,91), planta segona 
(nivell +9,50), planta tercera (nivell +13,50 i +15,00), planta quarta instal·lacions 
(nivell 16,97), planta quarta (nivell 17,85) i planta coberta, i posseeix una superfície 
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ocupada de parcel·la de vuit mil quatre-cents seixanta vuit metres quadrats, 
(8.468.00 m2.), amb una superfície construïda total de trenta vuit mil dos-cents 
vint-i-cinc amb quaranta metres quadrats, (38.225,40 m2), dels quals vint-i-dos mil 
quatre-cents vuitanta tres metres amb vint-i-quatre (22.483,24 m2) són sobre 
rasant i quinze mil set cents quaranta-dos amb setze metres quadrats (15.742,16 
m2) són baix rasant, sent disset mil cent noranta-nou amb quaranta-sis m2 
(17.199,46 m2) l’aprofitament urbanístic utilitzat d’un màxim de 17.500 m2. 
La planta SOTERRANI 2, nivell -7,20, té una superfície construïda de 2.298 amb 
quaranta-vuit metres quadrats, (2.298,48 m2), destinats a 4 places de garatge per a 
autobusos, i 21 places privades de garatge per a turismes. 
La planta SOTERRANI 1, nivell -3,70, té una superfície construïda de tretze mil 
quatre-cents quaranta-tres amb seixanta-vuit metres quadrats, (13.443,68 m2), 
dels quals vuit mil quatre-cents seixanta vuit metres quadrats (8.468,00 m2) són de 
parcel·la i quatre mil nou-cents setanta cinc amb seixanta vuit metres quadrats 
(4.975,68 m2) són espais públics baix els carrers de Joan Maragall i Ciudad de 
Querétaro, destinats a 264 places de garatge per a turismes, sales d'instal·lacions, 
magatzems , lavabos i 5 nuclis d'escales i ascensors exteriors. 
La planta BAIXA, nivell 0,00, té una superfície construïda de 6.508 amb vuit 
metres quadrats, (6.508,08 m2), destinats a vestíbuls d'auditoris, auditoris, 
cafeteria, sales d'exposicions, magatzems, lavabos i nuclis de escales i ascensors 
interiors. 
La planta PRIMERA, nivell +3,50, té una superfície construïda de 4.707 amb 
trenta-cinc metres quadrats, (4.707,35 m2.), Destinats a auditoris, sales 
d'exposicions, oficines, magatzems i lavabos i nuclis de escales i ascensors interiors. 
La planta PRIMERA instal·lacions, nivell +6,91, té una superfície construïda de 
1335 amb quaranta-set metres quadrats, (1.335,47 m2) destinats a instal·lacions 
generals de l'edifici. 
La planta SEGONA, nivell +9,50, té una superfície construïda tres mil cent 
vuitanta-vuit amb set metres quadrats, (3.188,07 m2) destinats a auditoris, oficines 
i lavabos. 
La planta TERCERA, nivell +13,50 i +15,00, té una superfície construïda de 5.562 
amb vint-i-vuit metres quadrats, (5.562,28 m2), destinats a auditoris, restaurant i 
solàrium, sales de reunions, sales VIP, magatzems, lavabos i una passarel·la per a 
vianants de connexió a l’hotel, que transcorre des de la façana del Palau a la 
façana de l’Hotel. 
La planta QUARTA, nivell +17,85 i QUARTA instal·lacions, nivell +16,97, amb 
una superfície construïda de mil cent vuitanta-un amb noranta-nou metres 
quadrats, (1.181,99 m2) destinats a cabines traducció auditori i instal·lacions. 
La planta COBERTA destinada a cobriment general de l'edifici. 
TERCER.- Descripció del projecte de l’edificació <<Hotel>>: 
Situat a la parcel·la de terreny nombre 2.02b procedents del Projecte de 
Reparcel·lació de la Modificació puntual del PGOU de Palma, "Façana 
Marítima", Sector de Llevant, al terme municipal de Palma. 
L'edifici consta de 12 plantes o nivells anomenats, planta soterrani (nivell -3,70), 
planta baixa (nivell +0,30), planta primera (nivell +4,90), planta segona (nivell 
+8,20), planta tercera (nivell +12,00), planta quarta (nivell +16,60), planta 
cinquena (nivell +19,90), planta sisena (nivell +23,20), planta setena (nivell +27,80), 
planta vuitena (nivell +31,10), planta novena (nivell +34,40), planta desena 
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instal·lacions i planta coberta (nivell +38,00), amb una superfície ocupada de 
parcel·la en planta baixa de dos mil nou amb trenta cinc m2 (2.009,35 m2) de total 
de la parcel·la, que és de 2.219 m2 amb una superfície construïda total de denou 
mil nou-cents vint-i-tres amb vuit metres quadrats, (19.923,08 m2), dels quals 
desset mil set-cents metres quadrats (17.700,00 m2) són sobre rasant i dos mil dos-
cents denou metres quadrats (2.219,00 m2) són baix rasant. 
La planta SOTERRANI, nivell -3,70, té una superfície construïda de 2.219 metres 
quadrats, (2.219,00 m2) destinada a Spa, sales d'instal·lacions, magatzems, 
instal·lacions per a personal. 
La planta BAIXA, nivell +0,30, té una superfície construïda de 1531 amb tres 
metres quadrats, (1.531,03 m2) destinats a vestíbul i recepció hotel, oficines 
administració, bar-cafeteria, magatzems, lavabos i nuclis d'escales i ascensors 
interiors 
La planta PRIMERA, nivell +4,90, té una superfície construïda de 2.025 amb 
seixanta-nou metres quadrats, (2.025,69 m2) destinats a 37habitaciones, 2 oficis i 
nucli d'escales i ascensors. 
La planta SEGONA, nivell +8,20, té una superfície construïda de 2.024 amb 
noranta-dos metres quadrats, (2.024,92 m2) destinats a 37 habitacions, 2 oficis i 
nucli d'escales i ascensors. 
La planta TERCERA, nivell +12,00, té una superfície construïda de mil 841 amb 
vuitanta-nou metres quadrats, (1.841,89 m2) destinats a cuina, saló menjador, sales 
esmorzar, sales oci i premsa, magatzems, lavabos i nucli d'escales i ascensors. 
La planta QUARTA, nivell +16,60, té una superfície construïda de dos mil trenta-
tres amb setanta-dos metres quadrats, (2.033,72 m2) destinats a 37 habitacions, 3 
oficis, i nucli d'escales i ascensors. 
La planta CINQUENA, nivell +19,90, té una superfície construïda de dos mil 
trenta-tres amb cinquanta-quatre metres quadrats, (2.033,54 m2) destinats a. 37 
habitacions, 3 oficis, i nucli d'escales i ascensors. 
La planta SISENA, nivell +23,20, té una superfície construïda de dos mil trenta-
quatre amb un metres quadrat, (2.034,01 m2) destinats a 37 habitacions, 3 oficis, i 
nucli d'escales i ascensors. 
La planta SETENA, nivell +27,80, té una superfície construïda de 1395 amb tres 
metres quadrats, (1.395,03 m2) destinats a 27 habitacions, 3 oficis, piscina exterior 
i solàrium i nucli d'escales i ascensors. 
La planta VUITENA, nivell +31,10, té una superfície construïda de 1392 amb 
seixanta-un metres quadrats, (1.392,61 m2) destinats a 28 habitacions, 2 oficis i 
nucli d'escales i ascensors. 
La planta NOVENA, nivell +34,40, té una superfície construïda de 1391 amb 
seixanta-quatre metres quadrats, (1.391,64 m2) destinats a 28 habitacions, 2 oficis i 
nucli d'escales i ascensors. 
La planta COBERTA, destinada a cobriment general de l'edifici i instal·lacions. 
QUART.- Notificar el present acord a la societat pública PALAU DE 
CONGRESSOS DE PALMA, SA., donar-ne compte al Ple de la Corporació i al 
departament de Patrimoni als efectes oportuns. 
 
19.  Proposta d’aprovació  de nomenaments de membres de l’Ajuntament de 

Palma a  la Comissió executiva de Palma de l’Agència de Turisme Balear 
(ATB). 
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Es proposa: 
 
Atès el  Decret 26/2012 de 30 de març, pel qual es reorganitza, reestructura i regula 
l’Agència de Turisme de les Illes Balears i d’acord amb el que estableix el seu article 
16.1 el qual contempla que es creen 5 comissions executives una de les quals es la 
comissió executiva de Palma, que segons l’article 16.2 estarà formada  entre d’altres 
fins a un màxim de cinc membres elegits per l’Ajuntament de Palma,  per la qual cosa 
s’eleva al Ple de l’Ajuntament el següent: 
 
ACORD 
 
1r. Nomenar als següents membres representants de  l’Ajuntament de Palma  a 
l’Agència de Turisme Balear (ATB): 
 
Titular .- Sr. Pedro Homar Oliver  (gerent de la Fundació Turisme PM365) 
Suplent .- Mª Carmen Acosta Jiménez (Tècnic Fundació Turisme PM 365) 
 
Titular: Sr. Javier Vich (president ASPHAMA) 
Suplent: Sr. Francisco Serrano (Representant ASPHAMA) 
 
Titular: Sr. Alfonso Robledo (President PIMEM Restauració) 
Suplent: Sra. Pilar Carbonell (Presidenta CAEB Restauració) 
 
Titular: Sr. Andreu Garau Garau (Regidor de l’Àrea de Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial) 
Suplent: Sra. Antonia Fornari Thomàs (Regidora del districte de Llevant).  
 
Titular: Sr. José Mª Urrutia (President de l’Autori tat Portuària de Balears) 
Suplent: Sr. Jorge Nasarre (representant de l’Autoritat Portuària de Balears) 
 
2n. Notificar el present acord als interessats. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor(PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
20.  Proposta d’aprovació de modificació nomenament membres del Consell Social 

de la Ciutat 
 
Es proposa: 
 
El Ple de l’Ajuntament en sessió ordinària de 26 d’abril de 2012 va aprovar per 
unanimitat la constitució del Consell Social de la Ciutat i l’acceptació de les persones 
representants nomenades a proposta de cada grup municipal amb representació a 
l’Ajuntament, a proposta de cada grup.  
 
 Per acord del Ple de 14 de juny de 2012, s’aprovà per unanimitat incorporar les 
persones designades de les entitats i de les associacions a proposta de les mateixes, i els 
experts de reconegut prestigi. Totes aquestes persones han acceptat el seu nomenament 
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per a formar part d’aquest Consell Social de la Ciutat d’acord amb els articles 6 i 7 del 
Reglament Orgànic del Consell Social de la Ciutat. 
 
Per acord de Ple de dia 30 de maig de 2013, s’aprovà per 17 vots a favor (PP), 12 
abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), modificar el punt segon de l’acord aprovat al ple de 
dia 14 de juny de 2012 i designar a la regidora de l’Àrea de Comerç, Treball, Joventut i 
Participació Sra. Esperanza Crespí Pibernat com a vocal del Grup Municipal PP en 
representació de l’Ajuntament en substitució de la Sra. Sandra Fernández Herranz 
(titular) i a la Sra. Ana M. Ferriol Font (suplent) del Consell Social de la Ciutat i 
mantenir en vigor la resta dels seus apartats. 
 
I per altra banda, la Universitat de les Illes Balears ha designat un nou membre al 
Consell Social de la Ciutat: El Sr. Llorenç Huguet Rotger, rector de la UIB en 
substitució de la Sra. Montserrat Casas Ametller i com a suplent el Sr. David Pons 
Florit, virector d’Economia i Infraestructures en substitució de la Sra. Raquel Herranz 
Bascones, i per part de Comissions Obreres de les Illes Balears: Sra. Eva Cerdeiriña 
Outeiral, secretària de política social i d’igualtat en substitució del Sr. Francesc Mellado 
Serra i com a suplent a la Sra. Carmen Díaz de la Jara en substitució del Sr. Rafel Pons 
Campos. 
 
De conformitat amb els articles 25, 65.2, 123, i 131 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local, segons la addició efectuada per la Llei 57/2003, 
de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern local; art. 22 al 27 de 
la Llei 30/92, de 26 de novembre de règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú; art. 36.3 de la Llei de capitalitat propòs al Ple 
l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 

-Aprovar la modificació següent a l’apartat de representants d’entitats nomenades 
pel Ple de l’Ajuntament per majoria absoluta, a proposta de les entitats que 
representin sectors socials com gent gran, dona, joventut, medi  ambient, 
discapacitat, immigració, cultura, esports, etc. : 
 
Per part de Comissions Obreres de les Illes Balears: Sra. Eva Cerdeiriña Outeiral, 
secretària de política social i d’igualtat en substitució del Sr. Francesc Mellado 
Serra i com a suplent a la Sra. Carmen Díaz de la Jara en substitució del Sr. Rafel 
Pons Campos. 
 
-Aprovar la modificació següent a l’apartat del rector o rectora de la UIB: 
 
- El rector de la UIB o la persona en qui delegui la representació: Sr. Llorenç 
Huguet Rotger, rector de la UIB en substitució de la Sra. Montserrat Casas 
Ametller i com a suplent el Sr. David Pons Florit, virector d’Economia i 
Infraestructures en substitució de la Sra. Raquel Herranz Bascones, accepten el 
nomenament. 
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- Nomenar la vicepresidència primera del Consell Social de la Ciutat de 
conformitat amb l’article 18 del Reglament Orgànic del Consell Social de la Ciutat 
a la regidora de l’Àrea de Benestar Social, Immigració i Participació serà la Sra. 
Esperanza Crespí Pibernat en substitució de la Sra.Sandra Fernández Herranz. 
 
Segon.- Notificar aquest acord a les persones interessades. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor(PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
21.  Donar lectura al Ple de l’Ajuntament de l’auto del TSJ de 6 de juny de 2013 

en execució de sentència del recurs contenciós administratiu 1215/04 de la 
Sala Contenciosa Administrativa el T.S.J de les Illes Balears. 

 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle, com a responsable  de la Hisenda municipal, doncs m’agradaria que 
no només quedés això com que el Tribunal Superior de Justícia ha dit que la secretària 
havia de llegir això. Sinó saber el compromís que hem d’assumir tots, els 29,  perquè 
som els que decidim on han d’anar els pressupostos, i saber que hi haurà aquest marge 
que tenim actualment, poc marge pressupostari, per poder fer front a un risc de 85 
milions d’euros, que tenim actualment en expropiacions, a curt termini son 26 milions 
d’euros el que tenim ja de sentències fermes, i l’equip de govern ha estat mirant de fer 
feina. Hem anat pagant expropiacions però hem mirat de fer feina per aconseguir alguna 
cosa que fins el dia d’avui no podíem, que és mirar de recórrer a refinançar  les deutes 
municipals, per poder pagar aquestes sentències per expropiacions. Això vol dir no 
haver de ni pujar impostos, ni fer retalls en les despeses,  principalment despeses socials 
o despeses en general, i estem fent feina amb aquest camí, avui duim una proposta que 
va en aquesta línia de sol·licitar a Madrid poder fer aquest refinançament. I també 
aquest equip de govern ha estat negociant amb Madrid, que Madrid té previst posar en 
marxa un mecanisme de Tresoreria per les entitats locals, que amb aquest mecanisme de 
Tresoreria de les entitats locals, també pugui estar inclòs la possibilitat de fer front el 
pagament d’aquestes expropiacions, ara tenim aquesta que ens donen 5 mesos, per tant 
amb 5 mesos haurem de fer modificacions pressupostàries per fer front, però no es la 
única que tenim pendent. Moltes gràcies, Sr. Batle”. 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“ Simplement voldria dir, que esta molt be el que diu el Sr. Martínez, però és que no 
s’ha llegit, exactament, o no ha prestat massa atenció, en el que diu exactament la 
sentència, perquè diu textualment : “Ante la dejadez que el Ayuntamiento exhibe, dado 
que no ha merecido respuesta la información solicitada en torno a las gestiones 
realizadas”, és que si em permet l’expressió, ens peguen la clatellada perquè no hem 
pagat, però és que ni siquiera hem contestat. És a dir, no només és el tema del pagament 
Sr. Martínez, és la deixadesa aquesta que hem fet de funcions, deixadesa que també va 
amb altres àmbits, però amb aquest també, però, en tot cas, com que podrem discutir 
una mica més extensament a un altre punt de l’ordre del dia, insistirem un poc allà. 
Gràcies”. 
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Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“ Gràcies. Aquesta deixada de funcions no és dels darrers dos anys, és de fa molt de 
temps, és de fa molt de temps, aquí el que passa és que aquesta reclamació per part dels 
ciutadans, fa molt de temps, no està en el pressupost i el problema és el mateix 
problema que tenia vostè Sr. Alcover, és el que tinc jo, que no tenim partida 
pressupostària per pagar. El que se’ns demana en els tribunals és saber que estem fent, 
quina modificació pressupostària estem fent, i nosaltres hem fet tot el possible durant 
aquest any, mirant d’anar pagant el que podíem pagar i mirar de ser justos per tenir un 
Ajuntament solvent. Per poder anar als bancs, demanar un préstec, que ens donin el 
préstec i poder fer front a totes aquestes expropiacions, que és la feina que hem estat 
fent durant aquests dos darrers anys  i, li he de dir, sense cap tipus d’ajuda, per part del 
Grup municipal en el qual vostè pertany. Moltes gràcies”. 
 
Es fa lectura de: 
 
“Donar lectura de l’auto de 6 de juny de 2013 del TSJ, de les Illes Balears amb 
número d’identificació únic 07040 333 2004 0101465; Procediment ordinari 
0001215/2004 contra l’acord del Jurat Provincial d’Expropiació de data 25 de juny 
de 2004, pel qual es va fitxar el preu just de la finca registral núm. 16.681 del 
terme municipal de Palma, motivada per les obres de “Execució del sistema 
general Espai Lliure, Parcs i Jardins conegut com a Falca Verda”, a fi de que es 
procedeixi al compliment a l’ordenat” 
 
“TRIBUNAL SUPERIOR DE JUSTICIA 
Sala de lo Contencioso-Administrativo 
Sección: 001 
PALMA DE MALLORCA 
55700 
Número de Identificación Único: 07040 33 3 2004 0101465 
Procedimiento: PROCEDIMIENTO ORDINARIO 0001215 /2004 
Sobre EXPROPIACION FORZOSA 
De MIGUEL FONT BERGAS 
Procurador JUAN MARQUES ROCA 
Contra JURADO PROVINCIAL DE EXPROPIACION FORZOSA AB OGADO 
DEL ESTADO 
AYUNTAMINETO DE PALMA DE MALLORCA, PROCURADORA: 
MAGDALENA CUART JANER 
 

AUTO 
 

Ilmos. Srs.    Palma, 6 de Junio de Dos mil Trece 
PRESIDENTE: 
Gabriel Fiol Gomila 
MAGISTRADOS: 
D. Pablo Delfont Maza. 
Dña. Carmen Frigola Castillón.  
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HECHOS 

 
 Primero.- La representación de D. Miguel Font Bergas en escrito presentado 
el 19 de marzo pasado solicita la ejecución forzosa de la Sentencia nº 462 dictada 
en autos el pasado 12 de junio de 2009 y de la dictada por el Tribunal Supremo en 
fecha 16 de julio de 2012, que estima parcialmente el recurso de casación 
interpuesto en contra de la primera, y determina que el justiprecio a percibir por 
el recurrente será la suma de 179.440.240 pesetas o su equivalente 1.078.457’56 
euros con más el 5% del premio de afección. 
 A tal efecto solicita la parte que se despache ejecución por la cantidad de 
414.398’65 euros en concepto de resto de justiprecio más la suma de 322.051’03 
euros de intereses adeudados y que el interés legal de esas cantidades se incremente 
a partir del 24 de octubre de 2012 en dos puntos. 
 
 Segundo.- Solicitado informe al Ayuntamiento de Palma sobre las gestiones 
realizadas para la ejecución y cumplimiento de las sentencias dictadas, a través de 
oficio que tuvo entrada en ese Ayuntamiento el 12 de abril de 2013, no se han 
presentado alegaciones desconociéndose qué es lo que hasta el momento se ha 
hecho por la demandada para cumplir con lo ordenado en las sentencias firmes. 
 

FUNDAMENTOS DE DERECHO 
 
Único.- La ejecución de sentencias constituye sin duda alguna el cierre 
imprescindible del derecho a la tutela judicial efectiva, reconocido –con carácter 
de derecho fundamental- en el artículo 24 de la Constitución pues el derecho de 
acceso a los Tribunales se convertiría en una mera declaración retórica si el 
ordenamiento jurídico no arbitrara medios eficaces que garanticen la puntual 
ejecución de los pronunciamientos judiciales. El derecho fundamental a la 
ejecución de las sentencias no es un derecho nominal, que se agota en su mera 
declaración sino que debe traducirse en la realidad jurídica y por ello el juez 
contencioso-administrativo debe procurar la satisfacción de los derechos de 
quienes han vencido en juicio frente a la Administración. 
 En el presente caso no se ha abonado todavía la cantidad a la que viene 
obligada la Administración acordada en sentencia, y se desconoce por completo 
qué gestiones se han hecho en cuanto a apuntes contables para poder efectuar los 
pagos pendientes y que se adeudan al recurrente ejecutante. 
 
 Así pues es preciso fijar un plazo para el cumplimiento efectivo de lo 
adeudado, y se concede al Ayuntamiento de Palma el plazo de cinco meses 
contados a partir del siguiente en el que deberá acreditar el cumplimiento efectivo 
de la totalidad del pago que adeuda de justiprecio con más los intereses que 
asciende al total de 736.449’68 euros, desglosados en 414.398’65 euros de 
justiprecio y 322.051’03 euros de intereses. 
 
 Igualmente ante la dejadez que el Ayuntamiento exhibe, dado que no ha 
merecido respuesta la información solicitada en torno a las gestiones realizadas 
tendentes al cumplimiento de la sentencia, se hace merecedor de imponerle el 
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devengo de los intereses legales adeudados de esa suma a partir del 24 de octubre 
de 2012, incrementados en dos puntos, hasta el completo y total pago de la deuda. 
 
 El Ayuntamiento también identificará en el plazo de diez días contados a 
partir de la notificación de este Auto, al responsable de la ejecución de esta 
Sentencia, con apercibimiento que de no hacerlo se identificará a la persona de su 
Alcalde Presidente como responsable último del Ayuntamiento. 
 
 Transcurrido el plazo de cinco meses concedido al Ayuntamiento para el 
pago de la suma de 736.449’68 euros, dese cuenta y se acordará lo demás que 
procede, pudiendo pararle al responsable de la demora el perjuicio que en derecho 
corresponda, cual es la posibilidad de imponer multas coercitivas sobre el 
patrimonio personal de dicho responsable. E inclusive también podrá devengarle 
responsabilidad penal por un presunto delito de desobediencia a la Autoridad. 
 
 A tal efecto se dará lectura en el próximo Pleno municipal del dictado de esta 
Resolución quedando todos los miembros del Consistorio debidamente apercibidos 
de la obligación de cumplimiento de la Sentencia con los apercibimientos legales. 
El Sr. Secretario remitirá testimonio del Acta donde quede constancia de esa 
lectura y apercibimiento. 
 

LA SALA ACUERDA 
 
 1º.- Se concede al Ayuntamiento de Palma el plazo de CINCO MESES 
contados a partir del siguiente a la notificación de este auto, para que acredite el 
cumplimiento efectivo del pago de la suma total de SETECIENTOS TREINTA Y 
SEIS MIL CUATROCIENTOS CUARENTA Y NUEVE EUROS CON S ESENTA 
Y OCHO CÉNTIMOS (736.449’68), importe a que asciende el resto del justiprecio 
adeudado, con más los intereses, cantidades que a partir del 24 de octubre de 2012 
se devengarán al precio del interés legal del dinero incrementado en dos puntos 
hasta el total y cumplido pago de la deuda. 
 
 2º.- El Ayuntamiento de Palma identificará en el plazo de DIEZ DIAS a la 
persona responsable de la ejecución de esta Sentencia, con apercibimiento que de 
no efectuarlo se considerará responsable al Alcalde Presidente de esa Corporación 
como responsable último de la misma. 
 
 3º,- De este Auto se dará lectura en el próximo Pleno municipal quedando 
todos los miembros del Consistorio debidamente apercibidos de la obligación de 
cumplimiento de las Sentencias dictadas en autos, con los apercibimientos legales 
que puede depararles su incumplimiento. En su caso el responsable de la ejecución 
podrá ser compelido a su ejecución mediante la imposición de multas coercitivas 
sobre su patrimonio personal e inclusive podría depararle responsabilidad penal 
por un presunto delito de desobediencia a la Autoridad. 
 
 4º.- El Sr. Secretario del Ayuntamiento remitirá testimonio del Acta donde 
quede constancia de esa lectura y de los apercibimientos correspondientes. 
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 5º.- Transcurrido el plazo de cinco meses dese cuenta y se acordará lo demás 
que proceda. 
 
 Contra el presente auto cabe interponer recurso de reposición ante la Sala en 
el plazo de cinco días contados a partir del siguiente a la notificación efectuada. 
 
 Así lo pronuncian mandan y firman los Sres. Magistrados de la Sala de lo 
Contencioso del Tribunal Superior de Justicia al margen referenciados”.   
 
S’ha donat lectura de l’Auto del TSJ de 6 de juny de 2013, per la secretària general 
del Ple, quedant els membres degudament apercebuts de l’obligació del 
compliment de la sentència i de les advertències legals. 
Així mateix, es fa constar que es lliurarà còpia de l’Auto als membres del Ple 
absents  en aquesta sessió. 
Es remetrà al TSJ testimoni de l’Acta on quedi constància de la lectura i 
l’advertència. 
 
22.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import 

de 1.519’75€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El Reial Decret 2274/ 1993, de 22 de desembre, que estableix la cooperació de les 
Corporacions Locals amb el Ministeri d’ Educació i Ciència es competències atribuïdes 
a les administracions públiques en matèria de manteniment i conservació dels centres 
docents de titularitat pública de Palma, manifesta al seu article 6.1 del capítol III que “la 
conservación, el mantenimiento y vigilancia de los edificios destinados a centros de 
educación infantil de segundo ciclo, educación primaria o educación especial, 
dependientes del Ministerio de Educación y Ciencia, corresponderán al municipio 
respectivo”.  
 
Atès que una de les matèries englobades dins el manteniment dels centres docents és el 
subministrament de gasoil tipus C per a la calefacció de les escoles públiques de Palma, 
es va contractar aquest servei el qual fou adjudicat a l’empresa REPSOL COMERCIAL 
DE PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A. per acord de  Junta de Govern de 28 de 
febrer de 2006 amb inici dia 1 de març de 2006 i finalització el 28 de febrer de 2008. 
Tota vegada que el nou contracte no fou adjudicat fins el 15 de juliol de 2009, i donada 
l’obligatorietat legal de prestació del servei els subministrament es van anar tramitant 
mitjançant decrets.   
 
Atès que la factura núm. 931052636 de l’empresa abans esmentada de data 26 de gener 
de 2009, i corresponent al subministrament de gasoil pe al Col·legi Públic Miquel 
Porcel no consta que hagi tingut entrada a aquest Ajuntament, de conformitat amb 
l’obligatorietat legal que té l’ Ajuntament de prestació d’aquest servei, i per fer front a 
la quantitat de 1.519,75’- €. (MIL CINC-CENTS DENOUS EUROS I SETANTA-
CINC CÈNTIMS), IVA inclòs, que s’han de carregar a la partida 10.32100.212.02 del 
vigent pressupost de despeses, als efectes del reconeixement del deute contret per l’ 
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esmentada quantitat, i atenent el que està previst a  l’article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 
2 d’abril, reguladora de les bases de règim local, segons l’addició efectuada per la Llei 
57/2003, de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern local; 
l’article 185 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de 
la Llei reguladora de les hisendes locals, i les bases d’execució del pressupost municipal 
per a l’any 2013, els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, 
aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, la cap de 
negociat que subscriu proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
"Reconèixer el deute contret amb l’empresa REPSOL COMERCIAL DE 
PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A., amb CIF. A-80298839,  amb càrrec a la 
partida 10.32100.212.02 del vigent pressupost de despeses, per la quantitat  de 
1.519,75’- €. (MIL CINC-CENTS DENOU EUROS I SETANTA-CINC 
CÈNTIMS), IVA inclòs, en concepte subministrament de gasoil-C per a la 
calefacció del CEIP Miquel Porcel (fra. núm.: 931052636 )”. Aquesta quantitat 
s’haurà d’abonar amb càrrec a la partida 10 321 00 221 03 del vigent pressupost 
de despeses. 
 
2n.- Traslladar aquesta resolució a l’empresa REPSOL COMERCIAL DE 
PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A. i a la Intervenció Municipal.”.  
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
23.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a diversos proveïdors de 

PALMA ACTIVA per import total de 926’15€.  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
Durant l’exercici 2012 van quedar sense tramitar una sèrie de factures procedents de 
l’exercici 2011. Per aquest motiu, l’Àrea Econòmic – Financera les ha unificades per 
dur-les a aprovació de l’òrgan competent i per imputar la despesa a l’aplicació 
pressupostària adient de l’exercici 2013. 
 
Per això, d’acord amb el que estableixen l’article 23.e del Reial Decret Legislatiu 
781/1986, de 18 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de les disposicions legals vigents 
en matèria de règim local; l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de 
les bases del règim local; arts. 22 a 27 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim 
jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú, els arts. 
178 i 188 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el text 
refós de la llei reguladora de les hisendes locals; les bases d’execució del pressupost 
municipal per a l’any 2013; els arts. 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els arts. 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals; RDL 4/2012, de 
24 de febrer, on es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris per 
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establir un mecanisme de finançament pel pagament als proveïdors de les entitats locals, 
qui subscriu, previ dictamen de la Comissió Informativa de Comptes, Economia i 
Recursos Humans, proposa a la Sra. Presidenta elevar al Ple l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
“1er. Reconèixer el deute per un total de 926,15 euros a les empreses que es 
relacionen a continuació i amb càrrec a les aplicacions pressupostàries següents:  
 
ÀREA DE SERVEIS GENERALS 
 
EXERCICI 2011 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 19,51 €  
 
CONTRACTISTA: Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 19,51  (dinou euros amb cinquanta-un cèntims) 
CONCEPTE: Lloguer font aigua període de 01/02/11 a 28/02/11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 91,49 €  
 
CONTRACTISTA:  Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 91,49  (noranta-un euros amb quaranta-nou cèntims) 
CONCEPTE: Consum d’aigua a data 18.02.11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 16,22 €  
 
CONTRACTISTA:  Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 16,22  (setze euros amb vint-i-dos cèntims) 
CONCEPTE: Consum d’aigua a data 18.02.11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 51,88 €  
 
CONTRACTISTA:  Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 51,88  (cinquanta-un euros amb vuitanta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Consum d’aigua a data 20/05/11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 19,51 €  
 
CONTRACTISTA:  Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 19,51  (dinou euros amb cinquanta-un cèntims) 
CONCEPTE: Lloguer fonts d’aigua període 01/08/11 a 31/08/11 
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PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import -30,05 €  
 
CONTRACTISTA:  Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: -30,05  ( menys trenta euros amb cinc cèntims) 
CONCEPTE: Abonament deposit manantial 15/10/11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 19,51 €  
 
CONTRACTISTA: Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 19,51  (dinou euros amb cinquanta-un cèntims) 
CONCEPTE: Lloguer fonts d’aigua període 01/12/11 a 31/12/11 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 19,51 €  
 
CONTRACTISTA: Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 19,51  (dinou euros amb cinquanta-un cèntims) 
CONCEPTE: Lloguer fonts d’aigua període 01/09/11 a 30/09/11 Av. Amèrica 
 
PARTIDA: 00.24000.221.01.00 Import 48,66 €  
 
CONTRACTISTA: Manantial de Sant Hilari S.L.U. 
CIF: B61473120 
IMPORT: 48,66  (quaranta-vuit  euros amb seixanta-sis cèntims) 
CONCEPTE: Consum d’aigua a data 15/09/11 Av. Amèrica 
 
PARTIDA: 00.24000.221.04.00 Import 558,07 €  
 
CONTRACTISTA: Comercial Rafael Ribas S.L. 
CIF: B57029217 
IMPORT: 558,07 € (cinc cents cinquanta-vuit euros amb set cèntims) 
CONCEPTE: Compra uniformitat personal SOIB CCLL Fent Feina III 
 
PARTIDA: 00.24000.227.03.00 Import 26,50 €  
 
CONTRACTISTA: Label Inf S.L.  
CIF: B57056384 
IMPORT: 26,50 € (vint-i-quatre euros amb cinquanta-tres cèntims) 
CONCEPTE: Consum fotocòpies a data 30/09/11 
 
PARTIDA: 00.24000.227.03.00 Import 21,58 €  
 
CONTRACTISTA:  Label Inf S.L.  
CIF: B57056384 
IMPORT: 21,58 € (vint-i-un euros amb cinquanta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Consum fotocòpies a data 31/10/2011 
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PARTIDA: 00.24000.227.03.00 Import 39,23 €  
 
CONTRACTISTA:  Label Inf S.L.  
CIF: B57056384 
IMPORT: 39,23 € (trenta-nou euros amb vint-i-tres cèntims) 
CONCEPTE: Consum fotocòpies a data 30/11/2011 
 
PARTIDA: 00.24000.227.03.00 Import 24,53 €  
 
CONTRACTISTA:  Label Inf S.L.  
CIF: B57056384 
IMPORT: 24,53 € (vint-i-quatre euros amb cinquanta-tres cèntims) 
CONCEPTE: Consum fotocòpies a data 30/12/11 
 
2on. Abonar aquests imports amb càrrec a les aplicacions pressupostàries que 
s’indiquen del pressupost de despeses exercici 2013. 
 
3er. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució. 

4t. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera 
reunió ordinària que celebri.” 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“En el 24, en principi, passaríem a abstenir-nos, no ens oposem, evidentment, en 
aquestes despeses, però ens abstenim, en el 24. I en el 25 també. En el 26 sí que podem 
mantenir un vot favorable. En el 27 jo, en principi, també crec que, i en el 28 jo crec que 
en comissió ja vaig dir que era abstenció, pregaria també que ara, evidentment, també és 
abstenció, és el tema de les reunions i conferències de la policia, i en el 29 també 
abstenció, abstenció per dubtes en quant a l’aportació en el consorci de Sant Carles, i 
del 29 el Sr. Noguera també afegirà una qüestió”. 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“ Volia comentar, com es tracten transferències a Cultura, volia fer un prec Sr. Batle, 
que és el tema de la Simfònica, en aquests moment la Simfònica havia arribat a un acord 
amb el Sr. Bosch, pel qual es retallava un 7% el seu sou, i a més es contractava a Josep 
Vicent com un director amb una projecció internacional innegable, i amb un objectiu de 
poder aconseguir més ingressos. Vostè va sortir a la foto de la presentació del Sr. Josep 
Vicent, que encara no ha signat el contracte, de tot aquest acord que es va arribar amb el 
Sr. Bosch, amb el Govern de les Illes Balears, ara tot ha quedat en paper banyat, tot 
queda en paper banyat, aquest 7% de sou ja no val, demanen un 20% de sou, prescindint 
d’alguns instruments i això suposarà un, bé, quasi, quasi suposarà finiquitar l’orquestra  
Simfònica així com la coneixem  en aquests moments. Nosaltres, des d’aquest grup, ja li 
varem advertir que quan es va passar de l’aportació de l’Ajuntament de Palma, d’un 
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milió 100 mil euros a 400.000, això suposaria el que està passant en aquests moments, 
que al final l’orquestra Simfònica no sigui  viable, perquè era aquesta administració i és 
aquesta administració la que paga mensualment i feia que la Simfònica tingués 
liquidesa. Així com vostè també va als concerts de la Simfònica, així com vostè s’ha fet 
la foto amb el nou director, jo li demanaria que també fes de mediador per intentar 
solucionar aquest problema. Perquè s’està maltractant als treballadors, perquè aquests 
treballadors ja es varen baixar el sou una vegada,  i havien acordat davallar-se el sou un 
7% tots, i en aquests moments ens trobem amb aquest problema, una vaga de la setmana 
que ve de l’òpera Aida, també la programació de Bellver encara sense presentar. I el que 
havia de ser un símbol del binomi cultura i turisme, una entitat que exporta el nom de 
les Illes Balears i de Palma al món,  una entitat que treballa el turisme i la cultura a 
través del llenguatge universal que és la música, aquesta entitat està a punt de 
desaparèixer així com l’entenem ara. Bé, supòs que confiam en què vostè,  com a 
mínim, intenti arreglar aquesta situació, perquè la veritat és que és nefast, nefast. 
Nefasta la gestió del partit Popular amb l’orquestra Simfònica, nefast.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, nosaltres volíem fer una mica de reflexió damunt totes les modificacions de crèdit 
i, també, una mica lligat al punt 31 de l’ordre del dia d’avui. Amem, avui amb aquestes 
modificacions de crèdit el que fem, no només en les modificacions de crèdits sinó també 
en la possibilitat de refinançament, el que fem és abocar en el pressupost la friolera de 
10 milions d’euros en nova despesa. Està bé, està molt bé, no és una crítica, no, és la 
constatació d’un fet, senyor Batle, no era per començar a veure si era sí o no, això és sí. 
Aboquem a nova despesa 10 milions d’euros. D’aquests 10 milions d’euros, sap quans 
destinem a benestar social, 100.000 euros per desnonaments, està bé els 100.000 euros 
però vostè li pareix que, con la que está cayendo, és lògic abocar 10 milions d’euros i 
domés 100.000 euros a una partida relacionada amb benestar social? Nosaltres li varem 
plantejar en Comissió i després en privat, un pacte, un acord per nosaltres votar a favor 
del refinançament i de totes les modificacions, si d’aquests 10 milions, un milió se 
destinava a partides de benestar social. Ha acordar-les, arribaríem a un acord però a 
pal·liar el patiment dels ciutadans de Palma. Hi arribaríem a un acord. La resposta ha 
estat que no. Miri, de les modificacions de crèdit, en el debat de pressupost ja li varem 
oferir abstenir-nos a pressupost, ningú se’n recorda de quan l’oposició se va abstenir a 
un pressupost, perquè no ha passat mai. Miri, nosaltres li varem oferir abstenir-nos en el 
pressupost si destinava 2 milions d’euros d’EMAYA a benestar social, la resposta va 
ser, no. Quin és el que mos trobem avui, que destinen 1,5 milions d’euros d’EMAYA a 
altres partides. Si acaben fent el que diem, si acaben fent això, perquè no havia de dir 
que sí aleshores, perquè no ha de dir que sí avui. Sap que destinen a expropiacions, 
d’aquests 10 milions, 8 milions i mig d’euros, s’han de pagar no hi ha res que dir però 
és que en devem 26, en paraules del senyor Martínez, 26. Per tant, si destinem 8,5 o 7,5 
per expropiacions, pal·liem, perquè la solució d’expropiacions serà una altra, no serà 
aquesta. Serà fer un plurianual o un decret de proveïdors com els dos primers que va 
treure Madrid, serà una d’aquestes dues. Per tant, si a expropiacions hem d’estar un any 
més pagant o menys, és ara que hem de gastar en benestar social, és ara que hem de 
pal·liar el patiment de la gent perquè és ara que la gent ho passa malament, senyor 
Batle. És ara, quan vol començar a gastar per pal·liar el patiment aquest, quan ho hem 
de fer. L’any passat se varen deixar de gastar 5 milions d’euros de la partida de benestar 
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social, 5 milions d’euros, han tancat amb un romanent de 27,6 milions d’euros, ja li 
varen dir que hauria de donar moltes explicacions, no han donada ni una, no han donada 
ni una. Mos proposa vostè, dia sí i dia també, arribar a acords, li hem dit un milió dels 
10, un, dels 10 no, dels 8,5 que van a expropiacions, un milió, és tan poc assenyat 
aquest acord? És tan poc assenyat? No li hem dit ni les partides, ho acordarem, estam 
segurs que ho acordarem si van a benestar social, no li hem dit. La resposta ha estat que 
no. No mos torni a dir per arribar a pactes perquè quan li oferim un pacte com, per 
exemple, el del pressupost en EMAYA mos diu que no i ara veiem que transfereixen un 
milió i mig d’euros d’EMAYA a altres partides. Venen a les nostres, a final d’any, 
potser, trauran un altre milió d’euros d’EMAYA per dur-lo la benestar social, si hi ha un 
denou, esperem que no. Però el trauran d’EMAYA per dur-lo a benestar social, tornaran 
a venir a les nostres. Per què no han de cuir el guant que nosaltres li tendim i acceptar el 
pacte? Podríem votar a favor i arribaríem a un acord d’aquests que vostè tant desitja, 
passarà el mateix però si no ho volen fer, senyor Batle, va vostre. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Noguera, el problema de la Simfònica no neix a aquesta legislatura, 
neix a la passada, no sé si a l’altra, però a la passada. I els hi vull informar que mos fan 
responsables, perquè la passada legislatura no se va pagar l’IRPF que se retenia als 
treballadors, mos fan responsables, mos ha arribat fa una setmana, mos fan responsables 
de que hem de pagar 600.000 euros, l’Ajuntament de Palma li toca el 40% del deute 
total de la Simfònica. Ojalà, no haguéssim de pagar aquests 600.000 euros que els 
haurem de pagar, haurem de treure doblers de les expropiacions, per pagar ara l’IRPF i 
estam fent el que podem per pagar-ho tot, però no mos digui que el Batle no s’està 
implicant amb això. Ojalà, els 600.000 euros, en lloc d’haver de pagar l’IRPF de la 
legislatura passada, poguéssim pagar les nòmines dels actuals membres de l’orquestra 
Simfònica però haurem de pagar abans l’altre. Me sap greu, haurem de pagar abans 
l’altre. Senyor Alcover, vostè és un típic gestor que vende la piel del oso antes de 
cazarlo. Vostè ha dit que ja hem bolcat 10 milions d’euros, ja me dirà de a on? Perquè el 
que nosaltres estem fent és negociar, negociar amb els bancs un refinançament, però no 
els hi tenim els doblers. I aquesta és la resposta, senyor Alcover, no gastarem ja el que, 
encara, no tenim. Ja sé que vostès ho feien molt això, gastar el que encara no tenien, 
anaven gastant, i aquest ha estat el problema dels dos primers anys. Senyor Alcover, per 
negociar, vostè diu hem de fer intercanvi de cromos però quins cromos posen vostès 
damunt la taula? Perquè vostès han estat en contra, han estat en contra del programa, de 
la gestió econòmica feta pel partit popular els dos anys. Jo li he sentit dir que havíem de 
gastar més doblers en el pressupost del 2012 i, per tant, si haguéssim gastat més 
tindríem tots els indicadors econòmics negatius. Per tant, no podríem fer refinançament 
i, per tant hauríem d’estar fent retallades per pagar les expropiacions o pujades 
d’impostos. En la gestió feta per aquest Equip de Govern pagarem, escolti bé senyor 
Alcover, pagarem les expropiacions sense pujar impostos, sense pujar impostos i sense 
fer retallades a partides. Vostè diu, quant de doblers se dedicarà d’aquest refinançament, 
no, la pregunta és, gràcies a aquest refinançament, quant de doblers s’haurà de retallar la 
partida de serveis socials? Cap, la podrem gastar el 100%. Això és la garantia del que 
estem votant avui. Per tant, vostè sabrà, senyor Alcover, si vol votar a favor o no de que 
l’Equip de Govern faci gestions de refinançament per no pujar impostos i per no fer 
retallades a l’Àrea de Serveis Socials. Moltes gràcies, senyor Batle.” 
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24.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 6 de suplement de crèdit 

finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies 
que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 6 de 
suplement de crèdit  finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de la 
corporació per a 2013, emet la següent 
 
MEMÒRIA 
 
L’Institut Municipal de l’Esport (IME) ha sol·licitat l’augment de la partida 
pressupostària destinada al manteniment de les piscines públiques, el Regidor de l’àrea 
d’Educació, Família, Immigració i Majors ha sol·licitat mitjançat escrit de data 20 de 
maig de 2013 l’augment de la partida pressupostària destinada al servei de porteria, 
control d’accessos, obertura i tancament de determinats centres escolars de Palma, el 
Regidor de Mobilitat ha sol·licitat una major dotació de la partida destinada al contracte 
de servei de repartiment de notificacions i digitalització d’expedients sancionadors del 
servei de multes, el Regidor de l’àrea de Coordinació municipal i Turisme ha sol·licitat 
l’augment de la partida destinada a responsabilitat patrimonial vistes les sentències que  
queden pendents de pagament i la  i vist que l'empresa EMAYA cobrarà una sèrie de 
factures que tenia aprovisionades i això suposarà una millora dels seus resultats 
comptables de l'exercici 2013 , aquest suplement de crèdit  per un import de 
926.973,69€ serà finançat amb baixa de crèdit de l’aplicació pressupostària 14 16300 
44900  ( Transf. Corrent EMAYA). 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 
d’abril, la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 
127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 
21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8436 de 13 de maig de 2013, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern, la següent proposta de  
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n.6, de suplement de crèdit finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació  Descripció  Consig. inicial Augment Consig. def. 
033420041000 Esports.- Transf. Corrent  
   IME   9.625.609,57 400.000,00 10.025.609,57 
103210022701 Educació.-Contracte  
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   Prest. Servei porteria 336.000,02 246.807,04 582.807,06 
029310022729 Adm. Financera.- Contratc. 
   Notif. Multes  300.000,00 204.166,65 504.166,65 
079200022610 Coord. Municipal i Turisme.- 
  Indem. Resp. Patrimonial 275.000,00 64.000,00 339.000,00 
029310035200 Adm. Financera.-  
   Int. Demora  360.121,30 12.000,00 372.121,30 
       ------------------ 
Total augment despeses...    926.973,69 

 
B) Disminució de despeses 
Aplicació   Descripció  Consig. inicial Dismin. Consig. Def. 
141630044900 Transf. corrent EMAYA 16.826.412,62 926.973,69 15.899.438,93 
       ---------------- 
Total disminució despeses .....    926.973,69 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució.” 
 
S’APROVA per 16  vots a favor (PP)  i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
25.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 7 de suplement de crèdit 

finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies 
que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 7 de 
crèdit  extraordinari  finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost propi de la 
corporació per a 2013, emet la següent 
 
MEMÒRIA 
 
L’Àrea d’Educació ha sol·licitat la dotació de la partida pressupostària  corresponent per 
tal de donar continuïtat al servei d’educació d’adults. D’altra banda, l’Àrea de Benestar 
Social, davant la situació que pateixen les persones afectades per desnonaments, ha 
sol·licitat la dotació d’una partida d’ajudes per aquestes persones. El Regidor de l’àrea 
de Medi Ambient, Infraestructures i coordinació territorial mitjançant escrits de data 17 
i 23 de maig de 2013 ha sol·licitat la creació d’una partida per reposició de material 
inventariable i la dotació d’una partida pressupostària destinada a l’encomana de gestió 
del servei municipal de préstec de bicicleta pública a la Societat municipal 
d’Aparcaments i Projectes, S.A.  
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Vist que l'empresa EMAYA cobrarà una sèrie de factures que tenia aprovisionades i 
això suposarà una millora dels seus resultats comptables de l'exercici 2013, aquest crèdit 
extraordinari per un import de 546.995,00 serà finançat amb baixa de crèdit de 
l’aplicació pressupostària 14 16300 44900  ( Transf. Corrent EMAYA). 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 
d’abril, la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 
127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 
21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret de batlia núm. 8436 de 13 
de maig de 2013, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  
Ple de l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta  de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT  
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n.7, de suplement de crèdit finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació  Descripció   Consig. anterior   Augment  Consig. def. 
08 15100 60001 Urbanisme.-Expropiacions            374.699,73   498.298,61   872.998,34 
         ------------------ 
Total augment despeses...        498.298,61 
B) Disminució de despeses 
Aplicació  D escripció   Consig. anterior  Dismin.  Consig. def. 
029290050000 Fons de contingència.-Art. 
 31 LO 2/2012   498.298,61   498.298,6   10,00 
        ---------------- 
Total disminució despeses .....     498.298,61 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució.” 
 
S’APROVA per 16  vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS)  
 
26.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 7 de crèdit extraordinari 

finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 



 

- 39 - 

“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 7, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació  Descripció  Consig. inicial Augment Consig. def. 
103230022709  Educació.- Serv. Educ. 
   Adults   0,00 75.000,00 75.000,00 
052320048012 Benestar Social.-Ajudes 
  Persones desnonades  0,00 100.000,00 100.000,00 
141720063900  Medi Ambient.- Reposició  
  Material inventariable  0,00 3.000,00 3.000,00 
154410022709  Encomana de gestió Bicipalma  0,00 349.895,00 349.895,00 
033360062600  Cultura.- Inversions videovigilància  
 Castell de Bellver   0,00 18.000,00 18.000,00 
0249164000    Adm. Financera.- Smartcity   0,00 1.100,00 1.100,00 
       ---------------- 
Total augment despeses...    546.995,00 
B) Disminució de despeses 
Aplicació   Descripció  Consig. inicial Dismin. Consig. def. 
141630044900 Transf. Corrent EMAYA 16.826.412,62 546.995,00 16.279.417,62 
       ---------------- 
Total disminució despeses...    546.995,00 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució.” 
 
S’APROVA per 19  vots a favor (PP i MÉS) i 8 abstencions (PSIB-PSOE)  
 
27.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 8 de crèdit extraordinari 

finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit núm. 8, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació  Descripció  Consig. inicial   Augment  Consig. def. 
094330046700 Aportació a la “Finestreta 
   Única Empresarial”  0,00   4.000,00  4.000,00 
        --------------- 
Total augment despeses...     4.000,00 
B) Disminució de despeses 
Aplicació   Descripció  Consig. inicial   Dismin.  Consig. def. 
099250022706 Funció Pública.- Estudis 
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   i auditories Qualitat 30.000,00    4.000,00  26.000,00 
        ---------------- 
Total disminució despeses...      4.000,00 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució.” 
 

S’APROVA per unanimitat 
 
28.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 9 de crèdit extraordinari 

finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 9, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
AUGMENT     
Org

. 
Pro. Eco. Descripció 

 Crèdits  
 inicials 

 
AUGMENT  

Crèdit def. 

12 13200 2260
6 

POLICIA.- REUNIONS I CONFERÈNCIES 0,00 2.000,00 2.000,00 

     
-------------
--  

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  2.000,00  
DISMINUCIÓ     

Org
. 

Pro. Eco. Descripció 
Crèdit
s 
inicials 

DISMIN
UC. 

Crèdit def. 

12 13200 2040
0 

POLICIA.- LLOGUER FINANCER MATER. 
TRANSPORT 

11.500,
00 

2.000,00 9.500,00 

 ------------- 
 TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES 2.000,00 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució.” 
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S’APROVA per 16  vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
29.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 10 de crèdit 

extraordinari finançat amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies 
que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 10 de 
crèdit extraordinari  finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de la 
corporació per a 2013, emet la següent 
 

MEMÒRIA 
 
L’Ajuntament de Palma forma part de varies entitats entre les quals s’hi troben la 
Fundació Teatre del Mar, el Consorci Castell de Sant Carles i la Xarxa de Juderies 
d’Espanya i cada any ha de fer una aportació per tal de poder dur a terme les activitats 
que cada entitat. 
 
Quan es va confeccionar el Pressupost del 2013 les aportacions a la Fundació Teatre del 
Mar, el Consorci Castell de Sant Carles, i la Xarxa de Juderies d’Espanya se varen 
consignar a la mateixa aplicació pressupostària, per això, mitjançant els escrits de 16 de 
maig el regidor de l’àrea de Cultura i Esports ha  sol·licitat que se creï una aplicació 
pressupostària nominativa per cada una d’aquestes entitats. 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 
d’abril, la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2012, l’art. 
127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 
21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8436 de 13 de maig de 2013, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 10, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixa de crèdit d’altra aplicació en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2013, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdit 
anterior Augment Crèdit def. 

03 33500 48201 APORTACIÓ A LA FUNDACIÓ TEATRE DEL MAR 0,00  25.000,00 25.000,00 

03 33300 48202 APORTACIÓ AL CONSORCI SANT CARLES 0,00 20.000,00 20.000,00 

03 33600 48203 APORTACIÓ A LA XARXA DE JUDERIES D'ESPANYA 0,00  9.000,00 9.000,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  54.000,00  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    
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Org. Pro. Eco. Descripció Crèdit 
anterior 

Disminució Crèdit def. 

03 33700 48100 CULTURA.- SUBVENCIÓ CONCERTACIÓ PROGRAMES 54.000,00 54.000,00 0,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  54.000,00  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 

 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
30.  Donar compte al Ple de la Liquidació del Pressupost General de l’exercici 

2012 
 
Sr. Verger Martínez (PP): 
 
“En la liquidació del pressupost, se constata una qüestió que nosaltres ja hem anat dient 
que és que els pressuposts de 2012 estaven molt, molt ajustats. Les partides estaven 
massa ajustades, massa retallades. Algunes d’elles generant situacions com, per 
exemple, el desballestament del programa del Palma Habitada, el cop molt dur a tota la 
política d’habitatge de l’Ajuntament, una política essencial en aquests moments que 
nosaltres varem denunciar des del primer dia. Aquest retall de 700.000 euros a la 
política d’habitatge, de fet ara vostès van rectificant però el cert és que a nivell 
pressupostari se va ajustar moltíssim. També el 2012 varem viure l’acomiadament de 34 
interins, per exemple, a les escoletes de Palma. Hem vist, també, com molts de doblers 
destinats a Serveis Socials no se gastava, 500.000 euros en ajudes urgents, per uns 
filtres massa elevats. Tot un seguit d’actuacions que en el final han causat patiment i 
han minvat la capacitat d’actuació d’aquest Ajuntament. Per, torn a repetir, ajustar 
massa aquests pressuposts. Ara que tenim davant la liquidació de l’exercici 2012 això 
sembla bastant evident, hi ha de resultat pressupostari 78 milions d’euros positiu i de 
romanent de tresoreria 27 milions. Són unes quanties molt elevades, evidentment, tots 
sabem que això ve generat per l’operació d’endeutament de pagament a proveïdors, una 
operació, també, que nosaltres hem discutit sempre, però així i tot a la vista dels 
resultats i de les xifres que, finalment, han quedat, jo crec que és una demostració que 
aquests pressuposts de 2012 estaven massa ajustats i han causat un patiment, en molt de 
casos, innecessari perquè s’hagués pogut evitar no ajustant tant els pressuposts. Per tant, 
a partir d’aquí, evidentment, aquest és l’anàlisi que fem d’aquesta liquidació del 
pressupost i aquesta és la denúncia que fem, un ajustament excessiu. Nosaltres, hi ha 
tota una sèrie de qüestions molt importants que el 2012 s’han vist retallades, malgrat 
nosaltres denunciàvem, i havia la manera d’evitar aquests retalls, i això és el que posa 
de manifest aquesta liquidació. Gràcies.” 
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Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, avui jo crec que, és un fet objectiu, avui se constata un 
fracàs. Avui se constata un fracàs. Ja ho vaig dir una vegada, l’austeritat no pot ser mai 
el fi, podem discutir si ha de ser un objectiu per arribar a una finalitat. Però la finalitat, 
l’objectiu sempre ha de ser millorar la qualitat de vida dels ciutadans, sempre, sempre, 
senyor Batle, sinó ho tenen clar, estan en el lloc equivocat. Sinó ho tenen clar, estan en 
el lloc equivocat. L’objectiu mai potser l’austeritat perquè sinó llevem tots els serveis 
dels ciutadans i li puc assegurar que haurà un superàvit importantíssim. És molt fàcil 
d’aconseguir, el difícil és aconseguir, realment, l’objectiu que és millorar la qualitat. 
Mos han sobrat 27,6 milions d’euros que, segons l’informe de l’Interventor, haurem de 
destinar a amortitzacions. El senyor Fainé, el senyor Botín i el senyor González li 
donaran les gràcies, 27 milions d’euros que no teníem cap obligació d’amortitzar i ara 
els haurem d’amortitzar, molt bé. No és que estigui malament amortitzar, ara sí, ara sí, 
ara la prioritat número 1 hauria de ser pal·liar el patiment de la gent, dels nostres 
ciutadans. Aquest hauria de ser el primer objectiu. És una mala notícia que mos sobrin 
27,6 milions d’euros i no estic dient que haguem de tenir dèficit, si està bé tancar amb 
equilibri, però un equilibri controlat no un superàvit, bé el superàvit eren 78 milions 
d’euros, però no entraré en aquesta demagògia, la xifra important són els 27,6 milions 
d’euros. Una altra xifra que mos sorprèn, també negativament, és impressionant que 
amb l’atur que tenim a Palma, a Palma Activa li sobrin 402.000 euros. Nosaltres varem 
demanar una explicació a la Comissió de Comptes i no se mos va donar, no sé si avui se 
mos donarà o no. Vull dir, és una bona notícia que mos sobrin 402.000 euros, 72 
milions de pessetes, en el pressupost de Palma Activa, que és la que ha de vetllar per 
dinamitzar l’ocupació a Palma, quan hi ha l’atur que tenim? Jo entenc que no, la 
prioritat número 1 de Palma Activa i també de l’Ajuntament, pal·liar el patiment i 
dinamitzar economia i crear ocupació, si amb això estic segur que estem d’acord. No sé 
si estem d’acord en tot perquè per a qualcú jo crec que l’austeritat és l’objectiu, i jo, 
evidentment, jo crec que és tan clar que és un error que no mereix ni la discussió. 
Podríem discutir, com dic, si és un instrument per arribar a l’objectiu, però l’objectiu és 
l’altre. I amb això crec que és una mala notícia aquest tancament. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Mirin, és complicat xerrar quan vostès mesclen conceptes tècnics i 
desinformen a la gent. El resultat pressupostari vostè ha dit, senyor Verger, resultat 
pressupostari, sense fer tots els ajustos que s’han de fer, diu que són 78 milions, no, 
haurien d’haver estat 101 milions d’euros. Perquè l’operació aquesta d’endeutament és 
una operació de tresoreria no era una operació per finançar despeses. No hi ha un 
superàvit. Un superàvit se té quan s’ingressa més del que se gasta, però no quan un banc 
té dona doblers, l’has de tornar, no és cap superàvit. L’hem de començar a tornar, 
aquests 101 milions d’euros els hem de començar a tornar a raó de 12,6 milions d’euros. 
Com els hi pensa torna, senyor Alcover? Vostè, como els hi pensa tornar? Perquè els 
haurem de tornar, com pensen tornar els 101 milions d’euros? Clar, vostè diu mos ho 
gastem tots, si mos ho gastem tot no podem refinançar, com pensa pagar les 
expropiacions. No tenim resposta, hem de fer retallades, hem de pujar impostos en el 
futur, perquè vostè és cortoplacista, senyor Alcover. Tot està lligat, tota aquesta gestió, 
nosaltres el resultat pressupostari hem empatat, tenim un petit dèficit de 2 milions 
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d’euros. Aquesta és la realitat, del que varem dir que gastaríem, com els ingressos no 
varen arribar al 100% del que nosaltres teníem previst, varem haver d’aturar la 
maquinària de gastar. Que és molt complicat, és molt complicat. Vostè va dir que 
nosaltres hem arribat a aquesta situació bona perquè no era tan dolenta la que varem 
heretar, doncs ja la podria haver feta vostè, senyor Alcover, o vostès perquè no és una 
qüestió d’una persona, és de tots. Però, me deixi damunt això, senyor Alcover, jo arrib a 
pactes amb gent coherent, amb gent que quan està de regidor d’Hisenda diu el mateix 
que quan està a l’oposició, perquè vostè quan va arribar aquí sí que va xerrar 
d’objectius, ara li sent dir que els objectius, l’estabilitat pressupostària ja no és un 
objectiu. Ja no és un objectiu important, però quan vostè encara deia que no era polític, 
se’n recorda, setembre del 2007, deia “així l’esmentada cura a la gestió econòmica i 
administrativa esdevé un principi que afecta i impregna totes i cada una de les accions, 
objectius i propòsits previstos en el document”, el document se refereix al Pacte de 
Governabilitat, per tant, tots varem pactar això que estic dient, “per això el primer 
objectiu de l’Àrea que ara ocup ha de ser, necessàriament, la cura en la gestió 
econòmica i administrativa, i la primera conseqüència d’aquesta cura ha de ser el 
manteniment de l’estabilitat pressupostària”, Andreu Alcover dixit. Setembre de 2007, li 
torn a repetir “la primera conseqüència d’aquesta cura ha ser el manteniment de 
l’estabilitat pressupostària, amb el convenciment que, més enllà de la seva obligatorietat 
legal (que és ver que ho és, per la Llei d’Estabilitat), suposa la major garantia per la 
ciutat de Palma d’encarar el futur de la millor manera possible”. Això és el que deia el 
Govern de la senyora Calvo quan va arribar aquí a l’Ajuntament. Per tant, nosaltres 
l’únic que hem fet és el que vostè hauria d’haver fet i no va fer, i l’hem fet. I ara s’obre 
un nou escenari pressupostari, un nou escenari que fa que no faci falta pujar el impostos, 
senyor Alcover, i que puguem pagar el que els tribunals mos estan dient, molt de 
milions d’euros, sense haver de fer retallades. I li vull recordar, quan vostès xerren de 
que aquest Govern fa o no fa esforços, nosaltres hem posat 4 milions d’euros del 
pressupost municipal més que en el 2010. 4 milions d’euros. Això és pujar l’IPC a l’IBI, 
eh? Pujar l’IPC  a l’IBI i nosaltres ho hem fet, senyor Alcover, l’any que hem davallat 
l’IBI un 2,2%. Per tant, dir que és un fracàs el que és un èxit, senyor Alcover, és un èxit 
que s’ha aconseguit per tots i cada un d’aquests membres, tots i cada un d’aquests 
membres que cada dia tenien clar que havien de prendre mesures per no gastar més, 
perquè no hi havia aquests ingressos. Vostè el problema que tenia és que no hi havia un 
govern, hi havia regnes de Taifes i, clar, els d’Unió Mallorquina anaven gastant, els del 
Bloc anaven gastant i vostè hi havia àrees que tampoc tenia mando en plaza en el grup 
municipal Socialista també hi anaven gastant. I hem hagut nosaltres d’estar ara, jo no 
me vull queixar de l’herència, nosaltres no cerquem, senyor Alcover, responsables, 
cerquem solucions. Per això estem cercant solucions per pagar les expropiacions, no 
estem pendents de si això s’hauria d’haver posat en el pressupost a l’any 2004, a l’any 
2005, a l’any 2008, no. Estem cercant solucions que és el que mos demana el Tribunal 
Superior de Justícia. Moltes gràcies, senyor Batle.” 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Formulada pel Departament Econòmic Financer d’aquesta Corporació,  tot complint el 
que disposa l’article 191 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que 
s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, la liquidació del 
Pressupost Propi de la Corporació i la dels  Organismes Autònoms Municipals 
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corresponents  a l’exercici de 2012,  d’acord amb el nou informe redactat  per 
l’Interventor General,  i en virtut de les delegacions d’atribucions de la Batlia a la Junta 
de Govern aprovades per Decret núm. 9092, de 30 de juny de 2004, publicat en el BOIB 
núm. 98 de 15 de juliol de 2004 
 
ES DONA COMPTE AL PLE, de l’aprovació de la liquidació de l’exercici de 2012, per 
la Junta de Govern de 29 de maig de 2013, dels Pressuposts següents:  
 
Aprovar la LIQUIDACIÓ I EL ROMANENT DE TRESORERIA D EL 
PRESSUPOST PROPI DE LA CORPORACIÓ I LA DELS ORGANISMES 
AUTÒNOMS: Patronat Municipal de l’Habitatge, Instit ut Municipal d’Esports, 
Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, Patronat Il·luminació Ornamental, 
Institut Municipal d’Innovació, Institut Municipal d’Obres Viàries, Patronat 
Llegat Weyler, Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social, l’Institut 
Municipal de Turisme i Palma Activa (Agència de Desenvolupament Local) 
corresponent a l'exercici de 2012, en la forma que ha estat redactada, la qual 
presenta el següent resum: 
 
AJUNTAMENT DE PALMA 
 
Exercici: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 484.116.399,08 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 415.994.634,35 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 68.121.764,73 
 (d)  Desviacions positives de finançament: 2.044.390,65 
 (e)  Desviacions negatives de finançament: 12.003.961,99 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 78.081.336,07 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
           
 1. Fons Líquids  14.494.156,08 
 2.  Deutors pendents de cobrament:  227.296.116,46 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 88.044.009,96 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 152.571.955,40 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´operacions no pressupostàries: 8.786.873,06 
 - cobraments realitzats pendents d’aplicació definitiva 22.106.721,96 
 3.  Creditors pendents de pag.:  150.456.831,68 
 + de pressupost de despeses, corrent: 106.115.814,41 
 + de pressupost de despeses, tancats: 27.541.218,67 
 + d´ operacions no pressupostàries: 16.932.534,64 
 - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva 132.736,04 
    
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3):  91.333.440,86 
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 (II)  Saldos de dubtós cobrament  46.645.159,81 
 (III) Excés de Finançament afectat  17.004.523,77 
 (IV)  Romanent per a despeses generals ( I-II-III):  27.683.757,28 
   ============= 
 
PATRONAT MUNICIPAL D’HABITATGE 
 
EXERCICI: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 1.991.511,39 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 1.975.694,07 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 15.817,32 
 
 (d)  Desviacions positives de finançament:  
 (e)  Desviacions negatives de finançament:               
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:                                      
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 
Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ):                                                     
15.817,32 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
 
1. Fons Líquids  187.165,09 
2. Deutors pendents de cobrament:  1.296.531,72 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 465.856,00 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 830.675,72 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - d’altres operacions no pressupostàries: 
 
3.  Creditors pendents de pag.:  1.439.916,19 
 + de pressupost de despeses, corrent: 690.240,94 
 + de pressupost de despeses, tancats: 693.606,66 
 + d´altres operacions no pressupostàries:  
  
 - d’operacions no pressupostàries: 
 - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva 56.068,59 
 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  43.780,62 
 (II)   saldos dubtós cobrament  17.866,27 
 (III)  Excés de Finançament Afectat   
 (IV)  Romanent per a despeses generals :  25.914,35 
              
===========  
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INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS 
 
EXERCICI: 2012 
 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 25.019.867,13 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 25.313.111,32 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): -293.244,19 
 (d)  Desviacions positives de finançament:             
 (e)  Desviacions negatives de finançament:                                                                 
65.327,46 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): -227.916,73 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1. Fons Líquids  616.816,73 
2.  Deutors pendents de cobrament:  11.035.457,41 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 4.691.448,24 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 6.321.491,21 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 22.517,96 
 - d’operacions no pressupostàries: 
3.  Creditors pendents de pag.:  8.762.829,38 
 + de pressupost de despeses, corrent: 7.597.655,94 
 + de pressupost de despeses, tancats: 988.289,22 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 176.884,22  
 - d’operacions no pressupostàries:  
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  2.889.444,76 
 (II) Saldos dubtós cobrament  
 (III)  Excés de finançament afectat:  2.870.646,10 
 (IV)  Romanent per a despeses generals  18.798,66 
                
===========  
 
PATRONAT MUNICIPAL ESCOLES D’INFANTS 
 
EXERCICI: 2012 
 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 6.370.222,95 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 6.476.647,13 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ):  -106.424,18 
 (d)  Desviacions positives de finançament:                                                                        
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 (e)  Desviacions negatives de finançament:               
104.596,02 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): -1.828,16 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1.- Fons Líquids  123.581,55 
2.  Deutors pendents de cobrament:  2.192.955,72 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 1.315.323,38 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 929.678,20 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - cobraments realitzats pendents d’aplicació definitiva 52.045,86 
3.  Creditors pendents de pag.:  2.296.598,93 
 + de pressupost de despeses, corrent: 1.307.825,19 
 + de pressupost de despeses, tancats: 908.329,29 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 82.043,22 
 - d’operacions no pressupostàries: 
        - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva 1.598,77 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  19.938,34 
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de finançament afectat:  12.266,55 
 (IV)  Romanent per a despeses generals :  7.671,79 
          
 ============= 
 
PATRONAT MUNICIPAL D’IL·LUMINACIÓ ORNAMENTAL 
 
EXERCICI: 2012 
 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 189.498,80 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 169.335,09 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 20.163,71 
 (d)  Desviacions positives de finançament:  
  
 (e)  Desviacions negatives de finançament:            
  
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 20.163,71 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1. Fons Líquids  7.131,20 
2.  Deutors pendents de cobrament:     
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 + de pressupost d´ingressos, corrent:  
 + de pressupost d´ingressos, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - d’operacions no pressupostàries: 
3.  Creditors pendents de pag.:  7.131,20 
 + de pressupost de despeses, corrent:  
 + de pressupost de despeses, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries:  
 - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva 7.131,20 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):   
 (II) Saldos dubtós cobrament: 
 (III) Excés de finançament afectat   
 (IV)  Romanent per a despeses generals :   
  ============ 
 
INSTITUT MUNICIPAL D’INNOVACIÓ 
 
EXERCICI: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 13.299.097,02 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 13.279.414,04 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 19.682.98 
 (d)  Desviacions positives de finançament:  
 (e)  Desviacions negatives de finançament:      
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 19.682,98 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
1.- Fons Líquids  170.984,72 
2.  Deutors pendents de cobrament:  6.700.496,20 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 4.985.886,59 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 1.631.655,12 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 82.954,49 
  - cobraments realitzats pendents d’aplicació definitiva  
 
3.  Creditors pendents de pag.:  6.809.514,18 
 + de pressupost de despeses, corrent: 6.453.391,05 
 + de pressupost de despeses, tancats: 278.470,30 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 77.652,83 
 - d’operacions no pressupostàries  
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 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  61.966,74 
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de Finançament afectat:   
 (IV)  Romanent per a despeses generals:  61.966,74 
    =============     
 
INSTITUT MUNICIPAL D’OBRES VIÀRIES 
 
EXERCICI: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 286.726,46 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 319.710,34 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): -32.983,88 
 (d)  Desviacions positives de finançament: 
 (e)  Desviacions negatives de finançament: 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria: 
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ):   -32.983,88 
  
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 1.- Fons Líquids  217.187,61 
 2.  Deutors pendents de cobrament:  10.810,57 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 10.810,57 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - d’operacions no pressupostàries: 
 
 3.  Creditors pendents de pag.:  217.877,83 
         + de pressupost de despeses, corrent: 6.755,84 
 + de pressupost de despeses, tancats: 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 211.121,99 
 - d’operacions no pressupostàries: 
  
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3):  10.120,35 
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de finançament afectat: 
 (IV)  Romanent per a despeses generals :  10.120,35 
         
 ============= 
 
PATRONAT LLEGAT WEYLER 
 
EXERCICI:2012 
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RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 0,22 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 0,00 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 0,22 
 (d)  Desviacions positives de finançament:                
 (e)  Desviacions negatives de finançament: 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
            
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 0,22 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1.- Fons Líquids  4.082,74  
2.- Deutors pendents de cobrament:   
 + de pressupost d´ingressos, corrent:  
 + de pressupost d´ingressos, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - d’operacions no pressupostàries: 
3.  Creditors pendents de pag.:  4.082,74 
 + de pressupost de despeses, corrent:  
 + de pressupost de despeses, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 
 - d’operacions no pressupostàries: 
 - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva 4.082,74 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):   
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de finançament afectat: 
 (IV)  Romanent per a despeses generals :   
   =========== 
 
PATRONAT MUNICIPAL DE REALLOTJAMENT I REINSERCIÓ SO CIAL 
 
EXERCICI: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 (a)  Drets reconeguts nets: 597.298,49 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 768.344,16 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): -171.045,67 
 (d)  Desviacions positives de finançament:  
 (e)  Desviacions negatives de finançament: 212.174,28 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 41.128,61 
 



 

- 52 - 

ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1. Fons Líquids  70.341,68 
2.  Deutors pendents de cobrament:  193.124,73 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 14.000,00 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 179.124,73 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries:  
 - cobraments realitzats pendents d’aplicació definitiva  
 
3.  Creditors pendents de pag.:  58.181,25 
 + de pressupost de despeses, corrent: 75.308,68 
 + de pressupost de despeses, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 14.544,61 
 - pagaments realitzats pendents d’aplicació definitiva: 31.672,04 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  205.285,16 
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de finançament afectat:  155.276,48 
 (IV)  Romanent per a despeses generals :  50.008,68 
  ========= 
 
INSTITUT MUNICIPAL DE TURISME 
 
EXERCICI: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 
 (a)  Drets reconeguts nets: 657.512,48 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 643.361,16 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): 14.151,32 
 (d)  Desviacions positives de finançament:  
 (e)  Desviacions negatives de finançament:  
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 14.151,32 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1. Fons Líquids  18.780,65  
2.  Deutors pendents de cobrament:   
 + de pressupost d´ingressos, corrent:  
 + de pressupost d´ingressos, tancats:  
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries:  
 - cobraments realitzats pendents d’aplicació definitiva  
3.  Creditors pendents de pag.:  18.780,65 
 + de pressupost de despeses, corrent:  
 + de pressupost de despeses, tancats:  
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 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 18.780,65 
 - d’operacions no pressupostàries: 
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):   
 (II) Saldos dubtós cobrament 
 (III) Excés de finançament afectat:   
 (IV)  Romanent per a despeses generals :   
          ==========  
 
Palma Activa Agència de Desenvolupament Local 
Exercici: 2012 
RESULTAT PRESSUPOSTARI 
 (a)  Drets reconeguts nets: 3.850.441,79 
 (b)  Obligacions reconegudes netes: 3.983.334,09 
 (c)  Resultat pressupostari ( a - b ): -132.892,30 
 (d)  Desviacions positives de finançament: 95.338,66 
 (e)  Desviacions negatives de finançament: 258.361,16 
 (f)  Despeses finançades amb romanent líquid de Tresoreria:  
 (g)  Resultat d´operacions comercials: 
 Resultat pressupostari ajustat ( c - d + e + f + g ): 30.130,20 
 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 
 
1.- Fons Líquids  63.110,26 
2.  Deutors pendents de cobrament:  6.237.656,42 
 + de pressupost d´ingressos, corrent: 252.385,82 
 + de pressupost d´ingressos, tancats: 5.979.773,04 
 + de recursos d´altres ens públics: 
 + d´altres operacions no pressupostàries: 5.497,56 
 - d’operacions no pressupostàries:  
3.  Creditors pendents de pag.:  5.139.015,44 
 + de pressupost de despeses, corrent: 545.170,36 
 + de pressupost de despeses, tancats: 5.458,70 
 + de recursos d´altres ens públics:  
 + d´altres operacions no pressupostàries: 4.588.386,38 
 - d’operacions no pressupostàries:  
 (I)  Romanent líquid de Tresoreria ( 1+2-3 ):  1.161.751,24 
 (II)  Saldos de dubtós cobrament  289.045,12 
 (III) Excés  Romanent per finançament afectat:  470.746,60 
 (IV)  Romanent per a despeses generals :  401.959,52 
   ============= 
 
31.  Proposta d’aprovació de refinanciació i substitució parcial de les operacions 

de crèdit concertades conforme al  RD5/2009 de 24 d’abril i operacions de 
crèdit concertades a l’any 2010. 

 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
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“Dues coses. Jo estic, absolutament, d’acord amb el que vaig dir l’any 2007 o 2008, 
som coherent, si jo li acabava de dir que estic d’acord amb l’estabilitat. Una cosa és 
estabilitat i l’altra és superàvit o romanent líquid impositiu de 27,6 milions, quan la gent 
està patint i passant fam, és que és molt diferent l’assumpte. És molt diferent, senyor 
Martínez, estic tan d’acord que nosaltres quan varem tancar, sempre varem tancar amb 
equilibri. Cosa que vostès l’any 2011 no varen fer. Però, anant en el punt en concret, 
miri, senyor Batle, li hem ofert un pacte. Li hem ofert un pacte, dels 8 milions. Jo estic 
d’acord amb el senyor Martínez, és possible, ara estem pactant que se puguin refinançar, 
després haurem d’anar als bancs i mos hauran de refinançar, d’acord, el primer que va 
dir que se destinarien tots a expropiacions va ser el senyor Martínez, això de la piel del 
oso antes de cazar, deia, a Comissió de Comptes, se’n recordaran tots els que hi érem, 
va dir que tot s’anava a expropiacions, i aquí va ser allà a on varem dir, escolti, no li 
pareix que per pal·liar el patiment dels ciutadans estaria bé un milionet d’euros dels 
vuit? És final, la sentència mos obliga a 1,7 milions d’euros, per tant, encara en queden 
6,3. Nosaltres li oferim votar a favor, senyor Batle, léame los labios, com diu vostè, si 
vostè se compromet aquí dels 8 milions, quan els aconseguim, si els aconseguim, és que 
si no els aconseguim no parlem de res, si s’aconsegueixen, a destinar-los a benestar 
social, nosaltres li votem a favor. Tan clar com això, tan clar com això. Però per anar tot 
a expropiacions quan devem 26 i domés pal·liem, aquests 8 milions d’expropiacions 
s’aniran a 5 o 6 particulars, no més. Senyor Batle, li estem dient proposem una altra 
solució. Proposem que el decret de proveïdors pugui finançar les expropiacions, hi 
estirem d’acord, però anem a destinar un milió d’euros ara a pal·liar el patiment dels 
ciutadans. Nosaltres li oferim el pacte, vostè volia pactar, nosaltres li oferim, si mos diu 
que no senyor Batle.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Me crida l’atenció, senyor Alcover, que vostè ara digui que no hem de 
prioritzar les expropiacions. Hem xerrat avui de la liquidació del pressupost del 2012, el 
primer punt que vostè va dir del pressupost del 2012 és que va dir, se’n recorda, que era 
il·legal perquè no estaven les expropiacions. No deia com s’havien de pagar, vostè deia 
que era il·legal i nosaltres hem fet feina per no fer retallades i pagar les expropiacions. 
Jo no veig que alternativa presenta el partit Socialista, però li digui... Bé, l’Interventor ja 
va deixar clar que el romanent líquid de tresoreria ajustat és zero. Ho va deixar clar. 
L’Interventor d’aquest Ajuntament, flamant Interventor, d’aquest Ajuntament que ara ja 
és fixo abans era tal, ja ho va dir, el romanent líquid de tresoreria ajustat és zero, perquè 
no hi ha un superàvit quan hi has de tornar els doblers, no existeix aquest superàvit. 
Però vostè continua dient això, cadascú fa el paper que vol fer dins el món econòmic, 
dins el món econòmic. Ara li diré, perquè un milió perquè no dos? Vostè sap que el 
Batle s’ha compromès que posarem aquest Ajuntament, posarem els doblers que faci 
falta dins les competències municipals, per donar cobertura a les àrees de serveis 
socials. Per això hem posat 4 milions d’euros més, sense la seva ajuda perquè vostès 
mai mos han dit com s’havia de finançar alternativament. I ara mos toca, senyor 
Alcover, mos toca anar traient doblers per no fer retallades a l’Àrea de Serveis Socials. 
Nosaltres tenim una proposta, la seva no la conec, la seva, no, jo coneixia la de setembre 
de 2007. La de setembre de 2007 era estabilitat pressupostària, no la va complir aquesta, 
primer objectiu econòmic, ho va dir vostè, però clar, se’n recorda quan deia que no era 
polític, ara se veu que s’ha ficat dins el PSOE i li han infectat dins el PSOE alguna cosa. 



 

- 55 - 

I ara ha canviat el discurs però vostè aquí, el Govern de la senyora Calvo per escrit 
estabilitat pressupostària, objectiu primer, ara han canviat. Quin és el seu objectiu, no en 
tenen i no poden xerrar, senyor Alcover, nosaltres posem avui, després de la gestió que 
hem fet i perquè no els hem fet cas, si els haguéssim fet cas no estaríem a la situació 
d’avui, sinó sap de que estaríem xerrant avui, senyor Alcover, si els haguéssim fet cas al 
Grup Municipal Socialista, estaríem xerrant de quines retallades hem de fer en el 
pressupost del 2013 per pagar les expropiacions. I no, senyor Alcover, no, sigui gràcies 
a aquest Govern, sigui gràcies al Govern del senyor Rajoy, no pujarem impostos, no 
farem retallades en els serveis socials. Moltes gràcies, senyor Batle.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Domés li havíem ofert un pacte senyor Batle, eh?”  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El Ayuntamiento de Palma de Mallorca en el año 2009 concertó, al amparo del RDL 
5/2009 de medidas extraordinarias y urgentes para facilitar a las Entidades Locales el 
saneamiento de deudas pendientes con empresas y autónomos, diferentes operaciones 
de crédito por un importe total de 39.902.315,71 euros. 
 
Dichas operaciones, conforme al propio RDL 5/2009, debían amortizarse en el plazo 
máximo de 6 años, incluyendo 2 de carencia. 
 
Así mismo, el Ayuntamiento de Palma formalizó en el año 2010 novaciones de 
operaciones de crédito, de las que ahora interesa su refinanciación. 
 
La Ley 17/2012 de Presupuestos General del Estado para el ejercicio 2013, ha recogido 
en su Disposición Adicional Septuagésima Tercera la posibilidad de refinanciar estas 
operaciones de crédito, estableciendo: 
“Uno. Como excepción a lo dispuesto en la disposición final trigésima primera de esta 
Ley, se autoriza la formalización de operaciones de refinanciación de operaciones de 
crédito a largo plazo concertadas con anterioridad a la entrada en vigor del Real 
Decreto-Ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se determinan obligaciones de 
información y procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de financiación 
para el pago a los proveedores de las entidades locales, siempre que tengan por finalidad 
la disminución de la carga financiera, la ampliación del período de amortización o el 
riesgo de aquellas operaciones, respecto a las obligaciones derivadas de las pendientes 
de vencimiento. 
En las anteriores operaciones se podrán incluir las formalizadas en aplicación del Real 
Decreto-Ley 5/2009, de 24 de abril, de medidas extraordinarias y urgentes para facilitar 
a las Entidades Locales el saneamiento de deudas pendientes de pago con empresas y 
autónomos. (…) 
Para la formalización de las operaciones de refinanciación citadas será preciso la 
adopción de un acuerdo del órgano competente de la corporación local, con los 
requisitos de quórum y votaciones establecidos en la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
Reguladora de las Bases del Régimen Local. 
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Además, en el caso de que las entidades locales presenten ahorro neto negativo o 
endeudamiento superior al 75% de sus ingresos corrientes liquidados en el ejercicio 
inmediato anterior en los términos definidos en la disposición final trigésima primera de 
esta Ley, las corporaciones locales, mediante acuerdo de sus respectivos Plenos, 
deberán aprobar un plan de saneamiento financiero o de reducción de deuda para 
corregir, en un plazo máximo de cinco años, el signo del ahorro neto o el volumen de 
endeudamiento, respectivamente. Por lo que se refiere a este último deberá corregirse 
hasta el límite antes citado, en el caso de que dicho volumen se encuentre comprendido 
entre aquel porcentaje y el fijado en el artículo 53 del Texto Refundido de la Ley 
Reguladora de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto legislativo 2/2004, de 
5 de marzo. En los restantes supuestos de endeudamiento excesivo, el plan de reducción 
de deuda deberá corregir el nivel de deuda, como máximo, al porcentaje fijado en el 
último precepto citado. 
Los citados planes deberán comunicarse, para su aprobación, por las entidades locales al 
órgano competente del Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, salvo que 
la Comunidad Autónoma correspondiente tenga atribuida en el Estatuto de Autonomía 
la tutela financiera de dichas entidades, en cuyo caso se comunicará a ésta”. 
 
Considerando la difícil situación de liquidez en que se encuentra este Ayuntamiento, por 
esta Regiduría de Economía, Hacienda e Innovación  se considera conveniente solicitar 
la refinanciación y sustitución parcial de las operaciones de crédito concertadas al 
amparo del RDL 5/2009 y las concertadas en el año 2010, ampliando el periodo de 
amortización o realizando una sustitución parcial de estas operaciones ampliando el 
periodo de amortización. 
 
Considerando que actualmente el Ayuntamiento, en términos consolidados, tiene un 
nivel de endeudamiento superior al 75% de los ingresos corrientes, es necesario adoptar 
las medidas exigidas en la Ley 17/2012 para conseguir, en el plazo máximo de 5 años, 
un nivel de endeudamiento inferior al 75% de los ingresos corrientes. 
 
A estos efectos, de acuerdo con los Anexos que se acompañan a esta proposición, dichas 
magnitudes se obtienen con la aplicación de las medidas previstas en el Plan de Ajuste 
2012 – 2022 de este Ayuntamiento, sin necesidad de adoptar ninguna medida adicional. 
 
De acuerdo con el apartado k) del punto III.a.2. Hacienda, de las competencias 
especificas del regidor del área de Economía, Hacienda e Innovación, del Texto 
refundido del Decreto de organización de los Servicios Administrativos del 
Ayuntamiento de Palma, número 8435, de 13 de mayo de 2013, se eleva al Pleno, 
previa aprobación de la Junta de Gobierno, la siguiente 
 
PROPUESTA DE ACUERDO 
 
PRIMERO.- Aprobar el Plan de Reducción de deuda para el periodo 2013 – 2018, 
que se acompaña como Anexo 1, y que permite reducir el nivel de endeudamiento 
del Ayuntamiento de Palma por debajo del 75% de sus ingresos corrientes en un 
periodo de 5 años, conforme a lo establecido en la DA 73 de la Ley 17/2012 de 
Presupuestos Generales del Estado para el ejercicio 2013. 
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SEGUNDO Comunicar el  Plan de Reducción de deuda para el periodo 2013 – 
2018, que se acompaña como Anexo 1 al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas para su aprobación. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
32.  Proposta d’aprovació de  la formalització de la constitució de la “MESA 

PALMA ACCESSIBLE”  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
La primera reunió de la Mesa de Treball d’Assessorament Tècnic per a la Millora de 
l’Accessibilitat al Municipi de Palma va tenir lloc el dia 4 de març de 2010 a les 12.00h 
a la sala de reunions de l’edifici municipals de Son Pacs, i es va constituir per a analitzar 
la situació de l’accessibilitat al municipi de Palma i per a establir les línies d’actuació a 
seguir.  
 
L’accessibilitat universal es pot entendre com el conjunt de característiques que fan 
possible que un entorn, bé, servei o mitjà sigui apte per al màxim nombre de persones 
en condicions de confort, seguretat i igualtat. 
 
Aquesta Mesa es reuneix de forma periòdica el darrer dimarts de cada mes i està 
integrada pels següents membres:  
 
• Titular de l’Àrea d’Infraestructures 
• Cap de departament d’Infraestructures  
• Representant de la Federació de Persones amb Discapacitat Física i Físicopsíquica i 

Associació de Lesionats Medul·lars i grans Discapacitats Físics (PREDIF i 
ASPAYM)  

• Representant d’ASPROM i UNAC  
• Representant de l’Associació de Pares de Persones amb Discapacitat Auditiva 

(ASPAS) 
• Representant de la Federació d’Associacions Pares i Mares d’alumnes de Mallorca 

(FAPA) 
• Representant de grup SIFU, experts en la inserció sociolaboral de persones amb 

discapacitat 
• Representant de la Federació de Persones Sordes de les Illes Balears (FSIB) 
• Representant de Coordinadora, Federació Balear de Persones amb Discapacitat  
• Representant de CONSULTAU, consultora d’accessibilitat universal  
• Representant de l’ONCE 
• Representant de la UIB  
• Representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers de 

l’Edificació (COAATMCA) 
• Representant del Col·legi d’Enginyers de Camins, Canals i Ports (CICCP) 
• Representant del Col·legi d’Enginyers Tècnics d’Obres Públiques (CITOPIB) 
• Representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears (COAIB) 
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• Responsable de la Direcció General d’Arquitectura i Habitatge 
• Representant de l’IMAS del Consell de Mallorca  
• Tècnic responsable de l’Ajuntament de Palma en matèria d’accessibilitat 
• Representant dels Bombers de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de la Policia Local de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de Seguretat Ciutadana de l’Ajuntament de Palma  
• Representant de l’Àrea de Benestar Social de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de l’Àrea de Mobilitat de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de l’Àrea d’Urbanisme 
• Secretaria, personal funcionari municipal  
 
La seva funció, com a òrgan de debat i instrument tècnic i participatiu, és fer 
aportacions, suggeriments i propostes per a la millora de l’accessibilitat al terme 
municipal de Palma, donar compte de les actuacions acordades i compromisos adquirits, 
i ser un òrgan eficaç, eficient, participatiu i facultat per a proposar l’adopció de 
decisions en matèria d’accessibilitat i fer de la nostra ciutat un espai més accessible i 
amb igualtat d’oportunitats, no tan sols per a persones amb discapacitat física, psíquica i 
sensorial, si no per a totes i cadascuna de les persones que formen part de la societat.  
 
Per a les mesures adoptades sobre l’ús i l’accessibilitat implantades a l’Ajuntament s’ha 
tingut en compte la següent legislació i normativa vigents en matèria d’accessibilitat:  
 
• European Manual For An Accessible Built Environment. 
• Ordre VIV/561/2010, de 1 de febrer, per la que es desenvolupa el document tècnic 

de condicions bàsiques d’accessibilitat i no discriminació per a l’accés i utilització 
dels espais públics urbanitzats. 

• Real Decret 1544/2007, de 23 de novembre, pel qual es regulen les condicions 
bàsiques d’accessibilitat i no discriminació i utilització per a l’accés i utilització dels 
mitjans de transport per a persones amb discapacitat. 

• Decret 110/2010, de 15 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament per a la millora de 
l’accessibilitat i la supressió de barreres arquitectòniques. 

• Real Decret 173/2010, de 19 de febrer, pel qual es modifica el Codi Tècnic de 
l’Edificació, aprovat pel Reial Decret 314/2006, de 17 de març, en matèria 
d’accessibilitat i no discriminació de les persones amb discapacitat. 

• Real Decret 505/2007, de 20 d’abril, pel qual s’aproven les condicions bàsiques 
d’accessibilitat i no discriminació de les persones amb discapacitat per a l’accés i 
utilització dels espais públics urbanitzats i edificacions.  

• Llei 3/1993, de 4 de maig, per a la millora de l’accessibilitat i de la supressió de les 
barreres arquitectòniques.  

• Llei 27/2007, de 23 d’octubre, per la que es reconeixen les llengües de signes 
espanyoles i es regulen els mitjans de suport a la comunicació oral de les persones 
sordes, amb discapacitat auditiva i sordcegues.  

 
També serà d’aplicació tota la legislació i la normativa que reguli l’accessibilitat, tant a 
nivell estatal com autonòmic i local.  
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A la pàgina web de l’Ajuntament, dins l’apartat d’accessibilitat, estan publicats els 
distints documents que varen ser aprovats per unanimitat dels membres de la Mesa: 
 
• Pautes generals per a atendre les persones usuàries amb discapacitat 
• Guia de platges accessibles  
• Pla integral d’accessibilitat de la ciutat de Palma 
• Accessibilitat a les obres de la via pública o espai obert a l’ús públic  
• Guia d’estil dels elements urbans de l’Ajuntament de Palma 
• Guia tècnica de bones pràctiques d’accessibilitat universal  
 
La Mesa funciona de forma periòdica des de la seva primera reunió i en aquest moment 
i a proposta del Regidor de l’Àrea d’Infraestructures, es considera que es podria 
constituir com el que és, un òrgan de debat, suport i instrument tècnic i participatiu per a 
millorar i enriquir les actuacions municipals adoptades. L’objectiu és fer de Palma una 
ciutat més accessible amb igualtat d’oportunitats, integrant els diferents òrgans i àrees 
de l’Ajuntament, representants d’altres institucions, tècnics municipals i representants 
de les distintes organitzacions i entitats ciutadanes competents en la matèria, per a 
fomentar la protecció i la promoció de la qualitat de vida de les persones amb 
discapacitat física, psíquica i sensorial, per a elaborar propostes, promoure debat, 
estudis, informes i actuacions vinculades amb l’accessibilitat, tot això amb caràcter no 
vinculant. 
 
S’adjunta al present acord l’informe dels Serveis Jurídics de data 18 d’abril de 2013.   
 
Per tot això, qui subscriu i conformement amb el que s’estableixen els articles 15.1, 
15.2, 18 i 65 del Reglament Orgànic de Participació Ciutadana, els articles 130 i 131 del 
Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament 
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, i l’article 36 de la 
Llei 6/2012, de 6 de juny mitjançant la qual es modifica la Llei 23/2006, de 20 de 
desembre, de Capitalitat de Palma, proposa al Ple l’adopció del següent:  

 
A C O R D 

 
1- Formalitzar la constitució de la “MESA PALMA ACC ESSIBLE” de 
l’Ajuntament de Palma, atorgant-li reconeixement institucional d’acord amb la 
següent regulació: 
 
PRIMER.-  
 
1. OBJECTIU: Promoure l’accessibilitat universal i l’eliminació de les barreres 
arquitectòniques, urbanístiques, del transport i de la comunicació, convertint 
l’accessibilitat en una eina d’integració e igualtat de drets i oportunitats, per tal 
d’aconseguir una millora a la qualitat de vida tant de les persones amb 
discapacitat com de la resta de la societat. 
 
2. ÀMBIT D’ACTUACIÓ: Aglutina matèries relacionades  amb les 
telecomunicacions, via pública i espais públics, transport públic, comunicació, 
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infraestructures i edificació, i d’altres que es puguin presentar lligades a 
l’accessibilitat. 
 
3. ACORDS: Els acords de la Mesa han de tenir un caràcter consultiu i de 
participació, amb categoria de recomanacions per als òrgans municipals, que han 
de donar resposta motivada a les actuacions que duguin a terme relacionades amb 
aquestes recomanacions. 
 
SEGON.- 
 
1. COMPOSICIÓ:  
 
Actualment la Mesa està presidida pel titular de la Regidoria d’Infraestructures i 
la integren representants d’entitats i associacions relacionats amb l’accessibilitat, 
col·legis professionals,  la Universitat, representants d’altres institucions, 
representants de diferents àrees municipals, amb veu i vot. Hi actua com a 
secretari o secretària, amb veu i sense vot, un funcionari municipal designat per la 
Presidència.  
 
1.1 MEMBRES amb veu i vot (total 25 vots):  
• Presidència: Titular de la Regidoria d’Infraestructures  (1) 
• Vicepresidència: Cap de Departament de l’Àrea d’Infraestructures (1) 
• Representants d’associacions i entitats directament vinculades amb 

l’accessibilitat amb qualsevol tipus de discapacitat (7) 
• Representants de col·legis oficials relacionats amb l’objectiu de la Mesa (4) 
• Representant de la Universitat de les Illes Balears UIB (1) 
• Representants d’altres institucions de les àrees directament vinculades amb 

l’accessibilitat (3) 
• Tècnic responsable de l’Ajuntament de Palma en matèria d’accessibilitat (1) 
• Responsables d’altres àrees de l’Ajuntament relacionades directament amb els 

temes a tractar a cada convocatòria de la Mesa (6)  
• La secretaria l’ocuparà personal funcionari municipal, amb veu i sense vot.  
 
Aquests membres seran el següents: 
 
• Titular de l’Àrea d’Infraestructures o persona suplent 
• Cap de departament d’Infraestructures  
• Representant de la Federació de Persones amb Discapacitat Física i 

Físicopsíquica i Associació de Lesionats Medul·lars i Grans Discapacitats Físics 
(PREDIF i ASPAYM), membre de CERMI , Comitè Espanyol de 
Representants de Persones amb Discapacitat.  

• Representant d’ASPROM i UNAC  
• Representant de la Associació de Pares de Persones amb Discapacitat Auditiva 

(ASPAS), membre de CERMI , Comitè Espanyol de Representants de Persones 
amb Discapacitat. 

• Representant de la Federació d’Associacions Pares i Mares d’alumnes de 
Mallorca (FAPA) 
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• Representant de la Federació de Persones Sordes de les Illes Balears (FSIB) 
• Representant de COORDINADORA, Federació Balear de Persones amb 

Discapacitat,  membre de CERMI , Comitè Espanyol de Representants de 
Persones amb Discapacitat. 

• Representant de l’ONCE, membre de CERMI, Comitè Espanyol de 
Representants de Persones amb Discapacitat. 

• Representant de la UIB  
• Representant del Col·legi oficial d’aparelladors, arquitectes tècnics i enginyers 

de l’edificació (COAATMCA) 
• Representant del Col·legi d’Enginyers de Camins, Canals i Ports (CICCP) 
• Representant del Col·legi d’Enginyers Tècnics d’Obres Públiques (CITOPIB) 
• Representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears (COAIB) 
• Representant del Centre Base de les Illes Balears  
• Responsable de la Direcció General d’Arquitectura i Habitatge 
• Representant de l’IMAS del Consell de Mallorca  
• Tècnic responsable de l’Ajuntament de Palma en matèria d’accessibilitat 
• Representant dels Bombers de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de la Policia Local de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de Seguretat Ciutadana de l’Ajuntament de Palma  
• Representant de l’Àrea de Benestar Social de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de l’Àrea de Mobilitat de l’Ajuntament de Palma 
• Representant de l’Àrea d’Urbanisme 
• Secretaria, personal funcionari municipal  
 
1.2 ASSISTENTS amb veu i sense vot: 
 
• Podran ser convidades altres persones o representants d’entitats 

juridicopúbliques o privades, segons la matèria a tractar per a la Mesa en cada 
moment, amb veu i sense vot i per acord de la Presidència a proposta de la 
Mesa.  

 
Es convidarà assíduament el representant de CONSULTAU, consultora 
d’accessibilitat universal i el representant de SIFU, experts en la inserció 
sociolaboral de persones amb discapacitat, tot i que fins ara han participat de 
forma activa.   
 
1.3 NOVES INCORPORACIONS:  
 
• Podran incorporar-se nous membres amb veu i vot, per acord de la Presidència 

a proposta de la Mesa.  
 
TERCER.-  
 
FUNCIONS: les funcions de la Mesa són les següents:  
 
• Fomentar la millora de la qualitat de vida dels ciutadans en matèria 

d’accessibilitat universal. 
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• Fomentar la participació dels diferents òrgans i àrees de l’Ajuntament, i de les 
organitzacions i entitats ciutadanes competents amb la matèria.  

• Elaborar manuals relatius a l’accessibilitat universal al Municipi. 
• Assessorar a les distintes àrees municipals en temes relacionats amb 

l’accessibilitat. 
• Analitzar problemàtiques als edificis municipals, incloent el seu entorn, per a 

facilitar l’accés a tots i cada un dels serveis que s’ofereixen, permetent que totes 
les persones els puguin conèixer i gaudir-ne i desplaçar-s’hi de manera 
autònoma.    

• Promoure l’accessibilitat en el transport, tant públic com privat, amb la 
finalitat de facilitar el desplaçament autònom per la ciutat de tots els ciutadans.  

• Promoure accions formatives per al personal municipal pel que fa a l’atenció 
adequada a cada persona. 

• Promoure campanyes de sensibilització de la població perquè es faci bon ús 
dels espais reservats a les persones amb dificultats i perquè es respectin els 
rebaixos i la resta d’obres realitzades per a optimitzar l’accessibilitat, ja que 
fer una ciutat accessible depèn del que les administracions siguin capaces 
d’invertir i del que la resta de persones siguin capaces de fer, ens beneficia a 
tots. 

• Col·laborar amb la difusió de mesures en matèries d’accessibilitat.   
• Fer recomanacions sobre futures actuacions. 
• Col·laborar amb els equips d’estudis i planificacions. 
• Participar en la confecció de plans estratègics per a la ciutat. 
• Promoure ordenances i normativa a instaurar per l’Ajuntament en matèria 

d’accessibilitat. 
• Aquelles altres que, relacionades amb les anteriors, acordi la mateixa Mesa. 
 
QUART.- 
 
NORMES DE FUNCIONAMENT (a ratificar per la Mesa a l a seva primera 
convocatòria): 
 
1. PERIODICITAT: La Mesa, amb caràcter general, excepte circumstàncies 
imprevistes, es reunirà en sessió ordinària el darrer dimarts de cada mes; 
tanmateix, per raó de conveniència o urgència es podran celebrar reunions 
extraordinàries a iniciativa de la Presidència o a sol·licitud d’un terç dels 
membres.    
 
2. QUÒRUM D’ASSISTÈNCIA: Per a la constitució de la Mesa, a efectes de la 
celebració de les sessions, es requerirà la presència de la Presidència i Secretaria o 
en el seu cas, dels substituts, i la majoria absoluta en primera convocatòria, o 
majoria simple en segona convocatòria, que es celebrarà 30 minuts després.  
 
3. CONVOCATÒRIES: Seran convocades per la Presidència amb una antelació 
mínima de 2 dies. Ha d’incorporar l’ordre del dia dels assumptes a tractar i 
l’esborrany de l’acta de la sessió anterior per a la seva aprovació.  
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4. ACTES: La secretaria estendrà l’acta de les reunions. Les actes es trametran als 
membres de la Mesa juntament amb la convocatòria de reunió per a la seva 
aprovació.   
 
5. VOTACIÓ: S’adopten els acords i resolucions per majoria simple. En cas 
d’empat, la Presidència tindrà vot de qualitat.  
  
6. DICTÀMENS DE LA MESA: En tenir caràcter consulti u i de participació, els 
seus dictàmens constitueixen directrius amb rang de recomanacions per a les 
diferents àrees municipals, les quals han de motivar els actes, acords i resolucions 
que dictin, les línies d’actuació diferents, en el supòsit que s’apartin de les 
esmentades directrius. En tot cas, han de comunicar aquests darrers a la Mesa. 
 
7. MEMÒRIA: La Mesa  elaborarà una memòria anual de les seves actuacions.  
 
CINQUÈ 
 
S’estableix que les diferents àrees de l’Ajuntament hauran de demanar informe a 
la Mesa per a planificar les seves actuacions i adoptar criteris relacionats amb 
l’objectiu de fer una ciutat més accessible. 
 
S’APROVA  per unanimitat 
 
33.  Proposta d’aprovació de modificació acord plenari de 30 de maig 2013 

reguladora dels torns d’autotaxi en temporada alta. 
 
Sr. Bauzá Sastre, representant de la Federació Empresarial Balear de Transports: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, regidors i components d’aquesta sala i públic assistent. 
Hem dirigeix en aquest Plenari per recordar-los que ja fa un mes hem vaig dirigir a 
aquesta sala per criticar una regulació en temporada d’estiu que no estava consensuada 
amb totes les associacions. La qual beneficiava als taxis conduits per una única persona 
i perjudicava als taxis conduits per dues o més persones. A pesar de que fos voluntari el 
triar el tipus de regulació, se condiciona als taxis que estan conduits per un únic 
conductor, haver d’agafar una regulació en l’aparell taxímetre, obligant a fer unes 
despeses, a adquirir un nou equip que ronda de mitja uns 400 €, més les corresponents 
adaptacions que s’hauran d’introduir, ja sigui per canviar de temporada (hivern- estiu), 
que obligarà en aquests taxis a passar dues vegades pel tècnic, amb el corresponent 
gasto que pertocarà. Amb aquesta nova modificació que avui se vol aprovar, efectuant 
una aturada tècnica, s’afavoreix, encara més, al taxi que està conduit per una sola 
persona i se continua discriminant a l’emprenedor i a l’empresari que contracta 
personal, obligant a aquests a agafar dies lliures i afavorint als taxis conduits per una 
sola persona el conduir sense tenir ni un sol dia de lliurança. És fa tot el contrari que és 
va prometre. Senyor regidor, jo ja sé que vostè me dirà que això és voluntari i opcional, 
però vostè no me podrà negar de cap de les maneres, que un taxi que està conduit per 
dues persones o més, se pugui acollir a aquesta regulació de 16 hores. Pel que quedarà 
condicionat haver de triar la de quatre i un, obligant a agafar aquestes persones dies de 
descans. En canvi els que trien l’opció regulada per taxímetre, que majoritàriament 
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seran taxis conduits per una sola persona, no tindrà dies de descans, això és una clara 
discriminació. Les regulacions s’han de fer sempre per taxis, no per número de 
conductors. Té el mateix dret el titular que contracta que el titular que no contracta. És 
una opció del titular el poder contractar, no una condició. Fent aquestes improvisacions 
que vostè està fent, sense haver-les parlades en Comissió de Seguiment, ni siquiera 
consensuades, denota un tracte de favor cap a una associació. Vostè com a bon 
demòcrata que és, hauria de fer consultes prèvies abans de prendre aquests tipus de 
decisions. Aquesta mesura a l’únic que beneficia, radicalment, és als fabricants de 
taxímetres i als tècnics d’instal·lació que veuran com els seus ingressos augmentaran 
considerablement. En canvi, això és una mesura que no li ha demanat la totalitat 
d’aquest sector i veuran com les seves despeses augmenten. Segons publicacions 
comparegudes en premsa, se desprèn que d’una reunió que vostè va mantenir amb els 
taxistes de l’aeroport, finalitzat l’estiu, farà una consulta en el sector. Evidentment, li 
puc dir, que fa tard, això s’hauria d’haver fet a principi de temporada. I si tant diu vostè 
que escolta tot el sector, li recomanaria, que visités les aturades de taxis de la Platja de 
Palma, de la plaça Espanya, de Jaume III, del Moll, de l’avinguda Antonio Maura, etc. I 
vostè veuria com no són tots els taxis que van a l’aeroport ni els de l’aeroport són tots 
els taxis que van a Palma. Senyor regidor, no ho fa bé. Li recoman, amb tota humilitat, 
que canviï pel bé de crear llocs de feina, i de mantenir els drets dels titulars de taxi. 
Vostè ja fa dos anys que és regidor de Mobilitat, i de mal nom li haurem de dir, Gabriel 
Vallejo el regidor- regulador, perquè des de que ha començat, mos ha posat una 
regulació de 12h. en hivern, per posar una altra de posterior de 18h. i  per, ara en l’estiu, 
una de 16h. Més una altra de 18h. alternativa. Jo me deman, si aquests polítics d’aquesta 
sala estan tan regulats com el sector del taxi. Senyors regidors, ara és temps d’escoltar i 
això esperem el sector del taxi.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies senyor Batle. Bien, lo que traemos hoy aquí es una modificación 
técnica de lo aprobado en el pasado pleno del mes de mayo. Que es en la regulación de 
las 16 horas controladas por taxímetro, establecer una parada técnica. 
Fundamentalmente, esta parada técnica hemos decidido, a instancias de un sindicato, 
ponerla por dos motivos. Primero porque nos hemos dado cuenta que, con la regulación 
aprobada, desde las 14 hasta las 22 horas estaban, absolutamente, todos los taxis en la 
calle. Y por un segundo motivo, que es conciliar, a sugerencias de los taxistas, conciliar 
la vida profesional, la vida laboral con la vida familiar. Los taxistas quieren poder parar, 
irse a su casa a comer, estar con sus familias un par de horas, o tres o cuatro, y luego 
poder volver a salir hasta cumplir las 16 horas. Y nada más, es, simplemente, modificar 
esto. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Ja li varem dir al Plenari passat, també li varem dir en Comissió, està clar que aquesta 
qüestió s’ha gestionat molt malament per part de la regidoria de Mobilitat, amb molta 
precipitació. Estem ara modificant el que varem aprovar, amb preses, ja començada la 
temporada, ara dia 27 de juny introduïm modificacions, una cosa que varem haver 
d’aprovar amb preses i precipitacions al Plenari passat. Evidentment, sense acord del 
sector. Està clar que aquest tema s’ha conduit de manera, de manera nefasta per part de 
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la regidoria de Mobilitat i estem aquí en plena rectificació, veurem si és la darrera. Jo, la 
veritat, és que és una manera de gestionar la regulació dels torns del taxi, que és una 
matèria important que té afectacions des de molts de punts de vista, una manera de 
gestionar-ho molt deficient, la veritat, molt deficient i mos pareix un fet massa objectiu. 
Davant aquesta proposta en concret, nosaltres, evidentment, mos remetrem al que ja 
varem estar parlant en el Plenari passat, en principi, s’ha optat per aquest sistema per 
part de la regidoria, veurem, exactament, quines conseqüències té, quins resultats té, 
nosaltres mantindrem el nostre vot d’abstenció del Plenari passat. Ara bé, cridar 
l’atenció sobre, és molt sintomàtic que haguem d’estar ara aprovant una modificació 
quan no fa ni un mes que hem aprovat un nou sistema. Un nou sistema que ja se va 
adoptar amb molta precipitació, una prova més de la precipitació, de la mala gestió 
política de tota aquesta qüestió, però bé.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno yo creo, señor Alcalde, señor Isern, que hoy tenemos aquí a la 
CAEB, a la patronal del taxi pidiéndole que les deje contratar trabajadores, esa es la 
petición. Usted no les ha escuchado, me he fijado, no les ha escuchado. Ya les dijo 
cuando se reunió con ellos que usted no conocía la problemática del taxi, y sigue sin 
conocerla porque no escucha. Es difícil aprender una problemática sin escuchar. A 
nosotros cuando ofrecemos un pacto, como se ha visto en el punto anterior, la 
contestación la hemos visto todos, es el insulto, elevar el tono de voz casi al grito, el 
desprecio. Cuando lo ofrece una patronal es, no conozco en profundidad el tema. Yo 
creo señor Isern que se está haciendo famoso entre el “no me consta” y el “no conozco 
en profundidad”. Debería, son 1.246 familias, más los conductores, trabajadores que le 
piden que conozca en profundidad el tema y lo ha dejado y delegado en manos del señor 
Vallejo. Y el señor Vallejo está creando un problema que le va a estallar a usted. Porque 
cuando, me hace gracia, se han dado cuenta de que estarían todos los taxistas en la calle, 
¿sabe por qué señor Vallejo? Porque no escucha. Se lo dijeron en la Comisión del Taxi, 
se lo dijeron, yo lo escuché. Se lo dije yo, no escuchó. Le dije, Pleno pasado, este 
decreto que trae usted aquí está mal hecho, lo traerá a modificar. Un mes después. Y le 
dije, también, y esto no acaba aquí, usted ha abierto una puerta y usted va a por lo que 
en el taxi, para que nos entiendan los que nos escuchan, en el taxi en verano hay unos 
turnos desde hace tiempo que llaman el 4 y 1 que es 4 días de trabajo y 1 de descanso, 
que ha alcanzado un equilibrio en el sector, 1.246 emprendedores, taxistas, empresarios, 
cada uno con sus intereses, tienen este equilibrio y el señor Vallejo, ya le dije yo el 
Pleno pasado que esto era la puerta para cargarse el 4 y 1, y usted ya lo ha dicho en 
prensa. Eso hará saltar por los aires el sector del taxi, no sabe donde se está metiendo. 
Señor Isern, no saben donde se están metiendo, párenlo, escuchen, se lo están diciendo, 
son muy razonables, siéntense a hablar. Se lo ha pedido un sindicato, es razonable, cada 
sindicato, en este caso, bueno sindicato, asociación, defiende sus intereses como toca, 
pero a ustedes les toca defender el de todos. No el de una asociación que defiende a sus 
asociados. El de todos, no lo están haciendo, están abriendo un conflicto en el taxi que 
no sabemos donde acabará, se lo digo hoy otra vez igual que el mes pasado le dije que 
traería esto y me lo negó, y aquí lo tiene. Y me negó lo del 4 y 1, y ya lo dice en prensa. 
Entonces, no niegue más y actúe, escuche, está creando un conflicto, señor Vallejo, y 
esto va a explotar y se lo digo, constará en acta. Desgraciadamente, como no escucha, y 
yo creo que es evidente que es así, estallará. Y lo lamentaremos todos. Muchas gracias.” 
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Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Sí, muchas gracias, señor Alcalde. Dice usted, señor Hila, que al Alcalde no le consta o 
no conoce, lo que es, verdaderamente, triste es que usted haya sido concejal de 
Movilidad y usted no conozca, ni le consta como está el sector del taxi. Que me dice 
que yo no me implico, y que estamos improvisando y tal, que no les escucho, nosotros 
hemos tenido decenas de reuniones con el sector del taxi, no solo en la Comisión, a 
nivel individual, asociaciones, sindicatos, yo he ido personalmente tres veces al 
aeropuerto, he estado allí comiendo ¿Cuántas veces fue usted al aeropuerto? ¿Sabe 
donde está la cantina del aeropuerto? Porque no apareció por allí. Mire, yo ayer a las 
doce de la noche estaba reunido con taxistas, ayer. Sabe que me dijeron, el señor Hila lo 
único que hizo, en los años que fue regidor de Movilidad, fue hacer una campaña para 
hacerse la foto, eso sí lo hizo muy bien. Para salir en la foto en la prensa, usted se hizo 
una campaña, los taxistas contentos y usted una foto en la prensa, perfecto. Pero, hasta 
el aprobar la tarjeta para el pago a los taxis que iban al aeropuerto, ni siquiera de eso fue 
capaz. Por supuesto, la regulación tampoco. Esto no es un problema de ahora, es un 
problema que, como tantos otros, vienen de antes, la crisis ha provocado que haya un 
menor trabajo, hay menos gente que coge taxis. Y esto, señor Hila, hay que ser valientes 
y hay que modificarlo. Me dice, senyor Verger, me deia es que potser no serà la darrera 
i què, doncs ho tornarem a intentar i si l’hem de modificar tres vegades o quatre o cinc, 
la tornarem modificar o no faig res. Ho deixam com està? Passen fam, l’hivern jo he 
sortit amb dos taxis i hem fet 40 euros. Vostè sap el que val el gasoil, domés el gasoil, 
l’amortització del cotxe, 40 euros i no m’ho han de contar, jo estava dedins. I jo he fet 
de taxista a devora perquè no tinc el permís. No me venguin amb això. Y, ya que dice 
que constará en acta que esto estallará, a mí si que me gustaría que constara en acta que 
el partido Socialista Obrero Español está defendiendo, única y exclusivamente, una 
propuesta de la patronal de crear empresas contratando conductores, en contra de los 
taxistas individuales, en contra de los titulares de las licencias. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
Visto que mediante Acuerdo plenario de 30 de Mayo de 2013 (publicado en el BOIB 
núm. 84 de fecha 13 de Junio de 2013) fue establecida la regulación de los  turnos de 
trabajo de autotaxi en temporada alta, contemplándose en el punto 4.a del referido 
acuerdo la modalidad destinada a los autotaxis que incorporen mecanismo de control 
horario en el taxímetro, mediante la siguiente redacción:  a. Contemplando un  turno 
de trabajo de dieciséis horas diarias de duración máxima durante los seis meses de la 
temporada alta,  observando libranza únicamente durante los meses de Mayo y 
Octubre, a razón de tres días por mes, en términos semejantes  a los descritos en el 
anterior punto 3.b) de la presente resolución. Entendiéndose que la jornada diaria se 
inicia de modo flexible, a voluntad del taxista interesado, con posterior cómputo sin 
interrupción de la jornada iniciada y sin exceder dicha cuantía máxima de dieciséis 
horas por cada día natural. 
 
Pues bien, las previsiones del último inciso,  aún presentando la flexibilidad derivada 
de la elección por parte del taxista del momento de efectivo inicio  de la jornada de 
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trabajo, son susceptibles de un mayor grado de flexibilidad,  acudiendo a la posibilidad 
de  una ‘parada técnica’ que permita al taxista modular el transcurso de la jornada. Así 
ha sido requerido específicamente por la organización patronal ASATM, estimándose 
que se trata de una solución adecuada, tal como ha sido analizado por el Jefe del 
Departamento de Movilidad, al evitar la rigidez de necesaria coincidencia de los 
autotaxis asignados esta modalidad durante ocho horas diarias, lo que facilitará su 
distribución temporal, en beneficio del servicio y de la autonomía de los taxistas.  
 
Así mismo, en concordancia con la variación de detalle incluida en el punto 1º del 
Decreto núm. 10594 de fecha 14 de Junio de 2013, se entiende que debe ser 
abandonado el día natural como referencia para despliegue de la jornada, a fin de 
establecer a las 6.00 horas el límite entre jornadas de trabajo,  siguiendo así el 
tradicional criterio observado en la temporada alta y facilitando incluso la 
automatización de los taxímetros por responder a la programación estandarizada 
disponible por los suministradores,  sin perjuicio del inicio y transcurso efectivo 
conforme a las referidas pautas de flexibilidad. 
 
Por lo que, vistas las facultades de los arts. 52 y 91 y concordantes del vigente 
Reglamento municipal de los Transportes públicos de viajeros, se  eleva al pleno de la 
Corporación la presente propuesta de resolución para la adopción, en su caso,  del 
siguiente  
 
ACUERDO 
 
1. Modificar el contenido del punto 4.a del Acuerdo plenario de 30 de Mayo de 
2013, regulador  de los  turnos de trabajo de autotaxi en temporada alta, dando a 
dicho precepto la siguiente redacción en sustitución de la originaria:  a.  
Contemplando un  turno de trabajo de dieciséis horas diarias de duración 
máxima durante los seis meses de la temporada alta,  observando libranza 
únicamente durante los meses de Mayo y Octubre, a razón de tres días por mes, 
en términos semejantes  a los descritos en el anterior punto 3.b) de la presente 
resolución. Entendiéndose que la jornada diaria se inicia de modo flexible, a 
voluntad del taxista interesado, sin exceder de la referida cuantía de dieciséis 
horas y estableciéndose el límite diario a las 6.00 horas, pudiendo interrumpirse 
el cómputo en concepto de parada técnica cuando el taxista afectado decida 
realizar una pausa, que computará en la cuantía  mínima de una hora. 
 
2. Dar traslado de la presente resolución a las entidades representativas de los 
intereses profesionales del sector del taxi. Entrando en vigor  en coincidencia con  
su publicación en  el BOIB. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP), 8 vots en contra (PSIB-PSOE) i 3 abstencions 
(MÉS) 
 
52.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa   a la neteja de la Platja 

de Palma (432/2013)  i esmena d’addició (444/2013) 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Mirin, jo els hi vull fer una proposta perquè, és que ara estava mirant l’ordre 
d’intervencions, he vist que hi ha molta gent interessada amb els temes de Bellavista, 
els temes de Bellavista són el 52 i el 60, això seran les quatre, les cinc, les sis de 
l’horabaixa quan se veuran. Ho dic per què, si no hi ha ningú que posi inconvenient, jo 
crec que podríem passar aquests dos punts davant a fi de que la gent no hagi d’esperar 
sis o set hores, o cinc o sis hores que és el que succeirà si seguim l’ordre del dia. Jo no 
sé si hi ha qualcú que tingui qualque inconvenient en què facem aquest canvi. Tothom li 
pareix correcte? Ja ho dic és per consideració a tanta gent que té interès amb aquest 
assumpte i no fer-los esperar tantes i tantes hores. Els hi pareix? Si és així, passarem a 
debatre el punt 52 i el 60 que són els dos punts que tenen en compte el tema de 
Bellavista. I en el punt 52, tenen sol·licitades les intervencions en primer lloc don José 
Maria Mulet Torres de la Federació Palmesana d’Associacions.” 
 
Sr. Mulet Torres, representant de la Federació Palmesana d’Associacions (en 
substitució xerrarà una altra persona, és una senyora però no s’arriba a donar el 
seu nom): 
 
“Bon dia i moltes gràcies per donar-nos entrada en aquestes intervencions, ja que és 
vera que vostè diu que hi ha moltíssima gent, a pesar de que estaven disposts a esperar 
fins a les tres, les quatre, les cinc. Però això és d’agrair que hagi tingut aquesta 
deferència cap a ells. En principi, la 
FEPAE estava en contra de la retirada de contenidors d’EMAYA de Bellavista. Però, 
direm que entre bambalines hem tingut una conversació amb el senyor Garau, abans de 
la nostra intervenció, cosa que no farem  ni tan dura, ni tan contundent com pensàvem ja 
que ell mos ha ofert, abans de nosaltres intervenir, una solució que a nosaltres mos 
pareix bastant acceptable i que després en una pròxima reunió se concretarà més. De 
totes maneres, el que sí li volíem dir és que, jo volia llegir aquest tram del que havien 
escrit els veïnats per què vostès ho sabessin i, al manco, tinguessin coneixement del que 
ha passat. Los residentes de Bellavista llevamos más de 25 años pagando el servicio de 
retirada de basuras que presta EMAYA en toda la ciudad. Durante este tiempo, 
EMAYA solo ha dispuesto de 7 contenedores distribuidos en las calles H y C para dar 
servicio a toda la urbanización. El pasado 13 de junio, EMAYA remitió un aviso a los 
residentes en la calle C, por el que anunciaba que con el fin de ofrecer el mejor servicio, 
iba a reubicar los contenedores de dicha calle, en la calle Canónigo Mateo Rotger, 
lógicamente, asfaltada. Esta reubicación significa que los residentes de Bellavista 
habían de recorrer una media de 600 metros más para depositar la basura en los 
contenedores, y no 50 metros como decía el señor Garau, presidente de EMAYA, en sus 
declaraciones del pasado 21 de junio en un medio de comunicación. El señor Garau, 
también indicó que justificaba su decisión de retirar los contenedores debido a las 
averías que sufren los camiones por el mal estado del pavimento. A partir de aquí, les 
voy a decir que no voy a leer lo que habían puesto los vecinos porque, creo que con toda 
la razón del mundo, estaban protestando porque la mayoría de los que viven en esta 
calle tienen más de 65 años y muchos de ellos no tienen coche y debían andar en una 
calle que estaba bastante mal. Entonces, yo agradezco desde aquí al señor Garau que 
haya tomado cartas en el asunto, antes de que nosotros leyéramos esto y nos diera la 
solución de que sí van a mirar lo de los contenedores y, también, que revise a sus 
chóferes kamikazes y les dé un toque de atención porque la mayoría de nosotros vamos 
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con mucho cuidado en Bellavista. Ahora si yo entro con un vehículo que no tengo que 
pagar, el hacer rallies por un sitio donde es muy apropiado es estupendo. Por lo tanto, 
un toquecito de atención a su personal que no le vendría muy mal. Y muchísimas 
gracias por escucharme.” 
 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos del Arenal: 
 
“Bon dia, senyor Alcalde i regidors. Bueno yo, solamente, tengo que apoyar en este 
tema a que entre Bellavista i el Arenal hay una carretera que va a las Cadenas, el lado 
derecho yendo para las Cadenas, resulta que está lleno de basura y de ramas secas que, 
además ahora, con la llegada del verano lo que nos puede hacer es provocar algún 
incendio. De todas formas allí, me han informado y yo también lo he visto, acampan 
personas que no tienen donde vivir y es peligroso porque se abandonan, ellos mismos en 
sus quehaceres prenden fuego y con la cantidad de pinos y ramas secas que, les repito, 
que hay ahí tendría que darse una solución porque es algo peligroso. Nada más. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Barceló Tomás, representant de la Plataforma de Vecinos y Comerciantes 
Playa de Palma-Llucmajor: 
 
“Bon dia, senyor Batle, regidors, regidores i ciutadans i ciutadanes de Palma. Venim a 
parlar de la neteja de la Platja de Palma o de la brutó que veiem que hi ha de tant en 
tant. El que faré és llegir el que mos hem apuntat i serà més fàcil. Hoy nos dirigimos a 
usted, y a esta sala, para darles a conocer nuestras opiniones y propuestas, relacionadas 
con la gestión de la limpieza en la Platja de Palma. Si bien es cierto que en el transcurso 
de esta legislatura se han observado cambios significativos en cuestión de limpieza de 
nuestros espacios públicos, pondré como ejemplo: el vaciado de papeleras en primera 
líneas por las tardes, algo que anteriormente solo se hacía cada mañana. También 
queremos expresar nuestro malestar porque a pesar de estas medidas claramente 
positivas, no se ha conseguido mantener los niveles de limpieza deseables para nuestro 
distrito. Las principales deficiencias en esta gestión de la limpieza y que nos impiden 
disfrutar de una ciudad, realmente, limpia son, básicamente, tres. La acumulación de 
residuos junto a algunas baterías de contenedores que viene determinada por la falta de 
capacidad. El abandono sistemático de objetos voluminosos en nuestras aceras y junto a 
los contenedores. Y la acumulación de residuos de todo tipo en nuestras calles y paseos 
de más afluencia, residuos que se van acumulando a lo largo del día y no son retirados 
hasta la mañana siguiente, mayoritariamente durante la temporada turística. Platja de 
Palma con sus peculiaridades, necesita acciones específicas en la gestión de la limpieza 
que nos permitan disfrutar de un entorno urbano atractivo y acorde a estas 
peculiaridades. Que muestren una imagen de calidad ya que nuestro futuro económico 
depende en gran medida de ella. Somos conscientes de que para lograr una gestión 
eficiente, es probable que se necesiten más recursos, pero también creemos que invertir 
en una limpieza eficaz repercutirá en beneficio de todos y de nuestra economía. No es 
nuestra intención reclamar ni exigir, preferimos ofrecer nuestro punto de vista y hacer 
las aportaciones que creemos oportunas y por ello queremos presentarles nuestras 
propuestas: Creación de puntos verdes ahora inexistentes, el servicio de recogida 
selectiva es, claramente, insuficiente, ya que no todos los vecinos y vecinas pueden 
permanecer en sus hogares a la espera de que los operarios acudan a recoger sus enseres 
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de deshecho. Soterramiento de contenedores en toda la segunda línea, se aumentaría la 
capacidad y las condiciones de salubridad, mejorando notablemente la estética. Servicio 
de limpieza permanente desde el 1 de mayo hasta el 31 de octubre, en las zonas de 
mayor afluencia. Campañas informativas, de concienciación y de control, con el fin de 
que nuestros vecinos y empresas contribuyan a que la gestión de la limpieza sea más 
eficiente. Sobre este punto cabe destacar que Platja de Palma tiene una fuerte presencia 
de residentes extranjeros que en muchos casos no conocen la normativa, tampoco se 
dispone de ningún centro social donde poder desarrollar programas dirigidos a mejorar 
la convivencia. Un centro de este tipo, adecuado a las necesidades de la zona y a 
disposición de vecinos y entidades, contribuiría en gran medida a la resolución de estas 
problemáticas y de tantas otras que sufrimos en nuestro distrito. Esperamos que, entre 
todos, podamos conseguir una Platja de Palma, verdaderamente, limpia.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies senyor Batle. Miri, aquesta és una proposta que, en principi, no hauria de ser, a 
mi m’agradaria que no fos un debat polític, perquè al final aquí amb aquesta mos jugam 
moltíssim. Perquè de la Platja de Palma, l’Ajuntament se nodreix dels imposts també, al 
final el 60% dels imposts que se recapten a l’Ajuntament, més o manco, provenen 
d’aquella zona. Per tant, s’ha d’anar una mica alerta amb el que se fa i, sobretot 
evidentment del turisme ja no hem de parlar, del que depenem d’aquesta activitat. Per 
tant, en teoria, aquesta a mi me sorprèn fins i tot que se voti en contra. Nosaltres ja fa 
tres vegades que, el vespre, mos hi passejam, jo despús-ahir hi sopava i també vaig fer 
una volta per veure si hi havia millorat qualque cosa. Escolti, aquesta proposició va 
estar feta, en fi, ja m’escoltaran, abans d’un reportatge d’una revista alemanya, la Bild, 
que ha estat notícia aquests dies. Evidentment, com se pot imaginar, no tenia cap notícia 
de que ho anessin a fer. Però li puc assegurar que quan hem anat els vespres allà, i tenim 
un reportatge fotogràfic, escolti, s’ha de solucionar, sí o sí. Però s’ha d’arreglar, no pot 
ser que estigui com està, no pot ser. Nosaltres proposam una mesura, un pla de xoc de 
neteja. La legislatura passada, en el final de la legislatura anàvem els vespres amb un 
camió d’EMAYA tirant aigua per eliminar el botelló i anava bé, segons deien els 
comerciants. Al manco el botelló de primera línea, però el que no pot ser és com està 
ara. Hem de fer el que calgui. EMAYA, senyor Batle, enguany tornarà a guanyar 5 
milions d’euros, una altra previsió de les que faig. Cinc o sis milions d’euros a no ser 
que el senyor Martínez llevi dos o tres més. Escolti, si voten en contra d’aquesta 
proposició és per què no hi ha anat, és per què no hi ha anat. No me crec que hagin anat. 
S’ha de fer, s’ha de fer i punt. L’altre punt que debatíem era el de Bellavista, la retirada 
de contenidors. Jo m’alegr que hagin arribat a un acord, potser es tracta de que els 
veïnats venguin aquí a protestar una mica. No sé si també els hi ha dit que els hi pagarà 
el clavegueram, ho dic perquè amb la reurbanització de Bellavista han da pagar el 
clavegueram i vostè va regalar el clavegueram a una altra zona de Palma. No sé si ho 
saben els veïnats això, però els veïnats han de pagar desenes de mils d’euros per posar 
el clavegueram, aquest que vostè pagar a una altra zona. Això també els hi podria dir. 
No sé que els ha fet Bellavista però com se li acudeix llevar els contenidors d’un carrer, 
sense saber ni qui hi viu, si són majors, ni quina solució hi ha. Com se li ocorreix, és 
que a una empresa que té 5 o 6 milions d’euros de benefici. És que no els mos endurem 
ningú, ni vostè, als 5 o 6 milions d’euros. El que hem de donar és una millor i major 
servei al ciutadà. Amb això podem estar d’acord, i a Bellavista també que per això 
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paguen els imposts. Acabant amb Platja de Palma. Aquí tenim un ampli reportatge 
fotogràfic, si el volen. Jo el convit, si vostès voten en contra d’això, jo el convit que un 
dia se’n vagin a sopar i facin una volta per Platja de Palma, fins la una o les dues. Ja no 
entraré, ja no entraré, però també ho vull dir que, els dies que nosaltres hem anat, la 
comissaria estava tancada i varem trobar 4 policies locals, el vespre, a la una. No sé si a 
les tres hi van més, no ho sé, perdoni, potser n’hi havia més i no les varem veure. No, 
perquè varem xerrar amb els policies locals i només eren quatre. Varem xerrar amb els 
policies locals. Escolti, no és que m’ho contessin és que hi vaig parlar jo amb els 
policies locals. És dir, no només són quatre, la comissaria estava tancada, evidentment, 
també tenim les fotos de la comissaria tancada, no negarà això. Escolti, això no pot ser, 
s’ha d’arreglar, s’ha d’arreglar. Com, no ho sé. Amb el camió d’EMAYA que hi vagi, 
va bé. Un pla de xoc que els vespres vagin netejant el del botelló, també va bé, 
qualsevol, però s’ha de fer qualque cosa perquè sinó el perjudici serà molt, molt més 
gran, senyor Batle.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Menys mal que no volia fer política amb aquesta proposta. Jo una cosa sí que tinc clara 
que des de que vostè va ser casi president d’EMAYA a ara hi ha una notable diferència. 
Li diré una cosa, miri, vostè va anar a les festes de Sant Joan a la Platja de Palma, no sé 
si hi va anar o no, però bé, la Platja de Palma té un model de negoci que és el que és, i 
en algunes zones té un model de negoci, realment, que se fa un ús súper intensiu de 
determinades àrees. I EMAYA per molts de recursos que posi no pot evitar aquest ús 
súper intensiu que se fa. El que sí que fa EMAYA, sense cap pla de xoc sinó amb un pla 
ordinari que tenim perfectament programat, és deixar en perfectes condicions de revista 
després de que s’hagi fet aquell ús súper intensiu. Que serà discutible o no, si aquest 
model els hi agrada o mos agrada o no mos agrada, en això no entraré però en el que és 
fer net i deixar en condicions perfectes, una vegada que els operaris d’EMAYA puguin 
actuar, això se fa i se fa a diari. Prova d’això és que després de Sant Joan, a l’endemà, 
les platges estaven perfectament òptimes. I se varen retirar 11 tones de residus. I cada 
vespre hi ha un mini Sant Joan a determinades zones de l’Arenal i al dematí està en 
perfectes condicions. És vera que durant això, és dir quan n’hi ha un cúmul de turistes o 
no turistes que tenen un comportament que podríem considerar una miqueta incívic, ho 
dic per ser respectuosos també amb els nostres visitants, podríem actuar en el moment, 
sí, li podríem posar un operari darrera cada un d’aquests turistes, sí, però evidentment 
tindria un cost que és inassumible. Llavors que optam, per deixar que es celebrin 
aquestes activitats i després tot d’una que podem feim net. De fet ara posarem en marxa, 
crec que és el 28 o el 29, un altre pla en col·laboració amb la policia local i permetrà, de 
qualque manera, mitigar aquestes actuacions. És a dir, no crec que... I si fa falta reforçar 
una miqueta més, se farà. El que no evitarem és que vostè i els seus companys se’n 
puguin anar a fer 4 fotos quan una paperera pugui vessar o bé quan 4 ciutadans incívics 
hagin deixat fems per defora, això no ho podrem evitar. Ara el que sí que m’ha de 
permetre és que la capacitat de reacció d’EMAYA avui és, infinitament, millor que la 
que fa tres anys. Això, infinitament. En quant a aquest ciutadà que s’ha referit a 
l’acumulació de residus per falta de capacitat, ho revisarem punt per punt, però si és per 
això aquest motiu nosaltres posarem més contenidors, això no serà motiu. El que si es 
cert és que moltíssimes vegades se produeix el comportament de que la gent deixa la 
borsa de fems devora del contenidor en comptes de comprovar que dins el contenidor hi 
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ha cabuda. Hem d’incidir molt més, ja ho vaig reconèixer a la Comissió, és a dir aquí a 
on no som capaços de aconseguir, és una correcta conscienciació, no només a la Platja 
de Palma, a altres indrets. I referent a l’acumulació de residus durant el dia de que 
veiem, inclús, matalassos i això, bé, reiterar que EMAYA disposa d’un telefono per a 
què la gent pugui cridar i, a més, li anam a cercar el que vulgui tirar a la porta de ca 
seva. I, inclús, se poden acordar les hores. La creació dels punts verds és una 
assignatura pendent que tenim que, en quant tinguem disponibilitat pressupostària, els 
crearem. A Urbanisme hem identificat els llocs a on se puguin crear, però bé, creguin 
que són inversions, per fer un punt verd en condicions, són importants. Quan tinguem 
disponibilitat pressupostària serà una de les primeres mesures que posarem en marxa. I 
respecte del servei de neteja permanent, això permanent, permanent, no pot esser, però 
sí que hem augmentat les freqüències. Hem augmentat les freqüències, com bé ha 
reconegut aquell senyor, vull dir com el buidat de papereres l’horabaixa, l’altra 
legislatura no se feia i així estava. En aquets moments, sí que per juliol rebrem una 
màquina que la dedicarem, específicament, a Platja de Palma. I crec que la qualitat de la 
neteja, no només la neteja, sinó la qualitat de la neteja se notarà significativament. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies senyor Batle. Bé, senyor Garau, record encara les seves paraules a Comissió 
Informativa pel tema de Bellavista que res tenen a veure amb la informació que mos ha 
facilitat l’Associació, els veïnats que han intervingut. Vostè va donar una explicació del 
per què s’havia fet i res té a veure, sobretot, que vostè ni tan siquiera s’havia informat 
de les conseqüències del que suposava modificar aquests contenidors de lloc, domés va 
argumentar tot  una... Jo no reproduiré els seus arguments, ni la seva manera 
d’argumentar, de com se va enfadar, inclús, però el que està clar és que tot allò que té a 
veure amb els ciutadans que té una repercussió directa, com són la ubicació dels 
contenidors, s’ha de consensuar amb els ciutadans. S’ha de recavar la informació de les 
conseqüències quan se modifica perquè, efectivament, ja veu que té molta més 
repercussió del que vostè se pensava, que no és una qüestió d’evitar la ruptura o no dels 
camions, que efectivament ja era una excusa un poc estranya que els camions se 
rompien i per això s’havia modificat de lloc, era una explicació un poc estranya perquè, 
efectivament, si el trespol està en males condicions se va amb un poc més de cura i ja 
està. El que sí està clar és que agraïm que se modifiqui, se torni a modificar la ubicació 
perquè crec que els arguments dels veïnats són bastant sòlids. Per una altra banda, el 
tema de la Platja de Palma, d’aquesta demanda per part de la Plataforma de Veïns i 
Comerciants que han fet, com veurà, és un tema reincident la necessitat de fer, 
d’adoptar altres mesures, més mesures per evitar aquesta acumulació de fems, que no 
només se dona a la Platja de Palma, sinó que s’està donant a tota la ciutat. No només 
devora els contenidors sinó també en la gran quantitat d’abocadors incontrolats que 
acampen per aquesta ciutat. És necessari fer actuacions contundents sinó els fems mos 
menjaran i aquest “Fems basta”, aquest monstre de fems que forma part d’aquesta 
campanya serà una realitat. El fems mos menjarà, passarem a ser una ciutat en fems, 
rodejats pels fems. Jo crec que de les propostes que s’han fet, totes o casi totes, per 
ventura són urgents posar-les en marxa. Els punts verds són necessaris, vostè se va 
comprometre a posar en marxa una sèrie de punts verds mòbils, fa temps, i d’això no 
hem sabut res però és, absolutament, imprescindible que hi hagi dins la ciutat llocs a on 
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la gent, d’una manera còmode i fàcil, pugui dur les seves deixalles. Perquè és la manera, 
vostè diu que és incapaç d’accedir a la conscienciació però és que la conscienciació 
passa per donar també facilitats a la gent. I vull aprofitar també per recordar-li que 
nosaltres avui duim, precisament, una proposició pel tema, per aquests residus de gran 
volum en els barris i en els pobles d’aquesta ciutat, col·locar uns llocs a fi que la gent a 
la setmana o cada quinze dies pugui saber que pot dur aquests fems allà. S’ha de fer una 
política, s’ha de contraatacar aquesta invasió de fems que tenim a la Platja de Palma, 
evidentment, però també a tota la resta de la ciutat. Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, l’única explicació del que vostè ha dit és que vostè no ha 
anat a Platja de Palma al vespre. I això que és de Sant Jordi, però no hi ha anat, no, no 
és una pregunta és una afirmació. No hi ha anat, no hi ha anat. Miri, senyor Batle, vostè 
quan va llegir el de Bild no se va posar un poquet vermell? Jo me vaig posar i estava a 
l’oposició, a mi me va saber greu el reportatge de Bild, me va saber molt greu. Si se 
tracta d’evitar això precisament. No costa res i el que costa ben pagat, tenir 
permanentment una brigada de EMAYA a Platja de Palma, o dues, que vagin fent net 
permanentment, tot el vespre si escau. Tot el vespre, no costa res, què costa? El que 
costi barato surt, barato surt. Xerri amb els comerciants, no ha xerrat, no ha xerrat. 
Despús-ahir sopava, senyor Garau, és que no hi ha ningú. Quantes fotos vol, senyor 
Garau, quantes, quantes. Quatre fotos? Aquestes fotos també les fa el Bild, quantes en 
vol, quatre, quatre-centes mil, que tenim un problema senyor Garau, aquesta proposició 
no anava en contra seva ni en contra d’EMAYA, al contrari, si EMAYA ho pot 
solucionar. De fet la legislatura passada, ja li dic, no ho solucionava però el pal·liava el 
camió allà regant la primera línea, ho pal·liava, potser hem de tornar a fer el mateix, 
potser hem de fer una altra, potser. Hi pot haver de més efectives, és possible, però ho 
hem de fer. Ho hem de fer, senyor Garau. Vagi avui vespre, avui, no esperi a demà a 
partit de les dotze o una, veurà com està, és intransitable, intransitable. Quantes en vol 
de fotos, no són fotos, intransitable. És que aquesta, voti en contra, però ho faci. Ho 
faci, ho faci. Això s’ha de fer. No posi l’excusa dels doblers. No posi l’excusa dels 
doblers perquè EMAYA pagarà el clavegueram d’Establiments i no el de Bellavista, i 
amb quin doblers els pagarà, val més fer aquest intensiu. Què això és una activitat súper 
intensiva, estam d’acord, per això hem de fer un pla de xoc. Per això s’ha de fer un pla 
de xoc, senyor Garau. Els mesos d’estiu, el mes de gener no li demanaré que destini 24 
hores una brigada d’EMAYA a Platja de Palma, no se m’ocorrerà, però ara, hi vagi, li 
dic en serio, no és política, no és política, és una necessitat imperiosa. I no me crec que 
les hotelers i els comerciants de Platja de Palma no els ho hagin dit vint vegades, no 
m’ho crec. Perquè també en conec i també m’ho diuen. No m’ho crec, és impossible que 
vostè hagi anat un vespre a passejar per Platja de Palma, ni vostè, ni vostè senyor Isern, 
no hi ha anat. Vostè a Sant Joan. I de Sant Joan, molt bé, era un súper intensiu, molt bé, 
doncs se fa una cosa específica pel vespre de Sant Joan, fantàstic, fantàstic, no li hem 
reclamat, una meravella, onze tones, una monada. Facem el mateix per Platja de Palma. 
Gràcies.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
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“Sí, li record que per Sant Joan varem deixar que s’acabés la festa, abans de començar a 
fer net. Miri, li donaré una dada, vostè sap quants de passatgers passen per l’aeroport de 
Palma, cada any, 22 milions, més de 22 milions, sap quan de ciutadans o turistes passen 
per la Platja de Palma cada any, més d’un milió i mig. Això que vol dir, és 
probablement la destinació més intensiva que hi ha a Europa. El realment impressionant 
és que a les set del dematí la Platja de Palma està perfectament transitable i 
perfectament neta. Això és el destacable. Vostè diu que vol que hi posem un femater 
darrere cada turista, escolti, això és inviable i vostè ho sap. De fet s’ha reforçat i ho 
seguirem reforçant i farem amb col·laboració també amb la policia. Per cert, mesures 
que vostès varen tenir temps de posar-les en marxa i, desconec la raó, però no varen ser 
capaços de posar-les en marxa. Què passa, no hi havia botelló quan vostès, el 
ballermann no existia. I referent al que ha aparescut en el Bild, evidentment, que a mi 
no m’agrada però tothom sap quina línea editorial du el Bild. Gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement la proposició i l’esmena d’addició, per la 
Comissió de Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’empresa municipal d’Emaya a elaborar i 
executar un pla de xoc de neteja de la Platja de Palma per a aquesta temporada estival, 
que garanteixi la neteja permanent del més important enclavament turístic de tota la 
comunitat. 
 
2.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'empresa municipal Emaya a     tornar 
col·locar els contenidors retirats de la Urbanització Bellavista i a mantenir el servei de 
neteja i recollida que es venia fent fins ara. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
60.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la urbanització de 

Bellavista (435/2013) 
 
Sr. Mulet Torrens, representant de la Federació Palmesana d’Associacions (en 
substitució xerrarà una altra persona, és una dona però no s’arriba a donar el seu 
nom): 
 
“Bones, me perdonarà perquè el senyor Mulet m’ha donat la paraula. La FEPAE 
informa que Bellavista está a la espera de la licencia de obras. Señor Alcalde, señores 
regidores a los residentes de Bellavista nos gustaría comenzar esta intervención con un 
agradecimiento. A finales del 2012 la Junta de Compensación de Bellavista solicitó, al 
Consorcio de la Playa de Palma y a este Ayuntamiento, que el nuevo plan de 
reconversión de la Playa de Palma, el famoso PRI, no afectase a Bellavista a los efectos 
de que se mantuviera el planeamiento aprobado por unanimidad de todos los partidos, 
en octubre del 2011, y que se incluyera una disposición por la que la suspensión de 
licencias dentro del ámbito del PRI no afectase a Bellavista. A primera vista, y a falta de 
un estudio más detallado del PRI, esta petición se ha cumplido tal y como prometieron 
por lo que desde la representación que ostenta FEPAE les transmito el agradecimiento 
de todos los residentes de Bellavista. Lamentablemente, he de proseguir mi intervención 
diciendo que de poco servirá que el PRI respete el planeamiento anterior si Bellavista no 
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obtiene licencia de obra para ejecutar la dotación de servicios que tanto necesita. Somos 
conscientes de que existen cuestiones previas a tratar y que están trabajando en ellas, 
pero también es cierto que no se hace con la celeridad deseada, pues consideramos que 
un año es tiempo suficiente para tratar estas cuestiones y tener los proyectos aprobados. 
Este retraso no nos permite avanzar en la obtención de la tan ansiada licencia de obras 
para ejecutar la dotación de servicios. Yo, señor Alcalde, le invitaría personalmente a 
dar un paseo por Bellavista y que viera de primera mano que la necesidad de ejecutar las 
obras es urgente. Las continuas caídas de vecinos, ya bastante mayores en la 
urbanización, y frecuentes averías de vehículos, dan como resultado que los residentes 
hayan agotado su paciencia tras los diez años transcurridos desde la constitución de la 
Junta de Bellavista con el correspondiente desembolso que supone, para todos ellos, 
económico y, además, bastante pesado porque son muchos años que han tenido que 
pagar bastante dinero para, a efectos jurídicos y técnicos. Y, francamente, creo que lo 
que ha pasado con los contenedores ha sido la gota que ha colmado el vaso. Señor Isern, 
ahora me dirijo personalmente a usted, porque aseguró que en esta legislatura su 
prioridad sería potenciar la inversión privada y la creación de empleo. Le recuerdo que 
la nuestra lo es por valor de 13 millones de euros y que significa el bienestar de más de 
300 familias residentes en Bellavista y la renovación de una zona de más de 350.000 
metros cuadrados que, actualmente, carece de servicios básicos y que muchos vecinos la 
utilizan como vertedero particular. Y, por supuesto, la creación que eso supondría del 
empleo en esta zona. Por lo anteriormente expuesto, le agradecería que atendiera estas 
peticiones, que la gerencia de Urbanismo dé prioridad a la aprobación definitiva de los 
proyectos de Bellavista, para que puedan estar aprobados para setiembre de este año. Y 
que nos dé licencias de obras para poder iniciar las mismas antes de finales del 2013. 
Muchísimas gracias y, solamente, quería hacer una pequeña anotación y es decirle, 
señor Alcalde, que la gente está cansada, la gente está harta y la gente ya no nos cree 
cuando le estamos diciendo que ustedes están trabajando en ello. Por lo tanto, que sería, 
a veces, conveniente que algún político se acercara a Bellavista y les dijera que la Junta 
de Compensación trabaja muchísimo para que esto pueda salir adelante aparte de lo que 
ustedes hacen. Pero los vecinos no nos creen ya, por lo tanto, que esto ya está en sus 
manos. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Sí, señor Alcalde, yo quería intervenir. Se lo pueden decir más alto pero, seguramente, 
no más claro, señor Isern. Yo hoy me quedo en el Pleno, por lo menos en la parte que a 
mí me corresponde impulsar, con dos lecciones muy fáciles. Una de acción reacción, 
todo esto lo debieron enseñar mucho antes que en física en Barrio Sésamo, si lo hicieron 
tan bien, ellos no estarían aquí, señor Garau. Si usted lo hiciera tan bien como cuenta, 
ellos no estarían aquí. Y segunda, hay que venir al Pleno, hay que venir al Pleno, los 
vecinos de Palma tienen que venir al Pleno para que su Alcalde conozca de primera 
mano cual es su problemática y no hay otra razón más que se hace camino al andar y 
tiene sentido que venga la gente al Pleno, mucho. Hace una semana la respuesta del 
señor Garau, en Comisión, era, y a los vecinos por teléfono, hasta que no se arreglen las 
calles, los camiones no irán. Hasta que no se arreglen las calles, los camiones no irán y 
el señor Valls, hace también una semana, nos decía, sencillamente, a ustedes les interesa 
mover el lío de Bellavista. Pues no, pues no. Reunirse entre bambalinas a una hora de 
que intervengan, bienvenido sea, pero hace mucho tiempo que podían evitarles a ellos 
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pasar muchas noches de preocupación y de recogida de firmas. Porque este es un tema 
que, efectivamente, no tendría que tener más polémica que la que intentar, primero, que 
el Equipo de Gobierno avanzara en lo que se encontró finalizado, en encontrar apoyos si 
los necesitara para poder sacar adelante lo que les han dicho, un proyecto de 
urbanización que no merece notas de prensa. Hace también unos días, leíamos, un 
inversor privado en Can Angelí va a invertir 10 millones de euros, bueno pues estos 
señores van a invertir 13 y no tienen titulares de prensa, al contrario, tienen que venir a 
reivindicar cada día. La petición es muy sencilla, y yo le agradezco al señor Gijón, 
porque hasta día de hoy yo no lo he visto todavía publicado en el BOIB el PRI, me 
adelantó el martes antes de ayer, me adelantó el acuerdo de la Junta Rectora y, 
efectivamente, dentro de las peticiones que hacía mi grupo el tema del PRI era muy 
importante y yo le agradezco que me lo remitiera y que me lo enviara de manera 
informal. Pero, sobretodo, estamos aquí para pedirle al señor Valls que, efectivamente, 
ha pasado año y medio desde que los propietarios de la Junta de Compensación de 
Bellavista solicitaran que se informase los proyectos de expropiación, de compensación 
y de urbanización, imprescindibles para poder acometer las obras para dotarse de 
alcantarillado, de aceras, de alumbrado público, que se las van a pagar, como digo, ellos 
mismos con las dificultades que eso les genera a esa gente. Estamos hablando de dos 
mil vecinos, estamos hablando de 300 propietarios, estamos hablando de 350.000 
metros cuadrados, de una de las unidades de ejecución más grandes y estamos, que ha 
día de hoy, estamos pendientes de ustedes. Y yo sé que es complejo, pero también le 
digo que lo más difícil se hizo hace dos años cuando quedó aprobado definitivamente 
esa modificación, y con la lealtad con la que suelo dirigirme a usted, le digo que lo 
difícil, difícil, de verdad que estaba hecho. Y lo saben los propietarios y lo saben los 
grupos políticos que estaban aquí y que trabajamos muchísimo con ellos y con todos 
para dar una solución a Bellavista. Y le quiero, porque quiero que conste en acta, que a 
día de hoy los vecinos desde hace año y medio esperan cinco informes, cinco. Uno del 
servicio de valoraciones respecto de los parcelistas que no se han adherido. Dos, del 
servicio de valoraciones por el tema de la zona verde. Tres, del servicio jurídico porque 
están muy preocupados porque hay rumores de que tendrán que, a lo mejor, y es con lo 
del agravio comparativo, que a lo mejor ellos tienen que demoler un porche o tienen que 
demoler no sé qué y ven en prensa, hace 15 días, que los hoteleros levantarán dos 
plantas y eso a la gente que está ahorrando para poder hacer una derrama de 20 o 30.000 
euros pues le enciende el alma. Ese era el tercer punto. El cuarto, la técnica de Medio 
Ambiente. Y el quinto, todavía esperan el primer informe del proyecto de 
compensación. Cinco informes, yo sé que se han reunido, lo sé, sé que están trabajando 
pero es insuficiente, señor Valls. Yo le pedía, en la propuesta, que desgraciadamente 
dos años después los avances no han sido significativos porque por muchas reuniones 
que haya habido, no se ha concretado y no tienen esa licencia, y no tienen esos 
permisos. A partir de aquí yo, lo que le digo es que ponga encima de la mesa como 
prioritario la posibilidad de dar una salida definitiva porque es imprescindible para 
ellos. Y a partir de aquí, la máxima colaboración y la unanimidad que hemos 
manifestado cuando ustedes estaban en la oposición y ahora que nosotros estamos en la 
oposición. Pero tenemos que acelerar las cosas porque la gente se cansa, la gente se 
cansa, de verdad señor Isern, la gente tiene mucho desánimo.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
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“Muchas gracias, señor Alcalde. Yo lo que quiero decir es que en este asunto había 
absoluta unanimidad. De hecho, en la junta de portavoces se había comentado que no 
habría debate en este sentido porque estábamos todos de acuerdo. Precisamente porque 
estamos de acuerdo en que debe ser una prioridad, y así lo está siendo porque no voy a 
leer las innumerables reuniones, las innumerables consideraciones y los innumerables 
informes que usted muy bien describe y que han sido presentados pero que, por 
desgracia, desde el punto de vista técnico ha tenido deficiencias y se han tenido que 
hacer y rehacer y volverse a hacer. Y desde el punto de vista jurídico se han tenido que 
hacer y rehacer y volver a hacer. Oiga, mire, no nos cansaremos hasta que lo 
consigamos. Los vecinos de Bellavista, en sus representantes, y ahora quiero decirlo 
también, nos tienen a su favor, nosotros queremos solucionar este problema. Ustedes 
aprobaron una modificación puntual de planeamiento en la legislatura pasada de manera 
definitiva y ese fue, un poco, el mantel de lo que luego había que resolver. Que son los 
proyectos de expropiación, de urbanización y de compensación, en ello se está 
trabajando. Y si no se ha aprobado, yo le digo, que no es por falta de voluntad política 
sino porque de la interlocución y de la falta, muchas veces, de acuerdo de entre los 
miembros que forman parte de la Junta de Compensación. Pues, oiga mire, aquí en este 
caso, como usted sabe muy bien señora Garví, se está haciendo un urbanismo hacia 
atrás, es decir, aquí nos encontramos ya la urbanización como una realidad física ya 
existente y tenemos que construir el urbanismo, digamos, hacia atrás. Y créanme, yo no 
esperaba tener, un poco, esta avalancha argumental cuando estamos tan de acuerdo y 
cuando creo que si usted estuviera en mi sitio haría, exactamente, lo mismo. No sé si 
con tanto ahínco, no sé si con tantas ganas de solucionar el tema y, la verdad, nunca a 
remolque de las circunstancias. Yo solamente quiero poner de manifiesto que máximo 
respeto a las personas que no tienen resuelta su solución, máximo respeto a las familias 
que, todavía, no pueden vivir en unas calles con dotación de servicios como se merecen, 
reiterar la voluntad máxima del Equipo de Gobierno para dar solución a esta situación. 
Y, mire, yo le quiero decir que si aplicáramos la normativa de manera plana todo el 
tema ya estaría resuelto, pero usted mismo lo ha dejado entrever y creo que la gente no 
lo ha captado, existirían muchos problemas de patrimonialización de metros 
construidos. Y, mire, no me lo mezcle con el PRI porque el PRI, precisamente, ha sido 
respetuoso con el asunto de Bellavista y ha exceptuado, lo verá publicado en los 
próximos días aunque usted ya tiene el documento donde ya consta, que se exceptúa de 
la suspensión de licencias de acuerdo con lo dispuesto en el PRI. Por tanto, la unidad 
8201 de Bellavista no se verá afectada por ello. Muchísimas gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a: 
 
1. Tramitar i aprovar, amb caràcter prioritari, pre vis els informes tècnics que 
calguin, tots els projectes relatius a la Urbanització de Bellavista. 
 
2. Vetllar perquè la suspensió de llicències del nou PRI aprovat inicialment, no 
afecti l’aprovació dels projectes actualment en tramitació: el d’expropiació, el de 
compensació i el d’urbanització. 
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3. Que el PRI aprovat inicialment, no impedeixi el desenvolupament del 
planejament aprovat per unanimitat al Ple de l’Ajuntament de Palma i del Consell 
de Mallorca, relatiu a la Urbanització de Bellavista. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
34.  Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del Pla General 

d’Ordenació Urbana de Palma, relativa al canvi de qualificació urbanística 
d’una parcel·la de la urbanització Son Vida, situada entre el carrer Almadrà 
i Solleric, de zona T4a. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI-  El projecte de modificació del PGOU de 
Palma, presentat per l´Associació de Propietaris de la Urbanització Son Vida, i referit al 
canvi de qualificació urbanística d´una parcel.la de la urbanització Son Vida, situada entre 
el carrer Almadrà i Solleric, de zona T4a, d´ús principal turístic, a zona I2d, d´us principal 
residencial unifamiliar, fou aprovat inicialment amb prescripcions pel Ple de 
l´Ajuntament,  en sessió celebrada el 31 de gener de 2013, i sotmès a informació pública 
d´un mes mitjançant anuncis al Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 22 de dia 
14.02.2013, edicte núm. 2508;  al diari “Diario de Mallorca”de dia 13.02.2013;  i al tauler 
d´anuncis d´aquesta Corporació. 
Dins aquest termini, que va acabar el dia 15.03.2013,  no s´han presentat  al.legacions. 
 
Atès el que disposen els articles 72 i 73 i la disposició addicional quarta de la Llei 
23/2006, de 20 de desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca, d´acord amb la 
redacció donada per la Llei 6/2012, de 6 de juny, es va sol.licitar  al Consell Insular de 
Mallorca l´emissió del corresponent informe, amb remissió d´un exemplar de la 
documentació que havia estat objecte d´aprovació inicial pel Ple de l´Ajuntament. 
Per acord de la Comissió Insular d´Ordenació del Territori i Urbanisme del Consell 
Insular de Mallorca de data 22 de març de 2013 s´informa favorablement la proposta de 
modificació del PGOU, amb dues observacions: una quant a qüestions de 
documentació, s´ha complimentat en el projecte que ara es sotmet a aprovació 
definitiva; l´altra diu: “S´haurà de distingir entre la iniciativa particular i la formulació 
de la modificació, que haurà de ser pública i redactada d´ofici per la Corporació”. Al 
respecte s´ha de dir que aquesta consideració no ve recolzada per cap precepte; la Llei 
del Sòl reconeix el dret dels ciutadans a la participació en els procediments d´elaboració 
i aprovació de qualssevol instruments d´ordenació i execució urbanístiques. 
Evidentment,  l´instrument d´ordenació d´iniciativa particular  ha estat supervisat pels 
serveis tècnics i jurídics municipals, i  per les administracions i organismes amb 
competències específiques  afectades, i no assoleix l´aprovació fins que s´ha completat 
la tramitació adient. 
Amb posterioritat a l´aprovació inicial s´ha rebut informe favorable de la Delegació de 
Defensa a les Illes Balears, i del Ple de la Comissió d´Emergències i Protecció. 
 
Per altra banda, en dates 20.05.2013 i 23.05.2013, pel promotor de la present modificació 
es presentava nou projecte de modificació del PGOU als efectes de donar compliment a 
les prescripcions assenyalades a l´acord d´aprovació inicial; així com també, als efectes de 
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completar el projecte amb la documentació indicada per l´acord de la Comissió Insular 
d´Ordenació del Territori i Urbanisme del Consell Insular de Mallorca de data 22 de març 
de 2013. Aquesta documentació ha estat informada favorablement pels serveis tècnics de 
Planejament, en informe de data 23.05.2013. 
 
Es fa constar que es sol.licitarà informe a la Secretaria General en virtut de les seves 
funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions, atribuïdes en l´article 122.5.e) 
apartat 2n. de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en 
relació a l´ article 123.2 del mateix text legal, que tindrà caràcter preceptiu per què es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe es preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Atès el que disposen els articles 72 i 73 i la disposició addicional quarta de la Llei 
23/2006, de 20 de desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca, d´acord amb la 
redacció donada per la Llei 6/2012, de 6 de juny , pot aprovar-se definitivament  la 
proposta de modificació del Pla General d´Ordenació Urbana de Palma. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  
12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, es considera que el Consell de la 
Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva del projecte de  modificació del Pla 
General d´Ordenació Urbana de Palma, relativa al canvi de qualificació urbanística d´una 
parcel.la de la urbanització Son Vida, situada entre el carrer Almadrà i Solleric, de zona 
T4a, d´ús principal turístic, a zona I2d, d´us principal residencial unifamiliar ,  per tal que 
sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció 
del següent:  
 
A C O R D 
 
 1r.-Aprovar definitivament la modificació del Pla General d´Ordenació Urbana de 
Palma, relativa al canvi de qualificació urbanística d´una parcel.la de la 
urbanització Son Vida, situada entre el carrer Almadrà i Solleric, de zona T4a, d´ús 
principal turístic, a zona I2d, d´us principal residencial unifamiliar. Aquest projecte 
de modificació del PGOU, amb dates d´entrada al servei jurídic de Planejament de 
20.05.2013 i núm. 334, i de 23.05.2013, núm. 340,  promogut per l´Associació de 
Propietaris de la Urbanització Son Vida ,  dóna compliment a les prescripcions 
assenyalades a l´acord d´aprovació inicial; així com també, a l´observació quant a 
mancances de documentació feta a  l´acord de la Comissió Insular d´Ordenació del 
Territori i Urbanisme del Consell Insular de Mallorca de data 22 de març de 2013,  
adoptat en el tràmit previst als articles 72 i 73 de la Llei de Capitalitat de Palma de 
Mallorca. Tot això,  atès el resultat de l´informaciò pública, i vistos els informes 
obrants a l´expedient. 
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2n.- Comunicar el present acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar 
afectats, així com a l´Oficina de la revisió del PGOU. 
 
3r.- Notificar el present acord a l´Associació de Propietaris de la Urbanització Son 
Vida. 
 
4t.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del 
present acord, dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot adjuntant un 
exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada.  
 
5è.-Publicar el present acord, juntament amb normativa adient, al Butlletí Oficial de 
les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències 
a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
35.  Proposta d’aprovació inicial de la modificació del PGOU de palma que té per 

objecte modificar l’ús assignat a la parcel·la EQ 4a/DP/P del Ple Parcial Son 
Serra Parera, passant de docent a assistencial (EQ3a/AS/P 41-08-P) i 
complementació de la codificació dels equipaments del Pla Parcial PA 
12/0001. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI.- En data 8.04.2013, amb el número 221, ha 
tingut entrada al Servei jurídic de Planejament el Projecte de Modificació puntual del 
PGOU referida a la incorporació del sòl urbanitzable no programat  SUNP/41-01 Son 
Serra Parera al sòl urbà de Palma, i a la requalificació de l´equipament EQ4a/DO/P del 
Pla Parcial com a EQ3a/AS/P 41-08-P, canviant l´ús principal, passant d´ús docent a ús 
assistencial. Aquest projecte de modificació del PGOU s´ha redactat pels Serveis tècnics 
de Planejament, 
 
Pel Director Tècnic d´Urbanisme es va indicar la procedència de la preparació i 
tramitació de l´esmentada modificació, segons escrit obrant a l´expedient. 
 
Durant la tramitació prèvia a  l´aprovació inicial, s´ha demanat informe a la Conselleria 
d´Educació, Cultura i Universitats, sobre el canvi d´ús de la parcel.la municipal, d´ús 
docent a ús assistencial, en dates 13.07.2012, 4.10.2012 i 16.01.2013, amb advertiment 
de la prossecució de l´expedient una vegada transcorregut el termini corresponent sense 
pronunciament. Havent transcorregut els esmentats terminis, no s´ha rebut cap 
pronunciament de la Conselleria d´Educació, Cultura i Universitats. 
Per altra banda, es va demanar  informe al Consell Insular de Mallorca, als efectes de 
l´emissió de l´informe previst a la Disposició Transitòria desena de la Modificació núm. 
2 del Pla Terrritorial insular de Mallorca, quant a l´ajustament de l´esmentat projecte de 
modificació del PGOU a les previsions establertes a la fitxa de l´AIP I “Entorns de la 
Real”. Aquest informe, favorable amb condicions, ha entrat al departament de 
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Planejament en data 7.03.2013. Pels serveis tècnics de Planejament s´ha emès informe 
de data 5.04.2013, justificant el compliment de les condicions o, en el seu cas, 
argumentant que determinades observacions resulten alienes a l´objecte de la present 
modificació. A més, els serveis tècnics de Planejament adjunten versió de la 
modificació del PGOU amb núm. 221 i data d´entrada al servei jurídic de 8.04.2013, als 
efectes de donar compliment a l´informe del Consell Insular. 
Per raó de la tramitació mediambiental, es pot concloure que, en la present modificació, 
no fa falta l´avaluació ambiental per estar inclosa en el supòsit del Grup 1.4 d), de 
l´ANNEX III de la Llei 11/2006, de 14 de setembre, d´avaluacions d´impacte ambiental 
i avaluacions ambientals estratègiques de les Illes Balears. Per tant, no es reclamarà el 
pronunciament de la Comisió de Medi Ambient de les Illes Balears. 
Finalment, s´ha demanat informe al lletrat assessor de la Gerència d´Urbanisme,  
informe favorable, obrant a l´expedient. 
 
L´objectiu d´aquest Projecte de modificació del PGOU de Palma és modificar l´ ús 
assignat a la parcel.la EQ4a/DO/P, destinada a ubicar un centre de EGB del Pla Parcial 
Son Serra Parera, passant de docent a assistencial, per la qual cosa es fan necessari 
portar a terme: 1. Incorporació del sòl urbanitzable no programat SUNP/41-01 Son 
Serra Parera al sòl urbà de Palma, incorporant l´àmbit dins una Àrea de Planejament 
Incorporat amb el codi d´identificació API 41-03. 2. Requalificació de la parcel.la 
EQ4a/DO/P del Pla Parcial Son Serra Parera com a EQ3a/AS/P 41-08-P. 3. 
Complementació de la codificació dels equipaments. 
Els terrenys on s´ubica l´equipament EQ4a/DO/P són de titularitat municipal, en virtut 
de la cessió gratuïta feta per la Junta de Compensació del SUNP/ 41-01. 
  
Per aplicació de l´article 72.3 i 73 de Llei 23/2006, de 20 de desembre, de Capitalitat de 
Palma de Mallorca, en la seva redacció donada per la Llei 6/2012, de 6 de juny, es 
sol.licitarà informe al Consell Insular de Mallorca abans de l´aprovació definitiva. 
 
Vist els informes emesos i, en general, la tramitació haguda fins a la data, es considera 
que es pot aprovar el projecte, elevant a la consideració del Consell de la Gerència i 
posterior aprovació inicial del Ple, així com a informació pública, segons els articles 
125 i següents, i 161 i següents del Reglament de Planejament Urbanístic, RD 2559/78, 
de 23 de juny.  
 
Es fa constar que es sol•licitarà informe a la Secretaria General en virtut de les seves 
funcions d´assessorament legal al Ple i les Comissions atribuïdes en l´art. 122.5 e) ap. 
2n. de la Llei 7/85, de 2 d´abril en relació a l´ art. 123.2 del mateix text legal, que tindrà 
caràcter preceptiu per que es tracta d´assumptes que exigeixen una majoria especial. 
 
Per aplicació de l’article 7 bis de la Llei 4/2008, de 14 de maig, de mesures urgents per 
a un desenvolupament territorial sostenible a les Illes Balears, introduït per l´article 8 
del Decret Llei 5/2009 de 27 de novembre, es produeix la suspensió de l’atorgament de 
llicències en els termes que s’assenyalen en aquest article. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122.4.a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la llei Llei 7/85 de 2 d’abril, 
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modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del 
Ple,  4.1.e) i  12.a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la Cap de Servei que 
subscriu considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació del projecte de la Modificació del   PGOU  
de Palma, per tal que sigui elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió 
Informativa  l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
1. Aprovar inicialment la Modificació del PGOU de Palma segons projecte 
redactat pels Serveis tècnics de Planejament, amb data d´entrada al Servei jurídic 
de 8.04.2013, amb el número 221,  vista la tramitació duta  a terme  i els informes 
obrants a l´expedient, ja esmentats a la part expositiva del present acord. Aquest 
Projecte de modificació del PGOU, juntament amb l´informe emès pels serveis 
tècnics de Planejament de data 5.04.2013 que s´adjunta com Annex, dóna resposta 
a l´informe del Consell Insular de Mallorca, de data 4 de març de 2013, emès en el 
tràmit previst a la Disposició Transitòria desena de la Modificació núm. 2 del Pla 
Terrritorial Insular de Mallorca, quant a l´ajustam ent de l´esmentat projecte de 
modificació del PGOU a les previsions establertes a la fitxa de l´AIP I “Entorns de 
la Real”. 
Aquesta modificació té per objecte modificar l´ ús assignat a la parcel.la 
EQ4a/DO/P, destinada a ubicar un centre de EGB del Pla Parcial Son Serra 
Parera, passant de docent a assistencial, per la qual cosa es fan necessari portar a 
terme: 1. Incorporació del sòl urbanitzable no programat SUNP/41-01 Son Serra 
Parera al sòl urbà de Palma, incorporant l´àmbit dins una Àrea de Planejament 
Incorporat amb el codi d´identificació API 41-03. 2. Requalificació de la parcel.la 
EQ4a/DO/P del Pla Parcial Son Serra Parera com a EQ3a/AS/P 41-08-P. 3. 
Complementació de la codificació dels equipaments. 
En la present modificació no es reclamarà pronunciament a la Comissió de Medi 
Ambient de les Illes Balears,  ja que no es subjecten als procediments d’avaluació 
ambiental estratègica les modificacions menors de plans  que, com en el present 
supòsit,  tinguin com a objectiu exclusiu les finalitats que s’expressen a 
continuació: “....d) augment de la superfície, o reajustament per raons funcionals, 
de zones d’equipament, espais lliures públics o infraestructures, sempre que aquest  
canvi de qualificació o classificació no afecti a terrenys classificats com a Sòl 
Rústic”.  
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB, i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i al 
tauler d’edictes municipal. 
 
3. Sol•licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la 
matèria, quedant suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que 
resultin preceptius i determinants. Particularment es sol.licitarà, abans de 
l´aprovació definitiva, informe al Consell Insular de Mallorca.  
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4. Assenyalar  com àrees afectades per la suspensió de l’atorgament de llicències 
les compreses a l’àmbit d’aquesta modificació, en el que resultin afectades per les 
determinacions del nou planejament. 
 
5. Notificar el present acord  a l´Oficina de Revisió del PGOU i a la resta de 
Serveis que es puguin trobar afectats. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
36.  Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del PGOU que té per 

objecte el canvi d’ús assignat a les parcel·les dotacionals EQ4b/DO-P, 58-01 i 
EQ4b/DO-P, 58-06-P passant d’ús docent a ús esportiu per tal de millorar la 
cobertura de centres esportius al barri de Son Cladera, mantenint l’ús i 
domini públics PA12/0005. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 

  
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI-  El projecte de modificació del PGOU de 
Palma, redactat pels serveis tècnics de Planejament, i referit al canvi d´ús assignat a les 
parcel.les dotacionals EQ4b/DO-P, 58-01-P i EQ4b/DO-P, 58-06-P, passant d´ús docent a 
ús esportiu per tal de millorar la cobertura de centres esportius al barri de Son Cladera, 
mantenint l´ús i domini públics, fou aprovat inicialment pel Ple de l´Ajuntament , en 
sessió celebrada el 28.02.2013, i sotmès a informació pública de QUINZE DIES 
mitjançant anuncis al Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 37 de dia 19.03.2013, 
edicte núm. 4947;  al diari “Diari de Balears”de dia 18.3.2013;  i al tauler d´anuncis 
d´aquesta Corporació. 
Dins aquest termini, que va acabar el dia 9.04.2013, no s’ha presentat cap  al·legació. 
 
El present procediment s´ajusta a la regulació continguda a l´article 15 de la Llei 
7/2012, de 13 de juny, de mesures urgents per a l´ordenació urbanística sostenible: per 
tant, entre l´aprovació inicial i la definitiva l´expedient únicament s´ha de sotmetre al 
tràmit d´informació pública durant un termini de QUINZE DIES. 
 
Es fa constar que es sol.licitarà informe a la Secretaria General en virtut de les seves 
funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions, atribuïdes en l´article 122.5.e) 
apartat 2n. de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en 
relació a l´ article 123.2 del mateix text legal, que tindrà caràcter preceptiu per què es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe es preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Atès el que disposa l´article 15 de la Llei 7/2012, de 13 de juny, de mesures urgents per 
a l´ordenació urbanística sostenible pot aprovar-se definitivament  la proposta de 
modificació del Pla General d´Ordenació Urbana de Palma. 
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Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  
12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, es considera que el Consell de la 
Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva del projecte de  modificació del Pla 
General d´Ordenació Urbana de Palma, relativa al canvi d´ús assignat a les parcel.les 
dotacionals EQ4b/DO-P, 58-01-P i EQ4b/DO-P, 58-06-P, passant d´ús docent a ús 
esportiu per tal de millorar la cobertura de centres esportius al barri de Son Cladera, 
mantenint l´ús i domini públics, Projecte redactat pels serveis tècnics de Planejament, 
per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa  
l’adopció del següent:  
 
A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament la modificació del Pla General d´Ordenació Urbana de 
Palma, redactada pels serveis tècnics de Planejament, versió aprovada inicialment 
per acord de l´Ajuntament ple de data 28.02.2013. Aquesta modificació del PGOU  
té per objecte el canvi d´ús assignat a les parcel.les dotacionals EQ4b/DO-P, 58-01-P 
i EQ4b/DO-P, 58-06-P, passant d´ús docent a ús esportiu per tal de millorar la 
cobertura de centres esportius al barri de Son Cladera, mantenint l´ús i domini 
públics.  Això,  atès el resultat de l´informaciò pública. 
 
2n.- Comunicar el present acord a la Conselleria dÉducació, Cultura i 
Universitats, a la Secció de Patrimoni de l´Ajuntament de Palma,  a l´Oficina de la 
Revisió del PGOU , i a la resta de Serveis que es puguin trobar afectats. 
 
3r.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i a l´Arxiu central d´urbanisme del 
present acord,  tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la 
documentació aprovada.  
 
4t.-Publicar el present acord, juntament amb normativa adient, al Butlletí Oficial de 
les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències 
a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
S’APROVA per 24 vots a favor (PP i PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS) amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
37.  Proposició del Grup municipal MÉS relativa a Mapa de renous: elaboració 

urgent del Pla d’acció (411/2013) 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa 
Catalina: 
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“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es 
Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa el següent. Expondremos dos 
temas, de ruido, que afectan a nuestra barriada. Primero. Carrer Caro, tramo que va 
desde Comte de Barcelona hasta la avinguda Argentina. Por este tramo pasan, 
diariamente, unos treinta y cinco mil coches, hecho que genera un ruido infernal que 
deben sufrir las cataliners que viven en el emblemático carrer Caro, desde hace 
muchísimos años, sin que ningún Equipo de Gobierno haya sido capaz de encontrar una 
solución justa. A todos los Equipos de Gobierno que han desfilado por Cort (desde que 
estamos en democracia) nuestra entidad les ha expuesto esta problemática. Todos han 
dicho que se mirará. Pero, al final, absolutamente nada se ha hecho. Y los vecinos del 
carrer Caro, lógicamente, se consideran ciudadanos de tercera división, pues llevan más 
de treinta años viendo pasar por delante de sus viviendas treinta y cinco mil coches 
diarios, con su ruido, con su contaminación, con sus molestias. Molt Honorable senyor 
Batle, Mateu Isern, usted que es un político que sabe escuchar y tiene buena 
disponibilidad, ponemos en sus manos la “patata caliente” del carrer Caro. Busque una 
alternativa seria. Se convierta en el único Batle que ha tenido la capacidad y la valentía 
de interesarse, de verdad, por el tema y solucionarlo parcial o totalmente. Segundo. Eix 
Cívic del carrer Fábrica. Si a alguien le gusta el ruido, que vaya a la calle Fábrica, por 
las noches, y disfrutará de lo lindo. Los que no disfrutan y las pasan moradas son los 
cataliners que viven en la zona del maldito y nefasto Eix Cívic, especialmente en las 
calles Fábrica, Soler y Pou. Este odiado Eix Cívic genera tanto ruido que algunos 
vecinos del lugar, humorísticamente, dicen “por culpa de este anticatalinero Eix Civic, 
por aquí no pueden dormir ni las ratas-pinyades”. Nuestra entidad, señor Batle, recurre 
también a usted (que no es culpable que nos endosaran, en la pasada legislatura, lo que 
no queríamos) para que dé las siguientes instrucciones. Que las terrazas no ocupen más 
espacio del permitido y que las mesas y sillas se retiren a la hora pertinente. Que la 
Patrulla Verde vigile los decibelios. Que la Policía Local haga acto de presencia, con 
una frecuencia razonable, entre las 11 de la noche y las 3 de la madrugada. Que se 
controle si todos los establecimientos de restauración tienen el permiso de apertura y 
actividad. En una palabra, que se hagan cumplir las normativas vigentes a rajatabla, con 
el fin de que los cataliners del lugar puedan vivir en paz, sin ruidos excesivos y poder 
hacer el amor sin tensión, ni sobresaltos. Molt Honorable senyor Batle, Mateu Isern, si 
usted (que es un buen gestor y partidario del consenso) consigue normalizar las dos 
problemáticas que le hemos argumentado (y se lo decimos medio en broma, medio en 
serio) le vamos a nombrar presidente de honor de la combativa y “cañera” Asociación 
de Vecinos Es Raval de Santa Catalina.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, duim aquesta moció, una moció que el que està exigint és el 
compliment d’una llei. El compliment d’una llei que començà el seu recorregut l’any 
2002, en el parlament europeu.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Senyora Fernández, me perdoni, hi havia una altra associació que havia demanat la 
paraula en aquest punt. Li sap greu? Se m’ha passat.” 
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Sr. Nogales Anca, representant de l’Associació de Veïns del Arenal: 
 
“Nos preocupa, enormemente, la cantidad de contaminación acústica que se está 
soportando en nuestra zona turística. Gritos y cantos hasta altas horas de la madrugada 
son cada día frecuentes, sobretodo en mayo y lo que llevamos de junio. Cantar desde los 
balcones y poner música a gran volumen de los mismos hoteles en donde se hospedan 
estos turistas de ahora, es algo habitual, y sucede a diario, sin que se ponga remedio. El 
motivo de este comportamiento es debido a que en cualquier parte de la zona turística se 
venden los tan conocidos cubos que abastecen  de bebidas, un tanto baratas, 
conteniendo un alto valor de grados de alcohol, que el turista consume y que en poco 
tiempo lo deja sin consciencia de lo que hace. Empiezan los gritos y cantos a toda voz, 
los grupos de personas que hacen el ambiente insoportable para residentes y turistas más 
normales. Estos últimos, los normales, su mensaje lo dejan claro, “no vuelvo más a 
Mallorca”. Es mala fama la que estamos sembrando y que los medios de comunicación 
se encargan de propagar. El Bild critica el Arenal y BBC critica los desmanes en 
Magalluf. Nuestra Asociación Vecinal no viene a criticar a tal o cual persona o grupo 
político, porque no es un problema de hoy, viene de tiempo atrás. Por eso, pedimos a 
todo el Consistorio que trabaje en dar solución a este tema, haciendo las correcciones y 
aplicando las ordenanzas oportunas con sabiduría, si queremos tener un turismo de 
calidad.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Dª Marisol, i perdoni l’equivocació, gràcies.”  
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Cap problema, i estic contenta que s’hagi pogut recuperar la intervenció de 
l’Associació de Veïns perquè crec que enriqueixen moltíssim aquest Plenari les 
intervencions per part dels ciutadans a través de les associacions. Bé, com jo havia 
començat a dir, el mapa de renous respon a una exigència legal que va començar el 
2002 quan la Comunitat Europea va constatar que s’havia de començar a fer alguna cosa 
perquè el tema dels renous no és una qüestió banal, ni és una qüestió a no tenir en 
compte. Perquè tal i com recull en la seva primera pàgina del mapa de renous que ja 
l’Ajuntament té fet, diu que la contaminació acústica és motiu de preocupació per les 
greus molèsties que origina i pels seus efectes sobre la salut, el comportament humà i 
l’activitat de les persones. I aquest document dins els seus antecedents estableix que la 
OMS, l’Organització Mundial de la Salut, muestra el ruido como un grave problema 
para el bienestar y la salud de las personas. Es origen de malestar e irritación, pudiendo 
producir agresividad y estrés, afecta a la inteligibilidad de la palabra, al estado de ánimo 
y la concentración, puede originar dolores de cabeza y perturbación del sueño, lo que a 
su vez acarrea serios problemas para el descanso y la salud. También se considera el 
ruido como un factor de riesgo en enfermedades cardiovasculares y tiene efectos 
nocivos sobre el desarrollo cognitivo, por no mencionar el deterioro que una exposición 
prolongada puede suponer sobre la audición. Això només és una part, és un petit resum 
de a que mos estam enfrontant. El tema del renou crea, dona lloc a greus problemes per 
a la salut, per a la convivència i, també evidentment, crea una ciutat amb menys qualitat 
de vida precisament per aquest origen de renous. Nosaltres hem presentat aquesta 
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proposició perquè estam molt preocupats d’aquest incompliment que s’està fent de la 
lluita contra els renous, és un incompliment, nosaltres ja fa un any varem presentar una 
mateixa moció demanant, exigint que se completés tot el cicle d’eines necessàries per 
combatre el renou. El mapa de renous se va fer i se va aprovar en el 2009 i com a 
conseqüència d’aquest mapa de renous el que s’havia de fer era una zonificació per 
determinar quin nivell de renous hi ha al llarg de la ciutat i després un pla d’acció per 
combatre aquests renous. Aquest pla d’acció és el més estratègic de tot aquest pla 
perquè és el que determina quines seran les accions a dur a terme per poder pal·liar i 
baixar aquests nivells de renous. Hem de tenir en compte que ja el mapa reconeix que hi 
ha una sèrie de zones de la ciutat que està superant els decibels permesos, molt per 
damunt dels permesos, com són tota la zona de la Via de Cintura, l’avinguda Gabriel 
Roca i l’autopista de Llevant. Això és el que determina l’anell número 1, però després 
hi ha dos anells més en els que formen part les avingudes i una sèrie de carrers, i altres 
carrers de dins Palma. I això són renous provocats per la circulació que és un dels 
orígens més importants d’aquest renou. Però també, com han constatat les entitats, hi ha 
un altre renou molt preocupant que és el que prové de l’oci nocturn o del diürn però, 
sobretot, l’oci nocturn perquè això si que genera una més greu encara, afecta més greu 
perquè impedeix el descans dels ciutadans. És evident que aquesta és una eina 
estratègica, és fonamental per lluitar contra els renous i no és de rebut que se rebutgi, 
com se rebutjarà aquesta proposició per part de l’Equip de Govern, l’obligat 
compliment de dur a terme aquest pla d’acció. Sí o sí han de fer un pla d’acció, sí o sí 
han de començar a lluitar contra els renous, no basta dilatar en el temps, estam xerrant 
que duim onze anys, onze anys des de què se va constatar, des de què se va aprovar a la 
Comunitat Europea i que això ha donat lloc a tota una sèrie de lleis i d’ordenances 
municipals per poder combatre els renous, però el document essencial i fonamental que 
és el pla d’acció, aquest no el tenim. I no me digui que no hi ha doblers perquè se poden 
començar a fer accions, se poden començar a posar els primers elements per començar a 
combatre aquesta plaga, aquesta situació d’alteració de la salut com és el renou.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Efectivamente, como bien ha explicado usted, existen tres fases 
en la gestión ambiental del ruido. El mapa de ruidos, la zonificación acústica y el plan 
de acción. El mapa de ruidos se aprobó en abril de 2009 y tiene que estar, por 
obligación, es la obligación  de revisarlo cada cinco años. Es decir, en abril de 2014, el 
mapa de ruidos debe estar revisado por lo que al mapa actual le queda menos de un año 
de vigor. En cuanto a la zonificación, ésta debe ir vinculada al PGOU y no es porque lo 
exijamos este Equipo de Gobierno sino que se establece en el Real decreto 1367/2007 
que establece los criterios para determinar la inclusión del sector del territorio en los 
tipos de áreas acústicas. El retraso en la aprobación de esta zonificación es debido a la 
fase de modificación en la que se encuentra el PGOU y, a consecuencia de esto, decir 
que sin zonificación no puede haber un plan de acción. Entonces, además consideramos 
que un plan de acción contra el ruido debe tener un plazo de vigencia amplio, 
precisamente, para intentar lograr esos objetivos que bien ha explicado en su 
intervención. Consideramos que no tiene sentido comenzar un plan de acción que 
tendríamos que rehacer y adaptar con la nueva edición del mapa de ruidos que se tendrá 
en vigor el año que viene. No obstante, dejar muy claro que no tener un plan de acción 
en vigor no significa que la administración municipal un esté haciendo nada por 
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solucionar los problemas de ruido que puedan tener los barrios de Palma, sino que 
existen muchos otros mecanismos, herramientas, procedimientos que se pueden aplicar, 
que se están aplicando para garantizar el descanso de los vecinos. Gracias.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. La veritat és que això ja és el colmo dels despropòsits, nosaltres 
en el 2011 ja varem iniciar aquesta modificació del Pla General de Palma amb el 
projecte de Imagina Palma. I, realment, estam ja a mitjan de 2013 no tenim Pla General 
encara en vigor i això és el que té la culpa de que vostès en dos anys de govern no hagin 
desenvolupat aquesta zonificació i complir amb la legislació que emana d’Europa. Amb 
aquesta legislació europea i amb aquestes legislacions estatals. Nosaltres, a part 
d’aquesta proposició que ja se va presentat l’any passat és que estan incomplint acord de 
Plenari, senyora Llobera, o sigui, vostès amb els seus vots varen aprovar aquesta 
proposició del grup de MÉS, que se va aprovar per unanimitat, d’elaborar una 
zonificació i un pla d’acció i això que és donde digo, digo, digo Diego. O sigui, a on 
està la seva serietat i a on estan els seus compromisos perquè queden com a paper 
banyat i no crec que sigui la imatge adient que han de donar, que ha de doner la política 
i la gestió de la política d’aquest Ajuntament als ciutadans i ciutadanes de Palma. I, com 
ja veiem que vostès en els pressupostos del 2013 no tenien cap partida pressupostària 
per estudis i projectes en temes de renous que en certa manera la competència és de 
Medi Ambient, nosaltres varem fer esmenes en novembre per dotar de partides 
pressupostàries. Perquè, realment, aquest pla d’acció sinó té recursos suficients a nivell 
humans d’aquest Ajuntament, s’externalicen, evidentment aquests estudis. I no estam 
xerrant de quantitats astronòmiques, podem xerrar de quantitats de 30.000 euros que era 
el que nosaltres creiem que tenia que anar cobert en el pressupost del 2013, i vostès 
varen dir, no, tenim altres prioritats, per exemple, la subvenció del manteniment i de 
l’explotació de l’escorxador privat de Mercapalma, que són 155.000 euros que encara 
sembla que no s’han pagat. O sigui, que vostès tenen unes prioritats però la seva no és 
complir la llei, això és el lamentable de tot això. I després tenim un altre cacau a nivell 
de renous que és la suspensió de l’ordenança municipal de Palma, ja fa un any, i que 
totes les sancions que se posen, se posen amb una tabla de decibels màxim permesos a 
nivell europeu i a nivell estatal. Quan Palma té les competències suficients per posar uns 
decibels menys permissius que la legislació estatal i que nosaltres hem fet suggerències 
en aquest esborrany nou de l’ordenança de renous que encara estam esperant que mos 
contesti, per què la comunitat autònoma d’Aragó permet als seus municipis que siguin 
permissius i el senyor Bauzá no ho permet. I vostès han abocat aquests recursos humans 
durant aquest any, sense saber si hi ha inversió o no de les competències d’aquest 
municipi per part del Govern de les Illes Balears, si han abocat a que se faci un 
esborrany de la nova ordenança de renou i, per ventura, aquest esborrany no vegi la 
llum. Per tant, realment, nosaltres pensam que aquest Ajuntament ha de defensar els 
interessos i la salut dels ciutadans i ciutadanes de Palma i vostè, senyora Llobera i el seu 
Equip de Govern no ho estan fent. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, senyora Llobera, és una excusa darrera una altra, és una 
excusa darrera una altra, no se pot esperar al Pla General. El Pla General ni se sap, ni se 
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sap quan arrancarà, ni sa sap quan acabarà. I vostè té aquí una data que ja no la complirà 
que és, exactament, el 18 de juliol de 2013 on havia de tenir el pla d’acció. I aquesta ja 
no la complirà. I, efectivament, el mapa de renous, que era el primer pas i que té una 
vigència de cinc anys, l’haurà de revisar sense haver complimentat els dos passos 
següents que són la zonificació i el pla d’acció. Miri, senyora Llobera, és absolutament 
imprescindible començar a fer accions, és absolutament imprescindible començar a 
determinar accions concretes per rebaixar el nivell de renous d’aquesta ciutat i no 
només els que venen de l’oci. Hi ha altres eines, és vera. És vera que hi ha altres eines 
per l’oci però és que un dels grans problemes no ve de l’oci, o sigui, l’oci crea grans 
problemes a zones concretes però és que els cotxes, la circulació és la que genera el 
major volum de renou i té, en el mapa de renous, té les dades dels decibels que 
s’estaven generant ara fa quatre anys, que no hauran disminuït en aquest moment perquè 
no s’ha fet res per a què això disminueixi. Independentment de que hagi baixat, potser, 
el número de cotxes que transiten, però això no haurà davallat, de manera suficient, els 
decibels, el renou produït pel trànsit. Per tant, és absolutament imprescindible i no ha 
d’esperar, aquí, a revisar el mapa de renous, ha de començar a fer. Perquè el pla d’acció 
és un document que s’ha de començar a elaborar, independentment d’una renovació, de 
què després apareguin noves dades, és igual, perquè ara estam en una situació, en tot cas 
si ha davallat pel trànsit és conjuntural perquè se suposa que estam en una situació que 
passarà i, per tant, tornarem a tenir aquesta situació de renous. La Via de Cintura seguirà 
absorbint el volum de cotxes que ha absorbit fins ara. Per tant, s’ha de començar a fer 
alguna cosa. I jo, sincerament, crec que rebutjar, votar en contra a adoptar el compromís 
de fer el pla d’acció, me pareix, sincerament, per la seva banda una irresponsabilitat.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Estoy de acuerdo en el final de su exposición, señora 
Fernández, es necesario que lo hagamos, de hecho la zonificación se hará, el mapa se 
revisará y el plan de acción se va a elaborar próximamente. Lo que no puedo 
especificarle es un calendario concreto, unas fechas de aprobación definitiva. Por eso no 
puedo aprobar la proposición en la que dice la palabra “urgentemente”, ya le comenté 
en  Comisión que si eliminábamos la palabra “urgente” porque no puedo asegurar un 
calendario concreto, sí que podía votar a favor. Porque sí que elaboraremos todos estos 
documentos necesarios. Y a lo que sí me comprometo, por supuesto, es a dar el impulso 
que corresponde a todo esto para avanzar lo más rápido posible.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. L’Ajuntament Ple insta a l’equip de govern a complir amb la Directiva europea 
49/2002, amb la llei estatal  37/2012, amb la llei autonòmica 1/2007 i amb l’acord 
plenari de 28 de juny de 2012 per tal de elaborar amb urgència: 
 
a. la zonificació per nivells de renou de Palma.  
b. I, el pla d’acció; eines estratègiques i fonamentals per combatre un dels major 
problemes medi ambientals i que hauria d’estar aprovat abans del 18 de juliol de 2013.   
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
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39.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a mesures de xoc per als 80.956 
aturats de Palma (414/2013) 

 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa 
Catalina: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es 
Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa el següent. L’atur baixa a Palma. 
Però, encara, hi ha uns 81.000 desocupats. Si descomptam la multitud que, a la vegada 
que acaba la prestació d’atur, esgota l’esperança que el SOIB li aconsegueixi res i ja no 
apareixen registrats com a aturats, i els estrangers que se’n tornen, poca ocupació es 
crea a les Illes Balears, sobretot a Palma. Balears és un territori on viuen un milió de 
ciutadans. D’aquest milió, una quantitat desconeguda històricament no té feina, una 
majoria ha vist reduït sou i ingressos, centenars han perdut ca seva i els contenidors de 
fems s’han convertit en magatzems de subsistència. La caritat ha substituït la solidaritat, 
i juntes no donen abastament. És curiosa la política. Fa dos anys, el senyor José Ramón 
Bauzá assumí el Govern i impulsà austeritat, sacrificis, acomiadament d’empleats 
públics, maçada dràstica a les ajudes a la societat civil, pujades d’imposts. El seu mini 
govern només predicava desgràcies. Han estat dos anys de càstig i desmoralització que 
ens han dut a l’esgarrifosa taxa del 30% d’aturats, aproximadament. La crisi econòmica, 
per altra banda, no és tal crisi, sinó una situació de depauperació del preu de la feina, 
poca oferta de llocs de treball, molt d’atur i molta inseguretat, abusos laborals de tota 
naturalesa i condició i, en fi, un paradís per a certes empreses que guanyaran doblers a 
poalades, com  són les hoteleres a Balears, principalment, pensam, las de la Platja de 
Palma. Som a un pas del nostre topall, del màxim nombre de llocs de feina que podem 
crear amb el model econòmic que tenim. Només el consum intern i la 
desestacionalització podrien incrementar-lo. El consum intern no creixerà amb 
reduccions salarials que freguen l’esclavatge i allargar la temporada turística és el 
mantra històric que no només no es compleix sinó que recula. Podem celebrar cada 
persona nova que accedeix a la feina com si fos un èxit, perquè personalment ho és, 
però hauríem de començar a parlar dels que mai no en tindran, de la incapacitat d’aquest 
model de créixer d’altra manera. Les Balears han perdut prop de 12.000 treballadors 
autònoms d’ençà de l’inici de la crisi. Un sector molt tocat per la crisi, és el del comerç 
minorista. 3.076 els establiments d’autònoms i de caràcter familiar que tancaren a 
Balears entre 2008 i 2013. Això afecta a més de 3.000 treballadors, ja que els autònoms 
en el comerç minorista passaren de 21.000 a principi de la crisi a 17.840 a començament 
d’enguany. La resta de règims s’ha vist, igualment, afectat per la crisi. El darrer dia de 
gener de 2008 hi havia a les illes 326.075 afiliats a la Seguretat Social (sense comptar 
els autònoms). En el mateix període d’enguany, les persones afiliades eren 263.274. El 
poder polític de fa just sis anys estava, en bona part, lligat a les caixes, a les 
requalificacions de parcel·les, al dia a dia del creixement desaforat gràcies a la 
construcció. Mallorca, sobretot Palma, era plena de grues. Ningú amb capacitat de 
canviar les coses no pensà, seriosament, a articular models alternatius. I ara ho pagam 
molt car. El problema no són les crisis econòmiques, inevitables en el nostre sistema, on 
l’especulació juga un paper perillosament important. El problema és la manca de 
planificació. Sense esbrinar l’economia del futur, és impossible conduir bé la del 
present. No sabem llegir el futur. I això és el que ens ofega.” 
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Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores concejales. La Unión de Asociaciones de 
Mallorca, sobre este punto, expone lo siguiente. El Ayuntamiento es Estado. Cuando 
hablamos del desempleo en el municipio de Palma de Mallorca no vale excusarse en 
como va la política nacional o si Europa da más o menos dinero para la formación de 
los parados. Lo importante son los datos de la estadística que nos dicen que en Palma, y 
solo en Palma, hay nada más y nada menos que cerca de 82.000 personas en esta 
situación y que no tienen ninguna esperanza de ver creación neta de puestos de empleo, 
siendo realistas, y conforme pronostican las escuelas de negocio, hasta el segundo 
semestre de 2014. Si esto es lo que tenemos, la clave es resistir, ayudar desde los 
organismos públicos a que las familias y ciudadanos más afectados por esta larga crisis 
puedan resistir este tramo que nos queda todavía por delante hasta superarla. Las fuerzas 
son escasas y decir que va a mejorar antes de lo esperado es una táctica demasiado 
socorrida por nuestros políticos que no convence a nadie. Es cierto que el Ayuntamiento 
de Palma ha aprobado unas medidas fiscales por las que se suspende el pago de 
determinados impuestos locales durante dos años, pero estas medidas son 
clamorosamente insuficientes y no se hace una publicación suficiente de cómo están 
beneficiando estas medidas y a quién, pues la Administración debe asegurarse de que 
las personas que reciben este tipo de aplazamientos fiscales están, verdaderamente, 
necesitadas y si lo están, el mero retraso en el pago de sus impuestos, difícilmente, 
podrán remontarlo al tener que pagarlo cuando empecemos a salir de la crisis. Hay que 
recordar que el efecto paulatino de la recuperación no es inmediato para todos, y que la 
lentitud provocada por la falta de medidas contundentes en el sistema de producción, 
que hasta ahora está sostenido, principalmente en Palma, por el sector servicios y la 
construcción, ya no sirven a la recuperación, dada la precariedad de los puestos de 
trabajo de quienes consiguen abandonar las colas del paro. Además, hay que recordar 
que en parte las cifras del paro descienden porque también lo está haciendo la población 
activa, y porque cada vez hay más inmigrantes que están retornando a sus países de 
origen una vez que han agotado la percepción de sus prestaciones por desempleo aquí 
en España. El descenso del paro no está provocado, totalmente, por la producción de 
nuevos puestos de trabajo en Palma de Mallorca, ni mucho menos. Los expertos 
aconsejan mantener en el empleo a las clases productivas de entre 30 a 50 años, ya que 
de verse aun más afectadas de lo que ya están se provocarán graves problemas de 
morosidad hipotecaria e incluso de sustento de las familias. Esta realidad nos aconseja 
favorecer el empleo juvenil, darle prioridad a este sector pues de su estabilidad 
dependerá la de todos nosotros en el futuro. Podemos decir más que nunca que, 
efectivamente, los jóvenes son nuestro futuro. Ya falta menos para superar la crisis, es 
cierto, pero ¿está teniendo en cuenta el Ayuntamiento de Palma que después de la crisis 
vendrá la postcrisis? Los gobernantes ingleses lo tienen claro, ante una experiencia 
parecida a la nuestra no dudaron en decir que se tendría que haber ayudado más a los 
ciudadanos británicos más necesitados durante la crisis, porque después, cuando se 
supera la crisis, sus efectos se prolongan y se dieron cuenta de que no habían realizado 
todos los esfuerzos posibles por ayudar a la ciudadanía cuando más lo necesitaba y eso 
es un error imperdonable en política. No cometan ustedes este error de cálculo, aunque 
mucho nos tememos que, después de seis años de agonía, la única receta que ustedes 
pueden recomendar a la ciudadanía es la de la paciencia, y la paciencia de las clases más 
desfavorecidas está agotada. Muchas gracias.” 
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Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Bé, jo crec que primer hauríem de començar amb les xifres que tenim a Palma que crec 
que són, com a mínim, greus. Més de 80.000 aturats a Palma, després una de les altres 
xifres greus és que joves de 16 a 35 anys hi ha un 30% d’atur. D’al·lots de 18 a 24 anys 
l’atur és d’un 60%, puja a un 66% si són dones, sis de cada deu dones de 18 a 24 anys 
estan en situació d’atur. I, clar, nosaltres, evidentment, amb aquestes dades esgarrifoses 
el que intentam és trobar solucions. El problema és que Palma Activa, en aquests 
moments, per nosaltres no és una solució, ni està funcionant de la forma adequada. 
Senyor Batle, jo entenc que vostè en el seu despatx d’advocats sap quan de casos ha 
guanyat, quan de casos ha perdut i els que ha perdut intenta saber per què ha perdut, per 
intentar millorar com a bon gestor que diu que és. Pues a Palma Activa no sabem quanta 
gent a trobat feina gràcies a la seva intermediació, no hi ha imputs, ni hi ha mecanismes 
per saber quanta gent troba feina a Palma Activa. Evidentment, si no sabem quanta gent 
troba feina gràcies a la intermediació de Palma Activa com podem dir que aquest 
organisme està funcionant de forma adequada? No ho sabem, no ho sabem. Fins i tot el 
SOIB, fins i tot el SOIB té aquests indicadors. Un 1,1% de persones registrades al SOIB 
van trobar feina gràcies a la intermediació del servei d’ocupació autonòmic durant el 
2012. Són xifres tretes de l’informe de l’EPA 2012. Clar, 1,1% el SOIB, i Palma 
Activa? Senyora Esperança mos pot dir quanta gent ha trobat feina gràcies a la 
intermediació del servei d’ocupació? Mos ho pot explicar. És molt greu que no tinguem 
ni imputs, ni mecanismes per saber aquesta qüestió, és greu, és greu. Per què no està 
funcionant Palma Activa? Per què té pocs programes i convenis que tinguin un trànsit 
directe entre Palma Activa i l’empresa. És així. No atorga ajuts econòmics, a més 
d’incentius fiscals a aquelles empreses que contracten aturats de llarga durada, membres 
de famílies monoparentals, joves i persones en risc d’exclusió social, que provinguin de 
cursos de formació de Palma Activa, prioritzant aquelles que donin estabilitat laboral. 
Això Palma Activa no ho fa. Tampoc fa, tampoc inclou com un dels criteris principals 
de valoració als plecs de clàusules dels concursos de l’Ajuntament de Palma, la 
responsabilitat social a través de la contractació d’aturats de llarga durada, joves, 
membres de famílies monoparentals. Tampoc Palma Activa estableix un pla d’ocupació 
en col·laboració públic privat adreçat al conjunt del teixit productiu de la ciutat amb 
subvencions directes per contractació d’usuaris de Palma Activa en empreses 
innovadores vinculades a sectors estratègics prioritaris per la ciutat com la rehabilitació, 
noves tecnologies, indústria cultural, economia verda. Tampoc estableix, ja que se farda 
tant de què Palma Activa està orientada només a emprenedors, pues la veritat és que 
tampoc hi ha línees de crèdit per emprenedors, no s’estableix una línea de microcrèdits 
per a projectes d’emprenedors que estiguin vinculats a projectes innovadors en sectors 
estratègics prioritaris per la ciutat com la rehabilitació, les noves tecnologies, la 
indústria cultural o l’economia verda, o PIMES amb seu a Palma. O sigui, que tenim un 
organisme d’ocupació que no sap quanta gent està trobant feina gràcies a la seva feina. I 
tampoc tenim plans que connectin directament els aturats amb les empreses, i l’única 
dada que tenim és que el SOIB només ha aconseguit que un 1,1% dels usuaris tinguin 
feina. I vostès rebutgen aquesta proposta, fins i tot rebutgen el punt 2 que és Palma 
Activa establirà i farà públics els indicadors i mecanismes de seguiment per conèixer si 
el procés sociolaboral  dels usuaris finalitza amb èxit. Com podem saber si una cosa 
funciona si no tenim imputs que l’avaluï. Bé, i a tot això li afegim la reforma laboral. La 
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reforma laboral que, evidentment, l’únic que fa és incentivar l’acomiadament i degradar 
drets de les persones. Si aquesta és la seva política d’ocupació, estam ben arreglats i així 
no sortirem de la crisi. Posin a les persones enmig de les polítiques d’aquest 
Ajuntament, sàpiguen quanta gent està aconseguint feina a través del Palma Activa, 
connectin les empreses amb Palma Activa, treballin, sobretot, per la nova indústria. La 
nova indústria és l’economia verda, la cultura, la rehabilitació, la innovació, el turisme 
sostenible. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Noguera, jo li deman a vostè i al seu grup un poquet de serietat. No 
són 80.934 aturats que hi ha a Palma, són 34.594, no, no, no, per favor, és que des del 
debat de la ciutat estic sentint aquesta xifra, des d’aquest debat de la ciutat estic llegint 
aquesta xifra i aquesta és la dada actual d’aturats de Palma. Segon, si no tenen dades 
d’indicadors, canviarem el membre, canviarem el membre del consell rector de Palma 
Activa, que està presentada de fa dos mesos la memòria anual. Memòria presentada la 
legislatura anterior en el 2011, any d’eleccions. Nosaltres tenim el compromís de tenir 
un pla estratègic per 4 mesos, que ja els hi he dit en nombroses ocasions, 222 accions 
concretes a complir fins en el 2015 i tenim una memòria anual aprovada, a on hi ha en 
número d’insertats, tant a les ofertes de Palma Activa 2012 com les persones que han 
vingut des de serveis d’orientació laboral i han trobat una feina. La gent, i està aquí 
també explicat amb un asterisc, que ve al centre integral de recursos i ve d’una oferta 
del diari o ve d’una oferta d’una altra empresa perquè també les tenim, no podem tenir, 
fins ara, no podíem tenir control. A partir d’un parell de mesos que tindrem firmat un 
conveni d’interoperatibilitat  amb la conselleria d’Economia podrem tenir també aquesta 
dada, perquè tindrem accés a la Seguretat Social i sabrem de les persones que venen 
quanta gent s’inserta. Però dades de les ofertes, no només tenim les anuals que per gent 
d’ofertes de col·locació de Palma Activa, gestionades directament per Palma Activa, 
han estat 331, sinó que tenim dades dels darrers cinc mesos. Que els darrers cinc mesos, 
a data de 31 de maig, han estat d’un 41% més que els cinc primers mesos de l’any 
anterior. Amb el qual tot s’espera que les dades siguin majors, les insercions de cara a 
l’any que ve. Indicadors en tenim, indicadors me vaig trobar que no hi havia ni un, ni 
un. Ni un pla estratègic com mana, ara n’hi ha i cada acció de Palma Activa té 
indicadors. Respecte a dades d’atur de Palma, que veig que no tenen tampoc molt de 
coneixement, diré unes quantes. En el mes de, de contractació que és important, en el 
mes de maig 2013 se varen registrar 15.288 contractes a Palma, un 20% més que l’any 
anterior. I un 11,6% més que l’any passat, és a dir, que l’any 2012. Repeteix un 11,6%. 
Se tracta de la millor xifra de contractació d’un mes de maig des de l’any 2009, i són 
dades reals. Paro registrat, jo ho he dit, són 34.594. 1.503 persones menys que l’any 
anterior però, l’important, s’ha reduït un 30% de forma acumulada des de gener. I 
s’espera que en els propers mesos aquesta disminució s’intensifiqui. En relació a maig 
del 2011, se varen registrar 2.500 aturats menys i se tracta del vuitè mes de caiguda 
interanual de l’atur. Que hem de continuar fent feina tot l’Equip de Govern, no només 
Palma Activa, tot l’Equip de Govern i totes les àrees municipals estan enfocades a fer 
feina a que disminueixin les xifres d’atur. Reducció de l’atur juvenil, dades reals, dades 
reals de tècnics que no les he tretes jo, Palma registra atur juvenil en el mes de maig 
3.469 aturats menors de 25 anys, un 10% de la població aturada que tenim actualment a 
Palma. Aquesta xifra implica una disminució de casi 7% en relació al mes anterior i, el 
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que és més important, del 17,1 en variació interanual. Repeteix un 17,1% d’atur juvenil 
comparat amb maig de l’any passat. De fet a Palma, l’atur juvenil ve disminuint en 
termes interanuals des de juliol de 2012, cada vegada amb més força. Va començar 
juliol 2012 amb un menys 1% 0,1 i actualment estam en el 17,1%. Que l’atur és 
preocupant el que hi ha, per suposat. Que és les polítiques prioritàries dins aquest 
Ajuntament, a Palma Activa concretament, són amb els joves i així continuarem. Però 
jo no vull sentir dades que no siguin reals. Puc continuar, afiliació des de gener de 2013 
l’ocupació ha augmentat de forma acumulada.” 
 
Es senten crits del públic. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bueno señores, esto se ha acabado. Hagan el favor de mantener el orden. Miren yo me 
había comprometido… Francisco ya usted ha dicho todo lo que tenía que decir, por 
favor, vamos a ver una cosa, aquí podemos hacer una cosa podemos seguir como hemos 
venido estos dos años, por favor, con un mínimo de educación las cosas siempre van 
muchísimo mejor. Miren estoy intentando, con muchísima paciencia, pues no tener que 
tomar una decisión o de suspender el pleno para que se tranquilicen, o de tener que 
pedirles que abandonen el pleno, porque de verdad que no lo deseo bajo ningún 
concepto. Me gustaría ser capaz de acabar esta legislatura sin tener que tomar ninguna 
de estas decisiones. Por lo tanto, si ustedes tienen, tienen todas las posibilidades que 
quieran de intervenir en el pleno porque nunca negamos ninguna de ellas. Lo que no 
puede ser son estos espectáculos que acaban de hacer porque ustedes comprenderán que 
no se puede permitir, en un pleno del Ayuntamiento de Palma, estos escándalos y estos 
gritos y estas intervenciones. No se pueden permitir. Por lo tanto, yo estoy intentando 
tener mucha paciencia, estoy intentando, realmente, no tener que tomar esas medidas. Si 
usted, Francisco, usted ha intervenido otras veces, cada vez que quiere intervenir yo 
siempre le doy la oportunidad de que lo haga, por lo tanto, yo lo único que le pido si 
usted está enfadado y tiene sus razones y yo puedo entender muy bien su intervención, 
lo único que le pido en vez de hacer un espectáculo como acabamos de hacer, pida su 
turno y le escuchamos, siempre con todo respeto. Por favor, hágalo así, y yo se lo ruego 
no me hagan, por favor, por favor. No se preocupen, ustedes están tan enfadados y lo 
hacemos tan mal, tendrán pronto, muy pronto, oportunidad para poder expresar 
democráticamente su opinión y elegir a otros representantes que les atiendan. Por lo 
tanto, no se preocupen, ¿de acuerdo? Por lo tanto, por favor, miren, podemos hacer una 
cosa, me van a permitir seguir el Plenario, lo suspendemos, que prefieren hacer, porque 
si no así no podemos continuar. Por favor, ya otra interrupción no la vamos a hacer. 
Venga pues gracias, continuamos. Se ruega silencio.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Jo ja he acabat. Tot està publicat a la pàgina web de Palma Activa.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Señora Crespí, sacar pecho con una memoria y con una página 
web, yo creo que es improcedente tal como está la situación. Nosotros, evidentemente, 
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apoyaremos esta propuesta del grupo MÉS que es una más de las que desde hace dos 
años, mes tras mes, traemos a este Ayuntamiento para intentar contagiarles, ya sé que se 
ha utilizado esta palabra esta mañana, contagiarles la angustia que significa el problema 
del paro. Ya suponemos que están preocupados pero no le dan la prioridad 
presupuestaria que deberían darle. Nuestras propuestas siempre van encaminadas en 
positivo a que el Ayuntamiento actúe, por una parte, como actor directo contratando 
personas del paro, como se hacía antes y, por otra, para que dediquen esfuerzos 
presupuestarios a que las empresas creen empleo, a hacer bonificaciones fiscales y a 
fomentar la creación de empleo. Desde luego con un escaso resultado hasta ahora pero, 
no obstante, seguiremos y, además, Palma Activa tiene aquí un papel que jugar que no 
ha jugado dado que, como sabemos, el año pasado cerró con 400.000 euros de 
superávit. Es algo que no se puede repetir, que la agencia de empleo municipal cierre el 
año sin haber gastado todo su presupuesto es algo aberrante que no podemos consentir. 
Por lo tanto, esta propuesta como todas las demás, como las que seguiremos trayendo, 
lo que pretenden es que el Ayuntamiento se posicione de una manera firme, que priorice 
la creación de empleo, la propia y la que se tiene que hacer a través de las empresas. 
Seguiremos trayendo propuestas en este sentido y también las que van dirigidas a otras 
administraciones, las que instan al Gobierno de la nación a derogar la reforma laboral 
que está también como uno de los puntos que más ha empeorado la situación del paro, a 
que modifique la ley de estabilidad presupuestaria que tantos perjuicios está 
ocasionando, a que acepte lo que ahora parece ser un cambio de opinión en las 
instituciones europeas sobre lo nefasto que ha resultado la austeridad extrema y que, por 
tanto, se inicie de verdad unas políticas de una mayor recaudación fiscal que tienen 
maneras de hacerlo a través de la lucha contra el fraude y la economía sumergida. Y que 
esos mayores ingresos fiscales se dediquen, absolutamente todos, a la creación de 
empleo a través del fomento y a los beneficios fiscales a las empresas que contraten 
trabajadores. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Senyora Esperança Crespí, vostè sap el que és l’enquesta de població activa? Aquestes 
dades són les que amb bon criteri utilitzava el senyor Martínez quan estava a l’oposició. 
Amb bon criteri ho dic perquè són les més fiables i aquestes diuen que a Palma hi ha 
més de 80.000 aturats. 1.000 cotitzants menys que el maig de l’any passat. I les 
contractacions que s’estan fent, les contractacions que s’estan fent són molt més 
precàries que abans. S’està destruint ocupació estable per ocupació temporal. 7 de cada 
10 contractes que s’estan fent a les Illes Balears són temporals. Aquest, l’ocupació, que 
hauria de ser un tema cabdal, que hauria de ser un tema que transcendís el partidisme 
vostè cada vegada que se li presenta una proposta mos renya. Mos treu una pàgina web 
o un paper, l’altre dia un llibret, i mos diu que ho estan fent meravellosament bé. Vostè 
va reconèixer, en Comissió, que no hi havia mecanismes per saber quin percentatge 
d’usuaris de Palma Activa estaven tinent feina a través de la seva mediació. Mos 
contesti, mos contesti, quin percentatge d’usuaris de Palma Activa està trobant feina, 
percentatge, està trobant feina gràcies a la seva mediació. El SOIB un 1,1%. Palma 
Activa? Vostès, vostès, evidencien que tot i que les xifres d’atur siguin alarmants no 
creuen en el servei públic d’ocupació i que confien en que el mercat ho arreglarà tot, 
craso error, perquè justament els que comanen en el mercat ja s’han encarregat de dir-li 
al senyor Rajoy, la seva titella, de fer una reforma neoliberal, una reforma laboral 
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neoliberal. Per la qual els empresaris, els grans empresaris, els de l’especulació, els que 
mos han duit a la crisi tenen més facilitats per acomiadar i no s’incentiva a la gent per 
contractar. I aquesta és la gran realitat, i aquesta és la reforma laboral. Vostè me digui 
quin percentatge d’aturats està aconseguint feina a través del Palma Activa i després en 
parlem. Després en parlem. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Señora Pulido. Yo me he dejado o el área se ha dejado de gastar 400.000 euros, acaso 
es mejor que cuando llegué la deuda con el Ayuntamiento fuera de 5 millones porque se 
pidió 1.700.000 en el 2010 y 2 millones en el 2011 para adelantar corporaciones locales 
y servicios de orientación que estaban contratados con el SOIB. Acaso es mejor dejar el 
organismo a punto de cerrar, pues para esta regidora y para este Equipo de Gobierno no 
lo es. Cuando hablemos de los presupuestos se aclaran de que quieren que prioricemos, 
se aclaran y nos dicen si quieren que prioricemos servicios sociales, si quieren que 
prioricemos movilidad, educación o Palma Activa. Cuando hablemos de presupuestos, 
podemos hablar, ahora no vamos a votar a favor de algo que dice en su punto primero 
que el presupuesto irá a las políticas prioritariamente de Palma Activa. He hablado de 
indicadores porque a esto se refería la proposición del grupo MÉS, porque decía que la 
agencia de desarrollo local del Ayuntamiento no tenía indicadores, por eso he hablado 
de indicadores, no he podido acabar y no lo haré. No lo haré. Sobre indicadores de 
satisfacción de los usuarios, sobre inserción de la gente que hace cursos de colocación, 
que los tengo, de cuantas personas se insertan tanto en los cursos de restauración, de 
náutica y de otros. Son buenos los indicadores de inserción en los cursos de formación, 
y son muy buenos los indicadores de calidad que hablan de la satisfacción de los 
usuarios. Pero si me lo piden y dicen a este Alcalde que no tiene indicadores de calidad, 
no tengo otro remedio que darlos tanto a nivel de ciudad como a nivel específico de la 
agencia. Los datos serán positivos también en la encuesta de población activa, señor 
Noguera, próximamente los daremos en rueda de prensa, seguramente el portavoz y 
decirle que no son simples papeles tener un plan estratégico, un plan de actuación. Oiga, 
no son unos papeles, cuando yo vengo aquí y presento una memoria anual no son “que 
usted me muestra unos papeles”, es algo que no ha existido durante 4 años, que se exige 
por índices de transparencia y se exige a todas las administraciones que tengan un plan, 
que digan lo que van a hacer, que tengan unos indicadores y digan si lo están 
cumpliendo o no. Y nosotros lo tenemos, pero no me diga que son unos simples papeles 
de acuerdo, porque esto es un simple papel cuando ustedes me dicen haga esto, haga 
esto, haga esto y dé subvenciones a éstos, los que hagan cursos de Palma Activa que 
tengan prioridad para ser contratados, los que estén insertos pidiendo empleo que tengan 
prioridad para acceder a los concursos de la Administración, esto son papeles y todo lo 
aguanta el papel, cuando hablemos de presupuestos si quieren priorizar que actuaciones 
de éstas les vamos a dedicar dinero pues lo hablaremos. Ahora no queda más remedio 
que votar en contra.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
L’Ajuntament de Palma aprova i impulsarà les següents mesures: 
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1. Prioritzar pressupostàriament les polítiques de promoció econòmica i creació 
d’ocupació, adreçades especialment als i les joves, gestionades des de Palma Activa.  
 
2. Palma Activa establirà i farà públics els indicadors i mecanismes de seguiment per 
conèixer si el procés sociolaboral dels usuaris finalitza amb èxit.   
 
3. Atorgar ajuts econòmics, a més d’incentius fiscals, a aquelles empreses que 
contractin aturats de llarga durada, membres de famílies monoparentals, joves i 
persones en risc d’exclusió social que provinguin de cursos de formació de Palma 
Activa, entre d’altres, prioritzant aquelles que donin estabilitat laboral. 
 
4. Incloure, com a un dels criteris principals de valoració als plecs de clàusules dels 
concursos de l’Ajuntament de Palma, la responsabilitat social a través de la contractació 
d’aturats de llarga durada, membres de famílies monoparentals, joves i persones en risc 
d’exclusió social pels serveis que s’hagin de realitzar o el percentatge d’aquestes 
persones contractades en les empreses licitadores. 
 
5. Establir un Pla d’Ocupació amb col·laboració públic-privat, adreçat al conjunt del 
teixit productiu de la ciutat amb subvencions directes per la contractació d’usuaris de 
Palma Activa en empreses innovadores vinculades a sectors estratègics prioritaris per la 
ciutat com la rehabilitació, les noves tecnologies, la indústria cultural o l’economia 
verda i PIMES amb seu a Palma. 
 
6. Establir una línia de microcrèdits per a projectes d’emprenedors que estiguin 
vinculats a projectes innovadors en sectors estratègics prioritaris per la ciutat com la 
rehabilitació, les noves tecnologies, la indústria cultural o l’economia verda i PIMES 
amb seu a Palma. 
 

ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
40.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a menjadors escolars 

(415/2013) i alternativa del Grup Municipal PP (448/2013) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passarem conjuntament els punts 40 i 46, don Bernat vostè tenia intervenció a tot dos, 
per tant, emplei el temps que consideri oportú.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. He llegit amb molta cura l’escrit de la proposició 
del grup polític MÉS i la de l’alternativa que presenta el grup polític Popular relativa als 
menjadors escolars. I he de dir que , des de la Defensa, estam molt preocupats pel fet 
que un tema tan important pugui representar una picabaralla de mitges veritats, 
malentesos entre desnutrició i necessitats de fer una menjada digna i que el resultat sigui 
un “i tu més” tan inútil com indesitjable. Li demano senyor Batle de Palma de Mallorca 
que no permeti una discussió “barriobajera”. Els nins i nines i les seves famílies amb 
problemes no s’ho mereixen. Nosaltres, espectadors passius a la sala del Plenari i els 
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habitants d’aquesta ciutat tampoc. El mateix deman als regidors dels grups polítics 
presents. Quant, concretament, a les dues propostes, crec possible un acord, sempre què 
es garanteixi, clarament, per part de l’Ajuntament de Palma de Mallorca el menjar als 
alumnes als que les seves famílies no puguin fer front a les despeses del menjador 
escolar. I passant directament al punt 46, el seu grup, senyor Batle de Palma de 
Mallorca que va enviar, cosa que agraeixo molt, les seves propostes alternatives el 
passat dilluns 25 de novembre. El que em preocupa és que les referents als punts 40 –
menjadors escolars- és idèntica a la del punt 46 –malnutrició infantil- tan sols amb la 
variació de l’encapçalament. Pel que he vist a ambdues propostes, hi ha certes 
diferències, ja que a la primera es parla de les escoles i la segona és més general. 
Malauradament hi ha malnutrició infantil dins i fora de les escoles, per tant i sent molt 
important el que es refereix als menjadors escolars i les seves beques (per cert ja fan 
riure, i no em refereixo a la sala, amb aquesta cosa de les beques, un dia dient que estan 
ja amb ordre de pagament, un altre que ja s’estan pagant) no podem oblidar la 
malnutrició general. El qualsevol cas, tant al que fa al punt 40 com al 46, vostè diuen 
exactament i literalment el mateix, que treballaran  per tal que no hagi malnutrició i 
també, i això és literal: L’Ajuntament de Palma seguirà amb les actuacions previstes en 
la transacció aprovada per unanimitat en el Plenari de 30 de maig en quant als 
menjadors escolars en les escoles d’estiu. Per tant, senyor Batle de Palma de Mallorca, 
des de la Defensa seguirem atentament no tan sols aquest acord de Plenari, sinó tots els 
acords de Plenari, i li volem avisar què, si no se compleixen, i en defensa dels interessos 
dels usuaris de Palma de Mallorca als quals legalment representam,  denunciarem 
davant la Justícia, tots i cadascú dels incompliments que es puguin produir. Abans de 
finalitzar permeti senyor Batle de Palma de Mallorca unes paraules més. Tinc la sort de 
tenir a ca meva durant uns dies de vacances al meu cunyat Miquel, director del servei 
d’endocrinologia de l’hospital de Bellvitge. Va ser president de l’Associació de 
Diabètics de Catalunya i una autoritat en aquests temes. En Miquel me va comentar la 
diferència entre desnutrició i malnutrició, en paraules que tothom pot comprendre. 
Desnutrició és el que passa a països africans i tots nosaltres veiem els infants per 
televisió amb el cor a la mà. Malnutrició és el que succeeix a Espanya, on els infants 
menjen, però malament. Dietes riques amb hidrats de carbó, pastes, patates, arròs, coses 
molt barates que omplen els estómacs però de forma perjudicial per a la salut. De fet 
m’ha dit que la major part d’infants pateixen obesitat. Mengen, però malament. De 
forma insana i moltes voltes molt perillosa per la salut. I si no menges bé, no pots 
pensar bé, no tens força ni física ni mental. D’això és del què parlam quan presentam 
aquest punt. De la importància d’assegurar el futur dels infants i, de pas, el futur de la 
nostra nació, que serà el que els seus habitants siguin capaços de fer. Per favor, no 
discuteixin sobre qui té la culpa. La tenim tots. Parlin del futur i de la seva solució en la 
qual han de participar tots, millor dit, hem de participar tots nosaltres. Comptin amb la 
Defensa si ens volen per cercar la millor solució. No comptin amb nosaltres si el que 
volen és veure qui té la culpa de la situació actual, la té el poble. A la fi és el poble el 
que elegeix els seus dirigents. I si ha triat malament, ha d’assumir-ho i tractar de 
canviar-ho a la primera ocasió que pugui. Gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant d’Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable señor Alcalde, señoras y señores concejales. Previamente y sobre los datos 
estadísticos que se han manejado en el Pleno, decir que esta Asociación en la 
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intervención anterior había manejado el dato de los 80.000 desempleados en el 
municipio de Palma. Por lo tanto, decir que deben ser rigurosos en la publicación en los 
órdenes del día para no dar lugar a confusiones, puesto que los partidos que proponen 
este tipo de iniciativas deberían tener en cuenta que son datos que afectan a la realidad 
de la población y estos equívocos, desde luego, producen realmente un daño y un 
perjuicio importante a los que luego seguimos este tipo de estadísticas que, 
efectivamente, en otras publicaciones son totalmente diferentes. En cuanto al resto de 
nuestra intervención, evidentemente, la ratificamos. Y ya con respecto a esto, la Unión 
de Asociaciones de Mallorca, sobre este punto, expone lo siguiente. Ya tener que tratar 
este tema en Pleno pone de manifiesto la importancia de lo que estamos hablando, de la 
comida de los escolares. Y que triste es tener que hacerlo. Estoy seguro de que usted 
tendrá la sensibilidad necesaria para abordar una inmediata solución, porque sino como 
pueden ustedes, señores en el gobierno local de Palma, decir que apoyan, políticamente 
hablando, a la familia! Cuando en un asunto de este tipo, tan nuclear para las familias y, 
sobretodo, para las familias más necesitadas, están incumpliendo y retrasando, en 
muchos casos, los pagos de las becas que tienen que recibir, legalmente, los comedores 
escolares de Palma de Mallorca. No hacen falta grandes palabras, ni grandes gestos, hay 
que, sencillamente, cumplir con el pago riguroso y en los plazos determinados 
contractualmente, para dar seguridad y estabilidad a este servicio complementario 
esencial. De lo contrario su gestión política estará afectando, teniendo consecuencias 
para los colegios que tienen su sede en Palma de Mallorca y que nunca deberían haber 
llegado a este punto insostenible por la pérdida constante de alumnos que puedan 
permitirse este servicio debido a la crisis económica que padecen los padres. Es decir, 
que en tiempos de crisis, en lugar de haber más escolares que puedan verse favorecidos 
por este servicio que ayuda a la compatibilidad laboral, nos encontramos con que cada 
año desde que empezó la crisis van disminuyendo los usuarios de los comedores 
escolares de los colegios de Palma. Ayer mismo, un día antes de celebrarse este Pleno, 
se han iniciado las vacaciones para los comedores de infantil y primaria, se han cerrado 
colegios y comedores, qué garantía hay para los más necesitados de que durante los 
meses de verano la alimentación que reciban los hijos de los más pobres sea, 
mínimamente, equilibrada y adecuada a su edad. Ninguna. ¿Y porqué sucede esto? Por 
una sencilla razón, porque en tiempos de crisis el esfuerzo de las Administraciones 
locales no puede ser el mismo que cuando la situación está normalizada, hay que 
exigirle un plus de dedicación y atención a la Administración Local para evitar que 
puedan darse brotes de malnutrición o enfermedades de menores por no tener las 
comidas diarias garantizadas y esto es así, más que nunca, en crisis. Es lamentable la 
falta de previsión en todos los órdenes, pero que no se haya tenido en cuenta este efecto 
perverso de la crisis en los niños es tremendo, sencillamente inhumano y produce 
desconfianza y falta de seriedad en su gestión del bienestar social de nuestra población 
más desprotegida. La Unión de Asociaciones de Mallorca, en este sentido, apoya las 
medidas urgentes planteadas por los grupos de la oposición ante la pasividad del Equipo 
de Gobierno local que, lejos de comprometerse en darle una solución inmediata a esta 
situación la ha negado, inicialmente, como si no fuera con ellos, como si fuera 
imposible que situaciones de tipo pudieran llegar a existir en nuestro municipio y sí, 
existen y lo que es peor ustedes lo han permitido demostrando que desconocen el latir 
más profundo de nuestra sociedad, la realidad de los centros escolares donde acuden los 
más desprotegidos, los niños. Muchas gracias.” 
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Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Era finals del 2011 quan nosaltres mos reunirem amb FAPA Mallorca i mos varen 
alertar de què el Govern de les Illes Balears no estava pagant com tocava les beques de 
menjador. Dos anys després mos trobam en què no és que s’hagi millorat la situació, és 
que s’ha empitjorat molt més. No va pagar les de 2010-2011, no va pagar les de 2011-
2012 i no ha convocat les d’aquest curs escolar. Aquesta situació, aquesta situació ha 
provocat, aquesta irresponsabilitat ha provocat que molts de menjadors dels col·legis 
públics de Palma estiguin a punt de tancar. Aquesta situació ha provocat que molts de 
nins mal mengin i hagin de tornar a ca seva a migdia, que per la zonificació de Palma, 
possiblement, estigui enfora, i també que mal mengin a ca seva. Perquè clar, són 80.000 
aturats, són moltes famílies sense ingressos. Són moltes famílies sense ingressos i la 
Conselleria ha actuat de forma irresponsable. La mateixa Conselleria, senyor Isern, que 
el seu conseller d’Educació no tenia diners per pagar les beques de menjador però sí que 
tenia diners per anar a Cabrera. Per anar a Cabrera amb fons públic, menjar Moet 
Chandon i beure champan i menjar llagosta, per això sí que hi havia doblers. Però bé, 
per això sí que hi havia doblers. Mos trobam en una situació preocupant, nosaltres com 
Ajuntament hem de ser garant, garant de cobrir les necessitats més bàsiques dels 
ciutadans i més dels nins i nines, i més dels nins i nines. La nostra proposta, 
evidentment, demana a la Conselleria una celeritat per convocar les beques de menjador 
quant toca, això significa que se convoquin el mateix curs escolar. En el Pacte el que se 
feia era, se convocaven les beques el mes de desembre i se pagaven el mes de maig, i 
l’escola avançava els doblers. Quan se va rompre aquest mecanisme, l’escola ja no 
podia avançar els doblers a les famílies perquè ja se devien dos anys i les escoles ja no 
tenien doblers. Primer, que la Conselleria pagui quan toca i que és el mateix curs 
escolar, se convoqui i se pagui. Segon, si la Conselleria actua de forma irresponsable 
com ha fet aquests dos o tres anys, l’Ajuntament de Palma ha de garantir que cap nin i 
nina se quedi sense poder anar al menjador escolar per qüestions econòmiques. És un 
mínim, és un mínim polític. No xerram ni d’esquerres ni de dretes, és un mínim polític 
que els nostres nins puguin quedar a menjar a les escoles. Aquesta serà l’única forma de 
que si nosaltres garantim que els nins i nines puguin anar al menjador escolar després 
vostès exigeixin al Govern la competència que li toca, que són paga les beques quan 
toca. Després hem de pensar també, hem de pensar des de que el nin arriba a escola fins 
a que mengen passen moltes hores, molt de nins no han berenat, també hauríem de 
demanar, també hauríem de demanar al Govern que arribi a convenis amb empreses o 
entitats agroalimentàries per què aquells al·lots i al·lotes que no tinguin garantit el 
berenar també ho puguin fer a l’escola. Després, vespres, vacances, cap de setmanes, 
aquí sí que Serveis Socials té la seva funció, ajudes econòmiques urgents. Ajudes 
econòmiques urgents, la targeta bàsica d’aliments que encara no està posada en marxa. 
La targeta bàsica d’aliments és l’única forma de que les famílies que no tenen capacitat 
econòmica puguin menjar productes frescs. Després la xarxa d’aliments que està 
funcionant. Aquestes són les eines que han d’utilitzar i, sobretot, millorar els 
mecanismes, millorar les relacions entre escola i Serveis Socials. Millorar aquesta 
relació que és imprescindible. Dir-li a la Conselleria que si qualque mestre o qualque 
director troba qualque nin que estigui passant per una situació econòmica delicada i que 
això repercuteixi en una bona alimentació, que avisin directament a Serveis Socials. 
Aquesta hauria de ser una altra qüestió que transcendís el bipartidisme perquè estam 
xerrant de l’alimentació dels nostres nins i nines. Si l’Ajuntament no se pot 
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responsabilitzar, no pot exigir a la Conselleria el que li toca i no pot garantir que els 
nins i nines tinguin una bona alimentació, s’hauria de fer una reflexió. S’hauria de fer 
una reflexió. Però bé, jo crec que avui és un dia per construir qualque proposta, no 
l’alternativa que és infame, qualque proposta que, veritablement, sigui una solució per 
les persones que és el que demana la gent, que els polítics aportem solucions. Nosaltres 
donarem suport a l’alternativa si l’Ajuntament de Palma garanteix que cap nin i nina se 
quedi sense menjador escolar per qüestions econòmiques. No, això no està aquí, això no 
està aquí.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Efectivament, vivim una situació preocupant a Palma i 
una situació preocupant a aquesta comunitat autònoma i en aquest país. Jo crec que no 
podem defugir la nostra realitat local d’unes dades que mos han de portar llum, mos han 
d’encendre les alarmes i mos han de fer reaccionar. UNICEF, en el seu informe sobre 
benestar social infantil als països rics que és el darrer que ha presentat, fixa amb més de 
2.200.000 els nins que estan per sota del llindar de la pobresa al nostre país. Espanya ha 
passat, en tan sols 5 anys, del lloc 5 a la posició 19 d’un total de 29 països en el índex 
general de benestar infantil. És el país que més posicions ha descendit. Aquí, les dades 
del Consell de Mallorca que jo crec que també mos han d’orientar i mos han de servir 
des de l’observatori de la infància i l’adolescència, fixen en 45.000 nins per davall dels 
16 anys que viuen per davall del llindar de la pobresa. Un 14% més que la mitjana 
nacional. La nostra comunitat autònoma és la nostra comunitat de tot l’estat, no sé si 
mos sent l’actual responsable i consellera i el nostre Batle, però la nostra comunitat 
autònoma és de tot l’estat la que més pobresa material té, i una de les quals que més ha 
empitjorat la seva posició respecte de la mitjana nacional. Mirin, l’índex 2013 de drets, 
economia i cobertura que ha elaborat l’Associació Estatal de Directors i Gerents de 
Serveis Socials, senyala que Balears té un desenvolupament feble dels serveis socials i, 
entre d’altres coses, ho té per què és la comunitat autònoma que ha rebut majors 
retallades en termes relatius en serveis socials. Ha registrat un descens del 36,39% amb 
una xifra que mos ubica al 43,4 euros menys, menys per habitant a l’any. El comissari 
europeu de drets humans del Consell d’Europa va venir a fer una visita de 4 dies en el 
nostre país per veure com havia impactat la crisi econòmica en la vida de les persones, 
en 4 dies va manifestar la seva preocupació per l’increment de la pobresa infantil a 
Espanya. La defensora del poble ha demanat que s’investigui aquesta realitat al nostre 
país. I aquí no mos consta. El nostres responsables diuen que no consta. Dia 10 de 
desembre de l’any 2012 el representant de l’Associació Balear pel Desenvolupament 
Gitano va dir en aquest Plenari, en el Consell Social de la Ciutat, tinc un problema 
d’alimentació, jo faig feina per les escoles i molta gent ve a l’Associació a cercar-hi 
aliments, hi ha una cosa que toca molt el cor, ho deia dirigint-se a vostè, senyor Batle, i 
crec que a vostè també li tocarà, que és que a l’hora del pati hi ha molt de nins que no 
poden ni menjar-se un panet. Miri, si és així que, a vegades, se reparteixen el panet al 
pati. Jo no vull demanar res, únicament li demanaria si hem pot ajudar amb aquests 
al·lots. President de l’Associació per el Desenvolupament del Poble Gitano, membre del 
Consell Social de la Ciutat, 10 de desembre del 2012, no hi eren? No el varen sentir? No 
els hi va despertar cap dubte? No pensaven que havien de reaccionar? No creien que era 
una informació a contrastar? Nosaltres, sí. I l’únic que varem fer va ser intentar 
contrastar aquelles paraules amb la realitat. A partir del mes de febrer de l’any 2012 
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hem presentat distintes propostes per abordar aquesta situació. Primer per reclamar les 
beques de menjador, tal i com sentíem ara, i després per intentar analitzar en detall, 
quina és la realitat a la nostra ciutat. A tot mos digueren sí, però no varen actuar. Vostès 
durant aquests dies han elegit el camí de negar la realitat, mirin, tant de bo reconduïm el 
camí, jo crec que el que hem d’aconseguir és que cap nin se quedi fora menjar. I ho hem 
de fer amb l’ajuda de tots, no hi tenim cap necessitat de debatre sobre qui nega, qui no 
nega, si consta o no consta, però me permetin que recordi que des del grup municipal 
Socialista i del conjunt de l’oposició ho venim dient des del mes de febrer, no és una 
polèmica de fa deu dies. El que hi ha fa uns quants dies menys és una carta, la primera, 
de dia 31 de maig als centres escolars, arribam tard, però hi som a temps. És l’únic que 
perseguim que els nins i nines de ciutat tinguin garantides totes les menjades que han de 
fer. Per això la diferència entre vostès i nosaltres és amplia, tenim dues visions 
totalment distintes, senyor Batle, vostè va visitar una escola, li expliquen que hi ha nins 
que venen sense berenar que són com a 30, però li donen un croissant i vostè afirma que 
tenen la situació controlada i a nosaltres això mos pareix un escàndol. Perquè això no 
passa només a Son Gotleu, passa a molts d’indrets de la ciutat i necessitam conèixer 
quins són. Vostè mos diu que no, i amb això acab senyor Batle, que no hem de fer 
política amb la infància, escolti, nosaltres continuarem fent política a favor dels infants. 
Sap que diu UNICEF, i amb això acab, diu que ara més que mai és urgent invertir en la 
infància i en polítiques serioses per reduir les desigualtats socials, ocasionades pels 
retalls dels recursos públics en atenció a les famílies. Polítiques, senyor Batle, per això 
li proposam fer un pla de xoc contra aquesta realitat. Convocar, urgentment, el Consell 
Escolar Municipal, fer servir el fons de contingència, si és necessari, per abordar 
aquesta realitat i molta coordinació entre àrees i entre administracions. Hi som per 
contribuir en troba una solució, per res més, no s’equivoquin. Gràcies.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Vull començar aquesta intervenció dient que per aquest 
Equip de Govern els nins no han estat, no són i no seran armes polítiques que mos 
puguem tirar en el cap. Això començant. Per aquest Equip de Govern els menors són la 
peça més fonamental que hem de preservar i és el que hem estat fent. Com vostè ja sap, 
senyora Calvo i senyor Noguera, hi ha un protocol d’actuació, quan se detecten en el 
col·legis nins que puguin tenir problemes de mal nutrició o nins que algunes vegades 
estan, bé algunes vegades, nins que puguin tenir maltractament o assetjament sexual, hi 
ha un protocol d’actuació. L’Ajuntament de Palma recollint una preocupació que hi 
pogués haver nins amb problemes de mal nutrició o problemes alimentaris, xerraré de 
problemes alimentaris, fa, aproximadament, dos mesos o dos mesos i mig va enviar una 
carta, des de Benestar Social a tots els centres de Palma, dient-los que si tenien 
constància de que haguessin nins amb problemes d’alimentació ho fessin constar, per 
què tot d’una, tot d’una s’investigarien aquests, si no estaven dins el protocol, que n’hi 
ha moltíssim que estan, si no estaven en el protocol i tot d’una s’actuaria. La resposta 
dels col·legis varen ser dues, dues respostes, una telefònica dient que no tenien i l’altra 
per carta dient que tampoc en tenien. En el Plenari del mes de maig, i arrel d’una 
proposició del equip socialista, varem arribar a una transacció, vostè és protagonista 
d’aquesta transacció i protagonista literal del que se va escriure en aquesta transacció, 
en la qual varem arribar a la següent. Des d’Educació, des de la regidoria d’Educació se 
faria una carta a tots els centres de primària públics, varem quedar en aquells moments, 
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i demanant si se farien escoles d’estiu, primera pregunta. I la segona pregunta, que 
indiquessin a la Regidoria d’Educació el nombre, aproximat, de nins i nines de famílies 
amb situació de vulnerabilitat social que poguessin ser susceptibles d’emprar el servei 
de menjador d’una escola d’estiu, malgrat aquesta no es desenvolupés en el seu centre. 
És a dir, i dit de la paraula de la seva regidora, aquells nins que els seus pares no podien 
pagar-los el menjador escolar d’estiu que ho fessin saber a la Regidoria d’Educació. La 
Regidoria d’Educació una vegada recollides aquestes dades, les passa automàticament a 
la Regidoria de Benestar Social qui habilita una partida pressupostària per poder fer 
front a aquesta situació. En aquesta segona carta contesten, i ara ja puc dir dades 
concretes, de 49 centres que hi ha, en contesten 25, d’aquests 25, 11 diuen que tenen 
casos però que els hi mesclen, és a dir, casos que estan tractats per Serveis Socials i 
d’altres. A més, hi ha centres que mos donen una forquilla, no mos donen un número 
exacte, mos diuen entre 10 i 20, entre 15 i 25, aquest regidor intentant ser bastant 
prudent el que fa és collir el número més alt. I mos surten, això són 11 col·legis que 
diuen casos d’aquests i n’hi ha 14 que diuen que no en tenen, surten 201 al·lots, el 
divendres era el darrer dia, el divendres de la Comissió era el darrer dia que podien 
entregar i hi va haver dos casos més, hem xerrat sempre de 199, des de divendres ara 
xerram de 201. Molt bé, aquesta informació ja està en mans de Serveis Socials. I 
Serveis Socials ja està treballant amb els col·legis per aquests nins, per què cap 
d’aquests nins pugui passar fam. Vostès mos estan dient que nosaltres diem que 
desconeixem que hi hagi nins, i és vera, és que ho desconeixem per què de totes, i tinc 
aquí documentació gràfica que demostra el que estic dient, mos hem posat en contacte 
amb el protocol, amb la Conselleria d’Educació, mos refereixen que no tenen casos, 
constància de casos que ja no estiguin dins el protocol, que ja no s’estiguin tractant. 
Mos hem reunit amb la Defensora del Dret del Menor, li record que és una figura 
independent, que també mos ha escrit dient que no li consten casos de desnutrició o 
malnutrició. Hem enviat carta a Atenció Primari, si no m’equivoc, no me vull 
equivocar, de Sanitat en la qual també mos refereixen que no tenen constància. Jo l’únic 
que els hi vull demanar, i això me facin cas, si vostès coneixen qualcun cas que no 
estigui ja atès, per favor els hi prec, perquè per nosaltres és prioritari, els hi prec, mos ho 
diguin. Mos ho diguin i no se preocupin que aquest regidor correrà per solucionar 
aquest cas. El que no puc córrer és d’allò que desconec. Jo els hi deman i els hi prec, si 
vostès, escoltin poden tenir uns mecanismes que nosaltres no hem pogut arribar, seran 
més intel·ligent que nosaltres, és que m’és igual tot això, me preocupa l’al·lot, me 
preocupa el nin, me preocupa que pugui menjar. I jo els hi prec, és que ja els hi prec, 
mos ho diguin, però no diguin n’hi ha, n’hi ha però no mos ho diguin a nosaltres quin 
són, no facin això perquè això no els està fent gens bé als al·lots. Gens bé. Jo no me vull 
estendre molt més perquè hem xerrat moltes vegades, senyor Noguera, l’únic que sí que 
li vull dir, senyor Noguera jo li cull el que m’ha ofert perquè crec que aquí hem 
d’arribar a un acord tots i, si vol, mos seiem un momentet jo li explic quatre coses del 
que diu i, si li pareix, llavors votam el punt.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“El mes de maig passat, l’Ajuntament de Barcelona, per unanimitat, a través d’una 
proposta d’Iniciativa per Catalunya, va aprovar que asseguraven a tots els nins que 
tenien dificultats econòmiques, tres menjades al dia. I jo crec que aquest és el debat, és 
el debat. Posar als nins en el debat polític, senyor Sansó, no és la qüestió i més d’un 
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grup que des de 2011 ja li està dient que haurà un problema, ja li està dient que haurà un 
problema. Nosaltres som capaços com Administració de garantir, directa o 
indirectament, que els nins i nines que tinguin dificultats econòmiques els hi podem 
garantir tres menjades? Som capaços? Amb aquesta proposició que vostès presenten 
com alternativa, no. No. El tema és un tema de prevenció, senyor Sansó,  jo ja li vaig 
dir, hi haurà casos que no se detectaran però si tenen els mecanismes de que a l’escola 
tenen dues menjades, berenar i dinar, i després els Serveis Socials a través d’eines 
diverses com són les ajudes econòmiques urgents, la xarxa d’aliments i, esperem que en 
breu, la targeta bàsica d’aliments, si tenen aquests recursos, si tenim aquesta prevenció, 
si la gent sap que hi ha tot això, és quan el problema se minimitza. Però quan els nins no 
tenen la seguretat de que poden quedar a menjador, quan no tenen la seguretat de que 
puguin berenar bé a l’escola, jo crec que aquí no se parla de nins que no mengen, aquí 
s’està parlant de nins que mal mengen que és diferent. Que és diferent. Un indicador, 
senyor Sansó, les beques que dona l’Ajuntament pels menjadors escolars en el 2012 
varen davallar, per què varen davallar? Per què eren beques que complementaven a les 
beques del Govern i com les beques del Govern s’estaven donant tard i malament molts 
d’usuaris nostres de Serveis Socials ja no van al menjador escolar. I això li pot dir la 
senyora Fernández que ho sap. És així, és així. Usuaris nostres de Serveis Socials ja no 
van al menjador escolar i què fan, ho sap vostè, aquests usuaris? Jo no ho sé, jo no ho 
sé. Però que si està a Serveis Socials és per què deu tenir qualque problemàtica i 
segurament econòmica, perquè hi ha 80.000 aturats a Palma. I ja li puc dir que hi ha 
moltíssimes famílies sense ingressos, moltíssimes famílies sense ingressos. Per tant, jo 
crec que, evidentment, l’Ajuntament de Palma ha de garantir que tots aquells nins que 
no se puguin pagar el menjador, l’Ajuntament de Palma haurà de garantir que aquests 
nins puguin menjar. Si el Govern incompleix, nosaltres som l’Administració més 
pròxima. Som els garants i la cobertura social per moltes famílies, som l’esperança per 
molta gent, som la solució. Si el Govern no compleix, nosaltres complim i després ja 
exigirem, jo ja li vaig dir, puc venir amb vostè a xerrar amb la consellera d’Educació, 
però me deixi xerrar, me deixi xerrar. O sigui, senyor Sansó, sé que la Conselleria ahir 
va anunciar que se pagaven les beques de menjador del 2011-2012 i se convocaven les 
d’aquest curs passat, està bé, és una petita passa, però vostè pensi que aquests darrers 
dos anys hi ha molts de nins que s’han quedat sense beques. I el que s’ha de garantir és 
que el curs que ve se convoquin i se paguin, el curs que ve que comença d’aquí dos 
mesos, se convoquin i se paguin el mateix curs. I després també un tema a aprofundir és 
el tema del berenar de l’escola. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies. Jo crec que, a més a més d’aquesta realitat respecte de les beques de 
menjador, altres polítiques i altres decisions polítiques que se prenen també dificulten 
molt més la realitat que tenim. I això també ho hem d’abordar, és a dir, tota la limitació 
de la targeta sanitària també està col·locant a moltes famílies fora de la xarxa de 
l’atenció primària. Perquè tenen por, perquè no hi arriben, perquè no saben com ho han 
de fer, perquè no els hi prenguin els nins, hi ha molta de gent que ja no acudeix al centre 
de salut i tenim més dificultats per identificar a on hi ha el problema. Escolti, si la 
voluntat és comuna, anem a cercar una redacció comuna, no tinc cap problema per 
transaccionar. Cap ni un. Però el que sí els hi vull dir és, un, no se veuen, un, 201 
parlam d’una altra cosa. Què bé que sabem que hi ha 201, perquè podrem gestionar i 
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controlar, però l’esforç que hem de continuar fent com Ajuntament per identificar ha de 
ser permanent, en la nostra opinió. No podem davallar la guàrdia. I no podem davallar la 
guàrdia, ni podem consentir fer-ho tot sols, pensam que la coordinació entre 
administracions és essencial i estic contenta de que estigui aquí la senyora Fernández 
perquè no tinc cap dubte de que també se’n fa ressò. Necessitam coordinació, 
necessitam un pla global, necessitam solventar aquest estiu, però pensam que 
necessitam poder traçar una línea de feina més ampla d’aquí pel curs que ve i el que ve. 
I, tant de bo, l’única vocació d’aquest pla de xoc sigui desaparèixer quan abans millor, 
perquè serà un indicador de que la realitat s’ha normalitzat. Això serà el major indicador 
d’èxit, que no haguem de menester cap. Però en la nostra opinió, a més a més d’aquesta 
convocatòria urgent, pensam que seria convenient fer un pla específic d’actuació entres 
les distintes administracions per abordar això. Crec que és fonamental. Dit això, mos 
posam a la seva disposició per si podem trobar una redacció que pugui sumar, no tenim 
cap problema. El que no podem acceptar-li és ni l’exposició de motius de la seva 
alternativa, ni les connotacions que d’ella se desprenen. Si això forma part del seu 
tarannà, nosaltres no volem formar part d’aquesta manera d’abordar-ho. Gràcies.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies. Senyora Calvo, no entraré en les seves provocacions, valdria més que 
se llegís el darrer punt de la seva proposició. Senyor Noguera, miri, jo li dic que 
nosaltres podem arribar a un acord de redacció perquè és un tema que mos preocupa 
tant a nosaltres com lis pugui preocupa a vostès, però sí que els hi volia dir una cosa, 
s’ha oblidat dir quan ha explicat el que deia de que havien baixat els ajuts de menjador 
que, en canvi, les ajudes econòmiques urgents per alimentació han pujat i molt. I 
aquestes, les famílies, les han de justificar, precisament, en què ho han comprat en 
aliments, o sigui, que han gastat en aliments. Senyora Calvo, miri, jo crec que li fa molt 
flac favor, li feim molt flac favor als al·lots quan vostè torna a mesclar ous amb 
caragols, i ho fa aposta, ja he arribat a la conclusió de que ho fan aposta. Perquè, miri, 
aquests 200 nins i no me cansaré de dir-ho, per activa i per passiva, aquests 200 nins 
que els col·legis han contestat a la carta d’Educació, no vol dir que siguin 200 nins que 
ni passin fam, ni siguin mal nodrits, ni estiguin desnodrits, aquests 200 nins responen, 
precisament, al que deia la carta que la seva regidora va expressar, perfectament, a 
l’exposició de motius, a què els pares no podien pagar-los el menjador. Que un pare no 
pugui pagar el menjador no vol dir que el seu fill passi fam. Això ho hem de tenir molt 
clar. I no mesclin les coses perquè, la veritat, feim un flac favor. Dit això també dir-los 
que, senyor Noguera, és ver que, a lo millor, en la Conselleria hi ha hagut un poc de 
retard però també és molt d’agrair, i d’aquí jo li vull agrair a la Conselleria, que en molt 
poc temps i me supós que alguna cosa han hagut de veure la senyora Ferriol i aquest 
pobre servidor però segur, segur, que la que ha tingut que veure ha estat la consellera de 
Serveis Socials, en què en molt poc temps s’ha hagut de pagar, s’han pagat les beques 
2010-2011, les beques 2011-2012 i ja s’està tramitant les del 2013. Que hem anat amb 
un poc de retràs, sí, és cert, però alguna cosa hem hagut de veure en les reunions que 
hem fet. I, senyora Calvo, vostè mos demana un pla de coordinació, és que la proposta 
ja diu, seguir coordinant-nos. Perquè ja estam fent feina en això, no mos hem aturat. Per 
nosaltres els nins són molt importants i nosaltres, potser, feim feina i feim feina de 
callats, però la feim. Jo de totes maneres sí que, ja li dic senyor Noguera el convit a fer 
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aquesta redacció, a mirar una redacció que mos satisfaci a tots, que sigui realista i, per 
suposat, pel bé dels al·lots. Moltes gràcies.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, els hi pareix si intentam una transaccional en aquest tema, jo crec que, desitjo, 
de bon de veres, que siguem capaços de trobar-la. Perquè crec que tots estam parlant del 
mateix, o sigui, l’objectiu crec que és, absolutament, comú per tots aquests grups 
d’aquest Ajuntament. Per tant, esper que siguem capaços de trobar-la.” 
 
S’APROVA per unanimitat una transaccional a l’alternativa del Grup Municipal 
PP a la presentada pel Grup Municipal MÉS (415/2013) que afegeix un punt 3, i la 
proposició (415/2013) no passa a votació quedant amb el literal següent: 
 
1. L’Ajuntament de Palma seguirà treballant amb coordinació amb la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Universitats i els centres educatius de Palma perquè no hi 
hagi casos de nins amb problemes de desnutrició o malnutrició infantil a la nostra 
ciutat  i ajudant a les famílies amb escassos recursos per a que els seus fills tenguin 
una alimentació bàsica equilibrada. 
 
2. L’Ajuntament de Palma seguirà amb les actuacions previstes en la transacció  
aprovada per unanimitat en  en el plenari de 30 maig de 2013 en quant als 
menjadors escolars en les escoles d’Estiu. 
 
3. L’Ajuntament de Palma garantirà, en coordinació amb la Conselleria 
d’Educació, les tres menjades bàsiques dels infants de la nostra ciutat, les famílies 
dels quals no comptin amb els recursos econòmics necessaris. L’èquop de Govern 
es compromet, així mateix, a informar dels avanços que es vagin realitzant” 
 
46.  Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa al risc de “malnutrició 

infantil” que pateixen mots d’infants a Ciutat (434/2013) i alternativa del 
Grup Municipal PP (449/2013) 

 
S’APROVA per unanimitat una transaccional a l’alternativa del Grup Municipal 
PP a la presentada pel Grup MunicipalPSIB-PSOE (434/2013) que afegeix un punt 
3, i la proposició (434/2013) no passa a votació quedant amb el literal següent: 
 
1. L’Ajuntament de Palma seguirà treballant amb coordinació amb la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Universitats i els centres educatius de Palma perquè no hi 
hagi casos de nins amb problemes de desnutrició o malnutrició infantil a la nostra 
ciutat  i ajudant a les famílies amb escassos recursos per a que els seus fills tenguin 
una alimentació bàsica equilibrada. 
 
2. L’Ajuntament de Palma seguirà amb les actuacions previstes en la transacció  
aprovada per unanimitat en  en el plenari de 30 maig de 2013 en quant als 
menjadors escolars en les escoles d’Estiu. 
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3. l’Ajuntament de Palma garantirà, en coordinació amb la Conselleria 
d’Educació, les tres menjades bàsiques dels infants de la nostra ciutat, les famílies 
dels quals no comptin amb els recursos econòmics necessaris. L’Equip de Govern 
es compromet, així mateix, a informar dels avanços que es vagin realitzant” 
 
43.  Proposició conjunta del Grup municipal PSIB-PSOE i MÉS relativa a 

retirada de la LOMCE (419/2013) i alternativa del Grup Municipal PP 
(451/2013) 

 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa 
Catalina: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es 
Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa el següent. L’atur baixa a Palma. 
Però, encara, hi ha uns 81.000 desocupats. Si descomptam la multitud que, a la vegada 
que acaba la prestació d’atur, esgota l’esperança que el SOIB li aconsegueixi res i ja no 
apareixen registrats com a aturats, i els estrangers que se’n tornen, poca ocupació es 
crea a les Illes Balears, sobretot a Palma. Balears és un territori on viuen un milió de 
ciutadans. D’aquest milió, una quantitat desconeguda històricament no té feina, una 
majoria ha vist reduït sou i ingressos, centenars han perdut ca seva i els contenidors de 
fems s’han convertit en magatzems de subsistència. La caritat ha substituït la solidaritat, 
i juntes no donen abastament. És curiosa la política. Fa dos anys, el senyor José Ramón 
Bauzá assumí el Govern i impulsà austeritat, sacrificis, acomiadament d’empleats 
públics, maçada dràstica a les ajudes a la societat civil, pujades d’imposts. El seu mini 
govern només predicava desgràcies. Han estat dos anys de càstig i desmoralització que 
ens han dut a l’esgarrifosa taxa del 30% d’aturats, aproximadament. La crisi econòmica, 
per altra banda, no és tal crisi, sinó una situació de depauperació del preu de la feina, 
poca oferta de llocs de treball, molt d’atur i molta inseguretat, abusos laborals de tota 
naturalesa i condició i, en fi, un paradís per a certes empreses que guanyaran doblers a 
poalades, com  són les hoteleres a Balears, principalment, pensam, las de la Platja de 
Palma. Som a un pas del nostre topall, del màxim nombre de llocs de feina que podem 
crear amb el model econòmic que tenim. Només el consum intern i la 
desestacionalització podrien incrementar-lo. El consum intern no creixerà amb 
reduccions salarials que freguen l’esclavatge i allargar la temporada turística és el 
mantra històric que no només no es compleix sinó que recula. Podem celebrar cada 
persona nova que accedeix a la feina com si fos un èxit, perquè personalment ho és, 
però hauríem de començar a parlar dels que mai no en tindran, de la incapacitat d’aquest 
model de créixer d’altra manera. Les Balears han perdut prop de 12.000 treballadors 
autònoms d’ençà de l’inici de la crisi. Un sector molt tocat per la crisi, és el del comerç 
minorista. 3.076 els establiments d’autònoms i de caràcter familiar que tancaren a 
Balears entre 2008 i 2013. Això afecta a més de 3.000 treballadors, ja que els autònoms 
en el comerç minorista passaren de 21.000 a principi de la crisi a 17.840 a començament 
d’enguany. La resta de règims s’ha vist, igualment, afectat per la crisi. El darrer dia de 
gener de 2008 hi havia a les illes 326.075 afiliats a la Seguretat Social (sense comptar 
els autònoms). En el mateix període d’enguany, les persones afiliades eren 263.274. El 
poder polític de fa just sis anys estava, en bona part, lligat a les caixes, a les 
requalificacions de parcel·les, al dia a dia del creixement desaforat gràcies a la 
construcció. Mallorca, sobretot Palma, era plena de grues. Ningú amb capacitat de 
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canviar les coses no pensà, seriosament, a articular models alternatius. I ara ho pagam 
molt car. El problema no són les crisis econòmiques, inevitables en el nostre sistema, on 
l’especulació juga un paper perillosament important. El problema és la manca de 
planificació. Sense esbrinar l’economia del futur, és impossible conduir bé la del 
present. No sabem llegir el futur. I això és el que ens ofega.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Alcalde, señoras y señores concejales. La Unión de Asociaciones de 
Mallorca, sobre este punto, expone lo siguiente. El Ayuntamiento es Estado. Cuando 
hablamos del desempleo en el municipio de Palma de Mallorca no vale excusarse en 
como va la política nacional o si Europa da más o menos dinero para la formación de 
los parados. Lo importante son los datos de la estadística que nos dicen que en Palma, y 
solo en Palma, hay nada más y nada menos que cerca de 82.000 personas en esta 
situación y que no tienen ninguna esperanza de ver creación neta de puestos de empleo, 
siendo realistas, y conforme pronostican las escuelas de negocio, hasta el segundo 
semestre de 2014. Si esto es lo que tenemos, la clave es resistir, ayudar desde los 
organismos públicos a que las familias y ciudadanos más afectados por esta larga crisis 
puedan resistir este tramo que nos queda todavía por delante hasta superarla. Las fuerzas 
son escasas y decir que va a mejorar antes de lo esperado es una táctica demasiado 
socorrida por nuestros políticos que no convence a nadie. Es cierto que el Ayuntamiento 
de Palma ha aprobado unas medidas fiscales por las que se suspende el pago de 
determinados impuestos locales durante dos años, pero estas medidas son 
clamorosamente insuficientes y no se hace una publicación suficiente de cómo están 
beneficiando estas medidas y a quién, pues la Administración debe asegurarse de que 
las personas que reciben este tipo de aplazamientos fiscales están, verdaderamente, 
necesitadas y si lo están, el mero retraso en el pago de sus impuestos, difícilmente, 
podrán remontarlo al tener que pagarlo cuando empecemos a salir de la crisis. Hay que 
recordar que el efecto paulatino de la recuperación no es inmediato para todos, y que la 
lentitud provocada por la falta de medidas contundentes en el sistema de producción, 
que hasta ahora está sostenido, principalmente en Palma, por el sector servicios y la 
construcción, ya no sirven a la recuperación, dada la precariedad de los puestos de 
trabajo de quienes consiguen abandonar las colas del paro. Además, hay que recordar 
que en parte las cifras del paro descienden porque también lo está haciendo la población 
activa, y porque cada vez hay más inmigrantes que están retornando a sus países de 
origen una vez que han agotado la percepción de sus prestaciones por desempleo aquí 
en España. El descenso del paro no está provocado, totalmente, por la producción de 
nuevos puestos de trabajo en Palma de Mallorca, ni mucho menos. Los expertos 
aconsejan mantener en el empleo a las clases productivas de entre 30 a 50 años, ya que 
de verse aun más afectadas de lo que ya están se provocarán graves problemas de 
morosidad hipotecaria e incluso de sustento de las familias. Esta realidad nos aconseja 
favorecer el empleo juvenil, darle prioridad a este sector pues de su estabilidad 
dependerá la de todos nosotros en el futuro. Podemos decir más que nunca que, 
efectivamente, los jóvenes son nuestro futuro. Ya falta menos para superar la crisis, es 
cierto, pero ¿está teniendo en cuenta el Ayuntamiento de Palma que después de la crisis 
vendrá la postcrisis? Los gobernantes ingleses lo tienen claro, ante una experiencia 
parecida a la nuestra no dudaron en decir que se tendría que haber ayudado más a los 
ciudadanos británicos más necesitados durante la crisis, porque después, cuando se 
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supera la crisis, sus efectos se prolongan y se dieron cuenta de que no habían realizado 
todos los esfuerzos posibles por ayudar a la ciudadanía cuando más lo necesitaba y eso 
es un error imperdonable en política. No cometan ustedes este error de cálculo, aunque 
mucho nos tememos que, después de seis años de agonía, la única receta que ustedes 
pueden recomendar a la ciudadanía es la de la paciencia, y la paciencia de las clases más 
desfavorecidas está agotada. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Bé, jo crec que primer hauríem de començar amb les xifres que tenim a Palma que crec 
que són, com a mínim, greus. Més de 80.000 aturats a Palma, després una de les altres 
xifres greus és que joves de 16 a 35 anys hi ha un 30% d’atur. D’al·lots de 18 a 24 anys 
l’atur és d’un 60%, puja a un 66% si són dones, sis de cada deu dones de 18 a 24 anys 
estan en situació d’atur. I, clar, nosaltres, evidentment, amb aquestes dades esgarrifoses 
el que intentam és trobar solucions. El problema és que Palma Activa, en aquests 
moments, per nosaltres no és una solució, ni està funcionant de la forma adequada. 
Senyor Batle, jo entenc que vostè en el seu despatx d’advocats sap quan de casos ha 
guanyat, quan de casos ha perdut i els que ha perdut intenta saber per què ha perdut, per 
intentar millorar com a bon gestor que diu que és. Pues a Palma Activa no sabem quanta 
gent a trobat feina gràcies a la seva intermediació, no hi ha imputs, ni hi ha mecanismes 
per saber quanta gent troba feina a Palma Activa. Evidentment, si no sabem quanta gent 
troba feina gràcies a la intermediació de Palma Activa com podem dir que aquest 
organisme està funcionant de forma adequada? No ho sabem, no ho sabem. Fins i tot el 
SOIB, fins i tot el SOIB té aquests indicadors. Un 1,1% de persones registrades al SOIB 
van trobar feina gràcies a la intermediació del servei d’ocupació autonòmic durant el 
2012. Són xifres tretes de l’informe de l’EPA 2012. Clar, 1,1% el SOIB, i Palma 
Activa? Senyora Esperança mos pot dir quanta gent ha trobat feina gràcies a la 
intermediació del servei d’ocupació? Mos ho pot explicar. És molt greu que no tinguem 
ni imputs, ni mecanismes per saber aquesta qüestió, és greu, és greu. Per què no està 
funcionant Palma Activa? Per què té pocs programes i convenis que tinguin un trànsit 
directe entre Palma Activa i l’empresa. És així. No atorga ajuts econòmics, a més 
d’incentius fiscals a aquelles empreses que contracten aturats de llarga durada, membres 
de famílies monoparentals, joves i persones en risc d’exclusió social, que provinguin de 
cursos de formació de Palma Activa, prioritzant aquelles que donin estabilitat laboral. 
Això Palma Activa no ho fa. Tampoc fa, tampoc inclou com un dels criteris principals 
de valoració als plecs de clàusules dels concursos de l’Ajuntament de Palma, la 
responsabilitat social a través de la contractació d’aturats de llarga durada, joves, 
membres de famílies monoparentals. Tampoc Palma Activa estableix un pla d’ocupació 
en col·laboració públic privat adreçat al conjunt del teixit productiu de la ciutat amb 
subvencions directes per contractació d’usuaris de Palma Activa en empreses 
innovadores vinculades a sectors estratègics prioritaris per la ciutat com la rehabilitació, 
noves tecnologies, indústria cultural, economia verda. Tampoc estableix, ja que se farda 
tant de què Palma Activa està orientada només a emprenedors, pues la veritat és que 
tampoc hi ha línees de crèdit per emprenedors, no s’estableix una línea de microcrèdits 
per a projectes d’emprenedors que estiguin vinculats a projectes innovadors en sectors 
estratègics prioritaris per la ciutat com la rehabilitació, les noves tecnologies, la 
indústria cultural o l’economia verda, o PIMES amb seu a Palma. O sigui, que tenim un 
organisme d’ocupació que no sap quanta gent està trobant feina gràcies a la seva feina. I 
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tampoc tenim plans que connectin directament els aturats amb les empreses, i l’única 
dada que tenim és que el SOIB només ha aconseguit que un 1,1% dels usuaris tinguin 
feina. I vostès rebutgen aquesta proposta, fins i tot rebutgen el punt 2 que és Palma 
Activa establirà i farà públics els indicadors i mecanismes de seguiment per conèixer si 
el procés sociolaboral  dels usuaris finalitza amb èxit. Com podem saber si una cosa 
funciona si no tenim imputs que l’avaluï. Bé, i a tot això li afegim la reforma laboral. La 
reforma laboral que, evidentment, l’únic que fa és incentivar l’acomiadament i degradar 
drets de les persones. Si aquesta és la seva política d’ocupació, estam ben arreglats i així 
no sortirem de la crisi. Posin a les persones enmig de les polítiques d’aquest 
Ajuntament, sàpiguen quanta gent està aconseguint feina a través del Palma Activa, 
connectin les empreses amb Palma Activa, treballin, sobretot, per la nova indústria. La 
nova indústria és l’economia verda, la cultura, la rehabilitació, la innovació, el turisme 
sostenible. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Noguera, jo li deman a vostè i al seu grup un poquet de serietat. No 
són 80.934 aturats que hi ha a Palma, són 34.594, no, no, no, per favor, és que des del 
debat de la ciutat estic sentint aquesta xifra, des d’aquest debat de la ciutat estic llegint 
aquesta xifra i aquesta és la dada actual d’aturats de Palma. Segon, si no tenen dades 
d’indicadors, canviarem el membre, canviarem el membre del consell rector de Palma 
Activa, que està presentada de fa dos mesos la memòria anual. Memòria presentada la 
legislatura anterior en el 2011, any d’eleccions. Nosaltres tenim el compromís de tenir 
un pla estratègic per 4 mesos, que ja els hi he dit en nombroses ocasions, 222 accions 
concretes a complir fins en el 2015 i tenim una memòria anual aprovada, a on hi ha en 
número d’insertats, tant a les ofertes de Palma Activa 2012 com les persones que han 
vingut des de serveis d’orientació laboral i han trobat una feina. La gent, i està aquí 
també explicat amb un asterisc, que ve al centre integral de recursos i ve d’una oferta 
del diari o ve d’una oferta d’una altra empresa perquè també les tenim, no podem tenir, 
fins ara, no podíem tenir control. A partir d’un parell de mesos que tindrem firmat un 
conveni d’interoperatibilitat  amb la conselleria d’Economia podrem tenir també aquesta 
dada, perquè tindrem accés a la Seguretat Social i sabrem de les persones que venen 
quanta gent s’inserta. Però dades de les ofertes, no només tenim les anuals que per gent 
d’ofertes de col·locació de Palma Activa, gestionades directament per Palma Activa, 
han estat 331, sinó que tenim dades dels darrers cinc mesos. Que els darrers cinc mesos, 
a data de 31 de maig, han estat d’un 41% més que els cinc primers mesos de l’any 
anterior. Amb el qual tot s’espera que les dades siguin majors, les insercions de cara a 
l’any que ve. Indicadors en tenim, indicadors me vaig trobar que no hi havia ni un, ni 
un. Ni un pla estratègic com mana, ara n’hi ha i cada acció de Palma Activa té 
indicadors. Respecte a dades d’atur de Palma, que veig que no tenen tampoc molt de 
coneixement, diré unes quantes. En el mes de, de contractació que és important, en el 
mes de maig 2013 se varen registrar 15.288 contractes a Palma, un 20% més que l’any 
anterior. I un 11,6% més que l’any passat, és a dir, que l’any 2012. Repeteix un 11,6%. 
Se tracta de la millor xifra de contractació d’un mes de maig des de l’any 2009, i són 
dades reals. Paro registrat, jo ho he dit, són 34.594. 1.503 persones menys que l’any 
anterior però, l’important, s’ha reduït un 30% de forma acumulada des de gener. I 
s’espera que en els propers mesos aquesta disminució s’intensifiqui. En relació a maig 
del 2011, se varen registrar 2.500 aturats menys i se tracta del vuitè mes de caiguda 
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interanual de l’atur. Que hem de continuar fent feina tot l’Equip de Govern, no només 
Palma Activa, tot l’Equip de Govern i totes les àrees municipals estan enfocades a fer 
feina a que disminueixin les xifres d’atur. Reducció de l’atur juvenil, dades reals, dades 
reals de tècnics que no les he tretes jo, Palma registra atur juvenil en el mes de maig 
3.469 aturats menors de 25 anys, un 10% de la població aturada que tenim actualment a 
Palma. Aquesta xifra implica una disminució de casi 7% en relació al mes anterior i, el 
que és més important, del 17,1 en variació interanual. Repeteix un 17,1% d’atur juvenil 
comparat amb maig de l’any passat. De fet a Palma, l’atur juvenil ve disminuint en 
termes interanuals des de juliol de 2012, cada vegada amb més força. Va començar 
juliol 2012 amb un menys 1% 0,1 i actualment estam en el 17,1%. Que l’atur és 
preocupant el que hi ha, per suposat. Que és les polítiques prioritàries dins aquest 
Ajuntament, a Palma Activa concretament, són amb els joves i així continuarem. Però 
jo no vull sentir dades que no siguin reals. Puc continuar, afiliació des de gener de 2013 
l’ocupació ha augmentat de forma acumulada.” 
 
Es senten crits del públic. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bueno señores, esto se ha acabado. Hagan el favor de mantener el orden. Miren yo me 
había comprometido… Francisco ya usted ha dicho todo lo que tenía que decir, por 
favor, vamos a ver una cosa, aquí podemos hacer una cosa podemos seguir como hemos 
venido estos dos años, por favor, con un mínimo de educación las cosas siempre van 
muchísimo mejor. Miren estoy intentando, con muchísima paciencia, pues no tener que 
tomar una decisión o de suspender el pleno para que se tranquilicen, o de tener que 
pedirles que abandonen el pleno, porque de verdad que no lo deseo bajo ningún 
concepto. Me gustaría ser capaz de acabar esta legislatura sin tener que tomar ninguna 
de estas decisiones. Por lo tanto, si ustedes tienen, tienen todas las posibilidades que 
quieran de intervenir en el pleno porque nunca negamos ninguna de ellas. Lo que no 
puede ser son estos espectáculos que acaban de hacer porque ustedes comprenderán que 
no se puede permitir, en un pleno del Ayuntamiento de Palma, estos escándalos y estos 
gritos y estas intervenciones. No se pueden permitir. Por lo tanto, yo estoy intentando 
tener mucha paciencia, estoy intentando, realmente, no tener que tomar esas medidas. Si 
usted, Francisco, usted ha intervenido otras veces, cada vez que quiere intervenir yo 
siempre le doy la oportunidad de que lo haga, por lo tanto, yo lo único que le pido si 
usted está enfadado y tiene sus razones y yo puedo entender muy bien su intervención, 
lo único que le pido en vez de hacer un espectáculo como acabamos de hacer, pida su 
turno y le escuchamos, siempre con todo respeto. Por favor, hágalo así, y yo se lo ruego 
no me hagan, por favor, por favor. No se preocupen, ustedes están tan enfadados y lo 
hacemos tan mal, tendrán pronto, muy pronto, oportunidad para poder expresar 
democráticamente su opinión y elegir a otros representantes que les atiendan. Por lo 
tanto, no se preocupen, ¿de acuerdo? Por lo tanto, por favor, miren, podemos hacer una 
cosa, me van a permitir seguir el Plenario, lo suspendemos, que prefieren hacer, porque 
si no así no podemos continuar. Por favor, ya otra interrupción no la vamos a hacer. 
Venga pues gracias, continuamos. Se ruega silencio.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
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“Jo ja he acabat. Tot està publicat a la pàgina web de Palma Activa.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Señora Crespí, sacar pecho con una memoria y con una página 
web, yo creo que es improcedente tal como está la situación. Nosotros, evidentemente, 
apoyaremos esta propuesta del grupo MÉS que es una más de las que desde hace dos 
años, mes tras mes, traemos a este Ayuntamiento para intentar contagiarles, ya sé que se 
ha utilizado esta palabra esta mañana, contagiarles la angustia que significa el problema 
del paro. Ya suponemos que están preocupados pero no le dan la prioridad 
presupuestaria que deberían darle. Nuestras propuestas siempre van encaminadas en 
positivo a que el Ayuntamiento actúe, por una parte, como actor directo contratando 
personas del paro, como se hacía antes y, por otra, para que dediquen esfuerzos 
presupuestarios a que las empresas creen empleo, a hacer bonificaciones fiscales y a 
fomentar la creación de empleo. Desde luego con un escaso resultado hasta ahora pero, 
no obstante, seguiremos y, además, Palma Activa tiene aquí un papel que jugar que no 
ha jugado dado que, como sabemos, el año pasado cerró con 400.000 euros de 
superávit. Es algo que no se puede repetir, que la agencia de empleo municipal cierre el 
año sin haber gastado todo su presupuesto es algo aberrante que no podemos consentir. 
Por lo tanto, esta propuesta como todas las demás, como las que seguiremos trayendo, 
lo que pretenden es que el Ayuntamiento se posicione de una manera firme, que priorice 
la creación de empleo, la propia y la que se tiene que hacer a través de las empresas. 
Seguiremos trayendo propuestas en este sentido y también las que van dirigidas a otras 
administraciones, las que instan al Gobierno de la nación a derogar la reforma laboral 
que está también como uno de los puntos que más ha empeorado la situación del paro, a 
que modifique la ley de estabilidad presupuestaria que tantos perjuicios está 
ocasionando, a que acepte lo que ahora parece ser un cambio de opinión en las 
instituciones europeas sobre lo nefasto que ha resultado la austeridad extrema y que, por 
tanto, se inicie de verdad unas políticas de una mayor recaudación fiscal que tienen 
maneras de hacerlo a través de la lucha contra el fraude y la economía sumergida. Y que 
esos mayores ingresos fiscales se dediquen, absolutamente todos, a la creación de 
empleo a través del fomento y a los beneficios fiscales a las empresas que contraten 
trabajadores. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Senyora Esperança Crespí, vostè sap el que és l’enquesta de població activa? Aquestes 
dades són les que amb bon criteri utilitzava el senyor Martínez quan estava a l’oposició. 
Amb bon criteri ho dic perquè són les més fiables i aquestes diuen que a Palma hi ha 
més de 80.000 aturats. 1.000 cotitzants menys que el maig de l’any passat. I les 
contractacions que s’estan fent, les contractacions que s’estan fent són molt més 
precàries que abans. S’està destruint ocupació estable per ocupació temporal. 7 de cada 
10 contractes que s’estan fent a les Illes Balears són temporals. Aquest, l’ocupació, que 
hauria de ser un tema cabdal, que hauria de ser un tema que transcendís el partidisme 
vostè cada vegada que se li presenta una proposta mos renya. Mos treu una pàgina web 
o un paper, l’altre dia un llibret, i mos diu que ho estan fent meravellosament bé. Vostè 
va reconèixer, en Comissió, que no hi havia mecanismes per saber quin percentatge 
d’usuaris de Palma Activa estaven tinent feina a través de la seva mediació. Mos 
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contesti, mos contesti, quin percentatge d’usuaris de Palma Activa està trobant feina, 
percentatge, està trobant feina gràcies a la seva mediació. El SOIB un 1,1%. Palma 
Activa? Vostès, vostès, evidencien que tot i que les xifres d’atur siguin alarmants no 
creuen en el servei públic d’ocupació i que confien en que el mercat ho arreglarà tot, 
craso error, perquè justament els que comanen en el mercat ja s’han encarregat de dir-li 
al senyor Rajoy, la seva titella, de fer una reforma neoliberal, una reforma laboral 
neoliberal. Per la qual els empresaris, els grans empresaris, els de l’especulació, els que 
mos han duit a la crisi tenen més facilitats per acomiadar i no s’incentiva a la gent per 
contractar. I aquesta és la gran realitat, i aquesta és la reforma laboral. Vostè me digui 
quin percentatge d’aturats està aconseguint feina a través del Palma Activa i després en 
parlem. Després en parlem. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Señora Pulido. Yo me he dejado o el área se ha dejado de gastar 400.000 euros, acaso 
es mejor que cuando llegué la deuda con el Ayuntamiento fuera de 5 millones porque se 
pidió 1.700.000 en el 2010 y 2 millones en el 2011 para adelantar corporaciones locales 
y servicios de orientación que estaban contratados con el SOIB. Acaso es mejor dejar el 
organismo a punto de cerrar, pues para esta regidora y para este Equipo de Gobierno no 
lo es. Cuando hablemos de los presupuestos se aclaran de que quieren que prioricemos, 
se aclaran y nos dicen si quieren que prioricemos servicios sociales, si quieren que 
prioricemos movilidad, educación o Palma Activa. Cuando hablemos de presupuestos, 
podemos hablar, ahora no vamos a votar a favor de algo que dice en su punto primero 
que el presupuesto irá a las políticas prioritariamente de Palma Activa. He hablado de 
indicadores porque a esto se refería la proposición del grupo MÉS, porque decía que la 
agencia de desarrollo local del Ayuntamiento no tenía indicadores, por eso he hablado 
de indicadores, no he podido acabar y no lo haré. No lo haré. Sobre indicadores de 
satisfacción de los usuarios, sobre inserción de la gente que hace cursos de colocación, 
que los tengo, de cuantas personas se insertan tanto en los cursos de restauración, de 
náutica y de otros. Son buenos los indicadores de inserción en los cursos de formación, 
y son muy buenos los indicadores de calidad que hablan de la satisfacción de los 
usuarios. Pero si me lo piden y dicen a este Alcalde que no tiene indicadores de calidad, 
no tengo otro remedio que darlos tanto a nivel de ciudad como a nivel específico de la 
agencia. Los datos serán positivos también en la encuesta de población activa, señor 
Noguera, próximamente los daremos en rueda de prensa, seguramente el portavoz y 
decirle que no son simples papeles tener un plan estratégico, un plan de actuación. Oiga, 
no son unos papeles, cuando yo vengo aquí y presento una memoria anual no son “que 
usted me muestra unos papeles”, es algo que no ha existido durante 4 años, que se exige 
por índices de transparencia y se exige a todas las administraciones que tengan un plan, 
que digan lo que van a hacer, que tengan unos indicadores y digan si lo están 
cumpliendo o no. Y nosotros lo tenemos, pero no me diga que son unos simples papeles 
de acuerdo, porque esto es un simple papel cuando ustedes me dicen haga esto, haga 
esto, haga esto y dé subvenciones a éstos, los que hagan cursos de Palma Activa que 
tengan prioridad para ser contratados, los que estén insertos pidiendo empleo que tengan 
prioridad para acceder a los concursos de la Administración, esto son papeles y todo lo 
aguanta el papel, cuando hablemos de presupuestos si quieren priorizar que actuaciones 
de éstas les vamos a dedicar dinero pues lo hablaremos. Ahora no queda más remedio 
que votar en contra.” 
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S’APROVA l’alternativa del Grup Municipal Popular, per 16 vots a favor (PP) i 
11 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i la proposició (419/2013) no es passa a 
votació. 
 
Alternativa del Grup Municipal Popular : 
El Ple de l’Ajuntament de Palma de Mallorca dóna suport a la Llei Orgànica per a 
la Millora de la Qualitat Educativa (LOMCE) aprovad a pel Consell de Ministres i 
actualment en tramitació parlamentària al Congrés dels Diputats. 
 
44.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a “pel dret a la vida dels 

animals:sacrifici 0” (420/2013) 
 
Sra. Aranda Lindsay, representant de Baldea- Plataforma Balear para la Defensa 
de los Animales: 
 
“Buenos días a todos. Son muchas las personas que hoy están pendientes de mí, también 
muchos animales, me han bombardeado con mensajes, con peticiones, pero yo me voy a 
centrar en una muy clara, vamos a tratar el sacrificio cero. Somos muy realistas desde 
Baldea, sabemos que una isla donde se abandonan más de 15.000 perros y gatos 
anualmente, esto es una cifra que salió de un estudio muy minucioso que se hizo en el 
2008 que de haber cambiado esta cifra solo puede haber empeorado porque no vamos a 
mejor con los abandonos. Hablar de sacrificio cero es complicado en una isla donde las 
entradas, los abandonos superan las salidas, las adopciones. Entonces comprendemos 
que no es viable el sacrificio cero. Vamos a centrarnos en Son Reus, que es lo que hoy 
nos tiene aquí en el Pleno, con 2.385 entradas de perros, 1.435 entradas de gatos, en el 
ejercicio del año pasado. Adopciones 1.338 perros y 430 gatos, las cuentas, no sé si les 
ha dado tiempo a hacer el cálculo mental yo les ayudo, son negativas, el resultado es 
negativo. Entonces el sacrificio cero, a día de hoy, es inviable, esto lo entendemos. 
Empezaríamos una hacinación en las jaulas, estarían de dos en dos, tres, cuatro, de diez 
en diez, la limpieza sería imposible, empezarían las epidemias, los virus, los contagios, 
las peleas, un desastre, pero sí que podemos trabajar hacia la tendencia a ese sacrificio 
cero. Yo, hace poco, un par de años estuve trabajando en una recepción de hotel de 
escandinavos y tenía especial interés en contactar con los daneses por la facilidad que 
hay en poder enviar de vez en cuando algún perro a su país, sobretodo los perros 
nórdicos que aquí la verdad que a nuestro modo de ver no pintan mucho, los husky 
siberianos sobretodo, y mi sorpresa fue que después de dos temporadas no conseguí dar 
con nadie que me informara sobre una perrera municipal porque, simplemente, no 
existen. Eso es Dinamarca, no está tan lejos, está aquí al lado. Tenemos que ir hacia 
allá, no podemos ir de cero a cien, pero sí que podemos empezar. Me gustaría poder 
irme de este Pleno hoy con una respuesta, o sea, a mi petición. Yo, simplemente, quiero, 
y voy a pedir muy poco con todo lo que me han pedido que pida, voy a pedir muy poco, 
que por favor, pongáis las fechas en la página web, por lo menos la fecha de entrada 
para facilitarnos a nosotros y a los voluntarios que están ahí cada día trabajando 
gratuitamente, que sí que es verdad que tienen cosas mejores que hacer pero están allí, 
facilitar el cálculo de la fecha de salida. Esto nos facilita a nosotros el trabajo 
enormemente, lo facilita a la gente que visita la página web, al funcionario que está allí 
y a los animales porque su vida depende de ello. Baldea sacó el año pasado 168 perros 
en su último día, gracias al convenio que hemos firmado hace tres años lo cual nos 
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exime de las tasas, lo cual no significa que no nos vaya a suponer luego ningún gasto, 
estos 168 perros en seguida suponen un gasto, analítica de sangre, es lo primero que se 
hace, castración, porque aun salen los perros sin castrar, esta es otra cosa que tiene que 
ser ya de cajón, es que tiene que ser de cajón la castración, que no salga ninguno sin 
castrar, por favor. Vamos a volver a la página web, en la página web a veces falta 
información y a veces está bastante equivocada, sobretodo con las edades, las fechas ni 
aparecen ahora, esto no puede ser, tenemos que tener esa información, es que se va la 
vida del animal en esto, es muy, muy importante, yo no sé como me podré ir de este 
Pleno si vais a decir que no a esto porque como se lo digo yo a esta gente, es que han 
votado que no a esto. Es fácil, es simple, es coste cero, es una fecha en la página web, 
incluso proponemos un semaforito en la página web al lado de cada animal que se 
ponga en verde cuando esté recién entrado, en ámbar cuando esté ya a medias y en rojo 
cuando esté ya en peligro inminente, es algo muy visual, es muy visual y muy fácil de 
entender. Es coste cero, es simple. Por favor, las fechas al lado de cada animal, el 
semaforito instalarlo, no es mucho pedir, facilitaría mucho todo el trámite, todo el 
esfuerzo que están haciendo los voluntarios allí, perdiendo el tiempo, a veces el dinero. 
La gente se pasea por las jaulas, va con un papelito a la oficina, los sábados solo hay un 
funcionario, es el día de más visitas, hay una cola increíble después de 20 minutos de 
espera llegan al funcionario que está cansado, desbordado, y le dicen el 54, tiene 8 
solicitudes, a bueno pues el 102, el 102 no, es vagabundo no es renuncia tiene que 
quedarse 15 días. No, vuelva usted a hacer cola. Pues se va de manos vacías. Si toda 
esta información la tenemos de antemano, nos ahorraríamos muchísimas colas, 
muchísimo esfuerzo y muchísimo trabajo. Una pizarrita velleda en cada jaulita de cada 
animal, el animal va a estar 15 o 20 días allí, es cambiar la pizarra una vez cada 15 o 20 
días no es tanto esfuerzo. Si es macho, si es hembra, que edad tiene, si es vagabundo lo 
cual significa que tiene que quedarse allí un plazo por si puede ser recuperado o si es 
una renuncia lo cual significa que ese animal puede ser, inmediatamente, adoptado. Y si 
tiene alguna solicitud o no la tiene. Esta información es súper importante y vital para los 
perros ahí dentro. Y si está paseando, que se ponga un cartelito y ponga vuelva en 30 
minutos que está paseando porque, a lo mejor, ven la jaula vacía y este se ha quedado 
sin la oportunidad. Es información gratuita, es muy simple, es fácil y facilita el trámite 
tanto al funcionario, que tenderemos hablar también de ampliar el horario un poco, las 
mañanas no es suficiente, facilitemos las adopciones. Sé que hay muchas mejoras, 
también soy testigo, llevo 17 años en protección animal, he sido testigo de las reformas 
de Son Reus, las instalaciones a día de hoy son ejemplares a nivel Mallorca en cuanto a 
perrera municipal, a nivel nacional, seguramente, está también entre las mejores, pero 
hagamos buen uso de las instalaciones, hay un aula informativa genial, informemos a 
los adoptantes antes de adoptar. Me ofrezco como presidenta de Baldea, lo digo aquí, 
gratuitamente ir dos veces por semana a dar charlas gratuitas, orientativas e 
informativas a todo el que quiera adoptar un animal. Y si esa persona no es apta para 
tener un animal, porque no sabe lo que es tener un perro, a lo mejor después de la charla 
se lo piensa y no lo tiene, porque prefiero que no lo adopte a que lo adopte y luego me 
tengan que llamar porque hay un perro amordazado con cinta aislante en el morro que 
tuve que rescatar el otro día con la policía y fue una adopción de Son Reus del año 
pasado. Si se van a equivocar, mejor no lo adopten y para eso es información. Y la 
información, a día de hoy, es de las pocas cosas gratuitas.” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Muchísimas gracias. Le digo, le comunico que la propuesta, en principio, va a ser 
aprobada por unanimidad, o sea que estamos, absolutamente, de acuerdo y le agradezco 
muchísimo tanto el contenido como el tono de la intervención. Le aseguro que haremos 
todo lo posible para avanzar, exactamente, hacia donde usted está indicando que creo 
que es de justicia y creo que son unos objetivos compartidos por creo que 
unánimemente por todo el Plenario. Por lo tanto, muchísimas gracias, muy amable.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies senyor Batle. Efectivament, nosaltres hem presentat aquesta proposta per 
assolir sacrifici zero perquè en el debat del estat de la ciutat mos varem quedar molt 
preocupats perquè pareixia que no era un objectiu d’aquest Ajuntament. Jo crec que 
hem de fer un poc també de..., hem de pensar la intervenció de la presidenta de Baldea 
crec que mos ha de fer pensar, quina és la relació que estam mantinent amb les entitats, 
jo crec que les demandes que la presidenta ha fet aquí són unes demandes més que 
raonables, són molt generoses, molt generoses perquè no s’està tinent en compte a tot 
una sèrie de voluntaris que estan dedicant el seu temps, esforç i, probablement, doblers 
per intentar que els drets dels animals, el dret a la vida dels animals no se vulneri si és 
evitable i, efectivament, hi ha situacions que són evitables. És vera que aquesta 
proposició sortirà per unanimitat amb el qual un dels temes és consensuar amb les 
entitats animalistes que hi hagi un indicador per saber si aquests animals..., però 
hauríem d’anar més enllà de que a la pàgina web hi hagi un indicador, hauríem d’anar a 
una relació molt més fluida i molt més estreta amb aquestes associacions, amb aquests 
voluntaris que estan intentant fer una feina que se suposa que l’Administració dona 
suport i també està en el mateix camí. Per tant, hauria d’haver una informació molt més 
fluida, ja no hauríem de tenir que anar a mirar gàbia per gàbia, haurien de rebre aquesta 
informació directament. Perquè crec que si des de l’Ajuntament, des de les institucions 
no se dona tot tipus de facilitats per què les entitats puguin fer feina, és que no té nom 
això, no té sentit. O sigui, si nosaltres com Ajuntament no valoram la feina dels 
voluntaris, si no valoram la feina d’aquestes entitats, ja siguin animalistes, ja siguin 
veïnals, ja siguin del que sigui, si no valoram el treball dels voluntaris, és que, 
sincerament, anam molt malament. Però molt malament. Per tant, molt bé, efectivament, 
se farà aquesta feina, esperem que no domés siguin aquests indicadors sinó que se’n 
vagi molt més enllà i se doni tot tipus de facilitats perquè aquestes entitats puguin dur a 
terme la seva feina. Jo crec que, evidentment, assolir l’objectiu del sacrifici zero, en 
aquest moment, no és per ja, però sí que hem d’intentar arribar. Perquè a altres bandes 
s’ha aconseguit, s’ha aconseguit si se donen facilitats, si se posen mecanismes fàcils per 
a què la gent pugui adoptar els animals i assumeixi aquesta responsabilitat també de que 
no ha d’abandonar un animal. Un animal forma part de la seva vida en el moment que 
assumeix aquesta responsabilitat i no se pot desfer com si fos un moble que pot deixar 
devora el contenidor i ja està. Per tant, jo li demanaria que, al marge d’aquesta moció, 
que anem més enllà i que no tinguem que assistir a aquestes demandes tan elementals 
com és facilitar la feina de les entitats i que aquesta relació sigui estreta i tan estreta com 
que totes aquestes demandes les puguin tenir d’una manera fàcil, àgil i sistemàtica. 
Gràcies.” 
 
Sr. Llobera Gili (PP): 
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“Muy rápidamente. Estamos, totalmente, de acuerdo en que hay que tender hacia el 
objetivo sacrificio cero, todos estamos en el mismo camino, estamos en contacto 
constante con las asociaciones y entidades y los amantes de los animales que 
agradecemos muchísimo la actividad y la labor que hacen en Son Reus, puesto que sin 
ellos muchos de los perros no saldrían y lo reconocemos, somos los primeros que 
reconocemos su labor. Por tanto, agradecemos que se haya hecho esta proposición, no 
obstante, ya llevábamos tiempo intentando encontrar los mecanismos para que los 
ciudadanos sepan cuanto tiempo, cuantos días llevan los perros en Son Reus a través de 
la página web. Queremos ofrecer una información que no se pueda tergiversar porque sí 
que en el pasado se ha tergiversado la información que salía en la web. De hecho, a día 
de hoy, todavía salen listas del año 2004 al 2006, queremos ofrecer una información que 
sea útil a las entidades pero que sea en positivo. Creo que lo vamos a lograr, por eso 
esta proposición saldrá por unanimidad y nada más.” 
 
Sra. Sánchez Múñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Puc intervenir, gràcies senyor Gijón. Bé, el que fan ara aprovant aquesta proposició és 
rectificar. Sí perquè les dates se varen retornar a posar a finals del 2010 i principi del 
2011, també per una petició dels voluntaris i de les protectores i activistes en pro de la 
defensa dels animals. O sigui, ja ho varem posar i teníem també uns compromisos 
d’agilitzar la plana web. Quan vostè i el senyor Morey varen prendre possessió de la 
part política de la regidoria és quan el senyor Morey va tornar a llevar les dates de 
sortida d’aquests animals de Son Reus. I ja ho havíem demanat en diverses ocasions i 
havien dit que no. Benvinguda sigui la rectificació. El que passa a Son Reus és una 
manca de flexibilitat, les coses dins el que són les ordenances municipals podrien ser 
més flexibles, inclús també jo crec que una de les qüestions principals seria treballar en 
esterilitzar els animals que se donin en adopció, que és una de les coses que sí jo hagués 
tingut l’oportunitat de governar, hagués fet, el que passa que vostès tenen un manescal 
de Son Reus que se dedica a funcions polítiques, supós que per això de l’estalvi. Però 
veu que la gent i les plataformes animalistes li demanen altres coses. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Molt breu. Senyora Llobera, no se tracta d’estar en contacte amb les associacions, no 
és suficient això, no és suficient tenir una reunió, és establir canals de comunicació, 
canals d’informació. Això és el que li estam demanant, va més enllà d’estar en contacte. 
Sinó facilitar la informació d’una manera periòdica, fluida i, evidentment, la informació 
que les entitats demanen. És això, a més de, evidentment, el de la moció. Però establir 
aquests canals per evitar aquestes situacions que no tenen sentit que hagin de venir al 
Plenari a demanar que se tinguin en compte el que la senyora Aranda ha..., els horaris, 
la informació dels voluntaris que van allà, etcètera.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement la proposta transaccional de la Comissió de 
Serveis a la Ciutadania: 
 
“1.El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a impulsar mesures 
per assolir el sacrifici 0. 



 

- 118 - 

a) Consensuar amb les associacions animalistes un sistema àgil, via web, perquè els 
ciutadans coneguin la situació administrativa dels animals al centre municipal de 
protecció animal. 
b) Dur a terme totes aquelles accions per evitar l’abandonament dels animals i 
incrementar el nombre d’adopcions, col·laborant estretament amb les associacions 
protectores d’animals i amb voluntaris”. 
 
S’APROVA  per unanimitat 
 
56.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la inclusió del tramvia a la 

revisió del PGOU (408/2013). 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Si les parece, nos han hecho una solicitud para adelantar el punto 56 porque hay una 
asociación que no puede intervenir después, lo adelantaríamos y luego retomaríamos.” 
 
Sra. Yusmely Coronado, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Buenas tardes. Muy Honorable señor Alcalde, en este caso al señor Álvaro, señoras y 
señores regidores, la Unión de Asociaciones de Mallorca, referente a este punto, expone 
lo siguiente. Nuestra entidad considera interesantísima esta proposición y la respalda al 
cien por cien. Y es que el grupo municipal MÉS, muy acertadamente, solamente solicita 
que se incorpore la previsión de la implantación del tranvía de la bahía de Palma en el 
nuevo Plan General, cuya tramitación ya se ha iniciado, puesto que es un documento 
urbanístico que contempla como será la ciudad en los próximos 15 o 20 años. Además, 
esta infraestructura está contemplada en el Plan Director de Transportes y en el de 
Inversiones 2012-2014 del Ministerio de Fomento. Debemos señalar que, en el pasado 
mandato, se aprobó el trazado de la primera fase de la implantación del tranvía que 
debía unir Palma con el Aeropuerto. Se firmó un primer convenio con el Estado, en el 
que la Administración Central española se comprometía a financiar con 35 millones los 
primeros trabajos para la implantación de esta infraestructura de transportes. Este Plan 
está aprobado por lo que si no se incluye en el Plan General el trazado del tranvía se 
incurriría en una irregularidad. Por ello consideramos imprescindible que la nueva 
normativa urbanística deje al lado la ambigüedad actual en esta cuestión que despacha 
con un “se deberá decidir su conveniencia” el proyecto tranviario presentado. El tranvía 
de la bahía de Palma es una infraestructura que fue anunciada, inicialmente, a finales de 
los años 90 del siglo pasado por el gobierno de Jaime Matas. En el pasado mandato se 
presentaron proyectos ferroviarios y de tranvía para su financiación a cuenta de los 
denominados fondos estatutarios por un importe de 432 millones. En la electrificación 
de las líneas de Inca y Manacor se incluyeron 52 millones, la prolongación del servicio 
de Manacor a Artá supondría una inversión de otros 10 millones, mientras que la 
ejecución del tranvía de Palma al aeropuerto pasando por el Molinar y Can Pastilla se 
cuantificó en otros 280 millones. Con el proyecto de Trambadía está la solución para 
resolver el problema de la conexión entre el centro de la ciudad con los barrios de 
Levante. Por lo tanto, solicitamos al Molt Honorable senyor Batle, Mateu Isern, siempre 
tan receptivo con las entidades ciudadanas, a que incorpore el proyecto de tranvía, entre 
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el centro de Ciutat y la Playa de Palma, al nuevo PGOU, Plan General de Ordenación 
Urbana.” 
 
Sr. Mulet Torres, representant de la Federació Palmesana d’Associacions: 
 
“Moltes gràcies per haver avançat aquest punt, perquè avui horabaixa hi ha a la 
Universitat una taula redona de la que soc ponent i no puc arribar tard. Bueno, 
Honorable señor Alcalde, regidoras y regidores. Deseaba recordar que en un Pleno de la 
anterior legislatura, presidido por la señora Calvo, la oposición dijo textualmente: 
debemos agradecer al Consistorio el haber aprobado una propuesta de la oposición que 
permita consensuar entre todos los sectores afectados, ya no solo la recuperación del 
tranvía en nuestra ciudad sino todo cuanto afecte a su implantación, siempre dentro de 
lo técnicamente posible. Bien, aquella oposición está hoy en el Gobierno y a este 
Gobierno le pedimos, exactamente, lo mismo que el anterior Consistorio ofreció, 
consenso en la implantación del tranvía. El tranvía no debe ser un juguete de ningún 
partido político, ni una exhibición para una ciudad con movilidad sostenible, ni un 
precioso adorno alrededor de la bahía de Palma. Entendemos que el tranvía debe ser la 
herramienta más útil para desplazarse más ecológicamente por nuestra ciudad. FEPAE 
no pide milagros al Consistorio, precisamente, en caso que la implantación se lleve a 
término. Únicamente, y esto ya es mucho, solicita sentido común. El presunto futuro 
tranvía, que suponemos estará incluido en el Plan General de Ordenación Urbana, tiene 
que ser útil a la ciudadanía, su trazado y frecuencias deben ser racionales, conectar la 
ciudad con playas, puertos y aeropuertos, descongestionar las vías, no empequeñecer las 
calles, ni estorbar con su trazado. Pidiendo una utopía, quizás encontremos soluciones. 
Igualmente, le pedimos a este Gobierno municipal lo que solicitamos al anterior, su 
implantación no debe grabar en ningún momento la economía de nuestra ciudad. Y en 
esta ocasión añadimos que los criterios de rentabilidad del mismo tienen que 
considerarse, básicamente, por su rentabilidad social y jamás como una explotación de 
negocio. Los planes de viabilidad lo contemplan todo o casi todo, de ello estamos 
seguros, pero algunas veces dejan sin valorar el beneficio público que genera, ecológica 
y socialmente. Y de esto no debemos olvidarnos. Lo mismo dijimos a la señora Calvo y 
lo mismo le decimos al señor Isern, tranvía sí, con consenso y con condiciones. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo, la veritat, és que lament molt que el Batle no hagi quedat a escoltar la intervenció 
del senyor Mulet perquè, la veritat, és que l’he trobada d’un seny aclaparador, i me sap 
greu que el Batle ni hagi escoltat al senyor Mulet i, evidentment, tampoc no m’escolti a 
jo. Perquè aquest tema, és vera que l’hauríem de treure d’un debat partidista, és que no 
me’n puc avenir que estiguem dins un debat partidista en aquesta matèria. A Palma 
tenim un problema de mobilitat, detectat des de finals dels anys 90, en la connexió entre 
el centre de la ciutat i els barris del Llevant i la Platja de Palma. És un problema de 
mobilitat evident que és detectat. Qualsevol veïnat del Molinar, del Coll d’en Rabassa, 
del Portixol, li dirà el greu problema que se li genera amb l’actual línea 15 de l’EMT. 
Per molts d’autobusos que posis, molts moments de l’any, moltes hores del dia, se 
satura, se satura i se genera l’efecte acordió. És un problema de mobilitat objectiu, 
detectat des de finals dels anys 90 en aquesta ciutat per qualsevol estudi que s’hagi fet al 
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respecte. Tan és així, evidentment, aquest problema, el tema del tramvia el varen treure 
governs del partit Popular que varen fer aquesta proposta a finals del anys 90, principis 
del 2000, tan és així que el 2006 un govern del partit Popular va aprovar un pla director 
sectorial de transports mitjançant un decret a on establia la necessitat d’implantar el 
tramvia de la badia de Palma i el dibuixava, dibuixava un anell d’avingudes, dibuixava 
el recorregut pels barris del Molinar i de Llevant fins a la Platja de Palma. Un decret del 
govern d’un partit Popular. L’anterior legislatura, evidentment, se recull aquest 
instrument de planificació que, precisament, per això haurien de ser el instruments de 
planificació per a què, independentment del govern que hagi del color polític que sigui, 
poder mantenir en els temes estratègics un desenvolupament. El govern de l’anterior 
legislatura recull aquest projecte i comença a tramitar, se redacta un projecte, se fa la 
tramitació administrativa que acaba, després d’una aprovació inicial, amb una aprovació 
definitiva del traçat entre Palma i l’aeroport i Can Pastilla, passant pel Coll d’en 
Rabassa i pel Molinar. Tan és així, és una qüestió tècnica tan clara que, inclús, el 
Ministeri en el seu pla d’inversions de transports, el Ministeri actual de Foment, ho té 
inclòs això com a infraestructura a desenvolupar, en el PITVI 2012-2024, amb un pla 
que preveu 56.000 milions d’euros, el tema del tramvia de Palma està inclòs com a 
infraestructura a desenvolupar. El Ministeri, eh! Si el senyor Valls està preocupat pel 
tema del finançament, el finançament en un futur hi serà perquè del 2012 al 2024 el 
Ministeri ho té contemplat com a inversió a realitzar el tramvia de la badia de Palma. 
Poden consultar el PITVI no m’ho estic inventant. El Ministeri segueix fent molts 
d’AVES a la Península, a més, però evidentment el tramvia també el té. L’únic que 
demanam és que s’inclogui dins la revisió del Pla General que s’inclogui aquesta 
infraestructura, que se facin les reserves necessàries. El traçat del tramvia està 
condicionat i té un problema per la instal·lació de pàrkings soterranis a tot el llarg de les 
avingudes, evidentment, si se fa un pàrking soterrani, si se fa algun tipus d’alteració en 
el carrer, se pot condicionar la no existència en un futur del tramvia. Se pot hipotecar 
aquest tramvia. Per tant, l’únic que demanam és que se tingui en compte, que sigui que 
el traçat ja aprovat se mantingui i que, evidentment, se facin les reserves necessàries. 
Igual que se fa en qualsevol altre projecte del pla director sectorial, igual que se fa en, 
per exemple, tot una sèrie de pàrkings soterranis que se volen implementar a la ciutat. Jo 
els hi faig un prec ben seriós, és una qüestió molt evident, jo és que no hi ha altra 
explicació, si vostès voten en contra d’aquesta moció que no diu que s’han d’invertir, no 
xerra de que s’hagin d’invertir doblers, simplement que se facin les reserves necessàries 
dins la tramitació de la revisió del PGOU. Votar en contra d’això l’única explicació que 
pot tenir és sectarisme, simplement per què un govern anterior d’un altre color va iniciar 
aquest projecte ara el partit Popular se posiciona en contra i això amb un projecte inclòs 
a un pla director sectorial aprovat per consens de totes les forces polítiques mitjançant 
un decret d’un govern del partit Popular. La veritat és que ara el partit Popular estigui en 
contra d’incloure-ho a efectes de planificació dins el PGOU domés se pot qualificar de 
sectarisme. És que no té, no pot tenir una altra explicació. Evidentment, hi ha moltes 
més dades, també feia referència el senyor Mulet a una qüestió molt interessant que és 
el tema de la rendibilitat, era una infraestructura, varen venir experts de tot el món a 
veure-la, una infraestructura que no generava ni dèficit d’explotació. Estava, plenament, 
justificat. La necessitat hi és, no és una qüestió, és una qüestió tècnica, 12 milions 
d’usuaris anuals garantits, 12 milions d’usuaris garantits anuals, equilibri entre despeses 
i ingressos, ni tan sols és necessari invocar rendibilitat social. Jo, els hi feria un prec, per 
favor, a que reconsiderin el vot inicial que varen tenir en Comissió en contra d’això, 
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perquè la veritat és que no m’he puc avenir que a un debat racional, rigorós, se pugui 
votar en contra, tinguin vostès cap argument per votar en contra d’aquesta qüestió, de la 
inclusió en el PGOU de les reserves necessàries per a què en un futur sigui possible 
aquest tramvia que també preveu el finançament del Ministeri. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Ya quedó claro en Comisión Informativa la posición del 
Equipo de Gobierno que se deriva, a su vez, de la realidad que viene plasmada en su 
programa electoral que votaron mayoritariamente los ciudadanos de Palma. En el 
exhaustivo trabajo de revisión del Plan General se traslada la mención del Plan Director 
Sectorial de 28 de abril de 2006, recuerdo que 2006 eran otros tiempos, y que se 
mantiene el Plan de Movilidad del año 2009. Todavía en el proceso de revisión de Plan 
General no se han presentado ni siquiera las directrices, pero usted ya se adelanta a ello 
pensando que no va a entrar esa previsión dentro del modelo de ciudad que se va a 
describir en las directrices. Aunque este tema, seguramente, falta algún debate interno y 
que no estamos en un momento precluido para poder reconsiderarlo, yo le quiero decir 
que hay tres motivos principales por los que vamos a mantener este tipo nosotros la 
votación. El primero y el fundamental de ellos es el de carácter económico financiero 
municipal, usted sabe, señor Verger, que un Plan General tiene un programa de 
ejecución de 8 años, son 2 cuatrienios, siendo que uno de los documentos 
imprescindibles es el estudio de sostenibilidad económica y, por tanto, planificar 
previendo ejecuciones sin acompañar la fuente económica que haga posible su 
ejecución tienen que ser prácticas de otra época que en el futuro no se tienen que volver 
a repetir. Si usted me permite yo sigo hablando, yo le he escuchado atentamente, pero 
usted tiene que escuchar lo que yo digo porque creo que le conviene escucharlo. 
Nosotros no vamos a realizar ese tipo de prácticas que consisten en planificar sin 
acompañar la financiación y, por tanto, la fuente que debe asegurar ese programa. Y, en 
todo caso, ustedes nos lo tendrían que exigir también, ya se puso de manifiesto en el 
debate del estado de la ciudad que las propuestas debían venir acompañadas, también, 
de la alternativa de su financiación y vuelve a no ser así. Lo que no se entiende y lo que 
no es de recibo es que usted, señor Verger, haga propuestas habiendo gestionado 35 
millones de euros ingresados en la cuenta de SFM para destinar a la ciudad de Palma y 
hoy, como regidor de Palma, usted quiera exigir lo que usted malgastó y malgestionó. 
¿No le parece a usted un poco contradictorio? No es un tanto incoherente sacar a relucir 
aquí su mala gestión gracias a la cual los palmesanos cuentan con más de 30 millones 
de euros de inversión en Palma. Qué culpa tienen los ciudadanos de Palma de que usted 
como gerente de SFM adjudicara obras en exceso por 228 millones de euros cuando 
ingresó, solamente, 57,5. Y que pasa con los 35 millones de euros pactados con 
posterioridad para Palma, los destinara totalmente a cubrir excesos del tren de Artá. No 
cree usted que lo que hoy pide, la inclusión de ese proyecto, usted mismo se cargó esa 
posibilidad. Usted ha hipotecado el no tener el tranvía para Palma, y es increíble que 
venga aquí a pedirlo. En segundo lugar, le quiero decir que por motivos de modelo, 
nosotros creemos que este alto coste en estos momentos para la ciudad de Palma no es 
asumible, pero a su vez la rigidez del proyecto, del modelo por las dificultades 
circulatorias que ello conlleva pero, sobretodo, por el alto coste de oportunidad. Usted 
cree que con lo que hemos estado viendo esta mañana, tratándonos algunos de sus 
compañeros de que no hay vergüenza, no hay vergüenza, usted cree que la posición de 
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su oposición tiene que ser, precisamente, pedir una previsión de gasto de 180 millones 
de gasto con la que está cayendo. Oiga, mire, hay otras cosas muchísimo más urgentes 
en este momento para nuestra ciudad. Se está elaborando un PMUS, usted sabe que se 
está elaborando un PMUS, y por tanto que deberá pronunciarse también sobre esas 
soluciones ferroviarias. Mire, nosotros conceptualmente no estamos en contra de la 
solución ferroviaria, lo que estamos en contra y lo que nos parece, digamos, incoherente 
es que no se tenga en cuenta, por ejemplo, lo que le va afectar a la EMT. La línea 15, 
que nos va a decir el señor Vallejo respecto de la línea 15 si nosotros implantamos el 
tranvía, habrá que proponer una solución en ese sentido, no cree que llevaría a la 
quiebra de la EMT. Y luego, finalmente, desde el punto de vista urbanístico me dicen 
que hagamos meras previsiones de reservas viales, que el proyecto del tranvía pasa por 
viales existentes y, por tanto, no haría falta esa previsión en referencia al trazado del 
tranvía. Ustedes quieren llevarlo por Avenidas, ustedes quieren llevarlo por el frente 
marítimo y por la estrecha carretera de Llucmajor, ese era el proyecto, entonces que 
reservas viales. Mire, espere usted al avance de revisión del Plan General o espere usted 
a la aprobación inicial de la revisión del Plan General y en ese momento se dará cuenta 
si hay ahí aparcamientos o no hay aparcamientos, quizás sería el momento de discutir si 
hipotecamos o no hipotecamos el futuro. Por desgracia no tendremos mucho margen 
para prever grandes infraestructuras, pero le pido una dosis de coherencia y no me diga 
que el estado tiene prevista esa inversión porque usted sabe que es mentira, si lo 
mantiene yo le sacaré los números.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Me quedo con lo último de la dosis de coherencia, porque este es un 
proyecto del PP, quiero decir esto es un proyecto del Plan Director Sectorial que aprobó 
el PP, no es por nada, lo de la coherencia. Yo creo, de verdad, que hasta ahora de lo que 
he escuchado creo que el señor Mulet ha resumido muy bien la situación. Lo he 
escuchado y he dicho lo que ha expuesto es la realidad en torno al proyecto del tranvía. 
Deje usted de leernos lo que traía escrito y reflexione, reflexione, se lo están diciendo, 
creo que vienen más voces de los ciudadanos que les dicen, reflexionen, que las que les 
dicen, denles caña, denles caña, solo hablen del pasado, el futuro de la ciudad no debe 
interesar porque solo interesa el pasado. Entonces si estamos planificando una ciudad a 
10 años, lo de la herencia no creo que llegue 10 años más. Si estamos planificando una 
ciudad a 10 años, el señor Rajoy nos cuenta que ya salimos de la crisis, espero que 
dentro de 10 años no sigamos en crisis. Ya estamos saliendo, nos dicen los suyos, 
entonces no sigamos con lo de la herencia para juzgar un proyecto tan importante como 
es un tranvía. Ojo, tranvías en España se han implantado bastantes, todavía no ha 
quebrado ninguna empresa municipal de transportes, ninguna, y se han instalado 
bastantes, no ha quebrado ninguna, dígame una, una. ¿Ha quebrado la EMT de 
Zaragoza, han quitado los autobuses de las calles, ha desaparecido la EMT? Ninguna ha 
quebrado, ninguna. ¿Cuál? Vélez-Málaga, Vélez, digo de la EMT no del tranvía. ¿Qué 
empresa municipal de transportes ha quebrado? ¿Qué EMT de España ha quebrado 
porque en su ciudad haya un tranvía? Usted lo de la intermodalidad no lo ha escuchado, 
ayer tuvo ocasión en el Cívitas, se hablaba mucho de intermodalidad, fíjese ninguno de 
los ponentes de ningún lugar de Europa vino a decir, ojo, no implantéis un tranvía 
porque acabáis con el autobús, ninguno, ninguno. Es un curso organizado por este 
Ayuntamiento. Entonces, vamos a hacer las cosas de forma seria, planteamos una 
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ciudad a un plazo de 10-15 años, el tranvía es una infraestructura posible, sí, 
estudiémoslo. Estudios económicos, urbanísticos, de movilidad, que digan sí o no, pero 
no aquí hoy tomemos esa decisión, es demasiado importante. Yo les emplazo a que lo 
hagamos de forma rigurosa, esta decisión. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo, la veritat, és que estic, profundament, decepcionat amb l’Equip de Govern. El 
senyor Valls se dedica a llegir el que li ha enviat el senyor Company, que són falsedats, 
que el Ministeri ja ha desmentit, el Ministeri ha desmentit al senyor Company, no rigui, 
no rigui. El Ministeri ha desmentit al senyor Company, el Defensor del Poble ha enviat 
cartes reconeixent que no són 57 milions, com menteix reiteradament el senyor 
Company i vostè acaba de mentir ara. Això ha sortit en els mitjans, no són 57 milions, 
això és completament fals, se varen enviar 110 milions per cobrir les obres ferroviàries 
que se varen iniciar a l’anterior legislatura, no cinquanta-set, cent deu. És completament 
fals, és completament fals, cartes del Ministeri desmenteixen al senyor Company, el 
Ministeri del PP. Jo, que vostè davant uns arguments tan irrefutables se dediqui a llegir 
tot una sèrie de falsedats que li ha enviat el senyor Company, me decepciona 
profundament, no demostra cap tipus d’argument. Anem a veure, la realitat, torn a 
repetir, la realitat que tenim és una línea 15 de l’EMT completament saturada. 
Completament saturada. Contesti a això, que és que durà a la fallida de l’EMT, a 
l’Europa civilitzada quan una línea d’autobús urbà se satura perquè el llindar d’usuaris 
supera determinades cotes, se posa un tramvia, i quan determinat llindar d’usuaris satura 
se posa un metro, quan s’arriba a 20 milions d’usuaris anual a determinada franja, a 
determinat corredor, se posa un metro. Quan s’arriba 5-6 milions d’usuaris, se posa un 
tramvia. Per damunt 5-6 milions una línea de l’EMT no pot prestar un servei òptim. La 
línea 15 de l’EMT no presta un servei òptim, és una qüestió de ràtios, d’usuaris i de 
necessitats de transport públic més o manco adequat a les necessitats que existeixen als 
corredors. I això és així, i és irrefutable i qualsevol expert els hi dirà, experts de dretes, 
del PP, d’on sigui. Per favor, no és una qüestió partidista aquesta, és una qüestió 
totalment tècnica, però no s’entretingui en llegir coses que li envia el senyor Company, 
per favor. Finançament, el Ministeri té en el seu PITVI 2012-2024, 56.000 milions 
d’euros per inversions en tema ferroviari i contempla dins l’enumeració de projectes a 
executar contempla el tramvia de la badia de Palma. És així, senyor Valls, com 
s’atreveix a dir que això es mentida. Com s’atreveix a dir que això és mentida. Són 
papers oficials, estan publicats, és el pla d’inversions de transports del Ministeri 2012-
2024 i està inclòs. El diputat Joan Baldoví de Compromís, de la nostra força política 
germana, va demanar per aquesta qüestió en el Ministeri i el Ministeri va contestar per 
carta i va dir que, efectivament, el tramvia el tenien inclòs dins el PITVI, i que se 
basaven en els convenis signats amb el Govern Balear. Però com s’atreveix a dir que 
això no és vera, el finançament ja el té, a llarg termini, i aquí no estam xerrant de 
finançament, aquí malgrat l’Estat segueixi invertint en AVES a la Península, enguany 
4.500 milions d’euros, el Ministeri de Foment, malgrat això no li estam demanant ara 
mateix articular partides pressupostàries per això. No li estam demanant que sigui ja, 
demà, que se posi en marxa les inversions per a fer el tramvia, estam simplement 
demanant que se contempli a una planificació. Tal com va aprovar el seu mateix partit el 
2006, amb unanimitat de totes les forces polítiques. Però com és possible que estiguem 
discutint això i que els seus arguments siguin la lectura d’unes notes que li envia el 
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senyor Company dient que jo som molt dolent i que vaig de... Per favor, seguirà ara 
amb això? Seguirà llegint el que diu el senyor Company? De què si jo he gestionat molt 
malament, escolti, entri en el debat de si fa falta un tramvia o no fa falta un tramvia, és 
una necessitat irrefutable, una qüestió tècnica, això sí que no és de dretes ni d’esquerres. 
Per favor, entrin en el fons del tema. Decepció absoluta de la contesta. I, la veritat, de 
que això, de que estiguem mantinent aqueixa situació amb aquests termes, decepció 
profunda i absoluta, evidentment, seguirem insistint.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Senyor Verger, miri, jo, amb tots els respectes a vostè, jo 
me sap greu, ja li vaig dir, jo el meu apreci personal va per davant i jo no vull caure en 
cap acusació que no toca, ni vull tenir un to de crispació en referència al que dur aquest 
assumpte. Miri, si nosaltres tinguéssim possibilitat econòmica financera de dur això 
endavant, nosaltres ho plantejaríem com a una possibilitat. Segona cosa, miri, és vera o 
no és vera que vostè va signar, el seu Govern a 2008, 443 milions d’euros en el conveni 
mare per implantar el tren. Sí o no. És dir, 2008 varen ingressar 3 milions, 2009 2,5, 
2010 15 milions, 2011 14,5. En el final, vostès varen adjudicar 228 milions d’euros dels 
quals domés varen rebre 57,5. Després com això estava desquadrat varen a anar als 
fondos estatutaris i varen firmar dos nous convenis, d’acord. I aquí hi havia un conveni 
pel Trambadia de Palma que eren 35 milions d’euros, i aquests 35 milions d’euros no 
varen venir cap a Palma, aquests 35 milions d’euros se’ls varen gastar en el tren d’Artà. 
Sí o no. Sí. I per poder, perdoni senyor Verger, vostè, ho va publicar l’altre dia el diari 
de Mallorca, vostè mateix jo crec que va dir que era vera, aquests 35 milions d’euros se 
varen dedicar 2,5 a estudis i la resta varen fer un desvio d’uns fondos finalistes de 33 
milions d’euros. Això és el que va fer en la seva gestió i per això me pareix incoherent 
que vostè ara reclami això. Perquè vostè s’ha carregat la possibilitat de que hagi el 
tramvia a Palma, perquè aquests doblers per Palma, segurament, ja estaria fet. Sent així 
vostè sap que aquest desviament era il·lícit, perquè per ser lícit havien de menester una 
denda i aquesta denda no va arribar. No la varen signar perquè l’havia de signar el 
ministre juntament amb el president de la Comunitat. No la varen signar. I jo me pareix 
de vergonya, això és una paraula que vostès empren, és que 10 dies abans d’acabar la 
legislatura, el senyor Noguera, adjudiqués 90.000 euros per fer uns estudis per uns 
tallers pels vagons del futur tramvia, això és així, o l’encarregat corresponent. I jo li vull 
dir, senyor Verger, és que vostè amb aquestes circumstàncies no ha de treure pit, ha de 
demanar perdó a tots els ciutadans de Palma d’aquesta mala gestió i malversació d’uns 
doblers que havien d’anar per Palma.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
L'Ajuntament de Palma insta a la regidoria d'Urbanisme a incorporar el projecte de 
Tramvia entre el centre de la ciutat i la Platja de Palma al nou PGOU, respectant així el 
marc normatiu establert pel PDST, establint les reserves necessàries perquè se pugui 
executar en un futur.  
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
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45.  Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’augment de la 
prostitució a l’Avda. Gabriel  Alomar (431/2013) 

 
Sr. Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, la Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent. La prostitución siempre ha existido 
y siempre existirá. A pesar de los ruegos de los primeros cristianos a los emperadores 
Teodosio y Valentiniano, no se suprimieron los burdeles. Ni Justiniano, en el año 527, 
que dio la orden de acabar con la prostitución, fue capaz de suprimirla. Y es que el sexo, 
para decirlo de forma fina, no tiene enmienda. En Europa aumentó la prostitución 
durante el siglo XIX, principalmente como consecuencia del crecimiento de las grandes 
ciudades. En Gran Bretaña, ya en 1864, se obligó a las prostitutas a sufrir un 
reconocimiento médico. En Palma, si giramos la vista atrás 40 ó 50 años, las prostitutas 
tenían su feudo en el denominado “Barrio Chino”, adyacente a la Puerta de San 
Antonio. Algunas se dedicaban al abordaje callejero, sobre todo, por las calles Santanyí, 
Salat, Vidrio, Senyal del Peix, Estacada, Flassaders i Ferreria. Su precio oscilaba entre 
las 50 y 100 pesetas. Y luego había los bares de alterne, con señoritas más refinadas y 
jóvenes, que cobraban entre las 150 y las 300 pesetas por sus servicios. Aún nos 
acordamos de nombres de bares muy célebres: Bar Kansas, bar Hostal de la Bolla, bar 
Mery, bar Don Juan , bar Sol, bar Ecuador, etc. Eran tiempos que los palmesanos 
podíamos pasearnos por el “Barrio Chino” con tranquilidad. No había delincuencia, no 
había droga, difícilmente era pillar una enfermedad venérea. Lo máximo que podía 
pasar era coger una blenorragia (purgaciones, en terminología popular). Pero, 
actualmente, la cosa ha cambiado radicalmente. La avenida Gabriel Alomar (i calles 
adyacentes) se ha convertido en una zona peligrosísima y de alto riesgo, a todos los 
niveles. La inseguridad ciudadana es alarmante, pues los atracos y robos están a la orden 
del día. Las prostitutas (la mayoría inmigrantes con y sin papeles) son auténticas 
bombas de relojería, pues existe la posibilidad de que puedan ser portadoras del 
mortífero SIDA, la hepatitis y cualquier otra enfermedad grave. Por otra parte, los 
proxenetas campan a sus anchas y viven a lo grande sin trabajar y sin cotizar a la 
Seguridad Social. En una palabra, que esta zona tan céntrica palmesana, por las noches, 
se ha convertido, como aquel que dice, “en una casa de muñecas sin luz” a la cual no 
deberían acudir los palmesanos ni hartos de whisky. Las conductas de prostitución, 
rufianismo y proxenetismo en la avenida Gabriel Alomar han creado un estado de 
peligro social que da lugar, por parte del Ayuntamiento de Palma, a la aplicación de 
medidas de seguridad, especialmente sanitarias y policiales. Prostitución, sí. Nadie será 
capaz de erradicarla. Pero prostitución regulada, vigilada, con garantías y ubicada 
adecuadamente. El Ayuntamiento de Palma lo que no puede hacer es mirar hacia otro 
lado, teniendo un foco de insalubridad pública sexual y de inseguridad ciudadana en 
pleno centro de Ciutat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, don Pere Felip, sobretot per aquest record històric, no sé si ha estat 
interessant o no però ha estat novedós, li puc assegurar. Vostè no decepciona mai, les 
coses com són.” 
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Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias señor Batle, seré breve. Más que nada es manifestar que el acuerdo de refuerzo 
de las acciones encaminadas a solucionar el fenómeno de la prostitución o de las 
personas que ejercen la prostitución, permitan tanto políticas de seguridad, como ya 
comentamos en la Comisión, que fuesen dirigidas principalmente a los clientes y a los 
proxenetas, antes que a las personas que ejercen esta prostitución. Ya que entendemos 
que estas personas son el eslabón más débil de la cadena y que también permitan, 
gracias a estos refuerzos de estas acciones, facilitar al acceso a la formación y a la 
educación de este colectivo, que con eso también daría una oportunidad de reinserción, 
tanto social como laboral y que también facilitara el sistema público de sanidad. Y 
aquello de que desaparezcan las tarjetas sanitarias en este colectivo no sería positivo 
porque incidiría posiblemente en un aumento de las enfermedades de transmisión 
sexual. Y también apelábamos en la Comisión a que hubiese un aumento en el apoyo 
psicológico, un poco haciendo el símil que la prostitución genera víctimas de violencia 
de género. Yo creo que tendremos tiempo de poder hacer un seguimiento durante los 
próximos meses, a ver si estas acciones realmente han tenido el fruto deseado. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Yo creo que en la Comisión ya tuvimos oportunidad de 
comentar y de relacionar las distintas actuaciones que se hacen en cuanto a la atención a 
personas que ejercen la prostitución. Yo creo que igual es innecesario reproducir este 
debate nuevamente en el Pleno. Sí que es importante tener en cuenta que cuando 
hablamos de prostitución sería injusto que se relacionara con falta de seguridad 
ciudadana, porque lo que es cierto es que hay algunas mujeres que delinquen, 
especialmente en determinadas zonas, o ejercen la prostitución o hacen como que 
ejercen la prostitución y yo creo que es importante separar el grano de la paja. Y 
también es muy importante que desde el Ayuntamiento se haga un trabajo serio en 
coordinación  con las entidades que trabajan directamente con estas personas, con estas 
mujeres y que defendamos esta visión de un tratamiento social de personas que, de 
alguna manera, pues yo creo que son víctimas de una desigualad de género sin lugar a 
dudas. Así que bueno, agradecer la posibilidad de encontrar una transacción para poder 
aprobar esta proposición en la línea de continuar trabajando como se está haciendo, 
tanto en la zona de Avenidas como en general con las mujeres que ejercen prostitución 
en Palma. Y, bueno yo la verdad es que me resigno a dejar de hablar en este momento 
ya que siempre que hablamos de prostitución solo salen a relucir las mujeres que la 
ejercen, me resisto a dejar de hablar de los usuarios que son los que hacen que la 
prostitución exista, porque si no hubiera gente que compra prostitución, no la habría. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Totalment d’acord, senyora Ferriol. Aquí hi ha dos actors a tenir en compte, els que 
consumeixen i també els que trafiquen, que moltes vegades són homes, els que trafiquen 
amb dones perquè darrera de la prostitució, majoritàriament, hi ha drames, drames 
humans, perquè hi ha tracta de blanques, hi ha violència, hi ha agressions, hi ha 
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situacions molt tèrboles. La prostitució exercida voluntàriament és respectable, 
evidentment, com qualsevol decisió voluntària que domés afecta a la persona, a una 
persona adulta. Però desgraciadament quan xerram de prostitució el percentatge de 
dones que l’exerceixen de manera voluntària és molt baix, molt petit, hi ha molts altres 
casos que són tot el contrari, que són dones enganades, situacions de violència, etc. 
Evidentment, estam d’acord, no és un problema policial, evidentment, la policia ha 
d’intervenir en els casos necessaris, és un problema social. És un xacra que, en el segle 
XIX, en comptes de minvar està augmentant i, a més, està augmentant en unes 
condicions pitjors, probablement, que anys enrere perquè, a més, ara se mescla el fet de 
que moltes d’aquestes dones que són immigrants no tenen targeta sanitària. I això fa que 
aquesta situació augmenti el risc per la salut de les dones i també el contagi 
d’infermetats de transmissió sexual. Amb el qual podem assistir, encara, a una situació 
que està empitjorant molt més la vida i la salut d’aquestes dones que ja estan exercint, 
en molt de casos, en situació de molt de risc per a la seva vida i per a la seva salut. 
Efectivament, totes les passes que se donin en aquest sentit seran poques perquè veiem 
que és una xacra que, com mou molt de doblers, genera moltes complicitats i, per tant, 
genera situacions difícils d’eradicar. I que, evidentment, és fonamental fer aquesta feina 
estreta entre totes aquelles entitats que estan fent feina en aquest sentit i donar 
oportunitats i mitjans a aquelles dones que ho vulguin deixar, que vulguin abandonar la 
prostitució i que ara, en aquests moments, encara la situació ha empitjorat perquè moltes 
dones que no exercien la prostitució, probablement, ho veuen com una alternativa 
econòmica, com una alternativa per sortir moltes vegades de situacions dramàtiques de 
no ingressos de doblers, sobretot, quan la dona és binomi estrangera i que, a més 
d’estrangeres són de països subdesenvolupats. Per tant, li agrairia que, realment, 
intentessin dedicar els esforços possibles per donar ajuda i suport a aquestes dones que 
estan triplement patint la desigualtat. Gràcies.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Yo creo que todos tenemos claro que la prostitución que se 
ejerce en Gabriel Alomar tiene un sentido distinto a aquello de la violencia que se puede 
ejercer en otro tipo de prostitución como la que se está observando en Playa de Palma. 
Por eso, la propuesta se ciñe a esta zona de las Avenidas porque entendemos que, como 
hemos dicho antes, que el eslabón más débil de todo esto es la persona que ejerce la 
prostitución. Por eso en el motivo de exposición se solicita que las acciones policiales 
vayan contra el cliente, contra el proxeneta, principalmente, y que, de alguna forma, 
también observamos que estas personas por ser, precisamente ese eslabón más débil 
necesitan una especial protección para poderse volver a integrar socialmente, porque 
siempre hemos defendido que la prostitución hunde sus raíces en la injusticia social, en 
la pobreza y en la desigualdad. De alguna forma ahí está el espíritu de esta propuesta, 
intentar evitar que se sigan hundiendo más las raíces en estas tres variantes. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bueno, solamente quería hacer referencia a que en 2013 ya se 
han formado 150 policías en información sobre recursos sociales y sanitarios, y que la 
verdad que la colaboración con policía es muy estrecha. Yo creo que este es el camino 
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porque, evidentemente, la policía tiene que hacer su trabajo pero también tiene que 
conocer las circunstancias que rodean el ejercicio de la prostitución y ahí sí que tenemos 
que intervenir desde nuestra área y por parte de las entidades con las que colaboramos. 
Y, bueno yo creo que, evidentemente, este es un tema que es muy complicado de 
erradicar, que hay que seguir trabajando en esta línea. Ya esta red de apoyo a mujeres 
que ejercen la prostitución viene como tal desde el año 2009 y, anteriormente, en el 
último mandato del partido Popular se trabajaba ya con Casal Petit y con Adoratrices, 
con distintas entidades que ayudan a estas mujeres y creo que ese tiene que ser el 
camino. Y, evidentemente, no tenemos que dejar de lado la colaboración con la 
responsable de la Unidad de Coordinación de Violencia de Género de la Delegación del 
Gobierno puesto que ellos son, con la Policía Nacional, los que pueden incidir 
directamente en el tema de trata de blancas que, desde luego, en el caso del 
Ayuntamiento nos excede porque no tenemos capacidad para abordarlo, pero sí que creo 
que tenemos que tenerla para coordinarnos y para juntar los esfuerzos, y poner todos 
esos esfuerzos al servicio de la mejora de la calidad de vida de estas mujeres y ojala que 
seamos capaces de encontrar alternativas para que puedan ganarse la vida de otra 
manera. Muchas gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement la transaccional de la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a reforçar les accions 
ja iniciades encaminades a solucionar els problemes socials i de seguretat que es 
deriven de l’augment de la prostitució a l’avinguda Gabriel Alomar, i que ajudin a 
eliminar la situació d’explotació que sofreix aquest col·lectiu”. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
47.  Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’atenció municipal als 

residents sense targeta sanitària (437/2013) 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Gràcies, senyor Batle de Palma de Mallorca. Si me permet abans, domés una 
puntualització, han oblidat de la prostitució masculina que també existeix. Senyor Batle 
de Palma de Mallorca. Ja no recordo les vegades que he intervingut en aquest Plenari 
advertint de les malalties infecto contagioses que provocaria la inhumana decisió de la 
expulsió dels residents en situació irregular del sistema d’atenció sanitària de salut. 
També vull recordar que no és el mateix el sistema sanitari de salut que la Seguretat 
Social. Aquesta ve determinada pels ingressos provinents dels contractes de treball, 
mentre que el servei nacional de salut viu de l’aprovació de la partida dels pressuposts 
generals de l’estat i no està lligada a cap contracte de feina. No ens ha d’estranyar a 
ningú el que les persones en situació irregular tinguin por d’una possible expulsió del 
país. Per tant, han d’estar molt malament per acudir a urgències sanitàries. Per tant, i a 
més amb la manca de mediadors socials, és més que probable una situació de crisi 
sanitària greu. I el problema es pot agreujar si es mescla amb el turisme. S’imagina, 
senyor Batle de Palma de Mallorca, s’imaginen senyors regidors el què podria passar si 
una persona amb una malaltia infecte contagiosa no acudís a un centre sanitari per por i 
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es produís un contagi important? Creu qualcú que el tema no tindria importància 
mediàtica? I, sobretot, hi ha ningú entre els presents que pensi que es pot continuar amb 
la situació actual, sense cap mesura addicional? Gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Ja fa 14 mesos de la posada, bé no de la posada en marxa, però 
des de que se va publicar aquest Reial decret mal anomenat de sostenibitat del sistema 
sanitari que ja ha expulsat a 20.000 persones que viuen entre nosaltres a les Illes Balears 
de l’accés a la salut. Hem defensat moltes iniciatives, en certa manera, per intentar 
reconduir aquest desgavell però sempre hem tingut la seva majoria absoluta còmplice, 
sí, sí, còmplice que ha rebutjat moltes propostes que haguessin servit com un 
posicionament polític per protegir la salut pública i prevenir desigualtats a la nostra 
ciutat. Cal dir que no hi ha comunitats autònomes que estan en contra, que han lliurat 
targetes sanitàries a les persones en situació irregular que hi viuen en els seus territoris 
com és el cas de Galícia a on governa el partit Popular, però vostès Plenari darrera 
Plenari han fet cas omís a aquestes propostes i també a les iniciatives, també a les 
intervencions del públic que s’han duit a terme. Per tant, aquesta proposta és una 
proposta diríem pal·liativa, de cura pal·liativa de com des de la vida municipal podíem 
fer qualque cosa més per evitar els casos com el que se va produir de la mort del senyor 
Alpha Pam en el mes d’abril, que segons la informació que jo tinc hi ha unes 29 
persones en aquest moment a Mallorca en tractament per aquest focus primari de 
tuberculosi, que al final va morir. Aleshores jo crec que l’Ajuntament de Palma en 
exercici de les seves competències en prevenció i promoció de la salut, i amb la 
problemàtica que s’està vivint a diversos barris de la ciutat, i que mos comenten molts 
de professionals, jo crec que seria necessari almanco una coordinació. Nosaltres ho 
varem xerrar a la Comissió, que aquesta proposta seria posar en coordinació els recursos 
humans de l’Ajuntament de Palma, tant de l’Àrea de Serveis Socials com de l’Àrea de 
Sanitat del Centre Municipal de Salut, per coordinar polítiques en atenció primària i 
amb els centres de salut que estan molt necessitats i tenen molts de problemes. I en 
l’esperit constructiu de poder prevenir circumstàncies que poden anar en contra, no tan 
sols de les causes del que pot ser una infecció d’una malaltia infecto contagiosa a la 
població, sinó també per qüestions humanitàries i per prevenir situacions que poden 
anar, com també han comentat ara, en contra de la nostra imatge com a destinació 
turística, els demanam que arribem a un acord per fer una miqueta més per prevenir 
situacions que després podem lamentar. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Señora Sánchez, estoy segura de que es perfectamente 
consciente de que no es competencia municipal ni el censo, ni el servicio específico 
para atender les necesidades sanitarias de las personas que no tengan tarjeta sanitaria. 
Llevamos dos años trabajando para que cada administración se encargue de las 
competencias que le corresponden y así pretendemos continuar. No creemos que sea 
necesario dar un servicio específico para informar, ya que los servicios sociales ya 
informan de toda esta problemática que ha expuesto. Además de que los servicios 
sociales ya están, perfectamente, coordinados con los centros de salud, por tanto, nada 
más. Gracias.” 
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Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, senyora Llobera, jo no sé el que considera necessari o no, 
però el que està clar és que, en la situació que han creat, tot el que se faci serà poc. 
Perquè la situació de desinformació és absoluta, inclús en gent que té fil directe amb la 
Conselleria de Sanitat. Han creat situacions, veritablement, desastroses que ha afectat 
greument a l’atenció sanitària de les persones, de infants també perquè mos consta que 
hi ha nins que, ara no, ara pareix esser que això està funcionant, però hi ha nins que no 
se’ls ha atès perquè no tenien targeta sanitària. En fi, situacions, realment, dramàtiques 
perquè estam xerrant de salut. A mi me fa vergonya, me fa vergonya, senyora Llobera, 
me fa vergonya que el conseller Mesquida, el ex conseller de Sanitat del partit Popular 
Mesquida, digui que està estudiant donar assistència sanitària a persones sense recursos 
a través d’una ONG. Una ONG que ha fet feina a Hondures, el Txad, Perú, Colòmbia, 
Etiòpia i que ara se planteja obrir locals a Palma, Manacor o Inca per donar assistència 
sanitària. És que a mi me fa vergonya pensar que estam a un país a on resulta que 
nosaltres érem els que desenvolupàvem aquestes activitats, o sigui, donàvem suport a 
les ONG, o desplaçàvem ONG nostres per garantir la sanitat a països desenvolupats i 
ara sigui en el nostres país on s’estigui plantejant donar assistència sanitària a través 
d’ONG. Però què mos ha passat? Com hem pogut arribar a aquesta situació? I com 
poden tolerar aquesta situació? Se’ls està negant un dret essencial, el dret a la salut a les 
persones. Miri, s’ha de retornar la targeta sanitària a totes les persones, s’ha de donar 
garanties sanitàries a totes les persones, i ara mateix no s’està fent, no s’està fent, 
s’estan creant situacions molt confuses, hi ha molta gent que no té accés a la sanitat 
d’una manera normalitzada, que no té una història mèdica, perquè domés pot anar a 
traves d’urgències, s’estan col·lapsant les urgències. Un sistema que hauria de ser 
essencial i s’hauria de protegir perquè és l’única via d’entrada a la sanitat de molta gent. 
20.000 persones a les Balears sense targeta sanitària, creu que això és raonable? Jo crec 
que la consciència de tots nosaltres mos hauria de fer pitjar, cadascú en les seves 
possibilitats per retornar a una situació que hauria de ser el normal, que era i és que la 
gent en aquest país tingui targeta sanitària.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Jo no sé com me qued, jo la veritat, jo me qued amb tristor, 
perquè me sembla tan lamentable la seva actitud, que vostè digui el dels cens, que no és 
competència, les competències municipals i quin rollo deu ser això de la sanitat, i a mi 
m’agraden altres coses, i en fi, que això és el que tenim. Això és el que han votat els 
ciutadans i, supós, que mos haurem d’aguantar. El que passa és que clar, nosaltres 
també tenim la responsabilitat, jo me sent amb responsabilitat perquè jo li vaig 
recomanar que sortís en el carrer, que sortís i xerrés amb els professionals dels centres 
de salut i, per ventura, tindria una mica més de sensibilitat i no diria les coses que diu i 
les gestions que han de fer tots els centres de salut per intentar que el Ibsalut lliure una 
medicació a un infant perquè no poden pagar el medicament els seus pares i no tenen 
targeta sanitària. I totes les coses que estan vivint en els centres de salut que estan sent 
objectors de consciència, i atenent a persones sense papers per què tenen una diabetis, 
per què tenen una hipertensió, per què tenen problemes coronaris i, evidentment, o tenen 
una malaltia infecto contagiosa que, realment, no se curen a les urgències hospitalàries. 
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Aleshores, clar, nosaltres ja fa un any que ho varem comentar, ja varem detectar un 
primer cas a Son Espases en juny de 2012 sense tractar per no tenir targeta sanitària, se 
va reconduir la situació, però és que s’ha d’estar molt damunt d’això. I, ja li dic, tots els 
estaments públics sanitaris, inclús, la Defensora del Poble ho ha dit que s’ha de donar 
assistència universal a les persones que resideixen aquí. El Estatut d’Autonomia de les 
Illes Balears també ho diu, la Constitució española. És que, realment, vostès van en 
contra de la nostra legislació bàsica i les és, exactament, igual. Però si torna a haver un 
problema greu com el cas que va succeir a Can Picafort, amb un contagi massiu de la 
població i a zones de Palma a on pot viure gent amb aquesta situació sense targeta 
sanitària i que viuen en pisos pastera amb massificació, realment les conseqüències 
poden ser molt greus per controlar una propagació de qualsevol malaltia, també pot 
esser el xarampió no importa que xerrem de tuberculosi. Per tant, jo pens que una 
miqueta d’esforç podrien fer, no val escudar-se en que tenen o no tenen competències, 
jo crec que se poden fer molt més dins l’àmbit municipal, el que lis manca és falta de 
sensibilitat i de voluntat política. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bé, mirin, aquí el problema que tenim és que del que 
estan xerrant és una competència del Govern de les Illes Balears, no és per què nosaltres 
com Ajuntament de Palma no vulguem col·laborar, de fet estam col·laborant des del 
Centre Municipal de Serveis Socials i de fet mos comprometem a tenir una conversa 
amb Ibsalut per a veure de quina manera se pot reforçar aquesta col·laboració per poder 
donar resposta a totes les persones que ho necessitin. Jo vull recordar que aquí no hi 
hagut cap directriu, cap metge per què no atenguin a cap persona que estigui en situació 
irregular, de fet els propis metges, el Sindicat Mèdic i el Col·legi de Metges ho varen 
manifestar fa pocs dies. Jo comprenc que vostès vulguin dur a l’àmbit municipal una 
qüestió sensible com aquesta, però també han d’entendre que el serveis municipals 
tenim la capacitat que tenim i el que no podem fer és compromisos que no puguem 
assolir. Jo crec que hem de ser honrats i que hem d’anar amb la veritat per davant. Per 
tant, nosaltres com Equip de Govern podem assolir el compromís de fer una gestió amb 
l’Ibsalut per veure de quina manera nosaltres podem ajudar a que l’assistència a les 
persones que ho necessiten se’ls pugui donar, però també han d’entendre, i jo crec que 
vostès ho entenen de sobra, que nosaltres no tenim una competència com la que pot 
tenir la Conselleria de Salut amb aquest àmbit, què són els que tenen l’atenció primària 
a l’àmbit de salut. Per tant, fet aquest aclariment i aquesta manifestació d’intencions 
que, a més, demà se materialitzarà perquè tant el senyor Sansó com jo tenim una reunió 
amb el gerent d’atenció primària, ho comunicarem per a què se pugui tenir en compte i 
perquè si, de qualque manera, des de l’Ajuntament podem facilitar aquesta atenció, se 
pugui fer. Moltes gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a elaborar un cens de 
residents sense targeta sanitària a la nostra ciutat i crear un servei d’atenció especifica 
depenent de Serveis Socials i del Centre Municipal de Salut, per atendre les necessitats 
derivades de la manca d’atenció als  serveis públics de salut. 
Comissió de comptes economia i recursos humans 
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ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
50.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la reforma del sistema 

de pensions (423/2013) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“El punt 50 està transaccionat, aquí tenen demanada la paraula el senyor Pere Felip i 
don Bernat, no sé si volen intervenir. Don Bernat (renuncia), moltes gràcies. Don Pere 
Felip, vostè no renuncia.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. La Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent. Son conocidas las presiones que ha 
recibido el Gobierno de Rajoy desde los mercados y la Unión Europea, para que 
proceda a acelerar la aplicación de los recortes de las pensiones ya programadas en el 
acuerdo Social y Económico en 2011. Desde los sindicatos siempre se defendió el 
sistema público de pensiones y se ha argumentado que las cuestiones demográficas o de 
coyuntura económica no eran suficientes para cuestionar su viabilidad y proceder a 
recortar las pensiones, planteando reivindicaciones y alternativas que servían para 
extenderlo, reforzarlo y atender de mejor manera a la mayoría de la población cuando 
aún tenemos pensiones de miseria. Desde hace décadas las aseguradoras y los fondos de 
pensiones privados y especulativos vienen reivindicando a través de diversos informes 
de expertos asalariados por los bancos, que el sistema público y contributivo de 
pensiones se debe limitar a una mínima expresión, procediendo a su recorte para 
incentivar de una vez por todas que la mayor parte de la población contrate planes 
individuales de pensiones que complementen para vivir a unas depauperadas pensiones 
públicas. Hemos conocido el cantado dictamen de la comisión de “expertos” sobre el 
llamado factor de sostenibilidad. No sorprende su exaltado resultado sabiendo que la 
inmensa mayoría de ellos son reconocidos voceros y asalariados de los bancos y 
aseguradoras, que tanto interés tienen en meter mano y hacer mayor negocio con las 
pensiones de la mayoría de la población. En 2011, el gobierno de Zapatero, los 
dirigentes de la patronal y los secretarios generales de CCOO y UGT, firmaron el 
Acuerdo Social y Económico que preveía un importante recorte de las pensiones y que 
ya introducía el llamado “factor de sostenibilidad” en 2007. Entonces este acuerdo 
suscitó un importante rechazo en la ciudadanía, así como dentro de los propios 
sindicatos, deteriorando su imagen entre los trabajadores y la juventud que, 
mayoritariamente, son contrarios a cualquier tipo de recorte de las pensiones. El 
principal argumento que se esgrimía desde las direcciones sindicales en 2011, era que 
las cesiones que se hacían en el ASE servían para blindar y garantizar el sistema público 
de pensiones de nuevos recortes hasta 2027. Esto no ha durado más que dos años. Ahora 
se ve que no ha blindado para nada las pensiones. Las cesiones de aquel entonces en el 
ASE han servido hoy para abrir el camino al gobierno de Rajoy y aplicar nuevos 
ataques como le piden el capital financiero y Bruselas. CCOO y UGT deben rechazar la 
nueva reforma que pretende sacar el Gobierno para recortar el sistema público de 
pensiones. Por lo tanto, ningún recorte sobre las pensiones. Ningún acuerdo para 
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recortarlas. Nuestros sindicatos deben rechazar la reforma que recorte las pensiones y 
organizar la movilización para impedir su aprobación.” 
 
S’APROVA per unanimitat la següent transaccional: 
 
 “ El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’Estat a establir el consens i 
el diàleg social amb les patronals i els sindicats abans d’aprovar qualssevol 
reforma del sistema públic de pensions”. 
 
53.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a la defensa del 

transport públic que presta l’EMT (440/2013) 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació de Ex 
Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa el 
següent. El transporte público es sagrado, pues se trata de una herramienta 
imprescindible para los palmesanos. No hay que olvidar que estamos en tiempos de 
crisis y, especialmente, la clase trabajadora es la que más utiliza el bus. Pero, contra 
toda lógica, nos encontramos que la EMT ofrece un pésimo servicio y, además, y esto 
es lo más grave, ha subido las tarifas. Incomprensible, inadmisible. Molt Honorable 
señor Batle, Mateu Isern, usted no puede, bajo ningún concepto, permitir que esto pase. 
Sí, sí, ya sabemos que el argumento demagógico del PP es el de siempre “no hay 
dinero”. Pero, en este caso, estamos hablando del transporte público que utilizan las 
capas más débiles de la sufrida sociedad palmesana. Por lo tanto, señor Batle, busque 
usted dinero aunque sea de debajo de una piedra. Pero haga algo, por favor, para que la 
EMT ofrezca un buen servicio y las tarifas se rebajen al máximo. Y nuestra entidad le 
dará una idea para que no se queje. Y es la siguiente: Se dirija usted al anodino y 
grisáceo Govern Balear y le exija una partida para la EMT. A usted, señor Isern, le 
vemos con agallas suficientes para echarle un pulso al desgastado y súper criticado 
inquilino (momentáneo) del Consolat, señor José Ramón Bauzá, que tiene a los 
ayuntamientos a pan y agua, como quien dice. Los palmesanos no podemos aceptar, con 
los brazos cruzados, que el servicio de la EMT se haya recortado de forma bestial y 
antisocial. Resultado, la pérdida de más de seis mil pasajeros en los dos últimos años del 
PP a Cort. Y lo más demencial es que, en algunas líneas, como la 34, se haya pasado de 
frecuencias de 18 minutos a los 70 actuales. Tampoco hay que olvidar que el bus es un 
servicio súper importante para la imagen turística de la ciudad. Molt Honorable señor 
Batle, Mateu Isern, usted, que es receptivo con las entidades ciudadanas, tenga presente 
nuestra petición y logre, como sea, que la EMT sea lo que todos los palmesanos 
deseamos: una EMT barata y que ofrezca un excelente servicio a la clase trabajadora.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Gràcies, senyor Batle de Palma de Mallorca. Tinc el plaer d’informar-li a vostè i a tots 
els regidors que la Defensa, dins el seu pla de modernització, ha decidit especialitzar-se, 
i que a partir d’ara ens dedicarem de forma especial a la defensa dels usuaris de la 
sanitat pública, a la defensa dels usuaris front l’Administració, a la defensa dels 



 

- 134 - 

consumidors i usuaris de les empreses d’energia, a la defensa dels consumidors i usuaris 
d’asseguradores. Per tant, el punt 53 toca de ple la nostra activitat, ja que la Defensa 
dels usuaris dels transports públics entra en les nostres competències. I li he de dir que 
hi ha una queixa molt estesa en relació a l’EMT, concretament a les variacions 
contínues i sense avís previ suficient dels horaris i de les freqüències. I de forma molt 
sensible al que es refereix a les línees que passen pels dos hospitals públics de 
referència a Palma de Mallorca: Son Espases i Son Llàtzer. Voldria recordar a tothom, 
especialment als responsables de l’EMT que la venda anticipada de bonos de viatge és 
un contracte sense data entre un usuari i l’EMT, que l’usuari compra en base a una 
publicitat d’horaris, freqüències i preu, i que vincula a ambdós parts. Per tant, les 
variacions d’horaris, freqüències i preus s’han de comunicar als usuaris de forma 
fefaent, pública, notòria i amb una antelació suficient per poder donar opció als usuaris 
de la seva adquisició o no. Evidentment, les variacions degudes a imprevistos 
ineludibles no formen part del contracte. Però si es coneix amb antelació suficient el fet 
d’una obra al carrer, aquest fet no es pot considerar imprevisible i, per tant, s’ha de 
donar a conèixer que es produirà el fet. Les variacions d’horaris per passar a temporada 
d’estiu sempre que aquesta estigui anunciada amb suficient antelació, no necessita cap 
justificació afegida. Pregam des de la Defensa la màxima cura en aquesta qüestió, i 
anunciam que presentarem les reclamacions que en aquest sentit ens arribin a la Junta 
Arbitral de Transport Terrestre. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bueno, presentamos una propuesta, yo creo que mejora 
del servicio que la EMT presta a los ciudadanos en un caso sensible como es la llegada 
al aeropuerto, al hospital, perdón, porque estamos hablando de casos de líneas donde la 
frecuencia es de 60 o 70 minutos, lo cual si lo llevamos a la práctica, supone que una 
persona con dificultades de movilidad que van a ser las únicas que utilicen un bus con 
una frecuencia de 70 minutos, nadie más, el que tenga un coche no va a utilizar un bus 
que tiene esa frecuencia. Esas personas, muchas veces mayores, para llegar a tiempo a 
la consulta del médico en Son Espases, por ejemplo, o en Son Llátzer, tienen que salir 
de su casa, pues si la frecuencia es de 70 minutos, saldrán media horita antes de casa, 
veinte minutos para llegar a la parada, esperarán allí 70 minutos, evidentemente, 
intentarán llegar con tiempo a la consulta, con lo cual procurarán coger el bus que les 
dejase en Son Espases mínimo media hora antes de la consulta. Estamos hablando de 
que una persona mayor, ochenta y pico años, va a salir de su casa con una antelación de 
dos horas mínimo para llegar al hospital. Claro, eso me parece poco defendible en el 
año 2013, que una persona, un residente de Palma con estas dificultades de movilidad 
tenga que salir dos horas antes de su casa para ir a un hospital que muchas veces, por 
ejemplo, desde la Indioteria lo tiene en coche en 5 minutos. Por eso decía que todo 
aquel que tenga coche, jamás utilizará un autobús con esta frecuencia. Yo creo que es 
bueno para la EMT fijarse estas prioridades también y hay que buscar soluciones 
imaginativas, del tipo que sea, cambio de recorrido, lo que haga falta, pero que no 
podemos permitirnos tener un autobús a Son Espases que pasa por Son Cladera, por la 
Indioteria, que da también servicio a Verge de Lluc, a Son Rullán, al Vivero, a las 
Palmeras, miles y miles de ciudadanos de Palma tienen su bus al hospital con una 
frecuencia de 70 minutos. Algo no se está haciendo bien. Por eso traemos esta propuesta 
y pedimos que las frecuencias de los autobuses a Son Espases y Son Llátzer no superen 
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los 30 minutos los días laborables, decimos días laborables intentando ser lo más 
pragmáticos posible. Financiación, que es lo que me dice el señor Vallejo, mire yo ya le 
he traído unas cuantas pero me las vota todas en contra, cada vez que le digo…, bueno 
al principio nos entendíamos, le hacía propuestas de financiación y las aprobó, pero 
llegó un momento en que dejó de aprobarlas y, desde entonces, todas las que le presento 
me las vota en contra. Y luego va y dice, como usted es el último en intervenir y se 
queda tan a gusto que es lo que toca, el gobierno el último, no le puedo contestar, que 
yo nunca le hago propuestas de financiación, parece mentira, repásese la hemeroteca y 
las actas de Pleno para ver que es así, que sí las hacemos. Lo que no se aprueban, pero 
propuestas hay. Por cierto, que cuando llegué a regidor y a mí me pedían cosas, nunca 
me presentaron una propuesta de financiación ni tampoco la pedí porque pensaba que 
era mi responsabilidad buscar esa financiación si se aprobaba. También creemos que los 
cambios constantes de frecuencias como está ocurriendo, por ejemplo, con algunas de 
esas líneas a los hospitales, es el peor servicio que puede dar una empresa, en este caso 
una EMT. Y explicaba en Comisión el caso real de una persona que se le ha juntado el 
recorte de la EMT y el recorte de la sanidad, y una persona de 82 años pide una cita al 
médico en Son Espases, se la dan para al cabo de 6 meses, cuando llegan esos 6 meses 
se va a la parada de Son Cladera del 34 y resulta que han cambiado la frecuencia y 
ahora pasa cada 70 minutos, entonces llega tarde. Y cuando llega tarde a la consulta, ya 
no le atienden y le dicen, no, tendrá que volver a pedir cita, caso real, señor Isern, caso 
real, si quiere yo le presento a la persona. No hay ningún problema, le doy el teléfono y 
usted habla con él. Y entonces, claro porque ocurre, esa persona vuelve a pedir cita y se 
la dan para al cabo de 6 meses, o sea, esa persona va a tardar un año en ser atendido 
porque le cambiaron la frecuencia del bus a 70 minutos, sin avisar. Esas personas 
mayores no utilizan las apps de los móviles tampoco, no puede ser la contestación, eh? 
No lo utilizan. Por ello, creo que la EMT presta un servicio básico, algunos colectivos 
no tienen otra alternativa y merecen un esfuerzo y el lo que le pedimos con esta 
propuesta. Muchas gracias.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Muchas gracias, señor Alcalde. Vamos a ver, yo creo señor Hila que cuando usted 
debía preparar la propuesta esta, a lo mejor no se había mirado, exactamente, todas las 
frecuencias y luego se dio cuenta pues que la línea 6 tiene una frecuencia de 30 minutos, 
la 20 de 35, 24 de 33, la 29 de 19, la 30 de 20, la 33 de 16, por eso solo me habla de la 
línea 34. Porque es que en todas las demás, la frecuencia en la que más se pasa en cinco 
minutos, es decir todas son alrededor de 30 minutos, hasta hay una en 19 y otra en 16. 
Entonces vamos a hablar de la 34, hombre, podemos volver a hablar otra vez de los 
famosos usuarios que se estabilizaron en 31.000, que subían 5 usuarios a la hora, son 
datos objetivos pero es que llega un momento que me los sé de memoria, 12 euros por 
usuario, por cierto. Ustedes se han cansado de decir estos días que yo o alguien del 
Equipo de Gobierno ha dicho que se vayan en taxi, no es eso lo que dijimos, lo que 
dijimos es que los usuarios de la línea 34 que eran 5 usuarios a la hora, costaban a la 
EMT 12 euros cada usuario y que nos salía más barato pagarle un taxi, eso es lo que 
dijimos. Pero bueno, es igual. Mire, yo de verdad, le quiero hacer..., quiero mejorar la 
EMT, igual que usted y yo siempre que se pueda sabe que le he aceptado las propuestas 
que usted ha hecho, pero se han de poder pagar, yo me imagino que no tiene, por otra 
parte es normal, que no tiene idea de lo que vale la propuesta que usted nos está 
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haciendo hoy. Yo no se lo critico, es normal, es una cosa muy técnica, yo lo he pedido, 
se lo explico, lo que usted nos pide hoy aquí, esta propuesta conlleva una utilización de 
7 vehículos adicionales, 12 conductores adicionales, con un total de 22.230 horas, un 
incremento anual de 414.000 kilómetros, un incremento de 110 expediciones diarias y 
un coste de un 1.278.918 euros, calculado a un precio medio de viajero de 48 céntimos 
más IVA. Esto es lo que vale su medida, vale. Como ya sé que me iba a decir lo de que 
usted ha hecho propuestas, usted me hace dos propuestas, básicamente, si me dejo 
alguna me la recuerda y hasta se la acepto a lo mejor. Usted me va a decir que no 
adjudiquemos el contrato de la ORA a la empresa más cara, la misma que adjudicaron 
ustedes y que no adjudiquemos el contrato de mantenimiento a la empresa más cara, la 
misma que adjudicaron ustedes. Bien, perdón señor Hila, perdón, se lo detallo más, el 
contrato de mantenimiento de la EMT se hizo un informe por los técnicos de la casa que 
es lo que a mí me gusta hacer, que trabajen los técnicos de la casa y no hacer lo que 
hacía usted que encargaba informes externos, y usted se quejó y yo le ofrecí un informe 
externo y le dije ¿dónde quiere hacerlo el informe externo, señor Hila, en la Universidad 
de Valencia que es donde usted los encargaba? Universidad de Valencia. ¿Qué dijo la 
Universidad de Valencia? Que la empresa mejor para llevar el mantenimiento de los 
autobuses de la EMT era la misma que habían dicho los técnicos de la casa. Bueno, nos 
gastamos unos miles de euros por su capricho y aún así no le va bien que haya ganado 
la empresa que ha ganado. Pues yo que quiere que le diga, pero mire, vamos a 
aceptárselo, le digo vamos anular el concurso de la ORA y el de mantenimiento, eso 
supone 750.000 euros al año. Si su medida se aprueba es 1.300.000, o sea, estamos ahí 
con 550.000 euros al aire y dentro del presupuesto que a mí me gusta cumplir, que para 
algo se hace el presupuesto, está previsto vender las instalaciones de Son Castelló 
2.700.000 euros, aunque le aceptara, que no se lo acepto, pero aunque le aceptara lo de 
la ORA y el contrato de mantenimiento, seguimos teniendo un agujero de 3.250.000 
euros. Señor Hila, yo de verdad, usted no conocía los datos, yo se los he dado. Un 
millón doscientos, ya no sé donde tengo el dato, doscientos y pico mil euros, es 
implanteable. Es una propuesta imposible de cumplir. Yo le solicito y le pido y le ruego 
que la retire, y si tiene otra en positivo, mejorar una línea en concreto, reestudiar la 34, 
porque otra cosa que no ha dicho, la cantidad de gente, miles y miles ha dicho usted, 
miles y miles que van a hospitales, pero si en el Rafal no van a Son Espases, si van a 
Son Llátzer, pero a quien se le ocurre hacer una línea para que vayan a Son Espases 
cuando su hospital de referencia es Son Llátzer. Es como la línea 5 que me ha criticado 
la línea 5, que Son Dureta está cerrado, lo sabe no, que han cerrado Son Dureta. Mire, 
hágame una propuesta en positivo y se la acepto, se lo prometo. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Molt breument, evidentment, ja ho varem discutir en Comissió, el senyor Hila també 
ha reproduït bé els arguments. Simplement, ja fa dos mesos i mig de l’aplicació dels 
retalls i, encara, no tenim una mínima justificació argumentada de per què s’han retallat 
aquestes línees i no d’altres, no sabem, no hi ha cap tipus de justificació. Actuen amb 
irracionalitat absoluta, si vostè ha arribat a la conclusió de que ha de fer retalls, com a 
mínim els hauria de poder justificar racionalment. Això no és gestió, això com vol que 
després el Batle presumeixi de gestió, si resulta que manu militari han aplicat els retalls 
i encara ningú sap per què s’ha retallat la línea 7 i 8, i no qualsevol altra. Encara no ho 
sabem, no ho tenim justificat. Jo, això ja comença a ser, absolutament, clamorós, és que 
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ja ni mos hem segut abans dels retalls, ni en dos mesos i mig després encara no sabem 
ni per què han retallat aquí i no han retallat a una altra banda i vostè ha arribat a aquesta 
conclusió. Escolti, una mínima racionalitat, una mínima gestió, una mínima consulta 
amb entitats ciutadanes que poden ser afectades. Escolti, això aplicar manu militari a 
aquests retalls, perjudicant greument a molts d’usuaris i ni tan sols ser capaç d’explicar 
per què se retalla d’una línea o se retalla d’una altra, és molt greu. Jo això no me cansaré 
de repetir-ho fins que puguem discutir racionalment amb dades, amb unes mínimes 
dades.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Señor Vallejo si ya se queda a gusto está muy bien. Mire la línea 5, esa 
que usted desprecia tanto es la cuarta con más usuarios de la EMT. La cuarta, mes de 
marzo, aquí está el dato, fíjese. Línea 5, 225.080 usuarios a pesar de sus recortes que 
han hecho bajar un 10% respecto a marzo del año pasado que, por cierto, pagaban todos, 
ahora tenemos un 10% menos que pagan que ya pagaban en marzo pasado y un 10% 
menos en la línea 5. En mayo yo no sé cuentos habrá. La cuarta línea con más usuarios 
de la EMT y usted la está despreciando todo el día, esa línea 5 que ya cerraron Son 
Dureta, la cuarta con más. Solo le gana la 3, la 15 i empata con la 8 de Son Roca. Fíjese, 
nada, una del montón. Línea 34, se lo dije, parece que no escucha, se lo dije, la línea 34 
cuando se definió daba servicio a dos polígonos industriales y un hospital. La línea 34 
hay bastantes trabajadores que van al Polígono de Son Castelló i también, ¿usted ha ido 
al Rafal Nou, y a Son Gibert? ¿qué no hay trabajadores que van a Son Castelló? Usted 
que lo dice con esa alegría, no se entera. Y, luego, trabajadores de Son Espases que hay 
muchos, muchos de ellos también, porque se pidió donde vivían, vivían en estos dos 
barrios también. Y por eso se puso. Pero le he dicho al principio de mi intervención que 
si había que cambiar los trayectos, que se estudiase, si eso lleva a que se mejore, pues 
vale. Lo de los 7 buses que hay que añadir, como no lo ha dicho, pregunto, ¿a la línea 
34? ¿siete?, ah! No es a la línea 34, es que lo mezclamos. No, usted habla de la 34 y 
solo hablando de la 34, habla de 7 buses. Pero como yo me sé la información, por eso le 
pregunto, porque usted lo deja caer todo así mezclado, lo que le conviene de un dato, lo 
que conviene de otro, lo mezcla todo y saca la conclusión. Mire, empecemos por la 34, 
ya me parece bien, es un avance no lo teníamos, piense en esos ciudadanos, yo estoy de 
acuerdo, lleguemos a un acuerdo sobre la 34 de mejorar la frecuencia en días laborables, 
empezamos por las mañanas que es cuando hay las consultas  médicas, empezamos por 
la mañana, estoy de acuerdo. Fíjese que fácil, no va a encontrar en eso un problema en 
este lado del salón de Plenos. Mire, estudios. Sabe que yo también sé hacer cuentas, 
entonces si yo me pongo a calcular que se ha gastado usted en estudios, mire me sale ya 
212.000 euros sabe porqué. Muy sencillo, a parte de que usted encargue encuestas, 
estudios de GoalBus, y demás, es que usted los estudios lo que ha hecho ha sido 
contratar una persona, un directivo en plantilla, un director de operaciones que nos 
cuesta una pasta, para que haga también estas cosas. Usted lo hace pagando un 
directivo, al final los euros son los mismos, 212.000 euros y le quedan dos años, fíjese 
lo que va a gastar en tiempos de crisis. Así que, cuentas hacemos todos, si se trata de 
eso, haremos todos. Pero yo no quiero hacer eso, quiero llegar a un acuerdo sobre la 
línea 34, espero que recoja el guante. Muchas gracias.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
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“Muchas gracias, señor Alcalde. Es que es gracioso, señor Hila, luego le contesto. 
Senyor Verger, ja li varem dir que informe extern no existeix, s’ha fet en reunions 
periòdiques i constants amb gent de la casa. Però té tota la raó del món, nosaltres li 
varem dir que feríem un informe en base a les reunions que hem tingut amb els tècnics, 
que li feríem un informe i s’està retrasant i s’ha retrasat molt. Per tant, li donc la raó, té 
tota la raó del món i jo aquí me compromet que la setmana que ve tindrà l’informe 
redactat. No li puc dir una altra cosa. Señor Hila, que no se trata de tener muchos 
usuarios, es que no se entera, la línea 5 que es la cuarta mejor línea de la EMT, se olvida 
que faltan las líneas de la Playa de Palma en verano que la van a pasar, que la línea 7 la 
va a pasar, la 10. Bueno, es igual, es igual. Pero que no se trata de tener muchos 
usuarios, se trata de tener los usuarios que toca con los medios correctos. Porque si yo 
pongo en todas las líneas 3.000 autobuses, claro que voy a subir el número de usuarios 
pero a costa de qué, a cambio de qué, si es que no se trata de tener miles y miles de 
usuarios, se trata de tener los correctos, la oferta correcta, la demanda que los 
ciudadanos nos piden. La línea 34, vale, pues usted encargó un estudio o se hizo un 
estudio, se planteó un recorrido, se planteó mal, puede pasar, pero es que no se trata de 
mejorar la frecuencia, es que esa línea está mal configurada. Señor Hila claro que no 
voy a llegar a un acuerdo con usted, es que a lo mejor la línea 34, a lo mejor lo que hay 
que hacer es quitarla o cambiarla, o modificarle el recorrido o que vaya a Son Llátzer 
que a lo mejor tenemos más enfermos que lo utilizan que no a Son Espases. Y me dice, 
no, es que se hizo un estudio que en Son Gibert iba mucha gente a los polígonos y tal, 
pues que quiere que le diga, la tuvo durante una serie de años y se consolidó en 21.000 
usuarios al mes, cinco a la hora, doce euros por usuario. Es que es lo que hay. Y ya no 
entro mucho pero, de verdad, que la persona que contrató a ciento y pico de personas en 
la EMT y que ha subido los costes de personal hasta niveles insospechados, diga que yo 
he engordado los costes de personal, mire, surrealista.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta els canvis constants de freqüències a les 
línies de bus de l’EMT que perjudiquen la fiabilitat i la qualitat del servei. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’EMT a que les línies que donen servei als 
hospitals de Son Espases i Son Llàtzer no superin els 30 minuts de freqüència els dies 
laborables. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
54.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a intervenció del Batle 

perquè AENA deixi de cobrar la primera mitja hora d’aparcaments a 
l’Aeroport. (441/2013) 

 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Ja varem plantejar el tema l’any passat i es va 
aprovar per unanimitat l’exigència a AENA de la recuperació d’un espai d’aparcament 
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gratuït a la terminal de l’aeroport de Mallorca (i perdonin, però l’aeroport o és de Son 
Sant Joan o de Mallorca, però no de Palma). Per tant, senyor Batle de Palma de 
Mallorca jo li demano, i m’agradaria si fos possible em respongués: a) S’ha fet cap 
gestió en relació a aquest punt? b) Qui i quan? I una volta coneguda la resposta, una 
pregunta sense malícia: Es pot fer res més de forma legal? I si la resposta fos negativa, 
està l’Ajuntament en condicions de pressionar, de forma legal, a AENA en qualque 
aspecte? Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Isern. Solo una cosa, fíjese señor Vallejo, este regidor que no se 
entera de nada, comparativa enero a diciembre, vamos a ver la línea 5 en que puesto 
está. De enero a diciembre sumando todos los meses, la línea 5 es la cuarta de la EMT, 
de verdad es que no me entero de nada, tiene razón. Solo le supera, para que lo sepa que 
veo que no lo ha mirado, la 3, la 7 y la 15, de enero a diciembre, aquí lo tiene, sus datos 
de 2012, no me entero pero bueno, usted sí. Aeropuerto de Playa de Palma, hay estoy 
bueno ahora a estas horas, perdón, aeropuerto de Palma, que también es de Playa de 
Palma, hace unos meses en el mes de octubre de 2012 se aprobó por unanimidad de este 
Ayuntamiento, instar a AENA a que recuperase la media hora de aparcamiento gratuito. 
Ese fue el acuerdo que siempre hubo con AENA, AENA lo rompió unilateralmente, 
creo que ante eso y defendiendo a nuestros ciudadanos que no les queda más remedio 
que utilizar el aeropuerto, creo que tenemos que hacer todo lo posible y el señor Vallejo 
habló con el director del aeropuerto pero no le hizo caso, pasa, los directores de 
aeropuerto a veces hacen estas cosas. Por eso pedimos que el señor Alcalde, que yo creo 
que sí le hará, se tome la molestia si no es mucho pedir señor Isern, que no me han 
dejado, en Comisión votaron que no, no querían que se tomase la molestia pero yo creo 
que se la tomará, de que usted llame al director del aeropuerto y le diga que los 
ciudadanos de Palma tienen bastante dificultad de encontrar un medio de transporte 
alternativo para ir a la Península, bastante, y que la media hora de aparcamiento gratuito 
no es ningún lujo, ni ningún regalo, es una necesidad, más cuando el aeropuerto de 
Palma es rentable. No hay ni esa excusa, no tienen ni esa. Creo que frente a una 
actuación que AENA dice no, no, Palma igual que Madrid, igual que las demás, que es 
la contestación que le han dado en el Senado a nuestros senadores, es aquello de “se 
comenzó a cobrar la estancia desde el primer minuto, que hasta entonces estaba exento 
de pago, por uso del parking para igualar la situación al resto de aeropuertos de la red de 
AENA.” Esta fue la contestación del Senado a nuestros senadores, hombre, parece que 
no se enteran de que aquí en Mallorca igual que la red de aeropuertos, tampoco tenemos 
las mismas circunstancias porque en otros sitios tienen estaciones de AVE, de tren que 
no son AVE, carreteras, autopistas que les llevan a donde quieran y nosotros tenemos el 
aeropuerto y el puerto. Y merece la pena que usted vaya o le llame, o que venga el 
director del aeropuerto y le diga que de forma unilateral no se acepta este cambio, que 
hablemos, que veamos si se puede encontrar una solución. Y eso es lo que planteamos, 
algo bastante razonable, no cuesta ni un duro, esta es gratis, no tengo que presentar 
propuesta de financiación es gratis. Así que pedimos, propuesta que el Alcalde exija a 
AENA la recuperación de la primera media hora gratuita y que se cumpla el acuerdo de 
Pleno que votamos todos, incluido el Alcalde, y que nos respeten un poquito. No creo 
que sea pedir demasiado. Muchas gracias.” 
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Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Muchas gracias, señor Alcalde. Señor Hila, le contesto lo de la EMT porque no me 
puedo…, es que está obsesionado con el número, que no es el número, señor Hila, que 
no es el número, es el retorno, es decir, los medios que ponemos para dar la demanda 
que nos piden los ciudadanos. Que no se trata de poner medios y medios y medios, 
mire, hacemos una cosa ponemos un autobús que suba a Na Burguesa cada 5 minutos, a 
que es ridículo, pues eso es lo mismo, es decir, la línea 5 es la cuarta, muy bien, oiga, 
tiene razón, pero con los mismos medios que cuando estaba Son Dureta no puede ser, 
tendremos que reajustarlo, tendremos que adaptarlo a los usuarios que hay ahora que, 
aunque sea la cuarta, son menos que los que había cuando estaba Son Dureta. Si es así 
de fácil, es el retorno y poner los medios justos y necesarios. Es lo del esponjamiento 
nocturno, señor Hila, que es que no se trata de poner autobuses para que vayan vacíos, 
se trata de poner autobuses para que se suba la gente dentro. Señor Hila, cariñosamente, 
el aeropuerto no está en la Playa de Palma, está en Levante, lo digo para que se lo 
conozca, pero bueno. Se lo digo con cariño. A ver, gestiones, mire, el pasado mes de 
octubre votamos a favor de una propuesta suya en la que se nos instaba a hacer una 
gestión con AENA en este sentido. Se ha hecho, si el Alcalde me da permiso me dirijo 
al señor Ferrer que me ha hecho una pregunta, la gestión se ha hecho, la hice yo en 
persona y la fecha pues, francamente, no me acuerdo exactamente pero al cabo de una 
semana o dos semanas, no dio el resultado deseado, pero, bueno, se ha hecho. Por otra 
parte, el Govern también, a través de la Dirección General de Puertos y Aeropuertos, ha 
hecho y sigue haciendo gestiones en este sentido, y en otros temas que también afectan 
a los palmesanos y a los mallorquines en general. A partir de aquí y aunque no estemos 
de acuerdo, hemos de respetar la decisión que toma AENA, ellos gestionan los 
aeropuertos de este país de la manera que consideran más eficiente y más eficaz, y esto 
no quiere decir que este regidor y este Equipo de Gobierno demos por zanjado el tema. 
Yo le puedo decir que en las próximas semanas tengo que volver a hacer otra visita a 
AENA, por este tema y por otros, fundamentalmente por el tema del taxi y seguiremos 
insistiendo. Pero bueno, los ciudadanos de Palma, ustedes que apoyan tanto el 
transporte público, tienen una línea 1 fantástica y que, ahora además, se ha reforzado 
con el 1 Express y en cualquier caso si alguien tiene un problema específico de 
movilidad o lo que sea y tal, es subir un piso y en vez de la terminal de llegadas pueden 
ir a la terminal de salidas y allí si que se pueden parar 5 minutos. Ya digo, no quiere 
decir que yo esté de acuerdo con la opción de AENA, creo que convendría que hubiera 
15 minutos, media hora gratuita, y seguiremos insistiendo, de ahí a que tenga que ir el 
Alcalde, pues es otra cosa. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Senyor Vallejo, jo és que..., cada dia se llueix més en les explicacions. Vostè se pensa 
que pot arribar a argumentar el que ha argumentat, primer que respecta la decisió 
d’AENA, escolti, o sigui, se’n riuen de nosaltres, se’n riuen de tots els  nostres 
ciutadans, i vostè respecta. Vostè se’n va a fer una gestió allà, que m’agradaria saber en 
quins termes, perquè l’Ajuntament de Palma té capacitat de negociar, AENA depèn dels 
serveis que li presta l’Ajuntament de Palma, en temes de policia, en temes de tal. Vostè 
se pot posar exigent amb aquesta gestió, molt exigent, però bé, és infructuosa la gestió, 
però vostè respecta. És que, clar, si anam en aquest pla, està clar que li diran, ja està clar 
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per què li han dit que no. Ho respect perquè vosaltres sou els que gestioneu, escolti. 
Escolti, això ho hem d’exigir amb una mica més de convicció i sabent que els nostres 
ciutadans amb això tenen dret i que AENA quan va propiciar el canvi d’eliminar 
l’aparcament gratuït de davant la terminal i va proposar anar al pàrking i la mitja hora 
gratuïta del pàrking, se va comprometre a això AENA. AENA se va comprometre a 
això, a que se respectaria aquesta mitja hora de pàrking, i fa un any i mig. Se va 
comprometre a nivell públic, a nivell polític. Escolti, no se poden riure de nosaltres així. 
AENA que té un milió de beneficis per l’aeroport de Palma. Que perjudica, greument, 
les taxes aèries perjudiquen greument l’economia de les Illes, l’economia turística, això 
ho diu qualsevol empresari del sector turístic ho diu. A damunt hem de suportar que 
mos cobrin per anar a cercar als nostres familiars a l’aeroport. I vostè els hi recomana 
que no, que hi ha una línea extraordinària, la línea 1 que és extraordinària i que la poden 
agafar, escolti senyor Vallejo, és que se cobreix de glòria a cada explicació. Jo és que, 
això està a l’alçada dels indigents i els tal dins el bus turístic. No pot dir que ja hi ha una 
línea 1 extraordinària que presta un gran servei. Escolti, estam xerrant de poder anar a 
cercar als nostres familiars, als nostres amics a l’aeroport. I tenir mitja hora gratuïta per 
poder-ho fer. Això, vostès s’han de posar una mica més contundents, no que respecten 
la decisió d’AENA. Com què respecten aquesta decisió d’AENA? Escolti, és que això 
no té nom, és un menyspreu absolut i me fa la impressió que se fa amb condescendència 
i passivitat absoluta municipal. Se posin forts en això, tenen capacitat de negociació, ho 
exigeixin molt fortament això, tenen arguments, AENA se va comprometre públicament 
a respectar això, aquesta mitja hora gratuïta quan va canviar el sistema d’aparcar davant 
la terminal i va dir, no, suprimim això però haurà mitja hora gratuïta de pàrking. Això 
na fa ni dos anys d’això. Escoltin, això és inacceptable, no me digui que com que hi ha 
una línea de bus boníssima ja no importa anar, escolti, això no és explicació, això no ho 
pot dir. No ho pot dir aquí, constarà en acta, m’imagin, i és inassumible, vaja explicació 
senyor Vallejo, vaja explicacions. I, la veritat, me fa la impressió ja..., tots entenem com 
se va fer aquesta gestió, escolta que des de l’oposició diuen que tal, no te preocupis. 
Escolti, senyor Vallejo, se posin una mica més fort amb això, no hi ha dret, no hi ha 
dret, i AENA s’havia compromès al contrari. Per tant, i  a més, AENA depèn de 
l’Ajuntament en moltes coses. Per favor, vagin allà amb convicció, i no vostè, 
evidentment, hi ha d’anar el Batle, com bé diu la moció. Si a vostè no li han fet cas, que 
hi vagi el Batle. Però alguna cosa hem de fer, això és inacceptable. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Isern. Bueno, si nosotros respetemos la decisión, bueno usted 
respeta la decisión de AENA, AENA no ha respetado la del Pleno del Ayuntamiento. 
Entonces esto exige un poco de reciprocidad, yo respeto en la medida que me respetan, 
AENA no me respeta ni antes cuando tomó la decisión sin consultar, ni ahora con un 
acuerdo por unanimidad. No me ha respetado nada, y a los ciudadanos de Palma ya ni le 
cuento. A ellos sí que les ven como una cartera con  piernas. Entonces, el Alcalde no 
está para esto, pues no sé para que está, sinceramente, mire que le digo. Esta mañana, le 
he dicho esta mañana al señor Isern, digo usted no conoce en profundidad los temas, no 
le constan y ahora no está para esto, ya no sé para que está. Sé que preside el Pleno, el 
día del Pleno, lo demás me lo explicarán porque nunca está para nada. Creo que es una 
línea equivocada, esto lo tendrán que corregir. Una cosa, la línea 1 Express, señor 
Vallejo, es como lo de la línea 5, no me intente vender la moto a mí, es el refuerzo de 
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verano de cada año que le han cambiado el nombre porque vende más, y si se atreve a 
decir lo contrario quiero que conste en acta. Quiero que conste en acta que esto no es 
así. Que no es verdad. Es el refuerzo de verano de cada año, una actividad de marketing, 
mire esto se lo reconozco, le ha cambiado el nombre, le ha llamado Express, muy bien. 
Fíjese a mi el marketing también me gusta, no se lo discuto pero no es nada más. No 
nos vendamos motos mutuamente. Por aquí no pasaré. Conclusión, señor Isern, por 
favor, llame al director del aeropuerto que no cuesta nada, es gratis, la llamada la paga 
el Ayuntamiento, hable con él, póngale firmes, le diré más, le daré una pista, la pasada 
legislatura también lo intentaron, el director del aeropuerto siempre lo intenta, lo que 
pasa es que a veces cuela y esta ha colado. Entonces, yo creo que habrá que hacerles un 
poco retroceder porque, como han dicho y es verdad, también dependen del 
Ayuntamiento para muchas cosas. Y también hay que negociar y no vale tomar estas 
decisiones de forma unilateral y enterarse no sé si fue por los periódicos, pero hasta me 
lo creo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Señor Hila, está bien que ustedes hagan propuestas, pero estaría bien que las 
propuestas las gestionara este Equipo de Gobierno. En cualquier caso, ya saben que yo 
soy muy receptivo y como que le veo tan interesado en que yo haga una gestión 
personal, mire, el martes me reúno con el presidente de AENA por otras cosas que sí 
hemos llegado a acuerdos, y le aseguro que intentaré. La verdad es que creo que el éxito 
va a ser complicado porque, lo decía muy bien el señor Ferrer, ¿tienen ustedes alguna 
cosa con que presionar? Porque, usted comprenderá, usted no es una persona ingenua, 
oiga, ir a una empresa y decirle oiga regáleme usted media hora, es algo realmente, sin 
ninguna contraprestación, es algo… Yo se lo preguntaré, y si usted se ve capaz de, con 
su capacidad tan contrastada de persuasión, de hacerlo, pues yo encantado. Yo le 
prometo hacerlo, lo que pasa, la verdad, es una negociación que llevaba el regidor pero 
yo, le aseguro, nunca me escurro el bulto. Si usted considera que yo tengo más 
probabilidades o que es, realmente, muy necesario que esa gestión la haga yo 
aprovechando que el martes me reúno, repito, para firmar un convenio importante entre 
AENA y el Ayuntamiento, no tenga la más mínima duda que haré la gestión y la haré 
con toda la habilidad de que sea posible, intentaré buscar también algunos elementos de 
negociación, teníamos algunos pero que ya hemos utilizado para otras circunstancias. 
Porque los frentes abiertos con AENA, desgraciadamente, no son esta media hora, los 
realmente importantes o con trascendencia para la ciudad, no esa media hora, hay otros 
frentes muy importantes, con mucha trascendencia que estamos intentando negociar en 
un totum revolutum. Yo sí me preocupo de las cosas, lo que pasa es que, mire, cada uno 
es como es y a mí, como ustedes ya han podido constatar, pues la confianza en mis 
regidores es plena, es absoluta y yo creo que la gestión del Ayuntamiento hasta ahora ha 
demostrado que esa forma de gestionar ha dado, cuando menos, buenos resultados. Las 
regidurías funcionan yo creo que correctamente y las capacidades de cada uno de los 
regidores yo cero que está más que contrastada. Pero sabe, como le tengo esa simpatía 
personal de toda la vida, pues para atender esa petición, sí, sí, lo sabe, hace años que nos 
conocemos y siempre le he tenido simpatía personal, creo que le consta, y lo digo sin la 
más mínima sorna. Así es, sí eso le hace feliz, sí eso usted considera, realmente, que va 
a servir para algo yo haré la gestión personalmente. Y la haré con el máximo interés y 
ojala, pues podamos encontrar, pero en fin, francamente, usted está en este mundo, 
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usted sabe lo que es negociar con empresas como AENA, oiga déme usted media hora 
porque el señor Hila me lo ha pedido es un argumento un poco… Sí que intentaremos 
buscar algún tipo de contraprestación, veremos si somos capaces de hacerlo. Pero, lo 
haré, señor Hila, quiero que sepa que lo haré.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Señor Alcalde, usted lo ha dicho todo, gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Pues se lo quiero agradecer y confío en que lo conseguirá porque, le ha dicho antes, 
que no es la primera vez que lo intentan y fue un humilde regidor, no fue el Alcalde, el 
que consiguió que no lo cobrasen. Entonces, ya le digo no es un tema de confianza con 
el señor Vallejo, al contrario, le tiene que decir al director de AENA qué es eso de no 
hacer caso al regidor de Movilidad del Ayuntamiento.” 
 
Sr. Batle(PP): 
 
“Yo le digo, repito, lo haré con todo interés, el interés, yo creo que es una medida que 
sería extraordinaria para los palmesanos, comparto absolutamente, lo que pasa es que 
déjeme que sea poco optimista en el resultado de esa gestión. Repito, el señor Ferrer 
tenía razón, si yo consigo buscar alguna arma de presión sería más optimista, pero mi 
capacidad de seducción no creo que sea suficiente para eso. Desde luego, así lo 
considero pero no será porque no lo intente, se lo aseguro. De acuerdo. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al batle a que exigeixi a AENA la 
recuperació de la primera mitja hora gratuïta d’aparcament a l’Aeroport de 
Palma. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
55.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a combatre els abocadors 

incontrolats: recollida de residus domèstics de gran volum als barris i pobles 
de Palma. 

 
Sr. Colom Ribas, representant de l’Associació Unitat Cívica per la República: 
 
“Sí, jo som el secretari d’Unitat Cívica per la República, però cedeix la paraula al 
senyor Francisco Cano que és el que parlarà.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Francisco, ahí es donde usted tiene que actuar. Don Francisco le pido que a partir 
de ahora, siempre, emplee esos turnos. Usted sabe que siempre tiene la palabra y, por lo 
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tanto, le ruego que nos deleite con los turnos suyos cuando le correspondan y no de 
manera… Le agradezco muchísimo, yo entiendo los nervios, pero no olvide usted nunca 
que estamos en un Pleno del Ayuntamiento y aquí es la representación de toda la 
ciudadanía y un mínimo de guardar las formas es bueno. Pero yo estoy encantado de 
escucharle y ánimo y cuando usted quiera empiece.” 
 
Sr. Francisco Cano, representant de l’Associació Unitat Cívica per la República: 
 
“Hola, buenas tardes, porque ya buenos días ya. Bueno, Honorable Alcalde de Palma, 
distinguidos concejales. Una vez más intervengo en el Pleno y esta vez para insistirle en 
dos temas que considero básicos. Uno de ellos, el de los desahucios y la Plataforma de 
Afectados por la Hipoteca. Les pido que no vayan en contra de la ciudadanía y apoyen 
las peticiones y recomendaciones de la Plataforma. A veces tengo la sensación de que 
su gestión, que en teoría debería ser para mejorar el bienestar de las personas es al 
contrario, en contra. En el Pleno pasado Palma de Mallorca fue declarada Ciudad Libre 
de Desahucios, que así sea y no haya ni una familia más que se queda en la calle por no 
poder pagar las cuotas al banco. También en el Pleno pasado fue muy comentado que un 
dinero que se tenía para gasto social, unos 28 millones de euros, si mal no recuerdo, al 
final fue a parar a manos de los bancos. Acérquense a la Plataforma de Afectados y 
tomen buena nota de sus sugerencias y necesidades, en teoría deberían ser ustedes los 
mejor preparados para solucionar los problemas de vivienda de los ciudadanos, una 
entidad ciudadana y con muy pocos recursos como es la Plataforma les va muy por 
delante. Otra cuestión a la que quiero referirme es al de la creación de empleo y las 
posibilidades que desde el Ayuntamiento existen para ello. No es cuestión de 
recordarles las cifras espeluznantes de paro en toso el Estado y, en concreto, de este 
municipio. Sin embargo, desde el Consistorio y sus recursos económicos existe 
posibilidad de crear empleo público para revitalizar la economía. Existen muchas 
necesidades en la población y se podrían cubrir creando puestos de trabajo. Por ejemplo, 
mucha gente mayor vive sola en su vivienda y necesita de una asistencia más o menos 
regular para atender sus necesidades básicas como limpieza de la casa, atención de su 
propia higiene, compra de productos básicos, etc. También, después de pensarlo bien y 
debatirlo, creo que existen muchos solares vacíos que los propietarios no atienden y se 
llenan de maleza y desperdicios siendo foco de posibles incendios y plagas. Podrían 
contratar personal para limpiar esos solares. Sería una forma de cubrir necesidades 
sociales por parte del Ayuntamiento y, por otra parte, que entrara un sueldo en muchos 
hogares, lo cual daría un alivio a muchas familias que a su vez comprarían, 
preferiblemente, en pequeños comercios para así revitalizar el sector. Podrían hacer 
campañas que aconsejaran al ciudadano sobre las ventajas de comprar en el pequeño 
comercio. ¿No les parecen éstas, buenas ideas? ¿Habían caído en la cuenta de ello? Pues 
anímense y pónganlas en marcha. Por otra parte, y ya por último, me gustaría darles un 
toque de atención sobre la excesiva presencia policial a las puertas del Pleno. La 
presunción de inocencia de quienes asistimos al Pleno se ve truncada por los controles a 
los que se nos somete justo a la entrada y por el alto número de agentes en la antesala de 
este Pleno. ¿Existe algún incidente que justifique este despliegue? ¿Por qué nos ven 
como un peligro? Quienes asistimos a estos plenos somos personas muy concienciadas 
sobre los valores democráticos y creemos, precisamente, que hacer oír nuestra voz aquí 
es la manera correcta de dirigirnos a ustedes. Con la palabra y desde el respeto. ¿Por qué 
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desconfían? En el próximo pleno dos policías para el control de escáner abajo y “pus”. 
Y nada más que decirles. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias, don Francisco. En cualquier caso me gustaría decirle que si sus 
intervenciones son como la que acaba de tener, evidentemente, que sería posible en un 
futuro plantearse cualquier reducción en cuanto a los servicios de seguridad. En 
cualquier caso es una cosa que no decido yo, que lo decide la propia policía y no 
considero que ustedes deban sentirse coartados por ellos porque me da la impresión, y si 
no es así dígamelo, de que tienen una actuación absolutamente impecable de respeto y 
consideración con todos ustedes, evidentemente. Por tanto, tampoco entiendo que tipo 
de problema esto le puede sugerir. Pero, en cualquier caso, yo escucho como siempre su 
propuesta y le repito, si los Plenos se desarrollan no como hoy, con incidentes, con 
gritos, con desórdenes, pues muy probablemente podríamos intentar reducir ese número 
de policías.” 
 
Sr. Francisco Cano: 
 
“Yo creo que hay más delincuentes afuera, que tendrían que ir a por ellos y no a lo que 
hay aquí en el Pleno, porque ninguno, ni ustedes ni ninguno que hay aquí somos 
delincuentes. Los delincuentes están en la calle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Efectivamente, pero no es una cuestión de delincuencia, don Francisco, es una cuestión 
de seguridad en el Pleno. Pero, en fin, queda entendido, yo le entiendo lo que dice, lo 
escucho con muchísimo interés pero si ustedes ayudan también a que los plenos se 
desarrollen con mayor normalidad, pues facilitaría mucho que ese objetivo que todos 
buscamos conjuntamente. Gracias, muy amable, muchísimas gracias.” 
 
S’APROVA per unanimitat la següent transaccional:  
 
El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a implantar un sistema pilot de  
recollida de residus domèstics de gran volum als barris i pobles de Palma. Definint 
un calendari, on els barris i pobles del programa pilot tendran assignats uns dies 
com a dies de recollida d’aquesta modalitat, així com un horari establert. I segons 
el barri o poble es podríem establir diversos punts de recollida. 
 
57.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa al Pla Hidrològic prohibeix 

urbanitzar Ses Fontanelles (409/2013). 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació d’Ex Jugadors 
i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent. A 
nuestro criterio, es ilegal construir el centro comercial en el humedal de les Fontanelles 
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porque el Plan Hidrológico de Baleares demuestra que el centro comercial invade la 
zona húmeda que se debe proteger por ley. Y nuestra entidad no está dispuesta a 
aceptar, con los brazos cruzados, esta irresponsable e inadmisible ilegalidad. Además, 
los mapas del Plan Hidrológico y los del proyecto del centro comercial ponen en 
evidencia que el proyecto prevé la construcción de un vial que pasa por encima de la 
zona húmeda y la divide, dejando una parte del humedal dentro de la zona comercial. 
Debemos destacar que el Plan Hidrológico, la Directiva Europea del agua, el 
Reglamento de dominio público hidráulico, así como diferentes sentencias judiciales, 
establecen la prohibición de invadir las zonas húmedas y la obligatoriedad de preservar, 
y hasta aumentar, las zonas húmedas. No hay que olvidar que el más grande de los 
humedales que restan en Palma es el conocido como les Fontanelles, una zona húmeda 
de 325.000 metros cuadrados, que a lo largo de este siglo ha sufrido procesos de 
transformación (salinas) y degradación (vertido de ruinas), que a pesar de todo mantiene 
todavía unos notables valores ecológicos y paisajísticos, que han estado reconocidos en 
los diferentes inventarios de zones húmedas elaborados por la Consellería  de 
Agricultura y su revisión del año 1997 por parte de la Consellería de Medi Ambient. 
Acoge a numerosas especies de aves, alberga diferentes hábitats naturales de 
importancia comunitaria y en el vive la limonium barceloi, una especie vegetal única en 
el mundo. Les recordamos, señoras y señores del PP, que el artículo 45 de la 
Constitución impone a los poderes públicos velar por la utilización racional de todos los 
recursos naturales, con la finalidad de detener y restaurar el medio ambiente. Las 
actuaciones previstas del centro comercial afectan, indirectamente, sobre la zona 
húmeda. Las edificaciones, la carretera, los aparcamientos, la actividad comercial, la 
actividad turística, el tránsito de vehículos, acabarán afectando, negativamente, sobre la 
zona inundada. La protección de la zona húmeda no sólo se hace impidiendo su 
edificación, sino también evitando la corona de infraestructuras, actividades y 
edificaciones que la cierren. Seguir urbanizando y edificando la zona va en contra de la 
propia calidad turística y de vida de la zona, sobretodo en este caso que se trata de 
equipamientos turístico-comerciales, absolutamente incompatible con la zona y sus 
valores. Esta zona turística merece justo lo contrario de lo que se promueve. Can 
Pastilla y la Playa de Palma necesitan más zonas verdes y menos edificios.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, breument. Aquest tema ja el varem discutir en Comissió. Simplement, constatar un 
fet així com va avançant la tramitació del Pla Hidrològic hi ha uns plànols adjunts i en 
aquests plànols se veu, clarament, com el projecte d’urbanització que està tramitant 
l’Ajuntament envaeix la zona humida, s’està construint la urbanització a damunt una 
part de la zona humida. Això és molt clar, se veu molt clar en els plànols. Construir dins 
una zona humida, la directiva d’aigües europea, evidentment, ho considera impossible, 
les zones humides s’han de preservar, no se poden urbanitzar. El mateix Pla Hidrològic 
diu, literalment, que se prohibeix edificar a zones humides i estableix l’obligatorietat de 
preservar i, fins i tot, augmentar les zones humides existents. En el cas de les 
Fontanelles com se construeix un vial, que passa per damunt una punta de la zona 
humida a on, evidentment, a una zona, clarament, inundada. La Conselleria de Medi 
Ambient ha estat aquests dos anys tramitant aquest Pla Hidrològic, ha llevat moltes 
zones humides d’aquest Pla Hidrològic, ha intentat, perquè evidentment, les zones 
humides queden protegides, l’interès de la Conselleria ha estat eliminar el màxim, però 
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a les Fontanelles no ho han aconseguit. Han eliminat una part, però la part efectivament 
inundada, objectivament inundada, evidentment no l’han poguda esborrar dels mapes. I 
se superposa els plànols de la urbanització i els plànols de la zona humida i, 
evidentment, hi ha una part de la zona humida a on damunt ella construirem la 
urbanització, s’està tramitant la construcció de la urbanització. Evidentment, la moció és 
molt clara, constatar això que és un fet objectiu, el projecte d’urbanització que tramita 
l’Ajuntament envaeix la zona humida i, per tant, l’impossibilitat jurídica de continuar la 
tramitació d’aquesta urbanització. És molt clara la proposta i, la veritat, és que el senyor 
Valls va argumentar unes qüestions jurídiques a la Comissió, un informe o no sé unes 
consideracions que, evidentment, no va mostrar ni signades, ni tal, mos agradaria, 
evidentment, tenir accés si qualcú, realment, pot això replicar-ho jurídicament amb 
arguments consistents, perquè els fets són molt clars i el que marca la directiva europea 
d’aigües i també el Pla Hidrològic que actualment se tramita, és molt clar. Gràcies.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bé, vostè repeteix la intervenció de l’altre dia i jo li hauré 
de repetir igualment. Jo li vaig llegir un anàlisi del projecte d’urbanització aprovat en 
relació en el que estableix la llei d’aigües i el Pla Hidrològic en tramitació, i li vaig dir, 
clarament, que segons la llei d’aigües i el Pla Hidrològic de les Illes Balears que està en 
tramitació, el projecte d’urbanització requereix sempre per poder desenvolupar-se una 
autorització, no és que hagi una previsió per part de l’administració hidràulica 
competent. En cas del projecte d’urbanització que parlam preveu actuacions a la zona 
humida de rebliment i de recuperació, hi ha una autorització per desenvolupar aquestes 
actuacions per part de la Direcció General de Recursos Hídrics, segons consta en el 
propi expedient urbanístic que està en el seu abast per suposat, com sempre amb 
transparència total. En segon lloc, el projecte d’urbanització, conjuntament, amb el pla 
rector del parc de les Fontanelles compleixen l’articulat del Pla Hidrològic de les Illes 
Balears relatiu a les zones humides situades dins sols urbanitzables i diu: “el Plan 
Hidrológico de las Islas Baleares establece los instrumentos de ordenación territorial y 
urbanística deberán preveer su protección y el mantenimiento de su funcionalidad 
hidrológica y ecológica del humedal mediante las fórmulas pertinentes”. Diu tant el Pla 
Parcial com el Pla Rector de les Fontanelles preveuen la millora de l’actual zona 
humida, tant en els aspectes de funcionalitat hidrològica com de conservació i millora 
dels seus valors, incloent-ne la protecció i millora de l’actual situació de les colònies del 
limonium barceloi existents. Segon lloc, el Pla Hidrològic de les Illes Balears estableix 
“su resultado último de las actuaciones será la conservación o incremento de la 
superficie total del humedal actual y de sus valores.” Per tant, ja li vaig dir que se 
tractava d’una compensació de metres. El Pla Rector de les Fontanelles i el projecte 
d’urbanització que està adaptat al Pla Rector preveu un increment de la superfície de la 
zona humida, la restauració biològica de la zona humida, per la qual cosa ja és 
compleixen les condicions del Pla Hidrològic que es troba en tramitació. I, en darrer 
lloc, el Pla Hidrològic estableix “las actuaciones incluirán medidas de gestión que 
garanticen la compatibilidad entre la actuación prevista y la pervivencia o 
mantenimiento de los valores sin perjuicio de que puedan potenciarse los aspectos de 
uso lúdico y científico del humedal.” El Pla Rector de les Fontanelles i el projecte 
d’urbanització han inclòs un conjunt de mesures de gestió per garantir la pervivència 
dels valors. En el futur, l’Ajuntament de Palma establirà les mesures de vigilància 
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relatives a la fase de funcionament un  cop que la zona verda, que incorpora la zona 
humida, estigui recepcionada per l’Ajuntament de Palma. El Pla Rector de les 
Fontanelles preveu l’ús social, lúdic i científic de la zona humida situat dins la zona 
verda. Conclusió: el projecte d’urbanització no es troba en tramitació, sinó que es troba 
aprovat ja, vostè això ho sap perfectament des de 2007, a l’espera d’iniciar les obres 
d’execució que estiguin resoltes totes les qüestions relatives a la vigilància medi 
ambiental. I en segon punt i darrer, el projecte d’urbanització aprovat disposa 
d’autorització per part de Recursos Hídrics per les actuacions que afecten a la zona 
humida actual sent compatible amb la llei d’aigües i amb el Pla Hidrològic que es troba 
en tramitació, a on es compleixen totes les condicions relatives a les zones humides que 
es troben a sols urbanitzables. I, tres, l’Ajuntament és conscient de la seva 
responsabilitat i, per tant, jo li vull dir que mentre no hi hagi tots i cada un dels informes 
favorables per la Comissió Balear de Medi Ambient i de totes aquelles dependències de 
la Comissió de la Conselleria de Medi Ambient, lògicament nosaltres no procedirem a 
donar cap tipus de permís, ni cap tipus de llicències. Sí tots aquests informes de llavors 
resulten favorables mos convertim en una administració obligada a donar l’acte reglat 
de la llicència i, per tant, nosaltres som aquí i estarem vigilant tot el que faci falta al 
respecte. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Yo quería hacerle 5 preguntas muy sencillas o que me 
confirmara, pero muy sencillas, de sí o no, señor Valls. Porque creo que la propuesta 
que hace hoy MÉS hay algunos puntos que son irrefutables como el punto primero. Es 
decir, el proyecto de urbanización de les Fontanelles invade la zona húmeda, la invade. 
El proyecto de urbanización de les Fontanelles la invade lo diga el Plan Hidrológico, los 
planos o lo diga una fotografía aérea, o un arto foto, si se superpone le proyecto de 
urbanización sobre un arto foto real a fecha de hoy, invade, claramente, la zona húmeda. 
Vamos a construir un vial sobre una zona húmeda, actualmente inundada y eso yo creo 
que es una afirmación que tenemos que tener claro todos, luego la Consellería o el 
organismo que tenga que autorizar dirá o no como se interpreta, pero que lo invade es 
entiendo que una realidad y que me gustaría que la asumiéramos todos. Entiendo, 
también de sus palabras, que a día de hoy no está la autorización del proyecto de 
urbanización, no se pueden iniciar las obras de urbanización porque estamos pendientes 
de los resultados de esos estudios previos que son los que están autorizados. Por lo 
tanto, a día de hoy, seguimos pendientes de documentación, entiendo del promotor, de 
los estudios y, sobretodo, de un tema que a mí, personalmente, me preocupa que es el 
estudio de inundabilidad de la zona. Entiendo, por tanto, que no se pueden iniciar, 
evidentemente, esas obras y, desde luego, mi grupo va a estar muy pendiente en el caso 
de que se llegue a autorizar el proyecto de urbanización y posteriormente licencias de 
obras. Porque no tenemos que olvidarnos tampoco de que más allá del caso concreto 
que nos ocupa, les Fontanelles es un proyecto muy polémico y quien tenga la 
responsabilidad de decidir si va hacia adelante o hacia atrás, tiene que tener las cosas, 
absolutamente, claras. Muy complejo desde todos los puntos de vista, desde el punto de 
vista económico por el tema de centros comerciales, desde el punto de vista medio 
ambiental por el tema de las zonas húmedas, desde el punto de vista urbanístico porque 
hace 5 años o 4años cuando se aprobó estaban todos los representantes del sector 
hotelero, de entidades, de vecinos, de colegios, de profesionales, un proyecto con un 
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ganador internacional dentro de las premisas de ese concurso para Playa de Palma, la 
primera de ellas es que les Fontanelles tenía que ser protegido. La primera, la primera, y 
a la menor oportunidad hacemos un Decreto ley y todo aquello de los buenos pensantes, 
absolutamente, objetivos pues lo tiramos, directamente, a la basura. Es decir, que desde 
todos los puntos de vista, el proyecto de les Fontanelles es, absolutamente, criticable y 
el impacto que tendrá, como digo, desde el punto de vista económico, desde el punto de 
vista del pequeño y mediano comercio, desde el punto de vista medio ambiental y desde 
el punto de vista urbanístico, de la movilidad, tiene muchas cosas a considerar. Por lo 
tanto, yo creo que lo que sí que tenemos que tener claro es que, efectivamente, ocupa la 
zona húmeda y eso es una realidad que trasciende a todos nosotros, a partir de ahí 
podemos empezar a tomar decisiones de calado pero la primera, el primer punto de la 
proposición de MÉS es, absolutamente, imposible no votarlo a favor porque es, 
simplemente, la constatación de una realidad. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Vostè fa menció a una autorització de l’autoritat hidrològica que m’agradaria saber de 
quina data té, perquè, la veritat, és que m’agradaria poder-la constatar perquè mai hem 
tingut constància de que existís aquesta autorització de l’autoritat hidràulica. A veure en 
quins termes està, amb quins termes està i de quina data té, això sí que m’agradaria 
també que m’ho contestés. Després també si aquestes argumentacions jurídiques que me 
fa, evidentment, és una qüestió tècnica si qualque tècnic municipal les corroborarà 
mitjançant un escrit. Perquè, clar, en el final vostè ho va reconèixer l’altre dia, són 
arguments que havia traslladat el promotor però a nosaltres mos agradaria saber si, 
realment, això pot ser corroborat amb un informe d’un tècnic municipal. Després amb 
aquestes mateixes consideracions jurídiques que vostè fa, diu que la tramitació 
d’aquesta urbanització està permesa per la llei d’aigües i pel Pla Hidrològic, però no 
esmenta la directiva d’aigües europea. La directiva d’aigües europea no l’esmentada, 
cosa que me pareix difícil que la directiva d’aigües quan prohibeix urbanitzar qualsevol 
humeral, pugui ser incardinable dins el compliment de la directiva d’aigües urbanitzar 
les Fontanelles. I res més, simplement, també recordar que, evidentment, encara no hi 
ha llicència d’obres. Per tant, a partit d’aquí aquesta llicència d’obres, evidentment, tal 
com s’exposa a la nostra moció, tenint en compte que, efectivament, la urbanització 
envaeix la zona humida i això per la directiva europea d’aigües és una qüestió 
absolutament rebutjada, hauríem de dir que aquesta llicència d’obres, evidentment, 
haurà motius d’impugnació. Motius d’impugnació clars que, evidentment, des del nostre 
grup estarem pendents d’impugnar i d’obstaculitzar al màxim un projecte que 
consideram, lògicament, aberrant des de tots els punts de vista.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Muchas gracias, señor Gijón. Bueno pues vamos a intentar responder frontalmente lo 
que plantean. Dice, señora Garví, sí invade la zona húmeda y yo le digo es que la 
invasión, en todo caso, se trata de una cosa no sustancial sino una cosa, digamos, muy 
parca, por decirlo en términos de cantidad, entonces esto es autorizable. Esto el lo que 
yo le quiero decir, directiva, ley y también Plan Hidrológico que, por supuesto, no 
pueden contradecir el uno al otro. En segundo lugar, quiero recordar que aquí no 
estamos aprobando el proyecto de urbanización, porque el proyecto de urbanización está 
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aprobado del año 2007 y lo único que el Decreto de la Playa de Palma lo que hace es 
recuperar la vigencia de una urbanización ya autorizada. Esto también debe constar y se 
debe tener en cuenta desde el punto de vista jurídico. Ahora lo que sí le quiero decir, por 
otra parte, para contestarle ya del todo frontalmente es que, lógicamente, no se dará 
licencia por parte del Ayuntamiento sin tener resueltas todas las exigencias técnicas y 
jurídicas desde el punto de vista medio ambiental. Eso se tiene que saber porque 
entonces no sería factible, entonces nos pondríamos nosotros en un problema, ustedes 
saben que esa no es nuestra manera de proceder y no lo vamos a hacer así. Y que esas 
soluciones técnicas y los informes municipales pues deben ser coherentes con los 
informes medio ambientales, pues eso es de cajón, eso está claro, nosotros no podremos 
dar una licencia y, vuelvo a reiterar, sin que los informes de la Consellería de Medio 
Ambiente, Recursos Hídricos, Comisión Balear de Medio Ambiente, Medio Natural, tal, 
tal, tal, pues sean absolutamente favorables, que la autorización no solamente venga 
dada sino que esté fundamentada y de eso sí que se encargarán los servicios técnicos del 
Ayuntamiento de contrastar la legalidad de todo eso. Sin esa seguridad, nosotros no 
tiraremos para adelante el proyecto de les Fontanelles en lo que a nosotros respecta que 
ya no es dar licencia de urbanización, lo que corresponde es, en todo caso, ya será dar 
licencia de obras. D’acord? Moltes gràcies. No, no hi ha una data, és dir, jo el que he dit 
és que s’ha d’autoritzar sinó s’autoritza, no està autoritzada, no mos consta 
l’autorització, tenim comentaris, tenim comentaris però sí que és autoritzable, això és el 
que sabem des d’un punt de vista jurídic avui en dia. Jo li vull dir com a aclariment, li 
vull dir com a aclariment que el promotor ja ha remés tots els estudis geotècnics, 
d’inundabilidad, tots aquests estudis estan remesos a l’Ajuntament, i l’Ajuntament a la 
seva vegada els ha remés, com pertoca, a la Conselleria i la Conselleria els està 
informant. De paraula sabem que això serà així, però no tenim constància i estam a 
l’espera de rebre de la Conselleria tots aquests resultats. Molt bé.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
1. L'Ajuntament de Palma, a la vista dels plànols que acompanyen el Pla Hidrològic, 
constata que el projecte d'urbanització de Ses Fontanelles que s'està tramitant envaeix 
una part de la zona humida. 
 
2. L'Ajuntament de Palma, tenint en compte que el projecte d'urbanització de Ses 
Fontanelles envaeix clarament una part de la zona humida, declara la impossibilitat 
jurídica de continuar la tramitació del projecte així com està configurat actualment, i per 
tant, la impossibilitat d'atorgar la preceptiva llicència d'obres a la promotora del centre 
comercial per poder començar les obres d'urbanització.  
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
38.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a Canamunt: locals i street art 

(413/2013) 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Queda reproduïda.” 
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Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Votarem a favor del primer punt, votarem en contra del segon punt. Si vol un poquet 
més d’explicació, votarem a favor del primer punt perquè estam d’acord en tots els 
punts de la declaració que han fer a la barriada de Canamunt i, a més, varem tenir ocasió 
el regidor del districte Centre i jo mateixa de que mos l’expliquessin i, un poc, en quin 
sentit anava aquesta declaració, amb el qual no tenim cap problema en votar a favor i 
recolzar-la. I el segon punt, votam que no, l’hotel d’entitats ja no existeix, aquest local 
formarà part, bé, continua formant part de Joventut malgrat està cedir a Serveis Socials 
però a partir de gener tornarà a ser un local que estarà gestionat directament per 
Joventut, i per aquest motiu votam en contra.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“El que no s’entén, senyora Crespí, és que a la Gerreria hi hagi tants de locals vuits i no 
n’hi hagi cap per l’entitat de veïns. Quan ha tingut els problemes que ha tingut en 
Flassaders i la seva gestió. El que està clar és que nosaltres el que li demanàvem crec 
que no era una difícil solució, perquè en aquests moments el local que nosaltres 
proposam, antigament hotel d’entitats juvenils, ara local de n’Esperança Crespí, està 
sent utilitzat unes hores pel dematí per Benestar Social, jo ja li vaig comentar a vostè, a 
la senyora Ferriol i també al senyor Reus que si està sent utilitzat unes hores pel dematí 
i no cada dia, no és possible un ús compartit amb l’associació de veïns, que està tinent 
projectes importants en el barri com pugui ser la xarxa d’aliments que vostè coneix. 
Clar, crec que la solució no era tan complicada, però bé, no sé per què aquesta 
incapacitat de no voler o no cercar un local per aquesta entitat i per altres entitats del 
barri. És tan complicat que se pugui compartir un espai que estava destinat, 
primerament, a entitats juvenils, és tan complicat que Benestar Social, que no l’utilitza 
casi, pugui compartir el local amb les entitats del barri? Concretament amb l’associació 
de veïns, és tan complicat?” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Senyor Noguera, a partir del mes de gener aquesta entitat haurà de sortir, aquesta o 
qualsevol que estigués. Perquè a partir del mes de gener el tornarà a utilitzar Joventut. I 
segon, al Registre Municipal d’Entitats hi ha un total de més de 600 entitats, tenim 
previst que amb el nou reglament i de cada dia s’afegeixen més. Sap la quantitat 
d’entitats, no només a aquesta regidora sinó a altres regidors d’entitats no només 
associacions de veïns, sinó entitats que fan feina en el món social, etc, que demanen un 
local municipal? No podem donar aquest local a una entitat i si el donéssim, actualment, 
és que s’hauria de mirar per quin sistema ho feim per què pogués accedir més entitats 
que mos han vingut a reclamar locals municipals. I és per aquest motiu que votam que 
no en aquest punt de deixar el carrer Ferreria com a seu d’associacions del barri i 
d’altres que puguin tenir interès.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement el punt 1 i desfavorablement el punt 2  per la 
Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
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1. L’Ajuntament de Palma donarà suport a la declaració del barri de Canamunt a 
favor de l’Street Art i a les activitats per a promoure-la. 
 
2. L’Ajuntament de Palma destinarà l’hotel d’entitats situat al carrer Ferreria com a seu 
de les associacions del barri i altres que puguin tenir interès.  
 
Es fa votació separada dels punts:  
El punt 1, S’APROVA per unanimitat. 
El punt 2 es REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i  11 vots a favor (PSIB-PSOE i 
MÉS) 
 
41.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a Palma LGTB “Over the 

rainbow. Un recorregut per la igualtat (416/2013) 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“No, simplement, hi ha unanimitat en aquesta proposta però voldria que constés en acta 
que en els darrers dos mesos s’han produït dues agressions a Palma, concretament, a 
Gomila i al Passeig Marítim a dues parelles homosexuals. Amb uns resultats molt 
violents que han hagut d’acabar a l’hospital ingressats un parell de dies. Jo m’agradaria 
que aquest Ajuntament actués en contra d’aquesta xacra que és l’homofòbia i, 
veritablement, se conegués si això és dos fets aïllats o, veritablement, hi ha un brot 
d’homofòbia que això, a més, té efectes no només d’igualtat sinó també en tema turístic 
i tot això.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Al hilo de lo que ha dicho el señor Noguera, domés dir-li que el senyor Navarro i jo 
mos hem posat en contacte per mirar d’aclarir aquests succeïts, si són qüestions aïllades 
o si hi ha, vertaderament, un problema, la policia local està en contacte amb la policia 
nacional i, simplement, crec que era també oportú que constés en acta que aquest Equip 
de Govern s’ha preocupat d’aquest tema. No sé si el senyor Navarro vol afegir qualque 
cosa més.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Me han cedido la palabra, es un segundo solo. Hi ha contactes amb la policia nacional i 
segons pareix no tenen res que veure un atac amb l’altre. De totes formes estan estudiant 
de forma un poc més profunda.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. L’Ajuntament de Palma reconeix la tasca de totes les persones i organitzacions 
que han lluitat per la visibilitat, la igualtat i els drets del col·lectiu LGTB a Palma. 
 
S’APROVA per unanimitat 
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42.  Proposició del Grup municipal MÉS  relativa a campaments d’estiu 2014 
(417/2013) 

 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Bé, volia donar les gràcies per la diligència tant de la regidora Ferriol com el senyor 
Navarro per aclarir aquest tema. Bé, després de 27 anys el senyor Isern i, per extensió, 
la senyora Crespí, tenen l’honor de que aquest estiu sigui el primer en què no hi hagi 
campament d’estiu. Un servei de vacances que, veritablement, era una eina 
conciliadora, igualitària, una experiència de nins en el lleure a través del medi ambient i, 
sobretot, un servei molt important en quant a la conciliació laboral i familiar. Nosaltres 
abans que s’eliminés aquest servei completament, se passés de 20 campaments, 680 
places, a zero, ja li varem dir a la senyora Crespí que, evidentment, enteníem el context 
econòmic i que, possiblement, se podrien trobar alternatives o reduir el programa, o 
trobar solucions imaginatives i no, veritablement, llevar-ho de damunt com ha estat. A 
més, justament, aquest programa també servia per donar feina a molts de monitors i 
directors professionals del temps lliure que ajudava molt a començar el curs universitari 
i a cobrir despeses que tenen aquests joves. Tot això ha quedat en no res, evidentment, 
enguany ja és impossible que torni haver campaments d’estiu, però el que volem és que 
aquest sigui el primer i el darrer any que aquest fet torni a passar. També hem de 
lamentar que la senyora Crespí va mentir a la periodista Alicia Mateos, li va dir que 
enguany no se feien els campaments però se treia una convocatòria de suport a les 
entitats, quan aquesta convocatòria sempre hi ha estat, eren les dues coses, no substituïa 
una a l’altra. De fet aquesta convocatòria l’any passat va sortir per 89.000 euros, hi 
havia 20 campaments i enguany és 39.000 euros i zero campaments. També ho volem 
lamentar, si un pren una acció i una decisió l’ha de defensar, el que no ha de fer és 
mentir. En tot cas, el que volíem era això que hagi un acord de Plenari que en el final 
enguany, el 2013, sigui el darrer any que no hagi campaments d’estiu, perquè en el final 
també aquests campaments d’estiu tenien un programa social. Un programa social que, 
a través de beques, molts de professionals de serveis socials podien enviar als seus 
usuaris més joves a aquestes activitats i això també té relació amb el tema del menjar. 
Els campaments d’estiu eren una eina més per tots aquests nins i nines que tenien 
dificultats econòmiques a ca seva. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Molt bé, gràcies. Bé, senyor Noguera, mentir per jo és dir, per exemple, el que he sentit 
moltes vegades de que no hi ha orientació laboral a Palma Activa, que no tenim 
indicadors avui, etc. Que hi hagi un malentès per una explicació a una persona, és un 
malentès i moltes vegades hem llegit informacions en els diaris que no es remeten a la 
realitat, però no me digui mentidera, jo vaig intentar explicar quina era la situació 
d’enguany. I sí que és cert que aquest servei se va posar en marxa fa 27 anys quan no hi 
havia tantes entitats, ni tantes empreses que feien campaments, a dia d’avui hem 
detectat que arrel de que l’Ajuntament no fa campaments, és cert que el Govern Balear 
ha posat més places i té un total de més de 200 places, però també és cert que han sorgit 
moltes entitats que no feien i que ara estan fent campaments i empreses, i els monitors 
de temps lliure poden venir a Joventut, se poden inscriure a la borsa de monitors de 
temps lliure que continua activa i pot fer feina. Volia llegir-ho, tots els que tenim però 
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no ho faré, són un total de 52, però tinc els noms de les entitats a la seva disposició, 
sense comptar el que són campus d’estiu que se fan tant a nivell municipal com a 
d’altres institucions, i colònies. Per tant, oferta per concilià n’hi ha, això mos ha fet 
plantejar-nos si, realment, un servei com el que existia fa 27 anys, en el 2011 més de 
mig milió d’euros i 2012, pues, 277.000 perquè domés varem fer campanya d’estiu, sinó 
hem de deixar de fer-ho perquè jo no vull estar 4 anys a Joventut sense fer res. Jo me’n 
vaig anar, i vostè ho sap, de Joventut en el 2007 i quan vaig venir és que era el mateix, 
jo tinc ganes de fer canvis, mirant com està la societat, com està el món juvenil i anar 
fent canvis. I és necessari que les famílies tinguin una ajuda, la donarem i ho podem 
debatre quan debatem els pressuposts de setembre. Però, de moment, contemplar que 
l’Ajuntament un altra vegada torni a fer campaments per ell mateix, m’ho deixi posar en 
dubte, però ho podem xerrar quan parlem dels pressuposts.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“És que no, no. Intentaré ser suau, campaments, esplais, escoltes, n’han fet tota la vida, 
però el que passa és que, normalment, aquests campaments no s’obrin. No s’obrin als 
grups de la societat palmesana, o si s’obrin són tres o quatre places, per exemple, el 
campament Xiroi d’enguany, vostè ho va publicar en el Palma Jove, però jo m’he 
informat i en el final són dos o tres places. Però vostè no sap que la seva col·lega de 
partit que està a la Direcció General de Joventut, la senyora Frau, va dir que hi havia 
dues-centes, tres-centes places en llista d’espera per què, a causa de que l’Ajuntament 
no hi havia convocat el campaments, ho sap? Perquè ho va dir per la premsa. La senyora 
Maria José Frau, va dir, este año tenemos muchos, ho va dir en castellà, este año 
tenemos muchos niños en lista de espera porque el Ayuntamiento de Palma se ha 
cargado el Servei de Vacances. Ho va dir la senyora Frau. Ho dic perquè en el final hem 
de ser conscients de les decisions que prenem i si tenen importància o no tenen 
importància. Evidentment que hi ha una oferta de campaments d’entitats però són, 
normalment, pels nins que han estat tot l’any, és com la culminació del curs. Esplais, 
escoltes i, després, hi ha una sèrie d’empreses, senyora Crespí, com puguin ser empreses 
que han gestionat el servei de vacances com Esport 85 que sí que està oferint dos o tres 
campaments, però ja dic jo que nins que no s’ho poden permetre no tindran cap beca i 
no ho podran pagar, perquè són 380 euros. Senyora Crespí, en el final, és que vostè se 
pensa que jo ho faig per criticar-la a vostè, jo ho dic perquè pens que el Servei de 
Vacances és un servei imprescindible per l’estiu, per molt de motius, per l’experiència 
d’educació no formal, per l’experiència igualitària, per la relació que té amb el medi 
ambient, per una sèrie de qüestions que, en el final, per conciliació, que si s’han fet 
durant 27 anys, i ja li dic jo que no ha canviat tant la situació de l’associacionisme 
juvenil de Palma, ho dic jo perquè el conec amb bastant experiència, aquests 
campaments han suposat, aquesta eliminació ha suposat una mancança molt important. 
I, a més, de tots els monitors i directors professionals que n’hi ha molts que lamenten 
que ja no se pugui fer feina de forma professional en el temps lliure. Però bé, voldria ser 
un poc constructiu però és que no me deixa gens, s’ho repensin, no fa falta sortir l’any 
que ve amb 20 campaments, tregui 10, tregui 5, però és que fins i tot la senyora Frau va 
dir, és que com han eliminat ara tenim llista d’espera, clar, no s’han anat als 
campaments dels esplais ni dels escoltes, ja ho sé, no s’han anat aquests nins, perquè no 
poden, perquè les entitats tenen els seus nins de tot l’any, la seva feina, el seu centre 
d’interès i el campament és la culminació. Moltes gràcies.” 
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Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Jo més que a entitats me referia a empreses petites PIMES que han sorgit, que se 
dediquen al temps d’oci i emprenedors que han trobat en aquest àmbit, de fet no sé si 
record malament que l’àmbit soci cultural, i a aquest se dediquen, era el quart sector que 
més atenem per muntar empreses en el Servei de Creació d’Empreses de Palma Activa. 
I així ho havíem detectat que hi havia més empreses que feien campaments. Però jo 
estic d’acord en què hi ha famílies que no se poden pagar aquests campament que va des 
del cent euros, el més econòmic, 170 i van pujant depenent perquè se fan aquí o se fan 
fora. I crec que l’Ajuntament a aquestes famílies sí que els hi pot cercar una solució. 
Però, i sense dir que no ho farem, reprendre el Servei de Vacances com un servei 
municipal gestionat directament per l’Ajuntament, me deixi que ho posi en dubte i que 
quan xerrem dels pressuposts mirem d’on llevam, perquè s’haurà de llevar de qualque 
lloc aquests doblers i posar-ho en el Servei de Vacances. I ho podem tornar a pensar, no 
crec que sigui jo, la meva resposta sigui tan negativa com li he fet entendre.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
-L’Ajuntament de Palma reprendrà el Servei de Vacances l’estiu del 2014. 
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
48.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a la transparència 

(421/213) 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta al batle Isern a lliurar a l’oposició 
l’informe de l’interventor sobre les subvencions de 2010, on suposadament hi havia 
“irregularitats” i el llistat de les factures que serviren de base a l’endeutament de 
100 milions d’€ que s’envià al Ministeri, on consta la data d’entrada a 
l’Ajuntament de les factures. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
49.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  a l’increment 

d’ingressos (422/2013) 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Bé, aquesta era una proposició i avui mos hem despertat amb la notícia que ja estava 
feta la inspecció. Jo no sé si el senyor Martínez té molta discutiguera, si està feta i mos 
confirma la xifra que surt en el diaris, cosa que no va fer a Comissió, no crec que l’hagi 
feta de Comissió a aquí, a mi ja m’està bé. Si té discutiguera aprofitaré el segon torn i li 
demanaria al Batle que fos un poc comprensiu amb el temps. Gràcies.” 
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Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Senyor Alcover, és que me va cridar l’atenció que vostè fes aquesta proposta, però 
m’ha cridat més l’atenció dir perquè vostè no va fer la inspecció. Jo ja li vaig dir 
divendres que havia un acord de Ple que l’havia presentat el grup municipal Popular, 
que s’havia aprovat amb l’únic suport del partit Popular, que tant el Bloc com vostès no 
varen votar a favor, en el sentit de que..., no però, és que vostè va dir que vostè no volia 
intercedir en el que era, és a dir, dir-li al Servei d’Inspecció que havia de fer, que ja ho 
ferien. Nosaltres tot d’una que varem arribar, tot d’una que se va saber que havia una 
diferència, que havia un sobrecost, sí varem dir que s’havia de mirar, un poc, de revisar. 
I, per què no hem liquidat, per què, senyor Alcover, tenim temps de liquidar, nosaltres 
hem fet un calendari de pagaments que tenim temps per liquidar. El que està és l’acta 
d’inspecció oberta, el que ha detectat el Servei d’Inspecció són aquests 102 milions 
d’euros més. Això no vol dir que ara, l’UTE o el Govern Balear pugui dir que no està 
d’acord amb l’acta d’Inspecció que feim nosaltres. Però nosaltres dels 5 milions d’euros 
primers ja en duim cobrats 3, van pagant, van al dia, per dir-ho de qualque manera a 
l’UTE, ara li haurem de liquidar la diferència que són 2 milions d’euros, bé, està 
liquidada ja la del 2 milions d’euros que, segurament, mos tornaran a proposar un 
calendari de pagament que és un tema raonable per la situació que està passant, en 
definitiva, qui a de pagar, segons l’acord que varen fer el govern antic, que és el Govern 
que li paga a l’UTE i després l’UTE mos paga a nosaltres. Però, sí me va cridar 
l’atenció que vostè dugués aquesta proposta quan ja havia un acord plenari, jo el que li 
vaig dir divendres és que l’acord plenari ja hi era. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“No, molt ràpidament. Simplement, per constatar que l’acord plenari se va dur en ple 
litigi judicial amb la persona que havia de pagar, en l’entitat que havia de pagar que era 
el Govern Balear. Per tant, fins que no s’ha resolt i ha hagut sentència, que ha estat ara, 
enteníem que no s’havia de començar, però massa bé. Domés, simplement, per constatar 
que la senyora Castro, la consellera Castro, la ex consellera Castro, se va passar una 
mica de frenada quan va anunciar que havia un desfase de 280 milions d’euros, que se 
va quedar descansada, 280 serien 11 milions de liquidació, de moment n’hi ha cent. 
Podem estar d’acord que no tots..., d’acord però de 100 a 280 així mateix n’hi ha. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ja m’estranyava, senyor Alcover, que no tingués qualque cosa que dir. És un comentari 
amistós.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Si és cert que se fa la inspecció, nosaltres retiraríem aquesta proposició, de cau que no 
té cap sentit ni un.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
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“Nosaltres el que detectam són costos que tenen incidència a l’import de construcció, hi 
ha altres costos que és el que va dir la senyora Castro. No és que ella hagi dit una xifra 
diferent a la nostra. Moltes gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a sol·licitar a l’empresa que 
té l’Ajuntament contractada per perseguir el frau fiscal que inspeccioni la liquidació de 
les obres de l’hospital de Son Espases per tal de liquidar l’ICIO que realment 
correspongui. 
 

ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
51.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  al Pla zonal de Sa 

Gerreria (430/2013) 
 
S’APROVA per unanimitat  segons el dictamen de la comissió: 
  
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
1. Començar a desenvolupar el Pla Zonal de Sa Gerreria abans d’un mes. 
 
58.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la publicitat il·legal a les 

façanes i elements del mobiliari urbà de Palma (410/2013) 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Simplement, per, efectivament se va aprovar una transaccional i estam satisfets. 
Simplement, incidir en què el problema real, que s’estan emprant elements del mobiliari 
urbà com a suports publicitaris de manera abusiva i que fa falta posar-se a fer feina. Jo 
ho desitjo i, evidentment, estarem molt vigilants en aquest tema, perquè és un tema 
important. S’està degradant molt, sobretot la imatge del centre, se comença a degradar 
de manera greu, fa falta posar-s’hi. Gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat favorablement la transaccional de la Comissió d’Urbanisme: 
 
“1. L’Ajuntament de Palma insta a la regidoria d’Urbanisme a tramitar una 
modificació de la normativa actual del PGOU referent a publicitat i de 
l’Ordenança de Publicitat vigent, per tal de resoldre els problemes generats 
especialment per l’ús de les noves tecnologies. 
 
2. L'Ajuntament de Palma insta a la regidoria d'Urbanisme a fer complir la 
normativa, i si escau a completar-la en els aspectes que sigui necessari, per tal 
d'eliminar dels nostres carrers i façanes rètols, cartells, etc. publicitaris invasius 
que desnaturalitzen el caràcter i l'atractiu del centre històric de Palma”. 
 
S’APROVA per unanimitat segons el dictamen de la comissió. 
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59.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa  al Parc de Ses Estacions 
(433/2013) 

 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Yo no me voy a extender demasiado, nosotros hemos hecho 
una propuesta muy sencilla, muy clara, ustedes han hecho una alternativa también muy 
sencilla y muy clara, y la diferencia es evidente. Estamos, totalmente, de acuerdo que 
hay que liquidar el Consorcio, cualquier paso previo es evidente, creo que eso ya lo 
habíamos aprobado en el Pleno anterior, con lo cual es, de alguna manera, redundante. 
Pero lo que sí que está claro es que aquello que quedó un poco en el aire de que es lo 
que queríamos todos para el Parc de les Estacions y que daba la sensación, por sus 
declaraciones públicas e, incluso, por las declaraciones del Pleno, de que ese espacio 
que ahora mismo es de titularidad de SFM tenía la intención de incorporarse al parque, 
al haber en el debate de la ciudad una votación en contra de que se incorporara como 
zona verde, expresamente clasificada así, como zona verde en el proceso de revisión del 
Plan General, se nos encendieron las alarmas e hicimos una propuesta en ese sentido. Es 
decir, que cuando se haya liquidado el Consorcio, que cuando estén en el proceso de 
revisión del Plan General, nosotros no tenemos dudas de que lo que queríamos es que 
ese espacio fuera zona verde. Ustedes, bueno navegan, ahora mismo. Por les Fontanelles 
también, me apuntan. Pero, navegan porque me dicen aquello de lo incorporaremos con 
el uso més adient, bueno yo creo que en un  parque, sobretodo, cabe zona verde. Porque 
luego nos encontramos con las sorpresas de, yo que sé, de esta estación transformadora 
que nos ha salido en el Parc de la Riera y es un solar que está dentro del parque y es un 
uso, seguramente, adient porque es necesario. Pues, no. Parque y piense en verde, señor 
Batle, como la cerveza, zona verde.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Sí, bueno, pues en el mismo orden de cosas, precisamente, porque valoramos esa 
cuestión, nosotros lo que hemos hecho ha sido presentar una alternativa en dos puntos. 
La primera, para aclarar que tenemos una prioridad temporal y de coherencia jurídica 
que con la secretaria estamos hablando para el tema de la liquidación del Consorcio del 
Parque de las Estaciones. Y, lógicamente, con posterioridad estamos diciendo, oiga 
mire, cuando hayamos liquidado, cuando hayamos inscrito las titularidades resultantes 
una vez repartido y liquidado el Consorcio del Parque de las Estaciones, pues a partir de 
ahí, nosotros como ya no tendrá sentido que ese ámbito esté destinado a transportes 
pues tendremos que impulsar una modificación puntual del planeamiento. Y esa 
modificación puntual diremos que tenga el uso más adecuado, l’ús més adient per la 
ciutat. Esto no es navegar, esto es ir a puerto, señora Garví. Entonces, esto es lo que 
vamos. No nos negamos a que sea espacio libre público, lo veremos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Homo, això de lo veremos, això més que anar a port és, pràcticament, està a punt 
d’enfonsar-nos. No pot se discutible això, ha de ser parc, ha de ser parc. Estava així 
projectat, no ho sé, jo és que l’Ajuntament pugui contemplar una altra opció allà, la 
pugui ni tan sols considerar, me pareix greu. És un parc, ha de ser zona verda, ha de ser 
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espai lliure públic, és que no hi ha alternativa a això. Jo és que aquesta redacció tan 
recargolada, jo, sincerament, no li cab de veure sentit, o vostè no acaba d’explicitar, 
realment, el que hi ha o jo, sincerament, no ho entenc. Ha de ser un parc i un parc ha de 
ser un espai lliure públic, no pot tenir una altra qualificació urbanística. Amb que està 
pensant? Quina altra opció pot haver? Quina altra opció  podria haver? Jo, en serio, el 
port és espai lliure públic, no és una altra cosa que espai lliure públic. Vostè no està 
anant cap a port, vostè està anant cap una altra banda. Cap a una altra banda. O sigui, 
està a punt de naufragar de fet. Això de ja ho veurem, la veritat és que me fa tremolar, 
me fa tremolar, me preocupa molt, millor que..., no ho sé, jo és que, no hi ha alternativa, 
és que ha de ser així. Ha de ser espai lliure públic, ha de ser parc, és el que desitgen els 
veïnats, jo crec que ha de ser un desig compartit per tot el Consistori i això s’ha de 
poder escriure, és que sinó què pot ser si no és espai lliure públic. Què pot ser? Quina 
alternativa  hi ha? Sincerament, és que no ho entenc. Sí és un poc més explícit, potser, 
ho arrib a entendre, i dic sí anam a port, però és que, ara mateix, me genera molta 
incertesa la seva manifestació.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Per acabar, senyor Batle. Un altra vegada, senyor Verger, estam dins...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdone, señora Garví, como no, como no, señora Garví” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Ve como habíamos encallado ya. Han pasado directamente. No, solo una cosa señor 
Valls, y si pasamos del lo veremos que, a lo mejor, con el retraso que llevamos con el 
Plan, no lo ve ni usted, ni lo veo yo, y lo dejamos escrito. Si tampoco es tan complicado, 
en un parque si uno tiene claro qué es un parque, es una zona verde, de momento, salvo 
que, como dice el señor Verger, tengan yo qué sé, a lo mejor piensan hacer allí un 
equipamiento deportivo o un, no lo sé. Pero una zona verde en urbanismo, que tiene este 
lenguaje tan enrevesado, es espacio libre público. Y lo que sí que nos preocupa es eso, 
que tenga dudas, que tenga dudas.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies, senyor Batle. Jo, per acabar, senyor Verger, una altra vegada 
estamos en sus fueros. Vull dir, quatre anys gestionant a SFM, haguessin pogut posar 
ordre en aquest desordre i no se va posar. Llavors és un tema que vostè hagués pogut 
solucionar. I no està solucionat. Miri, jo no és que no vulgui comprometre’m, jo no estic 
en contra de que això sigui espai lliure públic, el que passa és que crec que les coses 
s’han de fer bé. I fer les coses bé, vol dir una cosa darrera l’altra. Anem a veure, primer, 
de qui és aquest parc. I després des del punt de vista del Pla General ja hem dit, escolti, 
miri, això formarà part del parc, ja hem aprovat un punt en aquest sentit. Per què, a més, 
sigui espai lliure públic, anem a esperar o la revisió del planejament o anem a fer una 
modificació puntual del planejament en el moment que això ho puguem fer. Després 
d’haver liquidat, inscrites totes les titularitats segregades, anem a fer-ho per ordre, 
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nosaltres hi serem aquí. Jo esper que això no estigui dos anys a arreglar-se, esper que el 
Consorci se pugui liquidar en molt menys temps que aquest. I, per tant, per part nostra 
jo crec que està ben declarada la nostra intenció, no estam en contra de que sigui espai 
lliure públic, anem a fer les coses com toca, amb les prioritats que toquen i després 
mirarem si podem donar aquesta catalogació. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Jo, si els hi puc tranquil·litzar, el que diu el regidor és, exactament així, però la nostra 
idea és que sigui parc, no en tenim altra. L’únic que pensam que tot té un procediment i 
que això és el correcte, però els hi puc, si la sospita o la preocupació és que tenim una 
segona idea amagada darrera, els hi puc dir que no és aquesta. El destí serà parc. 
Gràcies.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Nosaltres el primer punt votaríem a favor. I en el segon, mos abstenim perquè a 
nosaltres mos falta en aquesta proposta d’intencions en lloc de “per tal d’aconseguir l’ús 
més adient per la ciutat”, mos agradaria que posés “espai lliure públic” com que no ho 
posa, mos abstindrem i esperarem a que se liquidi el Consorci, i ja està.” 
 
Es fa votació separada dels punts de l’alternativa presentada pel Grup Municipal 
PP (458/2013): 
Punt 1.- S’APROVA per unanimitat. 
Punt 2.- S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
Alternativa presentada   pel Grup Municipal Popular: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a promoure juntament amb el 
Govern de les Illes Balears la liquidació del Consorci del Parc de Ses Estacions, 
practicant les modificacions registrals que siguin necessàries per inscriure les 
titularitats resultants. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern, un cop liquidat el Consorci del 
Parc de Ses Estacions, a promoure una modificació de planejament en relació a 
l’ús de l’antiga estació d’autobusos dins el marc del procés de revisió del PGOU, 
per tal d’aconseguir l’ús més adient per la Ciutat, formant part del Parc de Ses 
Estacions 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
(No n’hi ha) 
 
4.2 COMPAREIXENCES 
(No n’hi ha) 
 
4.3. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
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61.  Pregunta Oral del Grup Municipal MÉS relativa a Benestar Social 
(445/2013) 

 
El Govern municipal de Palma està elaborant una ordenança per regular la 
convivència ciutadana i el civisme a Ciutat o similar, popularment coneguda com 
“ordenança cívica”? 
 
Contestada pel Sr. Joan Pau Reus Frontera. 
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Senyora Fernández, la resposta és ben senzilla. Sí, estam 
elaborant una ordenança coneguda com de convivència, ja fa una sèrie de mesos que 
estam fent feina amb ella, a petició de diferents col·lectius, especialment, varen ser 
veïnals i després ja se varen sumar hotelers, comerciants, etc. Se va elaborar una 
ordenança seguint els criteris de la FEMP i, especialment, la de Barcelona, ara mateix 
està amb un moment d’analitzar cada regidoria quines modificacions han de fer, prenent 
també com a base diferents ordenances com puguin ser Salamanca, Logronyo, València, 
etc, amb aquest tema. I una vegada totes les regidories haguem analitzat bé cada un dels 
articles seguint, com ja li he dit, les bases de la FEMP i de Barcelona, tenim intenció de 
fer-ho, de fer trasllat als diferents col·lectius, veïnals, econòmics i també, especialment, 
amb l’oposició perquè sabem que és una ordenança molt delicada. Estam jugant amb els 
drets i els deures de les persones, la majoria dels temes ja estan reglats a les ordenances 
municipals com, per exemple, temes d’embrutar a la via pública però que la gent no té 
gaire coneixement i en tot moment mos queixem de gran quantitat d’incivisme i, bé, 
volem que sigui una ordenança consensuada amb suport de vostès, com és lògic. I, per 
tant, tot d’una tinguem un articulat mitjanament clar, ja sí que vos ho feríem arribar i 
iniciaríem conjuntament tot el procediment. Aquesta ordenança la va iniciar el Consorci 
Platja de Palma, especialment, perquè els sectors de Platja de Palma amb els tour 
operadors, també, mos demanaven aquest tema. Temes com, que hem tractat en aquest 
Plenari, temes de vidres a les platges, tema de consumició d’alcohol, d’anar sense roba 
per la via pública, són molts de temes, temes d’embrutar, que s’han incorporat qualcuns 
surten, qualcuns entren, estam mirant els criteris dels tècnics. El Consorci varem valorar 
de fer-ho domés específic pel districte Platja de Palma i treure d’allà una sèrie de 
problemes, però després varem considerar que no, que era una ordenança que s’havia de 
fer per tota Palma i, a partir d’aquí, s’han anat consensuant amb les diferents regidories i 
en breu, possiblement abans del mes d’agost, com a tard ja seria el mes de setembre, ja 
podríem seure’ns les tres formacions polítiques i començar a mirar, a redactar, junt amb 
totes les associacions, abans d’iniciar el procediment d’aprovació provisional, 
definitiva, etc.” 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Gràcies. Volia saber, hi ha alguna regidoria responsable o és vostè el responsable que 
està duent, és per saber.” 
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 



 

- 162 - 

“En aquest moment, som jo mateix. 
 
Sra. Fernández Barrero (MÉS): 
 
“Bé, mos preocupa que la iniciativa vingui del Consorci de la Platja de Palma, supós 
que tindrem oportunitat de xerrar d’aquesta ordenança que nosaltres, ja d’entrada, li diré 
que estirem en contra.” 
 
Sr. Reus Frontera (PP): 
 
“Sí, gràcies senyor Batle. Jo m’agradaria que mos seguéssim, saben perfectament que 
les associacions de veïnats són les primeres que mos ho demanen. Estam tractant temes 
molt delicats per la ciutat, veurà que hi ha moltes ordenances municipals que ja hi tenen 
cabuda dins aquestes ordenances de convivència i estam veient que a altres municipis 
importants de la resta d’Espanya estan tinent un bon fruit. Per tant, lis deman, ho 
repensin, ho poden xerrar totes les ocasions que vulguin i segur que és bo per aquesta 
ciutat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltíssimes gràcies. Les altres dues preguntes que falten se contestaran per 
escrit. Per tant, donam per acabat i per aixecat el Ple. Molt bé, bones tardes a tothom.”     
 
62.  Pregunta Oral del Grup Muncipal PSIB-PSOE relativa a les admissions a les 

escoletes municipals. 
 

1. Quantes al·legacions s’han presentat al procés d’admissió de plaça a les escoles 
infantils municipals? En quin sentit? Com pensa l’equip de govern solucionar els 
problemes detectats? 

Contestada per escrit pel Sr. Sebastià Sansó Bonet. 
 
63.  Pregunta Oral del Grup Muncipal PSIB-PSOE relativa a al Codi de Bon 

Govern 
 

Quin és el grau de compliment dels acords inclosos al Codi de Bon Govern aprovat 
el mes de febrer? Quins indicadors s’han fet públics, quan, i on es poden trobar? 
 
Es contestarà per escrit. 
 
PRECS I PREGUNTES 
 

1375P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE. 

1376P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE.  
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1377P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE. 

1378P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’URBANISME I HABITATGE.  

1379P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I 

HABITATGE. 1380P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

1381P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

SEGURETAT CIUTADANA.  

1382P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

SEGURETAT CIUTADANA.  

1383P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE 

SEGURETAT CIUTADANA. 

1384P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT 

CIUTADANA. 1385P_2013 RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA 

DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

1386P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

1387P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

1388P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA 

DE SANITAT I CONSUM.  

1389P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA 

DE SANITAT I CONSUM.  

1390P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE 

SANITAT I CONSUM.  

1391P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

DELEGADA DE MOBILITAT.  

1392P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

DELEGADA DE MOBILITAT. 

1393P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA 

DE MOBILITAT.  

1394P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA 

DE MOBILITAT. 1395P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

DELEGADA DE MOBILITAT.  

1396P_2013 RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE 

MOBILITAT.  
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1397P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI 

AMBIENT. 1398P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

DE MEDI AMBIENT.  

1399P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI 

AMBIENT. 

1400P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI 

AMBIENT.  

1401P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI 

AMBIENT.  

1402P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL.  

1403P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL.  

1404P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS I ASSISTÈNCIES TÈCNIQUES QUE HA 

ENCARREGAT L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL.  

1405P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL. 

1406P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA 

D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL 

1407P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 

1408P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 

1409P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ.  

1410P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA 

D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ  

1411P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, 

HISENDA I INNOVACIÓ. 

1412P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE 

FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 

1413P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  

1414P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ 

PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  

1415P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ 

PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 

1416P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ 

PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  
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1417P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.  

1418P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.  

1419P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA 

D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.  

1420P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA 

D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.  

1421P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA 

D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS.  

1422P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE 

CULTURA I ESPORTS.  

1423P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

CULTURA I ESPORTS.  

1424P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

CULTURA I ESPORTS. 1425P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 1426P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS 

1427P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME.  

1428P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME.  

1429P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME.  

1430P_2013  RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME. 

1431P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE 

COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME.  

1432P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA 

DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT.  

1433P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA 

DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT.  

1434P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA 

DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT.  

1435P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA 

DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT. 

1436P_2013  RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE 

COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT.  



 

- 166 - 

1437P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ.  

1438P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ. 

1439P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ. 

1440P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ.  

1441P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE BENESTAR 

SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ.  

1442P_2013  RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

1443P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

1444P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC 

PLATJA DE PALMA 1445P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I 

INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  

1446P_2013  RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  

1447P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

1448P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI 

URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

1449P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC 

PLATJA DE PALMA.  

1450P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC 

PLATJA DE PALMA. 1451P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES 

PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  

1452P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

1453P_2013  RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA 

MUNICIPAL, S.A. 1454P_2013  RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE 

L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

1455P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

1156P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA 

FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A.  

1457P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA 

FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  
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1458P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA 

MUNICIPAL, S. A.  

1459P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA 

MUNICIPAL, S.A. 

1460P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA.  

1461P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA.  

1462P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL 

EMAYA.  

1463P_2013  RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DE L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 

1464P_2013  RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA.  

1465P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA 

MUNICIPAL EMAYA. 1466P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER 

L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 1467P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

1468P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL 

EMAYA.  

1469P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMT.  

1470P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT.  

1471P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT.  

1472P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

L’EMT.  

1473P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  

1474P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  

1475P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT. 

1476P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT.  

1477P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMT.  

1478P_2013 RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER L’EMT.  

1479P_2013 RELATIVA A ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT. 

1480P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS.   

1481P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS.  

1482P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’ESPORTS.  

1483P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
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1484P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS.  

1485P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS.  

1486P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ESPORTS.  

1487P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’ESPORTS. 

1488P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’ESPORTS.  

1489P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

1490P_2013  RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

1491P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL 

D’ESCOLETES D’INFANTS 

1492P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL 

D’ESCOLETES D’INFANTS. 

1493P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS . 

 1494P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.   

1495P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

1496P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT 

MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

1497P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL 

D’ESCOLETES D‘INFANTS. 

1498P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

1499P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

1500P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE 

L’HABITATGE.  

1501P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL 

DE L’HABITATGE.  

1502P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
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1503P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 

1504P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

1505P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT 

MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 

1506P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE 

L’HABITATGE. 1507P_2013  RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER 

PALMAACTIVA.  

1508P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE PALMAACTIVA.  

1509P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

PALMAACTIVA.  

1510P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  

1511P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  

1512P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER PALMAACTIVA. 

1513P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER PALMAACTIVA.  

1514P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA.  

1515P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD. 1516P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD.  

1517P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

1518P_2013  RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

1519P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD.  

1520P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD. 1521P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA 

FUNDACIÓ ES BALUARD.  

1522P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD.  

1523P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

1524P_2013  RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI 

MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

1525P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

1526P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

1527P_2013  RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  
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1528P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU 

D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

1529P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU 

D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

1530P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA.  

1531P_2013  RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA.  

1532P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS 

D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA.  

1533P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1534P_2013 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS 

QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1535P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1536P_2013  RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ 

CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1537P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS 

D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1538P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I 

ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

1539_2013  RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ 

TURISME PALMA 365. 

1540P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ 

TURISME PALMA 365.  

1541P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 

1542P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

TURISME PALMA 365.  

1543P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

TURISME PALMA 365.  

1544P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ 

TURISME PALMA 365. 

1545P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME 

PALMA 365. 

1546P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
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1547P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’ INFORMÀTICA. 

1548P_2013  RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’INFORMÀTICA. 

1549P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

1550P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

1551P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

1552P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

1553P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’INFORMÀTICA.  

1554P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’INFORMÀTICA. 

1555P_2013 RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’INFORMÀTICA.  

1556P_2013 RELATIVA ALS AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I PROJECTES 

D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

1557P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI 

VELÒDROM PALMA ARENA.  

1558P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI 

VELÒDROM PALMA ARENA.  

1559P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI VELÒDROM 

PALMA ARENA.  

1560P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA.  

1561P_2013  RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

VELÒDROM PALMA ARENA.  

1562P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

VELÒDROM PALMA ARENA.  

1563P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI 

VELÒDROM PALMA ARENA.  

1564P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI VELÒDROM 

PALMA ARENA.  

1565_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI VELÒDROM PALMA 

ARENA.  1566P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA 

SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  
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1567P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A 

1568P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL 

D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1569P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1570P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1571P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1572P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, SA.  

1573P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A 

1574P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA SOCIETAT MUNICIPAL 

D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1575P_2013 RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL 

D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

1576P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A.  

1577P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A. 1578P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

1579P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

1580P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A. 1581P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT 

L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 1582P_2013  RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

1583P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A.  

1584P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

1585P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ.  

1586P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR 

I JOAN MIRÓ. 1587P_2013  RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ.  

1588P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
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1589P_2013  RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ.  

1590P_2013  RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

PILAR I JOAN MIRÓ.  

1591P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I 

JOAN MIRÓ. 1592P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA 

FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 1593P_2013  RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A 

LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

1594P_2013  RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1595P_2013  RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1596P_2013  RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PÚBLICA 

BALEARS PER A LA MÚSICA. 

1597P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE 

LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1598P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1599P_2013  RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1600P_2013  RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ 

PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1601P_2013  RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PUBLICA 

BALEARS PER A LA MÚSICA.  

1602P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PÚBLICA 

BALEARS PER A LA MÚSICA. 

1603P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PALAU DE 

CONGRESSOS, S.A. 1604P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 1605P_2013  RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS 

PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

1606P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DEL PALAU DE CONGRESSOS.  

1607P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE 

CONGRESSOS, S.A.  

1608P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE 

CONGRESSOS, S.A. 1609P_2013  RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL 

PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

1610P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, 

S.A.  
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1611P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS.  

1612P_2013 RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI RIBA. 

1613P_2013 RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA.  

1614P_2013 RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI RIBA.  

1615P_2013 RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES 

DEL CONSORCI RIBA.  

1616P_2013 RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI 

RIBA.  

1617P_2013 RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA.  

1618P_2013 RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI RIBA.  

1619P_2013 RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI RIBA.  

1620P_2013 RELATIVA A LES NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA.  

1621P_2013 RELATIVA A LES HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE 

BATLIA.  

1622P_2013 RELATIVA ALS DECRETS DE BATLIA.  

1623P_2013 RELATIVA AL SERVEI D’ATENCIÓ MUNICIPAL DE L’ÀREA D E BENESTAR 

SOCIAL.  

1624P_2013 RELATIVA AL PROGRAMA DE REFORÇ A LA INTEGRACIÓ SOCIAL I 

EDUCATIVA (PRISE) DE LA REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I 

PARTICIPACIÓ CIUTADANA.  

1625P_2013 RELATIVA AL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’À REA DE BENESTAR 

SOCIAL.  

1626P_2013 RELATIVA A L’OFICINA D’ATENCIÓ A LA IMMIGRACIÓ (OF IM) DE L’ÀREA DE 

BENESTAR SOCIAL. 

1627P_2013 RELATIVA AL SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE 

GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE PALMA.  

1628P_2013 RELATIVA AL SERVEI DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DE BENESTAR 

SOCIAL.  

1629P_2013 RELATIVA A LES AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA DE BENESTAR 

SOCIAL. 

1630P_ 2013 RELATIVA ALS CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL.  

1631P_2013  RELATIVA AL PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA 

CAIXA QUE GESTIONA PALMAACTIVA.  

1632P-2013 RELATIVA ALS PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA.  

1633P_2013 RELATIVA AL PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL DE 

PALMAACTIVA.  

1634P_2013 RELATIVA AL PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA.  

1635P_2013 RELATIVA AL SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DE BENESTAR 

SOCIAL.  
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1636P_2013 RELATIVA AL NOMBRE DE BICICLETES QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA.  

1637P_2013 RELATIVA A LES SANCIONS AL BARRI DE SA GERRERIA.  

1638P_2013 RELATIVA AL PERSONAL DE L’AJUNTAMENT.  

1639P_2013 RELATIVA A L’EMPRESA ASITSA.  

1640P_2013 RELATIVA A LA SUBVENCIÓ DE L’EMT.  

1641P_2013 RELATIVA AL MANTENIMENT DELS COL·LEGIS PÚBLICS.  

1642P_2013 RELATIVA AL L’ESTAT DE LA FLOTA D’AUTOBUSOS.  

1643P_2013 RELATIVA ALS USUARIS DE BICIPALMA.  

1644P_2013 RELATIVA A DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 

1645P_2013 RELATIVA A DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS 

EXPOSITIUS. 

1646P_2013 RELATIVA AL PLA 45 DE L’IMI. 

1647P_2013 RELATIVA A MODIFICACIONS DE PLANTILLA A L’IMI. 

1648_P 2013 RELATIVA ALS PLANS ESTRATÈGICS DE L’IMI. 

1649_P 2013 RELATIVA AL BLOQUEIG DE PROJECTES DE L’IMI. 

1650_P 2013 RELATIVA A LA REUBICACIÓ D’OFICINES DE L’IMI. 

1651_P 2013 RELATIVA A LES ESTADÍSTIQUES DE QUEIXES DELS USUARIS DE L’EMT. 

Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 


